
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων, το 3ο Δηµοτικό Σχολείο
Πυλαίας Θεσσαλονίκης και το Εσπερινό Γυµνάσιο Αχαρνών,
σελ. 1954, 1959, 1970, 1979

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1949, 1950, 1951, 1952,
1953, 1954, 1955, 1966, 1968, 1978, 1983, 1984, 1988

3. Ανακοινώνεται ότι o Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003 «Ποι-
νική ευθύνη Υπουργών», όπως ισχύει στις 10-11-2012, ποινική
δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Οικονοµικών κ.
Ιωάνη Βαρουφάκη, σελ. 1986

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1981

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-

των, σχετικά µε το κτιριακό πρόβληµα των µηχανολογικών
εργαστηρίων του ΕΠΑΛ Σητείας, σελ. 1947

β) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα: «Οι νόµοι δεν ισχύουν για τους
δικαστές;  Έχουν δικούς τους νόµους;», σελ. 1950

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη αποκατάστασης των κτη-
ρίων του 2ου ΕΠΑΛ Κιλκίς», σελ. 1953

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών: «Ρυθµίσεις για την αγορά παιγνίων και άλλες διατά-
ξεις», σελ. 1955

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1982 - 1989
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1947 - 1962
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1962 - 1982

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1983, 1984, 1988
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1949, 1950, 1951, 1952, 

1953, 1954, 1955
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1949, 1950, 1955, 1968, 

1978, 1980
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1966, 1968, 1980, 1981
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1966, 1982
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1950, 1983
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 1950, 1953

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 1981

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1953, 1954

ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1948, 1953, 1954
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1950, 1951, 1952, 1953
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 1951, 1952, 1953
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1947, 1948

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1966
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 1970
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 1962, 1967, 1979
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1957, 1983
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1964
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1980, 1981
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 1979
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 1982
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 1964
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ Ε. , σελ. 1961
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 1988, 1989
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1968
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 1959
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1968, 1980
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1982
ΜΑΡΔΑΣ Δ. , σελ. 1984
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 1985
ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1986
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1983, 1984
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 1971
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 1986, 1988
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1966, 1967
ΠΑΥΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 1955, 1981
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1987, 1988
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 1957, 1972, 1978, 1979, 

1980, 1981

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 1981
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ – ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 1980
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1952

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΗ’
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Αθήνα, σήµερα στις 13 Νοεµβρίου 2017, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 17.04’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινούµε µε την πέµπτη µε αριθµό 252/7-11-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε το
κτιριακό πρόβληµα των µηχανολογικών εργαστηρίων του ΕΠΑΛ
Σητείας.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων κ. Μπαξεβανάκης. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γίνεται λόγος για δύο πολύ σοβαρά προβλή-

µατα, που αντιµετωπίζει το ΕΠΑΛ Σητείας και εµφανίστηκαν το
2005. Πιο συγκεκριµένα, το ΕΠΑΛ Σητείας είναι χωρίς αίθουσες
µηχανολογικών εργαστηρίων, µετά από καθίζηση που έγινε στο
τµήµα αυτό του κτηρίου. Η αποκατάσταση της ζηµιάς δεν έγινε
ποτέ. 

Κάπου, όµως, έπρεπε να γίνονται τα εργαστηριακά µαθήµατα.
Αναγκαστικά, λοιπόν, όλος ο µηχανολογικός εξοπλισµός για την
πραγµατοποίηση των µαθηµάτων µεταφέρθηκε σε άλλες άσχε-
τες αίθουσες σε διάφορα σηµεία του σχολικού συγκροτήµατος.

Ο εξοπλισµός δεν είναι ένα µηχάνηµα που πιθανά µεταφέρεις
εύκολα από το ένα σηµείο στο άλλο. Τα µηχανολογικά εργαστή-
ρια του ΕΠΑΛ Σητείας, µιας και αναφερόµαστε σε αυτό, αποτε-
λούνται από τέσσερα διαφορετικά εργαστήρια: ένα εργαστήριο
µηχανολογικών κατασκευών, ένα εργαστήριο ψύξης-κλιµατι-
σµού, ένα εργαστήριο εργαλειοµηχανών και ένα εργαστήριο αυ-
τοκινήτων. 

Και προφανώς τα µαθήµατα γίνονται από εκπαιδευτικούς προς
τους µαθητές. Όµως, οι αίθουσες που προσωρινά φιλοξενούν τα
µαθήµατα, εκτός του ότι είναι µικρές, είναι και ακατάλληλες και
επικίνδυνες. Δεν τηρούν, δηλαδή, τις στοιχειώδεις προδιαγρα-
φές των εργαστηρίων ούτε τους κανόνες υγιεινής και ασφάλειας. 

Μετά βίας χωρούν οι µαθητές, όρθιοι, στο εργαστήριο ψύξης,
όπως και στο εργαστήριο εργαλειοµηχανών, όπου υπάρχουν
προβλήµατα ασφάλειας µε πιθανότητα ατυχηµάτων, όπως σας

είπα. Το εργαστήριο µηχανολογικών κατασκευών γίνεται σε έναν
µικρό χώρο χωρίς εξαερισµό, ενώ το εργαστήριο αυτοκινήτων
γίνεται σε υπόγειο χώρο χωρίς τον απαραίτητο εξαερισµό.

Ποιο είναι το τρελό της υπόθεσης; Το τρελό είναι ότι  ενώ
υπάρχει µηχανολογικός εξοπλισµός, δεν µπορεί να χρησιµοποι-
ηθεί λόγω της έλλειψης χώρων. Τα µηχανολογικά εργαστηριακά
µαθήµατα γίνονται µε υπεράνθρωπες προσπάθειες χάρη στο φι-
λότιµο των εκπαιδευτικών και µε κινδύνους που διατρέχουν και
οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί. 

Και σαν να µην έφτανε η καθίζηση µέρους του κτηρίου, που
δηµιούργησε χίλια δύο προβλήµατα, επιπλέον, το 2010 έγινε κα-
θαίρεση τοιχοποιίας από την τότε νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση Λα-
σιθίου, ώστε να γίνει οπτικός έλεγχος του φέροντος οργανισµού
µε σκοπό την εκπόνηση µελέτης στατικής ενίσχυσης. Από τότε,
λοιπόν, µέχρι σήµερα οι αίθουσες των εργαστηρίων είναι εγκα-
ταλειµµένες και µισογκρεµισµένες, έχουν στοιχειώσει. Η µελέτη,
προφανώς, δεν προχώρησε µε διάφορες προφάσεις. 

Καταθέτω στα Πρακτικά και σχετικές φωτογραφίες του κτη-
ρίου, οι οποίες πιθανά σε ένα κουίζ «Τι σας θυµίζουν αυτές οι ει-
κόνες;» κάλλιστα, η απάντηση θα µπορούσε να είναι «Μας θυµίζει
ένα βοµβαρδισµένο τοπίο στο Χαλέπι της Συρίας». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στέκει εκεί το κτήριο στο µαύρο του το χάλι, για να θυµίζει την
εγκατάλειψη του αστικού κράτους -όλων των κυβερνήσεων δια-
χρονικά αλλά και της δικής σας Κυβέρνησης, γιατί εδώ και τρία
χρόνια έχετε την ευθύνη απέναντι σε αυτά τα ζητήµατα, στα οξυ-
µένα προβλήµατα της παιδείας συνολικά- και να δείχνει τη βι-
τρίνα της κανονικότητας στα σχολεία, σκοντάφτοντας στην άθλια
κτηριακή υποδοµή. 

Για να ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, τα ερωτήµατα είναι τα
εξής:

Πρώτον, πότε επιτέλους, αλλά µε συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα και άµεσα, µε αποκλειστική ευθύνη του κράτους και
άµεση επιχορήγηση του Δήµου Σητείας, θα προχωρήσει η εκπό-
νηση µελέτης στατικής επάρκειας του παλιού κτηρίου και θα
δοθεί οριστική λύση στο κτηριακό πρόβληµα του ΕΠΑΛ Σητείας,
για να πάνε τα εργαστήρια στις κατάλληλες αίθουσες εργαστη-
ρίων που απαιτούνται;  

Και δεύτερον: Μέχρι τότε τι πρακτικά µέτρα θα παρθούν, ώστε
να πραγµατοποιούνται τα εργαστήρια σε κατάλληλους και ασφα-
λείς χώρους;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υφυπουργέ,

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, όπως πολύ
σωστά είπατε, οι συνθήκες υπό τις οποίες διεξάγονται τα εργα-
στηριακά µαθήµατα του µηχανολογικού τοµέα στο ΕΠΑΛ Ση-
τείας, απέχουν πολύ από το να είναι ικανοποιητικές. Θα έλεγα,
µάλιστα, ότι δεν µας τιµούν καθόλου ως εκπαιδευτική κοινότητα.

Όµως, όπως επίσης γνωρίζετε πολύ καλά, ο ρόλος του Υπουρ-
γείου Παιδείας για τις υποδοµές της σχολικής στέγης είναι κα-
θαρά επιτελικός και αφορά τον σχεδιασµό των προδιαγραφών
για την εκπόνηση και την υλοποίηση των σχετικών κτηρίων ανά-
λογα µε το µέγεθος και τη δυναµικότητά τους.

Επίσης, πολύ καλά γνωρίζετε ότι αρµόδιοι είναι οι δήµοι σε ό,τι
έχει να κάνει µε τον προγραµµατισµό, τη µελέτη και την εκτέλεση
των έργων σχολικής στέγης σύµφωνα µε τον ν.3852, τον γνωστό
νόµο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Οι δήµοι, λοιπόν, είναι αρµόδιοι να ιεραρ-
χούν το τεχνικό τους πρόγραµµα, να συνεργάζονται, βεβαίως,
µε τις οικείες διευθύνσεις εκπαίδευσης και έχουν επίσης την ευ-
θύνη για τα έργα συντήρησης, επισκευής και βελτίωσης των υφι-
στάµενων διδακτηρίων. Εάν κάποιοι δήµοι δεν διαθέτουν την
απαραίτητη τεχνογνωσία ή το προσωπικό ή τα µέσα, µπορούν να
ζητούν τη βοήθεια των Κτηριακών Υποδοµών, που είναι η διάδο-
χος σε ό,τι αφορά τις εκπαιδευτικές δοµές του Οργανισµού Σχο-
λικών Κτηρίων.

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα, όπως ενηµερωθήκαµε
από τη Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Λασιθίου, στις
31 Οκτωβρίου πραγµατοποιήθηκε συνάντηση για το θέµα ακρι-
βώς των κτηριακών προβληµάτων του ΕΠΑΛ Σητείας, στην οποία
συµµετείχε ο Δήµαρχος Σητείας και εκπρόσωποι του ΕΠΑΛ. Στη
συνάντηση αυτή ο δήµαρχος δεσµεύτηκε για την επιδιόρθωση
της καθίζησης και µάλιστα, µε ένα συγκεκριµένο χρονοδιά-
γραµµα εργασιών, παρ’ ότι, όπως δήλωσε, οι µηχανικοί του
δήµου έχουν φόρτο εργασίας και υπάρχουν και προβλήµατα που
προκύπτουν από τη συστέγαση του σχολείου µε άλλες σχολικές
µονάδες.

Παρακολουθούµε το θέµα. Παρ’ όλο που, όπως σας είπα, ανή-
κει στις αρµοδιότητες του δήµου, το Υπουργείο Παιδείας παρα-
κολουθεί την εξέλιξη της πορείας του όλου θέµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και πάλι έχετε τον

λόγο, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αν κατάλαβα καλά, κύριε

Υπουργέ, είπατε ότι ο ρόλος του Υπουργείου είναι επικουρικός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Είναι επιτελικός.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Επιτελικός και επικουρικός πι-

θανά κλπ..
Κοιτάξτε, ορισµένα πράγµατα έχουν ένα όριο. Τι θέλω να πω

µε αυτό; Από το 2005 µέχρι σήµερα έχουν περάσει δώδεκα-δε-
κατρία χρόνια. Ήρθαν, πέρασαν κυβερνήσεις παλιές, Νέας Δη-
µοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, συγκυβέρνησης, τώρα εσείς εδώ και τρία
χρόνια κλπ.. Ακούµε το ίδιο τροπάρι. Ακριβώς το ίδιο τροπάρι!

Προσέξτε γιατί το λέω αυτό. Διότι το ιστορικό των ενεργειών
που έχουν γίνει είναι πολύ συγκεκριµένο και µάλιστα, αυτό το
ιστορικό αποτυπώνει την αδιαφορία, την εγκατάλειψη, την υπο-
βάθµιση της επαγγελµατικής εκπαίδευσης ως συνέχεια των πε-
ρικοπών στην κρατική χρηµατοδότηση για την παιδεία, της
συγχώνευσης και κατάργησης τµηµάτων και µαθηµάτων των
ΕΠΑΛ, της έλλειψης τµηµάτων ένταξης και παράλληλης στήρι-
ξης, της µαθητείας, της απλήρωτης εργασίας και πολλά άλλα.
Εν πάση περιπτώσει, ας µην τα αναλύσω, δεν είναι ακριβώς το
θέµα αυτό. Σχετίζεται, αλλά δεν είναι ακριβώς αυτό το θέµα.

Δηλαδή, όπως σας είπα, το πρόβληµα ξεκινά το 2005. Από την
πρώην νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση Λασιθίου εκπονήθηκε κατ’
αρχάς µελέτη αποτύπωσης στατικών βλαβών. Λόγω «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», όπως και εσείς είπατε, το 2010 σταµάτησε η διαδικασία,
διότι η σχολική στέγη -επισκευές, συντηρήσεις σχολικών κτη-
ρίων- πέρασε στους δήµους. Ακολούθησαν διαµαρτυρίες µε επι-
στολή και υπογράφοντες τους καθηγητές του ΕΠΑΛ προς τον
Δήµο Σητείας και την Περιφέρεια Κρήτης.

Οι απαντήσεις, ποιες ήταν; Διαψεύδουν κατά κάποιο τρόπο και

αυτό που εσείς λέτε ότι η ευθύνη είναι αποκλειστικά εκεί και δεν
θέλουν ή δεν έχουν προσωπικό κλπ., που εν µέρει µπορεί να είναι
έτσι, αλλά είναι η µισή αλήθεια. Δεν είναι ολόκληρη η αλήθεια.

Η µεν Περιφερειακή Ενότητα Λασιθίου αποποιείται των ευθυ-
νών της, λέγοντας ότι δεν είναι δική της αρµοδιότητα. Ο δε
δήµος στο τέλος του 2014, αφού έλαβε σχετικό ψήφισµα από το
σχολικό συµβούλιο του ΕΠΑΛ, απάντησε ότι λόγω κόστους µε-
λετών -240.000 ευρώ στο σύνολο- και έλλειψης χρηµατοδότησης
αδυνατεί να λύσει το πρόβληµα.

Άρα, προφανώς δεν υπάρχει προσωπικό και προφανώς οι τε-
χνικές υπηρεσίες δεν είναι σε θέση να ανταποκριθούν σ’ αυτό το
ζήτηµα. Τουλάχιστον αυτό λέει ο δήµος. Όµως, από την άλλη,
υπάρχει και το ζήτηµα της υποχρηµατοδότησης. Μάλιστα, θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά και την επιστολή διαµαρτυρίας των καθη-
γητών το 2011, το ψήφισµα του σχολικού συµβουλίου τον
Νοέµβριο του 2014 και την απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου
Σητείας τον Δεκέµβριο του 2014, που αναφέρει αυτά τα οποία
σας είπα. 

Από τον Άννα στον Καϊάφα. Κανείς δεν αναλαµβάνει την ευ-
θύνη και ο ένας ρίχνει την ευθύνη στον άλλον. Κι όλοι ευθύνη
έχετε γι’ αυτό. Κατά τη γνώµη µας, δεν βγαίνει απ’ έξω ο δήµος
ή η περιφέρεια, επειδή το κράτος πλέον δεν έχει την ευθύνη και
την έχει µεταθέσει µε βάση τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στους δήµους
και την περιφέρεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πού είναι η ευθύνη; Στο γεγονός ότι κανείς δεν λέει τελικά ότι

όλοι στήριξαν τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και τις αρµοδιότητες που
πήραν οι δήµοι χωρίς πόρους, ενώ αντίθετα περικόπησαν πάνω
από 60% - 65% οι πόροι στους δήµους.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν αναλαµβάνει την ευθύνη και πετάει
το µπαλάκι στους δήµους. Είναι, αν θέλετε, και µια ένδειξη για
το τι είδους αναθεώρηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» θέλει να κάνει.

Επανέρχοµαι στο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: Άµεσα, τώρα, τι
θα κάνετε; Μπορεί να έγινε αυτή η συνάντηση. Όµως, αν λέει η
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου ότι «εγώ δεν έχω τα χρή-
µατα για να προχωρήσω στην ανασκευή του σχολικού κτηρίου»,
σηµαίνει ότι εδώ πρέπει να χρηµατοδοτηθεί. Από πού θα χρηµα-
τοδοτηθεί; Εσείς πρέπει να το αναλάβετε, το κράτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώνετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Θα επιχορηγήσετε, λοιπόν,
τους δήµους µε τα απαραίτητα κονδύλια για τις επισκευές, κα-
τασκευές και συντηρήσεις των σχολικών κτηρίων, στην προκει-
µένη περίπτωση τον Δήµο Σητείας και, δεύτερον, -µιλάµε για
άµεσα, έτσι;- θα προχωρήσουν όλες οι εκκρεµείς υποθέσεις µε-
λετών και έργων αντισεισµικής προστασίας και στατικής ενίσχυ-
σης, προκειµένου να εξασφαλιστεί η εύρυθµη, ασφαλής και
χωρίς εµπόδια λειτουργία των σχολείων και στην προκειµένη πε-
ρίπτωση του ΕΠΑΛ Σητείας, για να µπορούν να δουλέψουν τα
εργαστήρια;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Κύριε Υφυπουργέ, και πάλι έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, παρ’ ότι γνω-
ρίζετε τον νόµο του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», γνωρίζετε τις αρµοδιότητες
και τις ευθύνες κάθε φορέα που ασκεί δηµόσια εξουσία στη
χώρα, επιµένετε να θεωρείτε ότι τα πάντα σ’ αυτήν τη χώρα είναι
ευθύνη της Κυβέρνησης. Δεν είναι έτσι. Οι φορείς της αυτοδιοί-
κησης είναι εκλεγµένες εξουσίες, έχουν αρµοδιότητες, έχουν ευ-
θύνες.

Εποµένως, κατά την άποψή µας, οφείλει ο κάθε πολίτης και
πολύ περισσότερο ένας εκλεγµένος εκπρόσωπος του λαού να
αποδίδει τις ευθύνες εκεί που ανήκουν.

Σας είπα και στην πρωτολογία µου ότι αν κάποιοι δήµοι δεν
έχουν την τεχνογνωσία ή δεν έχουν τα µέσα ή την εµπειρία για
να ανταποκριθούν σε ορισµένες από τις αρµοδιότητές τους, σε
ό,τι αφορά το προκείµενο µπορεί να ζητήσουν τη βοήθεια των
«ΚΤΙΡΙΑΚΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ».

1948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Η αντίληψη ενός συγκεντρωτισµού, που τα πάντα ρυθµίζονται
από το κεντρικό κράτος, δεν µας βρίσκει σύµφωνους. Είµαστε
υπέρ της αποκέντρωσης. Οι φορείς της αυτοδιοίκησης πρώτου
και δεύτερου βαθµού είναι εκλεγµένα όργανα, έχουν αρµοδιό-
τητες, έχουν και ευθύνες.

Σε ό,τι αφορά τις γενικότερες παρατηρήσεις σας νοµίζω ότι
δεν είναι σωστές. Ο προϋπολογισµός του 2017 αντέστρεψε µια
τάση πτωτική οκτώ χρόνων στις δαπάνες για τη δηµόσια εκπαί-
δευση. Μετά από οκτώ χρόνια πτωτικής πορείας για πρώτη φορά
το 2017 οι δαπάνες για τη δηµόσια εκπαίδευση αυξήθηκαν κατά
5%. Βεβαίως, απέχουν πολύ από το να θεωρούνται ικανοποιητι-
κές. Όµως, η πτωτική πορεία ήδη αντιστράφηκε.

Σε ό,τι αφορά τα γενικότερα σχόλιά σας για την επαγγελµα-
τική εκπαίδευση και πιο συγκεκριµένα για τον θεσµό της τάξης
µαθητείας, εγώ δεν έχω να σχολιάσω τίποτα. Σας παραπέµπω σε
οποιοδήποτε ΕΠΑΛ. Ρωτήστε οποιονδήποτε εκπαιδευτικό µας,
ρωτήστε τους χίλιους διακόσιους αποφοίτους των ΕΠΑΛ, που
συµµετέχουν στο πρόγραµµα της µαθητείας, και θα πάρετε την
απάντηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,

είναι συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων. Τι θέλετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν µπορείτε και αν οι συνάδελφοι δεν

έχουν αντίρρηση, τη δικιά µου ερώτηση, που αναβάλλεται λόγω
κωλύµατος του Υπουργού, να την εκφωνήσετε τώρα ως αναβαλ-
λοµένη και να πάρω τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να εκφωνήσω
αυτές που δεν θα συζητηθούν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν θέλετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης κ. Καλογή-
ρου πληροφορεί τη Βουλή για το ποιες επίκαιρες ερωτήσεις δεν
θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών. 

Η πρώτη µε αριθµό 248/7-11-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ξάνθης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Γρηγορίου Στογιαννίδη προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, µε θέµα: «Τήρηση του προβλεπόµενου από τις άδειες λει-
τουργίας αριθµού θέσεων εργασίας στα καζίνα», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Οικονοµικών Ευ-
κλείδη Τσακαλώτου. Αιτία ηπροετοιµασία νοµοθετικού έργου.

Η τέταρτη µε αριθµό 245/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, µε θέµα: «Οικονοµικό κόστος των επιθέσεων από παρακρα-
τικά στοιχεία», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
Οικονοµικών Ευκλείδη Τσακαλώτου. Αιτία: προετοιµασία νοµο-
θετικού έργου.

Η τρίτη µε αριθµό 215/3-11-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα «Ανησυχητικές εξελίξεις σχετικά
µε την πώληση της ΑΕΕΓΑ “Η Εθνική”», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού Οικονοµικών Ευκλείδη Τσακαλώτου.
Αιτία: προετοιµασία νοµοθετικού έργου.

Η δεύτερη µε αριθµό 243/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, µε θέµα: «Δεύτερος κύκλος αιτήσεων φοιτητικού
στεγαστικού επιδόµατος», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Γαβρό-
γλου. Αιτία: θα βρίσκεται στο Περιφερειακό Συνέδριο στην Κο-
µοτηνή.

Η έβδοµη µε αριθµό 249/7-11-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Ένωσης Κεντρώων κ. Αναστα-
σίου Μεγαλοµύστακα προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αναζητούνται… µουσικοί στο Μουσικό
Σχολείο Σερρών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουρ-
γού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Γαβρόγλου. Αιτία:
θα βρίσκεται στο Περιφερειακό Συνέδριο στην Κοµοτηνή.

Η τρίτη µε αριθµό 212/1-11-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκα-
νήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δη-
µητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Οι οικονοµικές απώλειες από το τέλος διανυκτέρευσης», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Υφυπουργού Οικονοµικών κ. Πα-
πανάτσιου. Αιτία: Θα βρίσκεται στο Περιφερειακό Συνέδριο στην
Κοµοτηνή.

Η έκτη µε αριθµό 217/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιά
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη «δήµευση περιουσίας του
κ. Άκη Τσοχατζόπουλου», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της
Υφυπουργού Οικονοµικών κ. Παπανάτσιου. Αιτία: θα βρίσκεται
στο Περιφερειακό Συνέδριο στην Κοµοτηνή.

Η δεύτερη µε αριθµό 237/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Λήψη µέτρων υπέρ των µικρών
αποταµιευτών, που έχασαν τα χρήµατά τους µε το κούρεµα του
χρέους το 2012», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Οικονοµικών κ. Χουλιαράκη. Αιτία: φόρτος
εργασίας.

Η πέµπτη µε αριθµό 101/17-10-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Ραγδαία αύξηση των κρουσµάτων ιλαράς στη χώρα»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υγείας κ. Ξαν-
θού. 

Η τέταρτη µε αριθµό 191/30-10-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εκ-
βιαστικός ο συµψηφισµός των ληξιπρόθεσµων οφειλών του
ΕΟΠΥΥ», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας κ. Πολάκη. Αιτία: φόρτος εργασίας.

Η πρώτη µε αριθµό 164/21/5-10-2017 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του κύκλου αναφορών - ερωτήσεων του Βου-
λευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Λειτουργία Μονά-
δας Μελετών και Κατασκευών (ΜΟΜΚΑ) 2017», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτη
Καµµένου. Αιτία: κυβερνητική αποστολή στο εξωτερικό.

Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τη συγκεκριµένη ερώτηση προς τον Υπουργό Οικονοµικών την

έχω καταθέσει από τον Ιούλιο. Είναι τέσσερις µήνες συνεχόµε-
νων αναβολών. Αρµόδιος να απαντήσει, όπως λέει το Υπουργείο,
είναι ο κ. Χουλιαράκης. Το γραφείο του, κύριε Πρόεδρε, είναι
πολύ ευγενικό. Ενηµερώνει και ενηµερώνει εγκαίρως. Δεν έχω
κανένα παράπονο. Πραγµατικά είναι υποδειγµατική η συµπερι-
φορά τους. Ωστόσο το τετράµηνο πάει πάρα πολύ. 

Επειδή είστε παλιός κοινοβουλευτικός, θα θυµάστε πως συνά-
δελφοι µε τη δική µας διαδροµή στα έδρανα αυτά, όταν ερωτού-
σαν κάτι και δεν ερχόταν ο ίδιος ο Υπουργός, έκαναν επεισόδιο.
Θυµάµαι να µην δέχεται να απαντήσω ως Υφυπουργός Εξωτερι-
κών, εκ µέρους του κ. Παπανδρέου τότε, ο Βουλευτής τάδε µε
τα πολλά χρόνια εδώ στην Αίθουσα. 

Εγώ δεν έχω τέτοιο πρόβληµα. Μπορεί το Υπουργείο Οικονο-
µικών να κάνει έναν καταµερισµό και να µου απαντήσει η Υφυ-
πουργός. Δεν µε προσβάλλει εµένα αυτό. Θα δεχτώ πολύ
ευχαρίστως την απάντηση του Υπουργείου ως απάντηση πολι-
τική, την οποία υποστηρίζουν και τα τρία µέλη της Κυβέρνησης
που είναι στο Υπουργείο αυτό.

Έτσι, σας παρακαλώ πάρα πολύ, µία δική σας παρέµβαση
προς αυτήν την κατεύθυνση, γι’ αυτό το επίµαχο θέµα, να έχει
αποτέλεσµα. Από την πλευρά µας είναι και αναγκαία και, αν το
κάνετε, θα είναι και ιδιαιτέρως ευπρόσδεκτη.

Δράττοµαι, όµως, της ευκαιρίας, να καταθέσω δύο έγγραφα
για ένα άλλο θέµα. Εγώ δεν θέλω να κάνω διαρροές και δεν µε
χαρακτηρίζουν ποτέ οι διαρροές στα χρόνια της κοινοβουλευτι-
κής µου διαδροµής. 
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Κύριε Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ σε ένα πραγµατικό σκάν-
δαλο που αφορά την πώληση εξοπλισµού προς τη Σαουδική
Αραβία, µε δήθεν διακρατική συµφωνία που υπεγράφη τον Ιούνιο
του 2017. 

Δεν υπάρχει τέτοια διακρατική συµφωνία. Καταθέτω ένα σχε-
τικό έγγραφο υπηρεσιακών παραγόντων, στρατιωτικών του
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, όπως επίσης και ένα αντίστοιχο
πάλι από το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης, αρµοδίου για τα εξοπλι-
στικά προγράµµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μ’ αυτές τις απαράδεκτες ενέργειες χάθηκαν για την Ελλάδα
64 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ να
ολοκληρώσετε, γιατί είναι άλλη ερώτηση αυτή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κάποιος πρέπει να φταίει γι’ αυτό και
µε ψέµατα δεν βγαίνει εις πέρας αυτή η έντονη κοινοβουλευτική
κριτική που την κάνουµε µε δόκιµο τρόπο, αλλά απαιτώντας αξιο-
πρεπείς και ίσες απαντήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
Όσον αφορά το θέµα των ερωτήσεων, επανειληµµένα στη Διά-

σκεψη των Προέδρων έχουµε φέρει το ζήτηµα και, µάλιστα,
έχουµε πει ότι οι αιτίες πρέπει να αναγράφονται µε λεπτοµέρεια
γιατί «ο φόρτος εργασίας», για παράδειγµα, δεν είναι αιτία ανα-
βολής, καθώς φόρτο εργασίας έχουµε όλοι. Πρέπει να είναι πιο
συγκεκριµένες οι απαντήσεις των Υπουργών. Έχει ληφθεί και
απόφαση από τη Διάσκεψη των Προέδρων γι’ αυτό. Ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. Βούτσης, βέβαια, κάνει ό,τι µπορεί πιέζοντας γι’
αυτά τα θέµατα. 

Άρα, λοιπόν, θα το θίξουµε αυτό το θέµα για άλλη µία φορά
πιέζοντας, γιατί µε διαφορετικό τρόπο δεν µπορούµε να έχουµε
αποτέλεσµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε στη συζήτηση της
έκτης µε αριθµό 143/24-10-2017 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου
κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολό-
πουλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα: «Οι νόµοι δεν ισχύουν για τους
δικαστές; Έχουν δικούς τους νόµους;».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Η δική µου ερώτηση θα συζητηθεί τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παπαγγελό-
πουλε, η συγκεκριµένη ερώτηση έπρεπε να συζητηθεί πρώτη.
Εάν θέλετε να απαντήσει ο κ. Μπαξεβανάκης ξανά στην άλλη
ερώτηση, να το αλλάξουµε. Αλλιώς, η σειρά ήταν να συζητηθεί
πρώτα η δική σας και επειδή είχατε καθυστερήσει, προχωρήσαµε
στον κ. Μπαξεβανάκη.

Οπότε, τι θέλετε; Θέλετε να προχωρήσουµε µε εσάς ή µε τον
κ. Μπαξεβανάκη;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Δεν έχω πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µε καλέ-
σατε; Εγώ περιµένω να απαντήσω. Γιατί το αλλάζετε, επειδή σας
το λένε τα κορίτσια της Γραµµατείας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Επειδή η Γραµµα-
τεία…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν πρέπει ο Ανδρέας Λοβέρ-
δος να ζητά τον λόγο και επειδή είστε εσείς στο Βήµα, να βάζει
άλλο θέµα στο Προεδρείο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, όχι. Κοιτάξτε,
εγώ άρχισα κανονικά, αλλά επειδή η Γραµµατεία…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κι εγώ συµπαθώ τα κο-
ρίτσια της Γραµµατείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): …υπέβαλε µία έν-
σταση, είµαι υποχρεωµένος να ρωτήσω τους Υπουργούς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εφ’ όσον εσείς

επιµένετε, θα προχωρήσουµε στη δική σας ερώτηση.
Ορίστε, λοιπόν, κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εκτός εάν τα κορίτσια της

Γραµµατείας, λόγω της εκπάγλου ωραιότητος του συµπολίτη
µου, έκαναν τα στραβά µάτια κι εσείς κάνατε ότι δεν ακούγατε τι
έλεγε ο Ανδρέας Λοβέρδος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι. Πρέπει να
σας διακόψω. Κοιτάξτε, εγώ έκανα παρατήρηση, αλλά δεν µπο-
ρούσα να του αφαιρέσω τον λόγο. Του είπε ότι είναι εκτός ερω-
τήσεως.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, αυτά είναι γνωστά
«τσαλιµάκια» του Λοβέρδου. Ήρθε τώρα να πει άλλα πράγµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Του είπα ότι είναι
εκτός ερωτήσεως. Τι άλλο να πω; Δεν απάντησε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, εντάξει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, λοιπόν,

έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πάντως, ευχαριστώ πολύ εσάς

και τους Υπουργούς.
Κύριε Πρόεδρε, µετά τον χαµό, τον σάλο που ξέσπασε στην

ελληνική κοινωνία, όπου τα δηµοσιεύµατα ήταν πολλά –η «Εφη-
µερίδα των Συντακτών» έλεγε ότι οι δικαστές είναι υπεράνω του
νόµου ή ότι υπάρχουν συνοπτικές διαδικασίες, η «Δηµοκρατία»
έλεγε ότι ο κ. Σακελλαρίου προσδιόρισε προσφυγή συναδέλφου
του µέσα σε ένα µήνα και πολλά τέτοια σχετικά που θα κατα-
θέσω- ήρθε ο παριστάµενος Υπουργός κ. Παπαγγελόπουλος
στις 23 Οκτωβρίου και είπε τα εξής: «Μετά την τελευταία ανα-
στολή που χορήγησε ο Πρόεδρος του Σ.τ.Ε για την υποβολή δη-
λώσεων «πόθεν έσχες» για τους εν ενεργεία και συνταξιούχους
δικαστικούς µόνο, µελετώ και εξετάζω µε ποιον τρόπο ή νοµο-
θετική πρωτοβουλία η Κυβέρνηση θα εξασφαλίσει την ισονοµία
και την ίση µεταχείριση όλων των πολιτών, ώστε να µην υπάρ-
χουν πληβείοι και πατρίκιοι στην απονοµή της δικαιοσύνης». Εί-
µαστε εδώ ακριβώς για να ακούσουµε τον τρόπο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, να µην βάλετε και τον χρόνο που συζητού-
σαµε πριν. Ευχαριστώ. 

Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, ότι ο Υπουργός δέχεται πώς κάποιοι
δικαστές θεωρούν τους εαυτούς τους «πατρίκιους» και παρότι η
δικαιοσύνη πρέπει να είναι τυφλή, συµβαίνει να είναι µονό-
φθαλµη. Με πρωτοφανή στα χρονικά ταχύτητα, οι δικαστικοί λει-
τουργοί κατάφεραν να εξασφαλίσουν προσωρινή διαταγή για να
µην καταθέσουν δηλώσεις πόθεν έσχες. Στη δική τους υπόθεση
η ολοµέλεια του Σ.τ.Ε κινήθηκε πραγµατικά αστραπιαία. Συνε-
δρίασε, έκρινε και καθαρόγραψε µια απόφαση που δεν αφορά
κανέναν άλλο, παρά µόνο τους δικαστικούς. Όποιος έχει µαχαίρι
τρώει καρπούζι και όλοι οι άλλοι µένουν µε τις φλούδες!

Θλίβοµαι, λοιπόν, και εξοργίζοµαι γιατί υπάρχουν κάποιοι που
δεν κατανοούν ότι οι δικαστικές κρίσεις που δεν συνάδουν µε το
περί δικαίου αίσθηµα, όπως αυτές για την Ηριάννα και τον Περι-
κλή και το πόθεν έσχες των δικαστών, θέτουν ερωτήµατα για τον
τρόπο απονοµής της δικαιοσύνης. 

Συνοµιλώ µε δικαστές και γνωρίζω ότι πολλοί από αυτούς -δεν
γνωρίζω καν αν είναι η πλειοψηφία πια- πεθαίνουν, δυστυχώς,
κυριολεκτικά στην ψάθα και θαµµένοι κάτω από όγκους δικογρα-
φιών υπερασπίζονται το δηµόσιο και το κοινωνικό συµφέρον µε
αυτή την ίδια τη ζωή τους. Υπάρχουν, όµως, και άλλοι, αυτοί που
µπαινοβγαίνουν από τις πίσω πόρτες στα γραφεία των άλλων
εξουσιών, που υπηρετούν συµφέροντα και βγάζουν αποφάσεις
που «βγάζουν µάτια».

Στη Συνεταιριστική Τράπεζα Λαµίας, για παράδειγµα, έβγαλαν
βούλευµα µετά από δεκατρία χρόνια. Παραγράφηκε το σκάν-
δαλο δεκάδων εκατοµµυρίων ευρώ που ζηµίωσε το δηµόσιο και
χιλιάδες µετόχους. Το ίδιο συµβαίνει και στη Χαλκιδική µε τα πα-
ραδικαστικά κυκλώµατα τα καραµπινάτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολιτικοί, καναλάρχες, εκδότες, νταβατζήδες, εθνικοί εργολά-
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βοι και τραπεζίτες βρίσκονται αυτόν τον καιρό υπόλογοι για εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια, αλλά η δικαιοσύνη πάει σαν τη χελώνα.
Και να, ο Τσουκάτος περιµένει. Ψήφισε εχθές; Δεν µάθαµε. Και
άλλοι όπως ο Παπαντωνίου, ο Μαντέλης, ο Άκης και λοιποί, ενώ
διαπιστώθηκε ότι έχουν εκατοµµύρια, δικάζονται είτε µε βήµα χε-
λώνας είτε µε ποινές αστείες και τους αναγνωρίζονται ελαφρυν-
τικά µε αστείες δικαιολογίες. 

Την ίδια ώρα η τυφλή δικαιοσύνη βάζει εξοντωτικές ποινές,
επαναλαµβάνω, στην Ηριάννα, στον Περικλή, στην καθαρίστρια
της Βουλής γιατί είχε, λέει, πλαστό απολυτήριο λυκείου. Την
επώνυµη, όµως, µε τα πλαστά πτυχία την πήγαν σε µονοµελές
και της έβαλαν ποινή κάτι µήνες, γιατί ήταν παρά τω Πρωθυ-
πουργώ Σαµαρά. Στον ταµεία της Γαύδου, όµως, για ποσό που
ήταν το ένα προς ογδόντα, σε σχέση µε αυτό του Άκη του Τσο-
χατζόπουλου, έβαλαν ισόβια, ενώ στον Άκη είκοσι χρόνια!

Σας ερωτώ, λοιπόν, ευθέως: Έχουµε δικαιοσύνη για να υπη-
ρετεί τους πλούσιους και να κρύβει το πώς πλουτίζουν ορισµένοι
δικαστές, αδιαφορώντας για τα δηλητηριώδη σχόλια της κοινω-
νίας που λέει «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει»; 

Οι πολίτες, λοιπόν, έχουν απαίτηση να ακούσουν σήµερα από
τον Υπουργό Δικαιοσύνης πώς η πολιτική ηγεσία εξηγεί ότι η
απόφαση, που ειρήσθω εν παρόδω το σκεπτικό της βάλει στα
περισσότερα σηµεία κατά της κοινής λογικής, καθαρογράφθηκε
σε χρόνο ρεκόρ και δηµοσιεύτηκε στην εκπνοή της προθεσµία
για την υποβολή των δηλώσεων πόθεν έσχες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με την ευκαιρία, πείτε µας, κύριε Υπουργέ, πόσοι δικαστές
έχουν καταθέσει πόθεν έσχες και πόσοι όχι κατά την τελευταία
τριετία; Προπάντων, όµως, κύριε Υπουργέ, µην ξεχάσετε να πείτε
εδώ στη Βουλή των Ελλήνων γιατί δεν αναλάβατε ακόµα την
πρωτοβουλία που υποσχεθήκατε, παρ’ ότι από τις 23 Οκτωβρίου
δεσµευτήκατε ότι θα το πράξετε τάχιστα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Νικολό-
πουλε, πιστεύω ότι αποζηµιωθήκατε σε σχέση µε τον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Μέχρι πριν λίγες ηµέρες πίστευα ότι ήταν ο Ταλεϋράνδος αυτός
που είχε πει στον Ναπολέοντα: «Είναι χειρότερο από έγκληµα,
είναι λάθος». Όµως, όπως διάβασα πρόσφατα σε χρονογράφηµα
του Πέτρου Μανταίου στην «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ»,
είναι πιθανότερο τη φράση αυτή να την είχε πει ο Αντουάν
Μπουλέ ντε λα Μερ, νοµικός πολιτικός, προσωπικός σύµβουλος
του Ναπολέοντα, που είχε διατελέσει και πρόεδρος του Συµβου-
λίου Επικράτειας της Γαλλίας. 

Ο πρόεδρος, λοιπόν, του γαλλικού Σ.τ.Ε δεν θα µπορούσε βέ-
βαια να φανταστεί ότι µετά από δύο αιώνες οι σηµερινοί Έλληνες
συνάδελφοί του, µέλη του Συµβουλίου της Επικρατείας στην Ελ-
λάδα, θα επιβεβαίωναν την κλασική πλέον αλλά εκπληκτική σε
ευφυία φράση του.

Η πρόσφατη απόφαση του Σ.τ.Ε για την ηλεκτρινή δήλωση του
πόθεν έσχες, κατά την άποψή µου, ως απλού πολίτη και όχι ως
Υπουργού, είναι και τα δύο, είναι και λάθος και έγκληµα. Είναι
τεράστιο νοµικό λάθος, όπως θα εκθέσω πολύ σύντοµα στη
Βουλή και στις αρµόδιες επιτροπές, όταν θα συζητηθεί ο νέος
νόµος για την ηλεκτρονική υποβολή πόθεν έσχες. Ταυτόχρονα,
είναι και µεγάλο έγκληµα. Είναι έγκληµα κατά του κύρους της δι-
καιοσύνης.

Έχω δηλώσει, πρόσφατα, δηµόσια ότι ο ελληνικός λαός θέλει
τη δικαιοσύνη ψηλά, πολύ ψηλά. Εγώ δε προσωπικά λόγω του
παρελθόντος µου, ακόµα ψηλότερα, όσο πιο ψηλά γίνεται.
Όµως, υπάρχει Έλληνας που να θεωρεί ότι η απόφαση για την
οποία συζητάµε σήµερα ανταποκρίνεται και στο ελάχιστο ακόµα,
στο υψηλό κύρος που οφείλει να περιβάλει το θεσµό της δικαιο-
σύνης; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση είναι αποφασι-
σµένη να υλοποιήσει πλήρως τις δεσµεύσεις της απέναντι στον
ελληνικό λαό για πλήρη διαφάνεια στον δηµόσιο βίο. Επεξεργα-

ζόµαστε ήδη και πολύ σύντοµα θα καταθέσουµε στη Βουλή νέο
νόµο, που θα επιλύει όλα τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν
από την πρόσφατη απόφαση του Σ.τ.Ε. Δεν θα υπάρξει ο παρα-
µικρός συµβιβασµός σε θέµατα καταπολέµησης της διαφθοράς
και επικράτησης απόλυτης, κατά το δυνατόν, διαφάνειας στον
δηµόσιο βίο.

Τέλος, όσον αφορά τα ερωτήµατα του κ. Νικολόπουλου, στο
πρώτο ερώτηµα πόσοι δικαστές έχουν κάνει δήλωση πόθεν
έσχες και πόσοι όχι τα τελευταία τρία χρόνια, απαντώ ότι σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία, που έχω στη διάθεσή µου τα τελευταία δύο
χρόνια, που ισχύει η ηλεκτρονική υποβολή, σε σύνολο περίπου
τεσσερισήµισι χιλιάδων δικαστών έχουν υποβάλλει ηλεκτρονική
δήλωση πόθεν έσχες πεντακόσιοι ενενήντα οκτώ το 2016 και εξα-
κόσιοι πέντε το 2017. 

Όσο για το πότε θα επανεκδοθεί η νέα κοινή υπουργική από-
φαση, ενηµερώνω τον κ. Νικολόπουλο –του έχει διαφύγει- ότι
αυτή εκδόθηκε την επόµενη ηµέρα σε χρόνο ρεκόρ από το
Υπουργείο. Την εποµένη δηµοσιοποιήσεως της απόφασης του
Σ.τ.Ε, δηµοσιεύθηκε κοινή υπουργική απόφαση. Βέβαια και κατά
αυτής προσέφυγε ακαριαία η Ένωση Δικαστών.

Θεωρώ πολύ σηµαντικό στη δευτερολογία µου να αναφερθώ
στα ποσοστά συµµόρφωσης όλων των υπόχρεων υποβολής δη-
λώσεων πόθεν έσχες. Πιστεύω ότι από τα ποσοστά αυτά, κύριε
Πρόεδρε, θα προκύψουν κάποια χρήσιµα και γιατί όχι και διδα-
κτικά στοιχεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Έχετε τον λόγο, κύριε Νικολόπουλε, και πάλι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβάνε-

στε ότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, που άκουσαν τώρα τον
Υπουργό να λέει την αλήθεια ότι και αν έβγαλε η Κυβέρνηση, που
ανεδείχθη από τον ελληνικό λαό, ότι κι αν λέει η Βουλή εδώ, οι
δικαστές είναι κράτος εν κράτει. Τεσσερισήµισι χιλιάδες δικα-
στές και πόσοι έκαναν δήλωση; Πεντακόσιοι και εξακόσιοι. Και
έβγαλε, λέει, την άλλη µέρα καινούργια υπουργική απόφαση. Και
άµα βγάλανε, λέει; Αυτοί ξαναπροσφεύγουν! Και καλά έκαναν. 

Για σκεφτείτε εδώ πέρα, από τους τριακόσιους να είχαν κάνει
δέκα µόνο πόθεν έσχες τι θα είχε γίνει! Της κακοµοίρας!

Γι’ αυτό ήταν πάρα πολύ χρήσιµη η παρουσία σας εδώ, κύριε
Υπουργέ, γιατί είµαι σίγουρος ότι δεν ζουν σε γυάλα οι δικαστές.
Θα τους ρωτήσουν τα παιδιά τους, οι συµµαθητές των παιδιών
τους εάν αυτοί είναι διαφορετικοί από εµάς. 

Και επειδή δεν θέλω να γενικεύω, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας
θυµίσω ότι ο πρώτος υπουργός, που πήγε φυλακή, µετά τη Με-
ταπολίτευση ήταν πρώην δικαστής, πρώην εισαγγελέας! Θέλω
να σας πω ότι η πρώτη καταδίκη, που έφαγε η Ελλάδα στο Ευ-
ρωδικαστήριο ήταν το 2003 γιατί κάποιος εισαγγελέας φίµωσε
και καταδίκασε σε εξοντωτική οικονοµική ποινή µέσα ενηµέρω-
σης και τον δηµοσιογράφο Γιάννη Ντάσκα. 

Σήµερα µου ανακοίνωσαν την απόφαση της αγωγής, που είχε
κάνει ο κ. Αλαφούζος, κύριε Παπαγγελόπουλε –γιατί σας ρώταγα
πώς πάνε οι ιστορίες κατά της διαφθοράς- και το δικαστήριο την
απέρριψε την αγωγή του. 

Επίσης, συνταξιούχος δικαστής ήταν η γιαγιά, που δήλωσε
στο αστυνοµικό τµήµα της γειτονιάς µας, «η οικονοµική κρίση
και η πιθανή πτώχευση της χώρας µε ανάγκαζαν να βγάλω χρή-
µατα από τις τράπεζες, τα είχα βάλει µέσα στην ντουλάπα», κα-
ταγγέλλοντας κλοπή 2 εκατοµµυρίων ευρώ η γιαγιά η δικαστίνα
σε µετρητά και κοσµήµατα, όπως είπε, ανυπολόγιστης αξίας! Δεν
θα ήθελε και αυτή να κάνει πόθεν έσχες, είµαι σίγουρος. 

Εύλογο, λοιπόν, το ερώτηµα για το πόθεν έσχες της. Εύλογο
το ενδιαφέρον για την απάντηση, που δίνει σήµερα η Κυβέρνηση
διά του αρµοδίου Υπουργού. Και αλήθεια, εάν υπήρχε και αυστη-
ρότης στον έλεγχο όσων κατατίθενται, θα υπήρχε σήµερα εδώ
αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που θα κρυβόταν
πίσω από το πόθεν έσχες, ή θα είχε φύγει και θα είχε παραιτηθεί; 

Κοιτάξτε. Ξέρουµε πολύ καλά –και καλύτερα από εµένα τα
ξέρει ο κ. Παπαγγελόπουλος- ότι θα είχαν βρεθεί τα χαµένα εκα-
τοµµύρια στην Ιπποκράτειο Πολιτεία, εκεί όπου ανώτατος δικα-
στικός έκανε κουµάντο και άλλος αχυράνθρωπος έκανε τον
µπροστινό, που φιγουράρει σήµερα στη λίστα Λαγκάρντ και µοί-
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ραζε τα λεφτά, όπως και τα «µαύρα» θα είχαν βρεθεί εκείνου του
δικαστικού, που µε µπροστινό συγγενή του συντόνιζε την οικο-
πεδοποίηση της Πεντέλης και των άλλων, αλλά και εκείνων, που
τελευταία στη Μύκονο πήγαν και αγόρασαν πανάκριβα οικόπεδα,
καθώς και εκείνων, που στη Χαλκιδική χτίζουν βίλες και κυκλο-
φορούν µε αυτοκίνητα υπερπολυτελή και θηριώδη τζιπ σαν
πρώην προκατόχους σας, κύριε Υπουργέ, εκεί που κάθεστε
εσείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ας καταγραφούν, λοιπόν, στα Πρακτικά, γιατί εσείς που ήσα-
σταν και στην ΕΥΠ είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε τι γράφουν οι
κασέτες της υπηρεσίας για πάµπολλα τέτοια και δεν περιµένετε
τώρα τον Νικολόπουλο από την Πάτρα να σας τα πει. Εγώ, όµως,
θα τα καταθέσω να είναι εδώ στα Πρακτικά µήπως και ντραπεί
κανένας.

Αυτοί όλοι έχουν ονοµατεπώνυµο, κύριε Πρόεδρε. Επειδή,
όµως, µένουν χωρίς έλεγχο χωρίς να καταθέτουν πόθεν έσχες
βρωµίζουν και τους άλλους δικαστικούς, τους έντιµους. Θα πείτε
τώρα «κόρακας κοράκου µάτι βγάζει»; Δεν ξέρω. 

Όταν, όµως, είδε το φως της δηµοσιότητας η ερωτική αλλη-
λογραφία ανάµεσα σε έναν υψηλόβαθµο δικαστή του Συµβου-
λίου της Επικρατείας και µια σπουδάστρια της Εθνικής Σχολής
Δικαστών, στην οποία ο ίδιος δίδασκε, «εποίησαν την νήσσαν».
Όταν, όµως, το ροζ σκάνδαλο έγινε θέµα ο τότε και νυν Πρό-
εδρος του Σ.τ.Ε, ο κ. Σακελλαρίου, απέστειλε τον φάκελο µε την
ερωτική αλληλογραφία του κ. Ράντου στον τότε Υπουργό Δικαιο-
σύνης, τον κ. Παρασκευόπουλο και ενώ συνέταξε έκθεση, την
οποία έστειλε στο πειθαρχικό συµβούλιο, εκείνο τον απήλλαξε.

Και τώρα; Τώρα διαβάσαµε –και θα σας το καταθέσω, γιατί
φαίνεται µπορεί να µην διαβάζετε- ότι γυρίζει -γράφει η εφηµε-
ρίδα- στα παλιά του ληµέρια. Τον όρισε ο κ. Σακελλαρίου πρό-
εδρο της επιτροπής που θα διεξαγάγει σε λίγες ηµέρες τις
εξετάσεις για την εισαγωγή στην Εθνική Σχολή Δικαστών Λει-
τουργών. 

Αυτό πάντως, όπως έγραψε η κεντροδεξιά εφηµερίδα η «ΔΗ-
ΜΟΚΡΑΤΙΑ» -θα σας την καταθέσω- δεν εµπόδισε τους κακεν-
τρεχείς του χώρου να σχολιάζουν εάν οι υποψήφιες να γίνουν
δικαστίνες θα αγωνιούν αν πρέπει ή όχι να εµφανιστούν στις εξε-
τάσεις µε µπικίνι ή µε βαθύ ντεκολτέ!

Και στον κυριακάτικο Τύπο, όµως, υπήρξε ανάλογου ήθους και
περιεχοµένου ρεπορτάζ από την εφηµερίδα «DOCUMENTO», το
οποίο επιγραφόταν: «Ο εξεταστής Ράντος ελέγχεται» και ανέ-
φερε ότι ο κ. Ράντος απαλλάχθηκε, αφού το πειθαρχικό όργανο
θεώρησε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Νικολόπουλε, ολοκληρώνετε. Έχουµε υπερβεί κατά πολύ
τον χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μόνοι µας είµαστε από ό,τι βλέπετε, τελειώνω.

Δεν µπορούσαν να γίνουν ανεκτά ως αποδεικτικά στοιχεία,
διότι ήταν –λέει- παράνοµα. Οι δικαστές, που τον ελέγξαν πει-
θαρχικά, ωστόσο, παρέβλεψαν δύο πράγµατα. Πρώτον ότι εκτός
από τα παράνοµα emails υπήρχε και η κατάθεση της συγκεκρι-
µένης κυρίας, που παραδεχόταν τη σχέση. Και δεύτερον ότι το
θέµα δεν ήταν οι προσωπικές σχέσεις, αλλά εάν της είχε δώσει
τα θέµατα λόγω αυτών των σχέσεων. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, ο κύριος ανώτατος θα προΐσταται
των εξετάσεων και το τελευταίο διάστηµα εµφανίζεται αρκετά
άνετος. Δεν ξέρουµε, γράφει η εφηµερίδα, εάν το ίδιο άνετες θα
είναι και οι εξεταζόµενες.

Και ρωτάµε, λοιπόν και κλείνω, κύριε Υπουργέ. Οι εισαγγελείς
και οι Υπουργοί διαβάζουν εφηµερίδες; Ζουν στον κόσµο αυτό;
Ζουν σε δικό τους κόσµο; Γιατί µε τόσα που γράφουν και άλλα
τόσα, που καταγγέλλονται εδώ µε ερωτήσεις στη Βουλή, δηµό-
σια, για παράνοµες πράξεις νοµίζω ότι θα έπρεπε αυτεπάγγελτα,
τουλάχιστον, να διερευνώνται. Γιατί µου κάνει εντύπωση το ότι
κανένας δεν κάλεσε ούτε τον συντάκτη ούτε τον εκδότη της εφη-
µερίδος «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΑ» που δηµοσίευσε στις 7 Οκτωβρίου ότι
Υπουργός µέσω τρίτου προσώπου προσπαθεί να αλλάξει πεντα-
κοσάευρα σε πενηντάευρα. Αλήθεια για ποιόν χτυπάει η καµ-

πάνα;
Καταθέτω, λοιπόν, όλα τα σχετικά έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Νικόλαος Νικολόπουλος, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώστε,
κύριε Νικολόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή δεν υπάρχουν απαντή-
σεις σε ερωτήσεις που καταθέτω χρόνια τώρα µε τέτοια στοιχεία,
τουλάχιστον, να είναι κατατεθειµένες να τις βλέπουν και –ποιος
ξέρει;- µπορεί και κάποιος να βρεθεί και κάποια στιγµή να τις διε-
ρευνήσει.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, αλλά θα σας ρωτήσω και εγώ

εάν µπορείτε να απαντήσετε: Όπως είναι το Σύνταγµά µας, µπο-
ρεί να έχει παρέµβαση –σε όλα αυτά που λέει ο κ. Νικολόπου-
λος- η Κυβέρνηση, η Βουλή ή οτιδήποτε; Διότι το να συζητούµε
εδώ ρεπορτάζ αντιλαµβάνεστε ότι...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορεί να τα στέλνει στον ει-
σαγγελέα. Είστε γιατρός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να το απαντήσει
ο Υπουργός, κύριε Νικολόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλαδή θα σας είχε πει η σύ-
ζυγός σας από το ΚΕΕΛΠΝΟ ότι από εδώ στέλνονται στον εισαγ-
γελέα, ότι οι Υπουργοί τα στέλνουν στον εισαγγελέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ αφή-
στε να απαντήσει ο Υπουργός. 

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, κ. Δηµήτριος Παπαγγελό-
πουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, έχω µπροστά µου την ερώτηση του κ. Νι-
κολόπουλου, που αναφέρεται σε άλλα θέµατα και όχι σε αυτά,
που έθιξε σήµερα. Δεν έχω καµµία αντίρρηση, βέβαια, αν ο κ. Νι-
κολόπουλος µε ρωτήσει µε επίκαιρη ερώτηση να του απαντήσω. 

Σήµερα θα περιοριστώ στο πόθεν έσχες και όχι σε όλα τα άλλα
που ανέφερε. Βεβαίως, η δικαιοσύνη, όπως όλοι γνωρίζουµε,
είναι ανεξάρτητη και θεωρώ ότι τα τελευταία χρόνια κάνει καλά
τη δουλειά της. Τώρα βέβαια, δεν µπορώ να ξέρω αυτή τη στιγµή
απ’ έξω αν έχει ασχοληθεί µε το τάδε δηµοσίευµα ή µε το άλλο.
Αν µε ρωτήσετε, αν µου υποβάλετε το ερώτηµα, θα απευθυνθώ
στους αρµόδιους εισαγγελείς και θα σας απαντήσω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τις ξανακαταθέσω µε την
ελπίδα αυτή τη φορά για τη δέσµευση σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Όλες τις ερωτήσεις, κύριε Νικολόπουλε, που µου έχετε καταθέ-
σει, τις έχω απαντήσει και τις έχω αποστείλει στον αρµόδιο ει-
σαγγελέα κι έχω επισυνάψει την απάντηση, αν ενεργεί ανάκριση,
αν κάνει προκαταρκτική. Κατά τα λοιπά, εγώ δεν µπορώ να δια-
τάξω…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μακάρι να το κάνει και ο κ.
Κοντονής αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Νικολόπουλε, µην διακόπτετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Εγώ είµαι ο τελευταίος, σαν πρώην εισαγγελέας, που θα επιβάλω
σε εισαγγελέα να κάνει αυτό, που δεν ήθελα εγώ ούτε να δια-
νοηθούν απέναντί µου, δηλαδή να επιβάλω σε εισαγγελέα τι θα
κάνει! Ο εισαγγελέας ξέρει το καθήκον του, οφείλει να το πράττει
κι αν δεν το πράττει, υπάρχουν αρµόδια θεσµικά όργανα να τον
ελέγξουν. 

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας αυτό που δεν επέτρεψα εγώ τριάντα
χρόνια σαν εισαγγελέας κανένας µα κανένας να µου πει, να µου
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υποδείξει τι θα κάνω, δεν θα το κάνω εγώ τώρα σαν πολιτικός
στους παλιούς µου συναδέλφους. 

Κι επανέρχοµαι στο θέµα της ερώτησης. Σας είπα ότι θα σας
διαβάσω έναν πίνακα από τον οποίο θα έχουµε πολύ χρήσιµα και
διδακτικά συµπεράσµατα. Στη Βουλή των Ελλήνων σε σύνολο
υπόχρεων εννιακοσίων τριάντα εννιά, υπέβαλαν δήλωση πόθεν
έσχες επτακόσιοι ενενήντα πέντε, ποσοστό δηλαδή 84%. 

Στην τρίτη µονάδα ελέγχου δηλώσεων περιουσιακής κατάστα-
σης της αρχής για το ξέπλυµα, στην οποία υπάγονται και οι δι-
καστικοί, σε σύνολο ογδόντα οχτώ χιλιάδων εξακοσίων εξήντα
οχτώ, υπέβαλαν εξήντα εννέα χιλιάδες εκατόν σαράντα οχτώ,
δηλαδή ποσοστό συµµετοχής 77%. Ας το κρατήσουµε αυτό. 

Στον Γενικό Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης σε σύνολο υπό-
χρεων για υποβολή δήλωσης δύο χιλιάδων εκατόν τριάντα ένα,
υπέβαλαν δύο χιλιάδες εβδοµήντα τρεις, δηλαδή ποσοστό συµ-
µετοχής 97%.

Στο Λιµενικό σε σύνολο υπόχρεων οχτώ χιλιάδων, υπέβαλαν
επτά χιλιάδες επτακόσιοι δεκαέξι, δηλαδή ποσοστό 96%. 

Και στην Αστυνοµία σε σύνολο υπόχρεων εβδοµήντα τριών χι-
λιάδων εξακοσίων τριάντα ενός, υπέβαλαν εξήντα οχτώ χιλιάδες,
δηλαδή 92% ποσοστό. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, καµµία αµφιβολία ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία των υπόχρεων για ηλεκτρονική δήλωση πόθεν έσχες,
υπέβαλαν εµπροθέσµως τις δηλώσεις τους. Αυτό σηµαίνει ευρύ-
τατη αποδοχή και ανταπόκριση από τους Έλληνες στην προσπά-
θεια της Κυβέρνησης να επικρατήσει επιτέλους πλήρης
διαφάνεια στον δηµόσιο βίο. 

Όσοι αντιδρούν στην προσπάθεια αυτή, το πράττουν είτε από
αντιπολιτευτική διάθεση στην καλύτερη περίπτωση είτε επειδή
κάτι θέλουν να κρύψουν στη χειρότερη. Εγώ –όλοι το ξέρουν-
είµαι αθεράπευτα ροµαντικός και αισιόδοξος, γι’ αυτό θέλω να
πιστεύω ότι οι αντιδράσεις για πάταξη της διαφθοράς οφείλονται
µόνο σε αντιπολιτευτικό µένος κι όχι σε σκελετούς στις ντουλά-
πες, στα στρώµατα, στις θυρίδες και στις offshore κάποιων. 

Σε κάθε περίπτωση, η συζήτηση στη Βουλή, που θα πραγµα-
τοποιηθεί πολύ σύντοµα για την ψήφιση του νέου νόµου, θα είναι
αποκαλυπτική, εύχοµαι παιδαγωγική και απεύχοµαι ειλικρινά να
έχει δυσάρεστες εκπλήξεις για κάποιους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το ποσοστό των δικαστικών

πόσο ήταν;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Σας είπα. Στην κατηγορία αυτή είναι και άλλοι, δεν είναι µόνο οι
δικαστές. Είναι 77% γι’ αυτό κι έχει µειωθεί το ποσό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Διότι στις τεσσερισήµισι χιλιά-
δες, οι πεντακόσιοι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Νικολόπουλε. Δεν γίνεται έτσι συζήτηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε δίκιο, αλλά δεν πρέπει
να απαντήσει ο Υπουργός; Δεν βγαίνουν τα µαθηµατικά!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Νοµίζω πως απάντησα, κύριε Πρόεδρε. Να τα επαναλάβω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν νοµίζω ότι
χρειάζεται. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Στις τεσσερισήµισι τι ποσοστό
είναι οι πεντακόσιοι, κύριε Πρόεδρε; Είναι 77%;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Είχαν αναστολή. Γι’ αυτό ήταν µικρό το ποσοστό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μα, το απάντησε,
κύριε Νικολόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για να τα ακούσει και ο κό-
σµος. Γι’ αυτό το λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 244/6-11-2017 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη απο-
κατάστασης των κτηρίων του 2ου ΕΠΑΛ Κιλκίς».

Παρακαλώ, κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, στο Κιλκίς είχαµε πέρυσι το φθινόπωρο την

ατυχία να υπάρχει µια έντονη σεισµική δραστηριότητα, η οποία,
πλέον των άλλων προβληµάτων, ανέδειξε και προβλήµατα τα
οποία υπήρχαν στο κτηριακό συγκρότηµα του 2ου ΕΠΑΛ, ένα κτη-
ριακό συγκρότηµα στο οποίο το πρωί κάνουν τα µαθήµατα και
τα εργαστήριά τους οι µαθητές των ΕΠΑΛ και το απόγευµα αυτοί
που φοιτούν στο ΔΙΕΚ του Κιλκίς.

Δυστυχώς, η σεισµική αυτή δραστηριότητα ανέδειξε πρό-
βληµα στατικής επάρκειας, το οποίο υπήρχε στο κτηριακό αυτό
συγκρότηµα. Έγιναν οι αναγκαίες αυτοψίες και η Υπηρεσία Δό-
µησης του Δήµου Κιλκίς, ως όφειλε µετά τις αυτοψίες, απαγό-
ρευσε τη διενέργεια µαθηµάτων, γενικότερα οποιασδήποτε
εκπαιδευτικής δραστηριότητας όχι µόνο στο ένα κτήριο που είχε
τα πολλά προβλήµατα, αλλά και στον περιβάλλοντα χώρο και βε-
βαίως απαγόρευσε τη χρήση του δευτέρου κτηρίου, γιατί βρί-
σκεται κοντά το ένα στο άλλο.

Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα µια µεγάλη ταλαιπωρία αρχικά των
σπουδαστών όλο αυτό το διάστηµα ή και την αναγκαιότητα, κατά
παρέκκλιση της γνωµάτευσης της υπηρεσίας δόµησης, να χρη-
σιµοποιείται τελικώς το ένα κτήριο το οποίο κρίθηκε επικίνδυνο.
Δηλαδή, ενώ έχουµε µια γνωµοδότηση ότι δεν πρέπει να χρησι-
µοποιηθεί κανένα κτήριο, το ένα δυστυχώς χρησιµοποιείται.
Πάλι, όµως, δεν λύνονται τα προβλήµατα και στερούνται οι σπου-
δαστές των ΕΠΑΛ και του ΔΙΕΚ τα εργαστήρια τα οποία είναι
αναγκαία και καταλαβαίνετε πολύ καλά ότι ΕΠΑΛ χωρίς εργαστή-
ρια, δεν µπορούν να παράσχουν στους σπουδαστές τα αναγκαία
εκείνα εργαλεία για την ολοκλήρωση της εκπαίδευσής τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αναγκαίο να βρεθεί µια προσωρινή λύση στο ζήτηµα

αυτό. Κατανοούµε πολύ καλά ότι οι µελέτες και η αναγκαιότητα
της παρέµβασης, η οποία πρέπει να γίνει στο κτηριακό συγκρό-
τηµα θα καθυστερήσουν, αλλά θα παρακαλούσα την απάντησή
σας πρώτα επί του προσωρινού ζητήµατος και να δούµε µετά και
πώς µπορεί να δροµολογηθεί η οριστική επίλυση του θέµατος
αυτού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, όπως σωστά
είπατε, από τον σεισµό, που έγινε πέρυσι τέτοια εποχή το κτήριο
του 2ου ΕΠΑΛ Κιλκίς έχει πληγεί πάρα πολύ σοβαρά και από τις
τεχνικές υπηρεσίες του δήµου απαγορεύτηκε η χρήση όλου του
συγκροτήµατος. 

Μέχρι σήµερα έγινε προσπάθεια να εξευρεθούν χώροι για την
πραγµατοποίηση των µαθηµάτων και σήµερα τα µαθήµατα πραγ-
µατοποιούνται σε τρία διαφορετικά κτήρια, τα οποία, όπως γνω-
ρίζετε, είναι το κτήριο του ΟΑΕΔ, το κτήριο του Κέντρου
Γεωργικής Εκπαίδευσης «ΔΗΜΗΤΡΑ» και το κτήριο προκάτ, που
βρίσκεται στον αύλειο χώρο του 2ου ΕΠΑΛ. Όµως, στα κτήρια αυτά
πραγµατοποιούνται µόνο τα θεωρητικά µαθήµατα και, όπως
σωστά είπατε, επαγγελµατικό λύκειο χωρίς την πραγµατοποίηση
εργαστηριακών ασκήσεων δεν µπορεί να νοηθεί.

Πριν από λίγες µέρες, στην εορταστική εκδήλωση για την 28η

Οκτωβρίου, την παραµονή που διεξάγεται η γιορτή στο σχολείο,
µε παρουσία του δηµάρχου Κιλκίς, ανακοινώθηκε ότι παραχωρεί-
ται το κτήριο της εργατικής εστίας του ΟΑΕΔ, όπου θα µεταφερ-
θεί το εργαστηριακό κέντρο και όπου εκεί θα πραγµατοποιούνται
πια από εδώ και στο εξής τα εργαστηριακά µαθήµατα. 

Ήδη, όπως µας ενηµερώνει η διεύθυνση δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης, από τον δήµο παραδόθηκαν στον διευθυντή του σχο-
λείου τα κλειδιά, ενώ έχει αποκατασταθεί η σύνδεση του νερού
και του ηλεκτρικού και έγινε και ο καθαρισµός του κτηρίου από
συνεργεία του δήµου.

Βεβαίως, παρ’ ότι θα δοθεί µια ανάσα µε την πραγµατοποίηση
των εργαστηριακών ασκήσεων, το να χρησιµοποιούνται τέσσερα
διαφορετικά κτήρια για τη διεξαγωγή των µαθηµάτων ενός σχο-
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λείου είναι εξαιρετικά δυσλειτουργικό και για τον διευθυντή του
σχολείου και για τους εκπαιδευτικούς αλλά και για τους µαθητές. 

Η οριστική λύση, όπως κι εσείς γνωρίζετε, θα δοθεί όταν µπο-
ρέσουµε, µε το καλό, να µεταστεγάσουµε το ΤΕΙ, που εδρεύει
στο Κιλκίς στο νεόδµητο κτήριό του κι όταν µε το καλό πραγµα-
τοποιηθεί αυτή η µεταφορά, στο κτήριο που χρησιµοποιεί σή-
µερα το ΤΕΙ θα µεταστεγαστεί το 2ο ΕΠΑΛ. Ελπίζουµε ότι αυτή
θα είναι η οριστική λύση κι ότι αυτή θα είναι σύντοµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, να πω ότι συµφω-

νούµε απολύτως στις παραδοχές για τα δεδοµένα τα οποία
έχουµε. Χαίροµαι που έχουµε έστω αυτήν την εξέλιξη της παρα-
χώρησης γι’ αυτήν την προσωρινή λύση στο συγκεκριµένο  κτή-
ριο το οποίο αναφέρατε.

Όµως, είµαι υποχρεωµένος να πω το εξής, έξω από την κατα-
νόηση του ζητήµατος, έξω από τις καλές προθέσεις, το Υπουρ-
γείο σε αυτήν την εξαιρετική περίπτωση –και τη λέω εξαιρετική,
καθώς έχουµε ένα ζήτηµα που έχει να κάνει µε την επικινδυνό-
τητα ενός κτηρίου, δεν µιλάµε απλά για καλύτερες συνθήκες, µι-
λάµε για ένα κτήριο, στο οποίο δεν µπορεί να παραµείνουν οι
σπουδαστές ούτε µία ώρα ακόµα- καταλαβαίνετε πόσο υπεύθυ-
νοι πρέπει να είµαστε απέναντι σε ένα τέτοιο µεγάλο ζήτηµα, το
οποίο ήδη απασχολεί τους σπουδαστές και τους γονείς τους και
τους καθηγητές βεβαίως. Όµως, δεν µπορούµε όταν υπάρχει µια
γνωµοδότηση για καµµία δραστηριότητα να χρησιµοποιούµε
αυτήν τη στιγµή ένα από τα κτήρια αυτά. 

Ο Δήµος Κιλκίς είναι ο τρίτος δήµος σε έκταση στην ηπειρω-
τική χώρα. Έχει ογδόντα τέσσερα σχολεία και η επιχορήγηση
από το Υπουργείο για να µπορέσει να εξασφαλίσει µια αξιοπρεπή
συντήρηση όλων αυτών των κτηρίων των σχολικών συγκροτηµά-
των ήταν µαζί µε το ΦΠΑ 110.000 ευρώ ετησίως.

Καταλαβαίνετε πολύ καλά τη µεγάλη προσπάθεια, που γίνεται
από τον δήµο. Όµως, σε αυτήν την έκτακτη συνθήκη είτε έχει να
κάνει µε την µετακίνηση του ΤΕΙ εκεί που βρίσκεται αυτήν τη
στιγµή για τη µεταστέγασή του, είτε έχει να κάνει µε το να γίνει
λειτουργικό το κτήριο, το οποίο µας παραχωρείτε αυτήν τη
στιγµή για να στεγαστεί προσωρινά το ΕΠΑΛ, χρειάζεται, κύριε
Υπουργέ -αυτές είναι οι έκτακτες συνθήκες- µια οικονοµική ενί-
σχυση από το Υπουργείο σας.

Πρέπει να γίνουν οι αναγκαίες µελέτες για την επάρκεια, πρέ-
πει να γίνουν οι αναγκαίες εργολαβίες, εννοώ για την οριστική
λύση. Έχουµε όλα αυτά τα ζητήµατα τα ενδιάµεσα. Νοµίζω ότι
ο νοµοθέτης τις έκτακτες συνθήκες, είχε κάτι τέτοιες περιπτώ-
σεις όταν τις προσδιόριζε, αυτές που και πολιτικά και νοµικά δί-
νουν και την υποχρέωση και το δικαίωµα να κάνει χρήση των
σχετικών διατάξεων ο Υπουργός και να φροντίσει να δοθεί µια
έκτακτη επιχορήγηση στον Δήµο του Κιλκίς, ο οποίος προσπαθεί
πράγµατι, αλλά καταλαβαίνετε πόσο µεγάλα είναι τα ζητήµατα
αυτά, για να τα ξεπεράσει, έτσι ώστε να µην έχουµε σπουδαστές
στο Κιλκίς, στο µικρό Κιλκίς, που να πηγαίνουν σε τέσσερις δια-
φορετικούς χώρους για να µπορέσουν να τελειώσουν την επαγ-
γελµατική τους εκπαίδευση.

Παράκληση, κύριε Υπουργέ, αλλά νοµίζω ότι εδώ είναι και η
ώρα της υποχρέωσης του Υπουργείου µε βάση τις συνθήκες,
που σας περιέγραψα ότι πρέπει να ενισχυθεί οικονοµικά, γιατί
τελικά αυτό είναι το ζητούµενο. Οι προθέσεις κατανοητές, γνω-
στές. Είναι ευχάριστο που άκουσα τις παραδοχές, που όλοι τις
διαβλέπουµε σε όλη την κοινωνία του Κιλκίς. Θα αναγνωριστεί
από την κοινωνία του Κιλκίς, σε αυτήν τη συγκεκριµένη χρονική
στιγµή, η ουσιαστική παρέµβαση, η ενίσχυση του Υπουργείου
προς τον Δήµο Κιλκίς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Υφυπουργέ, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΑΞΕΒΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας,

Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε συνάδελφε, χαίροµαι που
συµφωνούµε ότι η ανάγκη για την αποκατάσταση της εύρυθµης
λειτουργίας του σχολείου είναι κοινός τόπος για όλους µας. Δεν
είναι στην πρόθεση της Κυβέρνησης να µετατοπίζει ευθύνες ή
να χρεώνει άλλους φορείς, εν προκειµένω την αυτοδιοίκηση, για
ζητήµατα στα οποία όλοι µας πρέπει να προσπαθούµε να βοη-
θήσουµε κατά το µέτρο που ο καθένας έχει την αρµοδιότητα και
την ευθύνη.

Νοµίζω ότι µε τη συνεργασία της Κυβέρνησης και της αυτοδι-
οίκησης –άλλωστε όλοι νοµίζω και οι τοπικοί φορείς και το
Υπουργείο Παιδείας- επιδιώκουµε την ταχύτερη δυνατή αποκα-
τάσταση της λειτουργίας του σχολείου σε συνθήκες κανονικότη-
τας.

Θα εξετάσουµε πάρα πολύ σοβαρά το αίτηµα, που υποβάλλε-
ται από το σχολείο και από τον δήµο µέσω υµών, γιατί πραγµα-
τικά έχετε δίκιο ότι στις έκτακτες συνθήκες απαιτούνται έκτακτες
λύσεις.

Τονίζουµε, επίσης, ότι είναι στη διάθεση του δήµου η βοήθεια
από τις κτηριακές υποδοµές, σε ό,τι αφορά το µελετητικό δυνα-
µικό, τις προδιαγραφές και όποια βοήθεια µπορεί να υπάρξει για
τον σχεδιασµό, τις µελέτες, µέχρι την αποκατάσταση της λύσης.

Με τη δέσµευση αυτή ότι θα εξετάσουµε πάρα πολύ σοβαρά,
και µε την ευθύνη του ίδιου του Υπουργού, το ζήτηµα αυτό να
προσθέσω –επιβεβαιώνοντας αυτό που είπα και στην πρωτολο-
γία µου- ότι ελπίζουµε πως σύντοµα θα µεταστεγαστεί το ΤΕΙ στο
νεόδµητο κτήριό του και θα µπορέσουµε και µε τη σύµφωνη
γνώµη του ΟΑΕΔ –που δεν νοµίζω να έχει αντίρρηση- τη µετα-
στέγαση του σχολείου του δεύτερου ΕΠΑΛ στο κτήριο που χρη-
σιµοποιεί σήµερα το ΤΕΙ του Κιλκίς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να

πάρω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ξέρετε ότι απαγο-

ρεύεται ο διάλογος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θα ήθελα να επικυρώσω αυτά που

είπε ο Υπουργός στη δευτερολογία του, αν µου το επιτρέπετε.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε συ-

νάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θα απευθύνω προς

το Δηµοτικό Συµβούλιο του Κιλκίς την παράκληση να κάνουν ένα
συγκεκριµένο αίτηµα προς τον Υπουργό και θα παρακαλέσω
πραγµατικά στο πνεύµα της σηµερινής σας τοποθέτησης, να το
δείτε, για να ενισχυθεί σε αυτήν τη δύσκολη στιγµή ο Δήµος Κιλ-
κίς και τα σχολεία όλης της περιφέρειας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να πω ότι ολοκληρώθηκε η συνεδρίαση του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου, όπου οι Βουλευτές ερωτούν τους Υπουρ-
γούς για διάφορα θέµατα και παίρνουν απαντήσεις προς επίλυση
των θεµάτων. Γι’ αυτό και βλέπουµε λίγους Βουλευτές στην Αί-
θουσα, διότι έρχονται για να κάνουν συγκεκριµένες ερωτήσεις
και να πάρουν ορισµένες απαντήσεις. Σε λίγο θα εισέλθουµε στο
νοµοθετικό έργο. 

Θα κάνουµε µία ολιγόλεπτη διακοπή και θα συνεχίσουµε σε
λίγο. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)

1954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Ρυθ-
µίσεις για την αγορά παιγνίων και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 9 Νοεµβρίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία ή
το πολύ σε δύο συνεδριάσεις, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων
και των τροπολογιών. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

συµφωνεί. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παυλίδης για δεκα-

πέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγχωρείστε µε, θα

ολοκληρώσουµε απόψε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εάν υπάρχουν εγ-

γεγραµµένοι οµιλητές, θα συνεχιστεί.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αύριο πρωί ή απόγευµα, γιατί το πρωί

έχουµε επιτροπές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αύριο το πρωί στις

10.00’.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε Επιτροπή Άµυνας και Εξωτε-

ρικών στις 11.00’, κύριε Πρόεδρε, και έχουµε θέµα. 
Δεν µπορεί να πάει αύριο το απόγευµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχει αποφασιστεί

από τη Διάσκεψη των Προέδρων. Δεν µπορούµε να το αλλά-
ξουµε.

Κύριε Παυλίδη, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ως

αφετηρία, ξεκινάµε για την ολοκλήρωση ενός συνολικού ρυθµι-
στικού πλαισίου που αφορά σήµερα στον χώρο των παιγνίων, τα
γνωστά µηχανήµατα VLTs, και προοπτικά τα επόµενα στάδια µας
είναι ο έλεγχος και η εποπτεία και στον ηλεκτρονικό τζόγο, στον
online στοιχηµατισµό και στην κατάσταση που επικρατεί στον
χώρο των καζίνων, σε µια ενιαία ρυθµιστική παρέµβαση και στα
τρία αυτά επίπεδα.

Μιλώντας, λοιπόν, γι’ αυτήν την ανάγκη ελέγχου και εποπτείας,
το πρώτο βασικό είναι να κοιτάξουµε ποια είναι η υφιστάµενη κα-
τάσταση σήµερα, στην οποία ερχόµαστε να παρέµβουµε νοµο-
θετικά. Και η δηµόσια διαβούλευση ξεκαθάρισε πάρα πολλές
πτυχές αυτού του γκρίζου τοπίου που αφορά στον στοιχηµατι-
σµό, τον παράνοµο τζόγο συνολικά.

Πρώτον, είναι µια αγορά στην οποία λειτουργούν 80.000 µε
100.000 παράνοµα µηχανήµατα, σύµφωνα µε µελέτες της Επι-
τροπής Ελέγχου και Εποπτείας Παιγνίων και πανεπιστηµιακών
µελετών. Είναι µια αγορά µε 5.000.000.000 έως 6.000.000.000.
κύκλο εργασιών που παράγει µια φορολογητέα ύλη κοντά στο
1,5 δισεκατοµµύριο και οι απώλειες για το ελληνικό δηµόσιο είναι
της τάξης των 400.000.000 ευρώ.

Ταυτόχρονα, είναι µια αγορά η οποία όλο και περισσότερο δια-
µορφώνει µία τάση ροής προς την παρανοµία και στον γκρίζο
χώρο. Δεν είναι τυχαίο ότι -σύµφωνα και µε δηλώσεις του Προ-
έδρου της ΕΕΕΠ, κ. Καραγρηγορίου- στην black list των µη νόµι-
µων παρόχων, που αφορά τον παράνοµο τζόγο, µέσα σε µια
χρονιά τα περιστατικά σχεδόν διπλασιάστηκαν, από 600 έφτασαν
τα 1.000. Γι’ αυτό και η Επιτροπή Ελέγχου και Εποπτείας Παι-
γνίων αναγκάστηκε να περάσει σε ένα θετικό στοιχείο, στην απα-
γόρευση της εµπορικής επικοινωνίας των παρόχων που δεν
διαθέτουν τη σχετική αδειοδότηση, δηλαδή στον αποκλεισµό
τους από κάθε διαφηµιστική καµπάνια, ώστε να µπορέσουν µε
µία ad hoc παρέµβαση να εφαρµόσουν κανόνες για τους παρό-
χους των διαφηµιστικών εταιρειών, σε ό,τι δηλαδή διαφηµίζεται
που δεν έχει νόµιµη αδειοδότηση.

Υπάρχει µια κουβέντα που έχει αναπτυχθεί όλο το προηγού-

µενο διάστηµα στις επιτροπές της Βουλής σε σχέση µε την πρό-
θεση ή µη της κατάργησης του τζόγου συνολικά. Νοµίζω ότι δεν
είναι µια διαδικασία όπου, όσο και εάν υπάρχουν αυτές οι προ-
θέσεις, µπορεί εύκολα µε ένα νόµο να καταργηθεί και ο τζόγος
και η εξάρτησή του. 

Και νοµίζω ότι κυρίαρχα αυτό το φαινόµενο -ένα νοσηρό κοι-
νωνικό φαινόµενο- αντιµετωπίζεται µε πολιτικές πρόληψης, εκ-
παίδευσης, απεξάρτησης και κυρίως µε πολιτικές ελέγχου και
εποπτείας. Ό,τι δεν ελέγχεται σε περιβάλλον νοµιµότητας και
ασφάλειας, απλά ζει στην παρανοµία µε καθεστώς ποτοαπαγό-
ρευσης. Και ταυτόχρονα αυτό µπορεί να σηµαίνει ότι στον ευρύ-
τερο κύκλο υπάρχουν παράλληλες δράσεις που εµπλουτίζουν
αυτήν τη διαδικασία που αφορά ζητήµατα προστασίας, ξεπλύ-
µατος µαύρου χρήµατος, ναρκωτικών, πορνείας και ό,τι άλλο
έχει αυτή η γκρίζα ζώνη του παράνοµου τζόγου.

Νοµίζω ότι ο κανονισµός για τα παίγνια είναι κατ’ αρχάς αρ-
µοδιότητα της Ανεξάρτητης Αρχής Παιγνίων και της Επιτροπής
Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων. Και νοµίζω ότι η κριτική της Αν-
τιπολίτευσης για καζινοποίηση και για ένα ευρύτατο δίκτυο καζί-
νων στην κάθε γειτονιά και για τη µείωση των ηλικιακών ορίων
είναι, αν µη τι άλλο, υπερβολική και έξω από την πραγµατικότητα.
Θα πω και παρακάτω για ποιο λόγο δεν είναι έτσι.

Πρώτον, σε σχέση µε αυτήν την κατάσταση τροποποιούµε τα
άρθρα 39, 40 και 42 του ν.4002/2011, άρθρα τα οποία αφορούν
στην ουσία τους όρους της σύµβασης του ελληνικού δηµοσίου
µε την εταιρεία «ΟΠΑΠ Α.Ε.» και δεν ακουµπάµε καθόλου ζητή-
µατα που αφορούν το ρυθµιστικό πλαίσιο της Επιτροπής Επο-
πτείας και Ελέγχου Παιγνίων, όπως το άρθρο 33, που αφορά στα
ηλικιακά όρια και στις αποστάσεις από σχολεία, εκκλησίες και
άλλους χώρους. 

Επειδή ακούστηκε στη συζήτηση της επιτροπής στη Βουλή ότι
κατεβάζουµε τα ηλικιακά όρια στα δεκαεπτά και στα δεκαοκτώ
έτη, µειώνουµε τις αποστάσεις και άλλα τέτοια διάφορα και τρα-
γελαφικά, θα είµαστε ξεκάθαροι. Το κοµµάτι που αφορά στον
εποπτικό, ρυθµιστικό, ελεγκτικό µηχανισµό του πλαισίου αυτού
δεν αλλάζει. Το άρθρο 39, που αφορά στο νοµοσχέδιο του 2011
επί υπουργίας κ. Βενιζέλου, παραµένει ως έχει σήµερα και είναι
έτσι και αλλιώς κοµµάτι πριν απ’ όλα ελέγχου της αρχής της
ΕΕΤΤ. 

Και θα παρακαλέσω και όλους τους συναδέλφους –και αναφέ-
ροµαι στην Αντιπολίτευση- να είναι λίγο προσεκτικοί σ’ αυτόν τον
τοµέα. Ούτε ηλικιακά όρια πειράζουµε ούτε αποστάσεις, που ορί-
ζονται έτσι και αλλιώς και καθορίζονται από την Επιτροπή Επο-
πτείας και Ελέγχου Παιγνίων.

Περνάω στο περιεχόµενο του σχεδίου νόµου αναλυτικά. Πρώ-
τον, γίνεται µια δραστική παρέµβαση στη µείωση των µηχανηµά-
των. Από τριάντα πέντε χιλιάδες µηχανήµατα τα µειώνουµε, κατά
30%, στα είκοσι πέντε χιλιάδες µηχανήµατα VLTs, τα γνωστά
«φρουτάκια». Είναι µια ισχυρή παρέµβαση µειωτική στον αριθµό
αυτών των µηχανηµάτων.

Δεύτερον, αυτή η µείωση στα µηχανήµατα επιφέρει και µία µε-
γαλύτερη µείωση στον αριθµό των καταστηµάτων τα οποία φιλο-
ξενούν αυτά τα µηχανήµατα. Η προηγούµενη µελέτη -και του
ΟΠΑΠ- όριζε περίπου µια ελεύθερη αγορά χιλίων πεντακοσίων κα-
ταστηµάτων, που αµιγώς θα φιλοξενούν αυτά τα µηχανήµατα και
αυτή η αγορά περιορίζεται κατά δύο τρίτα, µόλις στα πεντακόσια
καταστήµατα. Είναι, λοιπόν, µια πολύ δραστική µείωση -περισσό-
τερο από τη µείωση των µηχανηµάτων- στα καταστήµατα τα οποία
θα φιλοξενήσουν αυτά τα µηχανήµατα.

Τρίτο και κυρίαρχο, κατά τη γνώµη µου, είναι το γεγονός ότι
διαµορφώνεται ένα ενιαίο σύστηµα παρακολούθησης από την
ΟΠΑΠ ανά µηχάνηµα, ανά κατάστηµα και ανά παίκτη. Είναι πάρα
πολύ βασικό ότι ανά πάσα ώρα και στιγµή µπορείς φορολογικά
και εποπτικά να ελέγξεις και το κάθε κατάστηµα που φιλοξενεί
αυτά τα µηχανήµατα και τη συµπεριφορά κάθε µηχανήµατος, δη-
λαδή κατά πόσο έχει µία περίεργη παικτική συµπεριφορά στις
αποδόσεις που δίνει το µηχάνηµα, αλλά και κατά παίκτη, εξετά-
ζοντας το προφίλ του παίκτη -να υπάρχει για παράδειγµα η υπο-
χρέωση να υπάρχει κάρτα παίκτη για να µπορεί κάποιος να παίζει
σε αυτά τα µηχανήµατα δηλώνοντας τον αριθµό του δελτίου ταυ-
τότητάς του- ώστε να µπορείς να έχεις και έναν έλεγχο για το αν
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υπάρχουν εκκρεµείς δικαστικές αποφάσεις ή διάφορες άλλες
απαγορεύσεις γύρω από τη συµπεριφορά ή τη δυνατότητα να
παίξει κάποιος παίκτης σε αυτά τα µηχανήµατα. Αυτή νοµίζω η
ταυτοποίηση των στοιχείων από την ΟΠΑΠ µε την κάρτα παίκτη
είναι µια πάρα πολύ σοβαρή ασφαλιστική δικλείδα για το προφίλ
των παικτών.

Είναι ένα από τα πιο αυστηρά ρυθµιστικά πλαίσια τα οποία
υπάρχουν. Υπάρχουν χώρες στην Ευρώπη οι οποίες χρόνια λει-
τουργούν στον τζόγο χωρίς καν ρυθµιστικό πλαίσιο, κυρίως οι
σκανδιναβικές χώρες, όπως η Φινλανδία ή η Νορβηγία ή άλλες
χώρες, όπως η Αυστρία και άλλες της κεντρικής Ευρώπης, οι
οποίες λειτουργούν µε ένα περίπου ανάλογο ρυθµιστικό πλαίσιο.
Είναι από τα αυστηρότερα ρυθµιστικά πλαίσια στο ευρωπαϊκό
περιβάλλον.

Τέταρτον, ήταν πολύ σοβαρή η συζήτηση στη δηµόσια διαβού-
λευση και από το ΚΕΘΕΑ, το οποίο το καλέσαµε να έρθει. Μιλή-
σαµε για τις πολιτικές που πρέπει να εφαρµοστούν στο κοµµάτι
της απεξάρτησης και της πρόληψης από την εξάρτηση από τα
µηχανήµατα. 

Υπήρξε η οµολογία και από τον εκπρόσωπο του ΚΕΘΕΑ ότι
στο παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν κανόνες και δεοντολογία και
συζητήσαµε και τις δυνατότητες συνεργασίας του ΚΕΘΕΑ µε τη
ρυθµιστική επιτροπή, ώστε να υπάρξει µια χρηµατοδότηση από
αυτήν την επιτροπή προς το ΚΕΘΕΑ, για να ενισχυθούν προ-
γράµµατα παρακολούθησης, πρόληψης και απεξάρτησης των
παικτών.

Με βάση τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων του ΟΠΑΠ από
τα είκοσι πέντε χιλιάδες µηχανήµατα –τα µειωµένα µηχανήµατα
σε σχέση µε τις τριάντα πέντε χιλιάδες- περίπου λιγότερο από
τα µισά, δηλαδή δέκα µε δώδεκα χιλιάδες µηχανήµατα, θα τοπο-
θετηθούν στα πρακτορεία της ΟΠΑΠ και τα υπόλοιπα σε κατα-
στήµατα που θα έχουν αµιγώς µόνο τέτοια µηχανήµατα. 

Περίπου το µισό των καταστηµάτων των πρακτορείων της
ΟΠΑΠ θα φιλοξενούν αυτά τα µηχανήµατα, γύρω στα δυόµισι µε
τρεις χιλιάδες από το σύνολο των τεσσερισήµισι χιλιάδων πρα-
κτορείων της ΟΠΑΠ, τα οποία θα φιλοξενούν αυτά τα µηχανή-
µατα όχι στον χώρο του στοιχηµατισµού, αλλά σε ένα ξεχωριστό
σεπαρέ-play room χώρο, στον οποίο θα υπάρχει ένας χώρος αυ-
τόνοµος και κλειστός, δεν θα έχει καν οπτική εικόνα από τον δη-
µόσιο χώρο. 

Και µε τον κατάλληλο έλεγχο, µε βάση την κάρτα παίκτη και
τα ηλικιακά όρια θα µπορούν εκεί µέσα να παίζουν οι παίκτες
αυτοί σε ένα ασφαλές και ελέγξιµο, νόµιµο περιβάλλον.

Ταυτόχρονα, οι εργασιακές σχέσεις θα είναι σχέσεις πλήρους
απασχόλησης, γεννώντας µία νέα εργασιακή αγορά, περίπου
πέντε χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας. 

Όπως σας είπα πριν, ο αυστηρός κανονισµός είναι σύµφωνος
µε τα διεθνή πρότυπα και παρέχει τις ανάλογες εγγυήσεις για
την προστασία των παικτών, τηρούνται όλοι οι περιοριστικοί όροι
περί αποστάσεων και ηλικιών µε βάση τη νοµοθεσία. Δεν πειρά-
ξαµε τίποτα από όλα αυτά και καλό είναι να µην ανοίξει καµµία
κουβέντα, η οποία δεν θα έχει καµµία πραγµατική βάση σε σχέση
µε αυτό, γιατί στην επιτροπή ακούστηκαν πράγµατα τα οποία δεν
ισχύουν και καλό είναι σε τέτοια ευαίσθητα ζητήµατα να είµαστε
πάρα πολύ προσεκτικοί στις δηµόσιες τοποθετήσεις µας και κυ-
ρίαρχα µέσα σε αυτό εδώ το Κοινοβούλιο. 

Επίσης, υπήρξαν προτάσεις για ανοικτό ελεγκτικό µηχανισµό
µεταξύ της επιτροπής ελέγχου και της Αστυνοµίας, ώστε να µπο-
ρέσει και η Ελληνική Αστυνοµία να αξιοποιήσει την ανάλογη τε-
χνογνωσία και την αποτελεσµατικότητα, µε βάση και την εµπειρία
της Επιτροπής Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων, ώστε να κάνει
πιο αποτελεσµατικούς αυτούς τους ελέγχους. 

Θα µπω τώρα επί της ουσίας των άρθρων, έτσι κι αλλιώς δεν
είναι πολλά και δεν θα κουράσω, αφού είναι τέσσερα άρθρα. Το
πρώτο άρθρο αφορά στην αντικατάσταση του τίτλου του άρθρου
39 του προηγούµενου νόµου, του ν.4002/2011, όπου ορίζεται η
µείωση των αριθµών των VLTs, των αντίστοιχων µηχανηµάτων,
από τριάντα πέντε χιλιάδες σε είκοσι πέντε χιλιάδες. Θα υπάρξει
µία άδεια VLTs για το σύνολο των είκοσι πέντε χιλιάδων µηχανη-
µάτων. 

Επίσης, τα αποκλειστικά δικαιώµατα εγκατάστασης, λειτουρ-

γίας και εκµετάλλευσης παραµένουν ως έχουν στην ΟΠΑΠ και
δεν παραχωρούνται σε τρίτους. Η συνολική χρονική περίοδος
ισχύος της άδειας από δέκα έτη γίνεται δεκαοκτώ έτη ως αντι-
στάθµισµα της δραστικής µείωσης των µηχανηµάτων των VLTs. 

Στο άρθρο 2 υπάρχει µία αντικατάσταση του τίτλου του άρ-
θρου 40 του ν.4002/2011, όπου ορίζεται ότι ο χρόνος εγκατάστα-
σης και εκµετάλλευσης των µηχανηµάτων αυτών είναι µέχρι
31-12-2019, µε ποινή αφαιρέσεώς τους από την άδεια µετά τη
λήξη της προθεσµίας αυτής αζηµίως για το δηµόσιο, δηλαδή ότι
µέχρι αυτήν την ηµεροµηνία οφείλουν αυτά τα µηχανήµατα να
εγκατασταθούν στους ανάλογους χώρους. 

Στο άρθρο 3 υπάρχει ορισµός του µέγιστου αριθµού των µη-
χανηµάτων στα καταστήµατα τύπου Β’, στους αµιγείς δηλαδή
χώρους εκτός πρακτορείων ΟΠΑΠ που θα φιλοξενήσουν αυτά
τα µηχανήµατα, που από είκοσι πέντε µηχανήµατα ο αριθµός πη-
γαίνει στα πενήντα και στα καταστήµατα τύπου ΣΤ’, δηλαδή στα
πρακτορεία του ΟΠΑΠ, από τρία που όριζε ο προηγούµενος
νόµος σε δεκαπέντε. 

Έτσι, αυτή η µεγαλύτερη συγκέντρωση σε καταστήµατα ή σε
πρακτορεία ΟΠΑΠ µειώνει δραστικά τον αριθµό των µηχανηµά-
των και των καταστηµάτων αντίστοιχα, ώστε να υπάρχει ένας κα-
λύτερος εποπτικός και φορολογικός έλεγχος αυτών των
µηχανηµάτων. 

Στο άρθρο 4 ορίζεται η υπογραφή της σύµβασης εντός διµή-
νου από τη δηµοσίευση του νόµου. 

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ν.4002/2011
όριζε περισσότερα µηχανήµατα, τριάντα πέντε χιλιάδες, και πε-
ρισσότερα καταστήµατα, χίλια πεντακόσια καταστήµατα εκτός
πρακτορείων ΟΠΑΠ, ενώ το παρόν σχέδιο νόµου ορίζει λιγότερα
µηχανήµατα, είκοσι πέντε χιλιάδες, και άρα πολύ λιγότερα κατα-
στήµατα ελέγχου, από τα χίλια πεντακόσια, µόλις πεντακόσια κα-
ταστήµατα. 

Και νοµίζω ότι οι κατηγορίες της Αντιπολίτευσης για «καζινο-
ποίηση» της χώρας οφείλουν µάλλον να είναι στοιχείο αυτοκρι-
τικής τους και όχι καταγγελίας. Μειώνουµε δραστικά τα
µηχανήµατα, µειώνουµε δραστικά τα καταστήµατα, πολύ περισ-
σότερο και ενισχύουµε τους εποπτικούς µηχανισµούς. Νοµίζω
ότι δεν υπάρχει δεύτερη κουβέντα πάνω σε αυτό. 

Ταυτόχρονα, υπάρχει µία πολύ µικρότερη αγορά, άρα µία
αγορά που γίνεται απόλυτα πιο ελέγξιµη και εποπτευόµενη και
ταυτόχρονα ένας πιο ισχυρός εποπτικός µηχανισµός και από την
ΟΠΑΠ, µε µία ενιαία ηλεκτρονική πλατφόρµα ελέγχου, όπως είπα
πριν, καταστηµάτων, µηχανήµατος και παίκτη ατοµικά. 

Θεσπίζονται και εφαρµόζονται µέτρα που θα συµβάλουν στην
καταπολέµηση της παράνοµης διεξαγωγής των παράνοµων παι-
γνίων και τη µεταφορά των παικτών σε µία νόµιµη αγορά και σκο-
πός είναι η προστασία των παικτών και των συµφερόντων της
πολιτείας. Διασφαλίζεται ότι η διεξαγωγή των τυχερών παιγνίων
θα γίνεται µε αξιόπιστο και ελεγχόµενο τρόπο και η αποτελεσµα-
τικότερη άσκηση των εποπτικών και ελεγκτικών αρµοδιοτήτων
της πολιτείας θα γίνεται πλέον σ’ αυτό το νέο περιβάλλον. Ενι-
σχύεται η εφαρµογή των αρχών του υπεύθυνου παιχνιδιού και
ευθυγραµµίζεται το κανονιστικό πλαίσιο της χώρας µε τις
ισχύουσες βέλτιστες πρακτικές που επικρατούν στην Ευρώπη. 

Ταυτόχρονα, η µείωση του συνολικού αριθµού των µηχανηµά-
των από τριάντα πέντε σε είκοσι πέντε χιλιάδες και η αύξηση των
επιτρεπόµενων µηχανηµάτων ανά κατάστηµα οδηγεί σε περιορι-
σµό των ευκαιριών πρόσβασης του κοινού σε τυχερά παίγνια και
της αποτελεσµατικότερης ρύθµισης της διοργάνωσης και της
διεξαγωγής τους σ’ αυτήν την αγορά. 

Δεύτερον, µειώνονται οι χώροι διεξαγωγής και η χωρική δια-
σπορά αυτών των καταστηµάτων στα αστικά κέντρα, η οποία θα
συµβάλλει στη δηµιουργία βέλτιστων συνθηκών εποπτείας και
ελέγχου για την ΕΕΕΠ. 

Ταυτόχρονα, είναι πολύ σηµαντικό ότι θα υπάρξει µια µετακί-
νηση των παικτών του παράνοµου τζόγου σε ένα ελεγχόµενο,
εποπτευόµενο, ασφαλές και νόµιµο περιβάλλον. 

Τέλος, είναι πολύ σηµαντικό να αναφέρουµε ότι θα υπάρχει
και µια ενίσχυση του εισοδήµατος σε τέσσερις χιλιάδες πεντα-
κόσιους πράκτορες και στις οικογένειές τους, ειδικά σ’ αυτούς
τους δύσκολους καιρούς. 
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Νοµίζω ότι ήρθε η στιγµή να µπει τάξη και κανόνας στην γκρίζα
ζώνη του ανεξέλεγκτου και παράνοµου τζόγου και να ακολουθή-
σουν και άλλα αντίστοιχης φιλοσοφίας νοµοσχέδια, που θα αφο-
ρούν στον έλεγχο και στην εποπτεία και στον on line
στοιχηµατισµό και στα καζίνα.

Μια επιγραµµατική τοποθέτηση για τις σηµαντικές τροπολο-
γίες που έρχονται, κυρίαρχα από το Υπουργείο Εργασίας. Η µία
αφορά την επιτάχυνση της καταβολής της προσωρινής σύνταξης
στο 80% της χορηγούµενης σύνταξης µε την επιβολή της ηλε-
κτρονικής αίτησης. Θα δώσει µια διέξοδο στην πραγµατικά µε-
γάλη χρονική διάρκεια απόδοσης των συντάξεων σε αυτούς τους
καιρούς. 

Νοµίζω ότι µε αυτήν τη διαδικασία θα µπορέσουν να επισπευ-
σθούν τα χρονικά όρια, ώστε πολλοί περισσότεροι συνάνθρωποί
µας να απολαµβάνουν µια, έστω κατά 80%, σηµαντική συνταξιο-
δοτική παροχή και να µην παραµένουν όλο το διάστηµα σε ένα
περιβάλλον πάρα πολύ χρονοβόρο.

Δεύτερον, είναι πάρα πολύ σηµαντική η τροπολογία, που
αφορά στις ευνοϊκές µεταβολές στο καθεστώς των συντάξεων
χηρείας, όπου πρώτα απ’ όλα, θεσπίζεται ένα κατώτατο όριο 380
ευρώ στη χήρα ή στον χήρο για είκοσι χρόνια ασφάλισης και µί-
νιµουµ 360 ευρώ αν τα χρόνια δεν είναι είκοσι, αλλά είναι δέκα
πέντε χρόνια ασφάλισης και ταυτόχρονα, ένα αντίστοιχο µίνι-
µουµ οικονοµικό µέγεθος των 380 ή των 360 ευρώ για τα ανήλικα
και προστατευόµενα τέκνα. Είναι µια σοβαρή παρέµβαση, που
προστατεύει απόλυτα την κατάσταση χηρείας και τις οικογένειες
αυτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, υπάρχει µια τροπολογία που αφορά στη µεταφορά κα-
ζίνου. Νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντικό, προς αυτήν την κατεύ-
θυνση, το γεγονός ότι µε τις συµφωνίες που έχουν κάνει µε τους
εργαζόµενους, αυτή η µεταφορά καζίνου θα συνοδευθεί –τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό- µε ένα ισχυρό εργασιακό
περιβάλλον, µε τις ίδιες εργασιακές συνθήκες και χωρίς καµµία
απόλυση. 

Σχετικά µε τις θέσεις εργασίας, που µπορεί να µην υπάρχουν
στο νέο οργανόγραµµα, που αφορούν στους ανθρώπους του τε-
λεφερίκ ή οποιασδήποτε άλλης θέσης, που αυτονόητα θα καταρ-
γηθεί, θα µπορέσουν στο νέο κανονισµό και στις νέες
εργασιακές συµβάσεις όλοι αυτοί οι άνθρωποι να βρουν µια αν-
τίστοιχη δουλειά µε βάση τα τυπικά τους προσόντα.

Θεωρώ ότι είναι ένα πλαίσιο, το οποίο οφείλει και πρέπει να
τύχει µιας καθολικής αποδοχής του Κοινοβουλίου, γιατί πραγµα-
τικά για πρώτη φορά τολµάµε να βάλουµε τόσο σοβαρούς κανό-
νες σε ένα τόσο άναρχο πεδίο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεωργαντάς έχει τον

λόγο για δέκα πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έχει έναν

τίτλο που δείχνει ότι εδώ υπάρχει µια πρόθεση τακτοποιήσεως
θεµάτων: «Ρυθµίσεις για την αγορά παιγνίων». 

Θα περίµενε κάποιος µια ολοκληρωµένη νοµοθετική πρωτο-
βουλία για να ρυθµιστούν πολλά ζητήµατα, τα οποία πράγµατι
υπάρχουν, τα οποία πράγµατι απασχολούν και τα οποία στερούν
και έσοδα από το κράτος, από τη στιγµή που έχουµε αποφασίσει
ως κοινωνία και ως πολιτεία να υπάρχει ο νόµιµος τζόγος. Όµως,
εδώ τελικά έχουµε µια αποσπασµατική παρέµβαση για τη διευ-
θέτηση ενός συγκεκριµένου µικρού µόνο ζητήµατος, αλλά και
αυτό έρχεται ατελές.

Κύριε Υπουργέ, κατά τη συνεδρίαση των επιτροπών στις πα-
ρατηρήσεις της Αντιπολίτευσης, δεσµευθήκατε ότι µέχρι τα Χρι-
στούγεννα θα φέρετε δύο ακόµα νοµοσχέδια, το ένα για
ζητήµατα που αφορούν στη λειτουργία των καζίνων και το άλλο
για το θέµα του ιντερνετικού τζόγου. Πολύ σωστά τα αναφέρατε
και φαντάζοµαι εµµένετε και στη θέση σας αυτή. 

Επίσης, αιτιολογήσατε και το άγχος σας να έρθει το συγκεκρι-

µένο νοµοσχέδιο τώρα, ενόψει των εορτών των Χριστουγέννων,
για να υπάρξει εισπραξιµότητα. Αυτό είναι στην κρίση οποιουδή-
ποτε, το ότι έρχεται ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα να νοµοθετηθεί
υπό αυτές τις συνθήκες. 

Όµως, εγώ θέλω να πω το εξής, για να αρχίσουµε να ελέγ-
χουµε τις προθέσεις και την αξιοπιστία. Στα Πρακτικά της τελευ-
ταίας συνεδρίασης, στις 2 Νοεµβρίου 2017, στην επιτροπή µάς
είπατε: «Όταν θα µπει στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο αυτό, θα
έχουµε έτοιµο για διαβούλευση όλο το πλαίσιο για τα καζίνα.».
Έχει συµβεί αυτό; Έχει βγει για διαβούλευση;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αύριο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Πολύ ωραία. Αύριο, λοιπόν, ο

Υπουργός θα φέρει όλο το πλαίσιο για τα καζίνα. Το κρατώ. 
Βεβαίως, είπατε -και είναι άλλη µια υπόσχεση- ότι όταν θα ψη-

φιστεί και θα είναι στην Ολοµέλεια το νοµοσχέδιο για τα καζίνα,
θα υπάρχει αντιστοίχως το γενικό πλαίσιο για τα online παιχνίδια.
Το κρατάµε και αυτό και ευελπιστούµε σ’ αυτό.

Όµως, η πρόθεση, ο προγραµµατισµός, η σωστή εργασία στο
Υπουργείο, δυστυχώς για εµένα µέχρι στιγµής, τουλάχιστον στα
VLTs δεν έχει γίνει. Το ανέφερα και την προηγούµενη φορά και
κατηγορήθηκα και είδα ότι και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας νω-
ρίτερα µου επεσήµανε ζητήµατα, που δήθεν πρέπει να αποφύγω
να αναφέρω.

Εγώ, όµως, δεν θα αποφύγω να τα αναφέρω και θα σας πω
γιατί. Σήµερα είναι σαν να δίνουµε παράταση σε ένα παιχνίδι. Για
να µιλήσω µε ποδοσφαιρικούς όρους, έχουµε ένα ποδοσφαιρικό
παιχνίδι, δίδεται µια παράταση στη διάρκεια του παιχνιδιού, οι
όροι όµως αυτού του παιχνιδιού δεν έχουν ξεκαθαρίσει ακόµα,
οι όροι µε τους οποίους οι παίκτες πρέπει να συµµετάσχουν, µε
τους οποίους το κράτος πρέπει να τους αντιµετωπίζει. Το κράτος
πρέπει να εποπτεύει τον εθισµό των παικτών σ’ αυτό, πρέπει να
τους προφυλάσσει, πρέπει να φιλτράρει την όλη διαδικασία και
να επιβάλλει κανόνες, για να µπορέσει πράγµατι να υπάρξει ένα
παιχνίδι, του οποίου στόχος δεν είναι µόνο να φέρει έσοδα στο
κράτος, αλλά στόχος είναι να προφυλάξει και την κοινωνία στις
περιπτώσεις που πρέπει να την προφυλάξει. Αυτοί οι κανόνες,
κύριε Υπουργέ, δεν έχουν µπει. Δίνουµε παράταση σε ένα παι-
χνίδι που δεν έχει κανόνες. 

Και θα σας πω γιατί δεν έχει κανόνες. Σας διαβάζω αυτολεξεί
το παρακάτω: «Με την απόφαση 225/25-10-2016 της Επιτροπής
Παιγνίων επί της ουσίας καταργήθηκε το αυστηρό πλαίσιο προ-
στασίας των παικτών, αναιρέθηκε η πρόοδος που είχε επιτευχθεί
µε τις προηγούµενες αποφάσεις σ’ αυτόν τον τοµέα.». Αυτά τα
λέει ο Βουλευτής σας κ. Δηµαράς, στην τροπολογία την οποία
κατέθεσε. 

Έρχεται ο κ. Δηµαράς και λέει το αυτονόητο, δηλαδή το κα-
νονιστικό πλαίσιο, το οποίο µε βάση τον συστατικό νόµο της Επι-
τροπής Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων έπρεπε να περάσει από
τη βάσανο και τον προληπτικό έλεγχο του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας και να υπάρξει έκδοση προεδρικού διατάγµατος επ’
αυτού. Μπορούµε να τον έχουµε τροποποιήσει τρεις φορές και
η τελευταία φορά να είναι καταφανώς προς το ελαστικότερο, µε
τρόπο κατά τον οποίο ουσιαστικά εγώ δεν βλέπω ιδιαίτερα κα-
νέναν περιορισµό πια και να µην έχει περάσει αυτές τις τρεις
φορές µε τις δυο τροποποιήσεις, δηλαδή να είναι τρεις κανονι-
σµοί ουσιαστικά και κανείς εξ αυτών να µην έχει περάσει την
απαιτούµενη διαδικασία που προβλέπεται από τον νόµο για την
αποστολή της απόφασης αυτής στο Συµβούλιο της Επικρατείας; 

Αυτός είναι ο Κανονισµός Παιγνίων. Τον έκανε ένας άνθρωπος.
Αυτήν τη στιγµή σε όλα τα καταστήµατα, και σ’ αυτά που υπάρ-
χουν και σ’ αυτά που θα δηµιουργηθούν και σ’ αυτά που θα αυ-
ξηθούν ή θα περιοριστούν οι µηχανές VLTs, ένας άνθρωπος, ο
Πρόεδρος της Επιτροπής Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων,
έκανε αυτόν τον κανονισµό. Ο νόµος, ξέρετε, του δίνει το δι-
καίωµα να το κάνει, αλλά µόνος του, κατά παρέκκλιση και προ-
σωρινά, µέχρι πραγµατικά να εγκριθεί κανονικά ο κανονισµός µε
έκδοση προεδρικού διατάγµατος, που είναι ευθύνη του Υπουρ-
γείου να τον αποστείλει στο Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Πόσα χρόνια θα έχουµε έναν κανονισµό ενός ατόµου; Ποιο
φίλτρο, ποια προϋπόθεση, ποια αντικειµενική διαδικασία, ποιες
επιστηµονικές γνώσεις, ποια δεδοµένα αξιοποιήθηκαν και χρη-
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σιµοποιήθηκαν από τον όποιον φωστήρα, πρόεδρο της επιτρο-
πής, για να έχουµε αυτόν τον κανονισµό; Δεν θα έπρεπε να µας
απασχολεί όλους ότι έπρεπε να φιλτραριστεί όλη αυτή η διαδι-
κασία, να υπάρξουν όλα τα δεδοµένα, να δούµε τις πρακτικές
που υπάρχουν στα αντίστοιχα παιχνίδια στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
να υπάρξει ο έλεγχος της νοµιµότητας, της συµµόρφωσης µε
την εσωτερική νοµοθεσία και την κοινοτική νοµοθεσία, να γίνει ο
προληπτικός έλεγχος από το Συµβούλιο της Επικρατείας; 

Δεσµεύτηκε ο Υπουργός ότι εντός διµήνου -κάπως έτσι το ερ-
µηνεύω από τα Πρακτικά, δεν ήταν απολύτως ξεκάθαρο- που θα
τελειώσουµε µε τον Κανονισµό της Επιτροπής Εποπτείας και
Ελέγχου Παιγνίων -ξέρετε, δεν έγινε ακόµα ο οργανισµός της
Επιτροπής Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων, αλλά έβγαλε τον
κανονισµό- εντός διµήνου που θα τελειώσουν όλα αυτά θα
έχουµε –το ελπίζω και εδώ θα είµαστε, για να το παρακολουθή-
σουµε- έναν κανονισµό παιγνίων, ο οποίος µε τη βάσανο που
προβλέπει ο νόµος θα είναι πράγµατι αυτός που πρέπει να είναι,
για να προστατεύει από τον εθισµό, για να προστατεύει από την
εκµετάλλευση, για να προστατεύει από την επιθυµία του υπερ-
βολικού κέρδους, για να θέτει τους κανόνες, τους κανόνες λει-
τουργίας καταστηµάτων όπου νόµιµα θα υπάρξουν κάποια
τέτοια παιχνίδια.

Αυτό δεν υπάρχει µέχρι σήµερα. Όποιος εξακολουθήσει να
παραβλέπει το γεγονός ότι  δεν ακολουθείται η νόµιµη διαδικα-
σία σε αυτό, τώρα που έχει τονιστεί και ξεκαθαρίζει το πλαίσιο,
έχει και τις ευθύνες του έναντι της κοινωνίας. 

Επί του νοµοσχεδίου, έχουµε ένα πολύ καλό αφήγηµα από την
πλευρά της Κυβέρνησης. Είχαµε τριάντα πέντε χιλιάδες µηχανή-
µατα και γίνονται είκοσι πέντε. Τέλεια, τα λύσαµε τα ζητήµατα!
Εκεί που υπήρχαν κάποια καταστήµατα µε είκοσι πέντε, εµείς τα
κάνουµε µε δυνατότητα πενήντα µηχανηµάτων. Επειδή τα
τριάντα πέντε χιλιάδες έγιναν είκοσι πέντε, µε την αιτιολογία ότι
περιορίζονται τα σηµεία στα οποία παίζεται το παιχνίδι, άρα είναι
πιο εύκολος ο έλεγχος και η εποπτεία, διαµορφώνεται το πολύ
ωραίο αφήγηµα ότι µπορούµε πλέον να τα επιβλέπουµε. 

Τι να επιβλέπουµε; Ποιοι είναι οι κανόνες που υπάρχουν, οι
οποίοι πρέπει να παρακολουθούµε αν τηρούνται; Άµα µου βρει
κανείς εδώ κανέναν περιοριστικό κανόνα είτε σε σχέση µε το
ωράριο, είτε σε σχέση µε τις αποστάσεις, είτε σε σχέση µε το
ελάχιστο ποσό που µπορεί να ποντάρει κανείς κάθε µέρα, είτε
σε σχέση µε το δώρο που µπορεί να επιτυγχάνει κάθε µέρα, είτε
σε σχέση µε την χρήση του αλκοόλ, τότε να µου τον πει, να τον
κατανοήσω και να συµφωνήσω ότι, πράγµατι, πλέον έχουµε λι-
γότερα σηµεία, έχουµε έναν καλό Κανονισµό κι επειδή έχουµε
έναν καλό Κανονισµό θα µπορούµε να επιτηρήσουµε, να επιβλέ-
ψουµε, να διαφυλάξουµε, όχι µόνο το δηµόσιο συµφέρον, αλλά
και το συµφέρον ενός εκάστου, ο οποίος µπορεί να έχει εθιστεί
στο παιχνίδι αυτό. 

Δεν υπάρχει Κανονισµός. Όσο δεν υπάρχει Κανονισµός, δεν
µπορούµε να µιλάµε για τη δυνατότητα καλύτερης εποπτείας.
Τα πράγµατα είναι πολύ πιο απλά από ό,τι ίσως µερικοί τα βλέ-
πουν. Πρέπει να µπουν ξεκάθαροι κανόνες. Συµφωνούµε απολύ-
τως. Πρέπει να µπουν σκληροί κανόνες για τον παράνοµο τζόγο. 

Περιµένουµε ένα κανονιστικό πλαίσιο, το οποίο θα στηρίξουµε.
Πρέπει να είναι πραγµατικά σκληρές οι διατάξεις και οι συνέπειες
για όποιον επιλέγει να δραστηριοποιηθεί µε αυτόν τον τρόπο.
Πρέπει να υπάρξει ένα ξεκάθαρο πλαίσιο σε σχέση µε τους κα-
νόνες, έτσι ώστε να µην εκτιθέµεθα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Γιατί υπάρχουν ερωτήµατα σε σχέση µε το αν η Ευρωπαϊκή
Ένωση εγκρίνει ή όχι και τον Κανονισµό και το νοµοσχέδιο αυτό.
Αυτά τα ερωτήµατα δεν τα εγείρω εγώ. Τα εγείρουν οι ίδιοι οι
Βουλευτές σας εγγράφως, σε σχέση µε την αρµόδια Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και σε σχέση µε το τι γίνεται πραγµατικά µε τους κα-
νόνες, οι οποίοι εµπεριέχονται στον Κανονισµό.

Το αφήγηµα, λοιπόν, ότι κάναµε τις τριάντα πέντε χιλιάδες εί-
κοσι πέντε, δεν είναι αφήγηµα το οποίο µπορεί να βρει βάση σε
αυτή όλη τη διαδικασία. Δεν έχει σηµασία αν είναι ένα το παιχνίδι
ή δύο ή πέντε. Πρέπει να υπάρχουν κανόνες. Αυτή τη στιγµή, δυ-
στυχώς, οι κανόνες έχουν καταστρατηγηθεί. 

Και να πούµε και το άλλο. Γίνεται αυτή η παράταση µε µία αι-
τιολογία και µε την έκθεση της «DELOITTE», η οποία µας παρου-

σιάστηκε την τελευταία ηµέρα της συνεδρίασης στην επιτροπή,
τη σκοπιµότητα της οποίας για το πού καταλήγουµε, για ποιον
λόγο καταλήγουµε στα συγκεκριµένα χρόνια, για ποιον λόγο το
ελληνικό δηµόσιο δεν εισπράττει ένα ευρώ από όλη αυτή τη δια-
δικασία, εγώ προσπάθησα να παρακολουθήσω, αλλά δυστυχώς
µε ξεπέρασε. 

Ήδη έχει κερδίσει πολλά η εταιρεία σε σχέση και µε τη θέ-
σπιση του προηγούµενου Κανονισµού, αλλά και µε άλλα ζητή-
µατα και θέµατά της, τα οποία λύθηκαν. Δεν µπορώ πραγµατικά
να παρακολουθήσω τη λογική και την επιχειρηµατολογία της έκ-
θεσης της «DELOITTE» σε σχέση  µε τον λόγο για τον οποίον
πρέπει να δοθεί αυτή η παράταση για αυτά τα χρόνια και χωρίς
-επαναλαµβάνω- κανένα αντάλλαγµα. 

Περιµένω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά, συγκεκριµένες
δεσµεύσεις επί της ρυθµίσεως όλου του πλαισίου, σε σχέση µε
ό,τι δραστηριότητα έχει να κάνει µε τον νόµιµο τζόγο σε όλες
του τις εκφάνσεις. 

Παρακαλώ, θα ήθελα πράγµατι να τηρηθεί αυτό το χρονοδιά-
γραµµα µέχρι το τέλος του έτους, έτσι ώστε να υπάρχει µία ξε-
κάθαρη εικόνα, να µην υπάρχουν σκιές, να είναι ξεκάθαρο το
πλαίσιο, ένα πλαίσιο στο οποίο πραγµατικά να µπορεί να υπάρξει
η δραστηριότητα αυτή, την οποία έχουµε αποδεχθεί ως κοινωνία,
µε το µεγαλύτερο όφελος για το κράτος, αλλά συγχρόνως και
µε την προστασία του κάθε παίκτη. 

Υπάρχουν κάποιες τροπολογίες, οι οποίες κατατέθηκαν εδώ.
Δεν µπορώ να µην σχολιάσω µερικές εξ αυτών. Στη δευτερολο-
γία µου θα σχολιάσω τις υπόλοιπες. 

Η τροπολογία για την Πάρνηθα είναι µία τροπολογία στην
οποία µπορεί να αναγνώσει κάποιος θετικά σηµεία, αλλά δεν
µπορώ πραγµατικά να καταλάβω τη βιασύνη να έρχεται σήµερα,
όταν έχετε πει ότι σε λίγο καιρό, σε λίγες βδοµάδες θα έρθει συ-
νολικά νοµοσχέδιο για τα καζίνα. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι δεν µπορεί να ερχόµαστε εδώ και να
έχουµε αποσπασµατικές ρυθµίσεις επί τόσο σοβαρών ζητηµά-
των. Θα έπρεπε να είναι συνολική η αντιµετώπιση και η θεώρηση
των πραγµάτων, µε όλα τα δεδοµένα, µε όλους τους κανόνες για
όλους να ισχύουν το ίδιο. Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι ελάχιστη υπο-
χρέωσή σας. 

Δεν µπορώ να καταλάβω τη σκοπιµότητα αυτής της ταχύτη-
τας. Εµείς δεν µπορούµε να την παρακολουθήσουµε όσο δεν αι-
τιολογείται -εάν µπορείτε, να την αιτιολογήσετε- το γιατί έρχεται
τώρα και όχι σε έναν µήνα. Θα το παρακολουθήσω. Εδώ είµαστε
για να το δω. Όµως, αυτή τη στιγµή µού προκαλεί εντύπωση το
γεγονός ότι ενώ έχετε αναγγείλει ότι θα έρθει ένα συνολικό νο-
µοσχέδιο για τη ρύθµιση των ζητηµάτων των καζίνων, ερχόµαστε
σήµερα και έχουµε µόνο µία ρύθµιση τέτοια. Παρακαλώ για τις
εξηγήσεις, τις οποίες θα δούµε εάν µπορούµε να παρακολουθή-
σουµε ή όχι στη συνέχεια. 

Στις άλλες τροπολογίες, που είναι άσχετες µε το νοµοσχέδιο,
θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου. 

Συνολικά διαπιστώνουµε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο
ήρθε µε έναν περιπετειώδη τρόπο: κατατέθηκε την τελευταία
ηµέρα που θα έκλεινε η Βουλή, ξαναήρθε ξαφνικά µία Παρα-
σκευή, χάθηκε για δεκαπέντε ηµέρες, ξαναήρθε σήµερα, δεν
πήραν τον λόγο Βουλευτές σας για να το στηρίξουν, αντιθέτως
ακούσαµε από πολλούς από τους Βουλευτές εύλογες αντιδρά-
σεις επί του περιεχοµένου κι έχουµε κατατεθειµένη βουλευτική
τροπολογία, η οποία ουσιαστικά ενστερνίζεται τα επιχειρήµατα
της Αντιπολίτευσης. Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία τίθενται και
επί των οποίων πρέπει να τοποθετηθείτε, γιατί ξέρουµε όλοι ότι
το συγκεκριµένο αυτό αντικείµενο είναι ένα αντικείµενο που από
µόνο του προκαλεί εύλογα ερωτήµατα και ενστάσεις και νοµίζω
ότι είναι υποχρέωση όλων µας αυτά να ξεκαθαρίσουµε. 

Κύριε Υπουργέ, το επιχείρηµα ότι αυτή η δραστηριότητα απο-
φέρει κέρδη στο ελληνικό δηµόσιο από µόνο του δεν είναι ένα
επιχείρηµα που να δικαιολογεί οποιαδήποτε αποσπασµατική
ρύθµιση, η οποία διευκολύνει καταστάσεις, λύνει ζητήµατα,
χωρίς όµως να βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα την οποία έχετε υπο-
χρέωση να δείτε και σε σχέση µε τον παίκτη και σε σχέση µε την
ελληνική κοινωνία στην κατάσταση στην οποία αυτή βρίσκεται
σήµερα και σε σχέση µε τον παράνοµο τζόγο, τον οποίον τελικά
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όλη αυτή η δραστηριότητα δεν τον περιόρισε, αλλά τον ανέπτυξε
περισσότερο. Ως προς αυτό δεν βλέπω καµµία κίνηση από την
πλευρά της επίσηµης πολιτείας για την αντιµετώπισή του. 

Είπατε την προηγούµενη φορά: κάντε µας προτάσεις για την
αντιµετώπιση του παράνοµου τζόγου. Ζητήθηκε ποτέ αυτό; Ερω-
τήθηκε ποτέ η Αντιπολίτευση; Με µεγάλη µας χαρά να κάνουµε
πάρα πολλές προτάσεις. Έχουµε έτοιµες προτάσεις. Σας είπα
και µία την προηγούµενη φορά στην επιτροπή. Δεν µου είπατε
αν την αποδέχεστε ή όχι. 

Δεν µπορείτε έτσι από του Βήµατος να κατηγορείτε την Αντι-
πολίτευση ότι δεν έφερε προτάσεις, σαν να τίθεται θέµα, το
οποίο δεν τέθηκε από εσάς ποτέ. Ας τεθεί το θέµα της αντιµετώ-
πισης του παράνοµου τζόγου. Γιατί πραγµατικά όποιος πληρώνει
φόρους στο ελληνικό κράτος για µία δραστηριότητα που νοµί-
µως του εκχωρήθηκε για να την ασκεί, θα πρέπει να προστατευ-
θεί από έναν αθέµιτο ανταγωνισµό. Αυτό είναι κανόνας και τον
αποδεχόµαστε. Αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι στο όνοµα του αθέ-
µιτου ανταγωνισµού που υπάρχει, επειδή δεν µπορούµε να τον
αντιµετωπίσουµε δίνουµε επιπλέον πάρα πολλές παροχές και δι-
καιώµατα σ’ αυτόν που είναι ο πάροχος αυτής της δραστηριότη-
τας. 

Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε ένα µέτρο, ένα µέσο, έναν τρόπο,
ένα νοµοθετικό πλαίσιο που να κατοχυρώνει όλα τα ζητούµενα,
γιατί όλοι µας έχουµε την ευθύνη απέναντι στην κοινωνία και
στον κόσµο σε ένα τόσο µεγάλο και δύσκολο ζήτηµα όπως είναι
αυτό του τζόγου, του νοµίµου και του παρανόµου τζόγου, γιατί
και τα δυο µαζί είναι, να δίνουµε σαφείς απαντήσεις και να δεί-
ξουµε οµόθυµα την πρόθεση όλης της Βουλής να τα αντιµετω-
πίσει, όχι αποσπασµατικά, όχι στα πλαίσια της νοµιµότητας, του
νόµου και όχι χωρίς να ακούµε και τις ευρωπαϊκές οδηγίες και
χωρίς να περνάµε από τη βάσανο του προληπτικού ελέγχου των
αρµοδίων δικαστικών οργάνων, όταν αυτό το επιβάλλει ο ίδιος ο
νόµος.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 7ο Γυµνάσιο Τρικάλων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε την ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Κεφαλίδου. 

Παρακαλώ, κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε το σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις για την αγορά παιγνίων». Απ’
όλες τις συζητήσεις που έγιναν στην επιτροπή αυτό που προ-
έκυψε µε βεβαιότητα είναι ότι τελικά το παρόν σχέδιο νόµου το
µόνο που σίγουρα ρυθµίζει επαρκώς είναι τη χασούρα της
«ΟΠΑΠ Α.Ε.» από ένα αποτυχηµένο business plan που δεν
έβγαινε.

Κατά τη διάρκεια της ενηµέρωσης απ’ όλους τους εµπλεκόµε-
νους φορείς ακούστηκαν πολλά και διαφωτιστικά. Πρώτοι απ’
όλους αναγνωρίζουµε ότι είναι αδήριτη ανάγκη να ρυθµιστεί και
να ελεγχθεί ο χώρος των τυχερών παιγνίων. Σε αυτό δεν µπορεί
να διαφωνήσει κανείς.

Η Κυβέρνηση, όµως, δεν µας έχει πει ακόµα τι σκοπεύει να
κάνει µε το µέγα θέµα του ηλεκτρονικού τζόγου. Ο κύριος
Υπουργός παραδέχεται την αποσπασµατικότητα της νοµοθετι-
κής του πρωτοβουλίας, αφού τα νοµοσχέδια και για τον ηλεκτρο-
νικό τζόγο και για τα καζίνα έπονται.

Σήµερα, αν θυµάµαι καλά, κύριε Υπουργέ, είχατε δεσµευθεί
ότι θα υπάρχει στη διαβούλευση το νοµοσχέδιο που αφορά τα
καζίνα. Δεν υπάρχει τίποτα. Προφανώς, λοιπόν, κατανοείτε κι
εσείς ότι το παρόν σχέδιο νόµου καταγράφεται µόνο ως µία πρό-
θεση για την αναγκαιότητα ρύθµισης του τζόγου και, φυσικά, δεν
καταφέρνει όνµως να ελέγξει διεξοδικά, αλλά και αποτελεσµα-

τικά την κατάσταση.
Ο βασικός νόµος, που ρυθµίζει συνολικά αυτά τα ζητήµατα,

είναι ο ν.4002/2011, που έδινε µε το άρθρο 39 εξουσιοδότηση
για την έκδοση υπουργικής απόφασης χορήγησης άδειας στην
«ΟΠΑΠ Α.Ε.», για να υπάρξουν τα τριάντα πέντε χιλιάδες παιγνιο-
µηχανήµατα, τα περίφηµα VLTs. 

Πράγµατι, µε την 0100010/4-11-2011 απόφαση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών χορηγήθηκε άδεια εγκατάστασης και εκµε-
τάλλευσης από την «ΟΠΑΠ Α.Ε.» δεκαεξίµισι χιλιάδων VLTs µέσω
των πρακτορείων της και δεκαοχτώµισι χιλιάδων VLTs σε τρίτους
παραχωρησιούχους. Η ισχύς της άδειας που χορηγήθηκε µε τον
αρχικό νόµο ήταν για δέκα χρόνια. Το τίµηµα για τη χορήγηση
αυτή είχε καθοριστεί, µε βάση την πρώτη µελέτη της «DE-
LOITTE», στο συνολικό ποσό των 566.000.000 ευρώ, το οποίο και
κατέβαλε η «ΟΠΑΠ Α.Ε.». Με βάση αυτό το τίµηµα, η αξία κάθε
µηχανήµατος εκτιµάτο στα 16.000 ευρώ. 

Το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, στην πραγµατικότητα αλλάζει
εντελώς το εγκεκριµένο από την Κοµισιόν business plan του
2012, που έγινε βάσει συγκεκριµένων παραδοχών της «DE-
LOITTE». Με βάση αυτήν την πρώτη µελέτη η αξία της σύµβασης
για τα τριάντα πέντε χιλιάδες µηχανήµατα για δέκα χρόνια είχε
κοστολογηθεί στα 566.000.000 ευρώ. Αντίστοιχα, το κόστος για
τα είκοσι πέντε χιλιάδες VLTs για οκτώ χρόνια, µε βάση αυτούς
τους υπολογισµούς, θα έβγαινε στα 323.000.000 ευρώ. 

Ωστόσο, στο δικό σας σχέδιο νόµου που συζητάµε, η αξία της
οκταετούς σύµβασης υπολογίζεται όσο και τα δέκα χιλιάδες
VLTs που αφαιρούνται, δηλαδή στα 160.000.000 ευρώ και γι’
αυτόν τον λόγο παραχωρείται ως αντάλλαγµα του ελληνικού δη-
µοσίου προς την «ΟΠΑΠ Α.Ε.» η οκταετής παράταση.

Νοµίζω ότι εδώ µέσα έχουµε όλοι τελειώσει σχολείο και ξέ-
ρουµε, έχουµε διδαχθεί απλή αριθµητική. Θα σας µιλήσω, λοι-
πόν, για την απλή µέθοδο των τριών, που φαντάζοµαι ότι τη
θυµάστε όλοι. Σας το λέω γιατί αυτό θα φανεί χρήσιµο στους πα-
ρακάτω συλλογισµούς:.

Παραδοχή πρώτη. Αν αποφασίσουµε να απαντήσουµε στο
απλό ερώτηµα «για πόσα χρόνια πρέπει να αδειοδοτηθούν τα εί-
κοσι πέντε χιλιάδες VLTs», τι θα κάναµε; Θα λέγαµε το πολύ
απλό: Όταν έχουµε τριάντα πέντε χιλιάδες µηχανήµατα, για τα
οποία χρειάστηκε να δώσουµε 566.000.000 και αυτό το ποσό το
δώσαµε για δέκα χρόνια, για τα είκοσι πέντε χιλιάδες VLTs, που
πάλι έχουµε το ίδιο ποσό -566.000.000- πόσα χρόνια θα χρειαζό-
ταν;

Και «x=14», κύριοι συνάδελφοι, όχι «18». Τι σηµαίνει, λοιπόν,
αυτό; Σηµαίνει ότι το ελληνικό δηµόσιο δίνει για τη συνολική µεί-
ωση των VLTs στο παρόν σχέδιο νόµου, αν υποθέσουµε ότι θα
έπρεπε να δώσει κάτι. Και εξήγησα παραπάνω ότι κάνουµε χο-
ρηγία στην ΟΠΑΠ για το κακό business plan τους. Αυτή, λοιπόν,
η αδειοδότηση θα έπρεπε να είναι για δεκατέσσερα χρόνια, που
σηµαίνει τέσσερα χρόνια παράταση και όχι οκτώ. Άρα πολύ απλά
το ελληνικό δηµόσιο κάνει δώρο στην «ΟΠΑΠ Α.Ε.» τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια. 

Παραδοχή δεύτερη: Εφόσον η αξία κάθε µηχανήµατος εκτι-
µάται στα 16.000 ευρώ τον χρόνο, άρα, για τα επιπλέον τέσσερα
χρόνια τα είκοσι πέντε χιλιάδες VLTs θα στοίχιζαν 160.000.000
ευρώ επιπλέον. Και αυτά θα έπρεπε να τα καταβάλλει η «ΟΠΑΠ
Α.Ε.». 

Όµως, ας προχωρήσουµε και ας δούµε τι έχουµε σήµερα.
Μέχρι σήµερα, λοιπόν, σύµφωνα µε τον ν.4002/2011, από αυτά
τα είκοσι πέντε χιλιάδες VLTs η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» θα έπρεπε να εκ-
µεταλλευθεί περίπου τα δώδεκα χιλιάδες. Τα υπόλοιπα δεκα-
τρείς χιλιάδες θα τα αποκτούσαν τρίτοι παραχωρησιούχοι,
φυσικά καταβάλλοντας ένα αντίτιµο, γιατί θα γινόταν διαγωνι-
σµός που θα προκηρυσσόταν από την «ΟΠΑΠ Α.Ε.». 

Τώρα µε το δικό σας σχέδιο νόµου η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» απαλλάσ-
σεται από την υποχρέωση να έχει υποπαραχωρησιούχους και
άρα, ανταγωνιστές. Εποµένως, θα έχει το απόλυτο µονοπώλιο
στην αγορά των VLTs. 

Θεωρούµε ότι µε αυτές τις παραδοχές θα έπρεπε να ξεκινάει
η διαπραγµάτευση που γίνεται προς όφελος του ελληνικού δη-
µοσίου καθώς και µία µελέτη που ζητείται για λογαριασµό του
ελληνικού δηµοσίου. Φυσικά, εννοείται πως όλες οι επιπλέον πα-
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ραχωρήσεις που προσφέρει ο νέος νόµος στην «ΟΠΑΠ Α.Ε.» θα
έπρεπε να φέρουν και επιπλέον άµεσα έσοδα στο δηµόσιο. 

Μέχρι και σήµερα τα ερωτήµατα που έχουµε καταθέσει σε
αυτή την Αίθουσα -στις τρεις επιτροπές που έχουν γίνει- είναι
αναπάντητα. Προκύπτουν διαρκώς καινούργια και το τοπίο είναι
θολό, κύριε Υπουργέ. Ένας βασικός λόγος είναι ότι δεν έχουµε
συνολική εικόνα των προθέσεων της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από αυτούς τους υπολο-
γισµούς και τα συµπεράσµατά τους, µπαίνω στον πειρασµό να
σας θυµίσω λίγο τι γινόταν στην ψήφιση του ν.4002, που έγινε
επί των ηµερών της δικής µας διακυβέρνησης και να σας θυµίσω
ποια ήταν η στάση της τότε Αντιπολίτευσης. Η Νέα Δηµοκρατία
καταψήφισε τον νόµο και µετά ψήφισε τη σύµβασή του. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ζούσε στο φεγγάρι των καταγγελιών και της πύρινης Αντι-
πολίτευσης. Ο κ. Παπαδηµούλης έλεγε τότε ότι µετατρέπουµε
όλη την Ελλάδα σε ένα απέραντο καζίνο. Έλεγε ότι για να ρεφά-
ρει ο ελληνικός λαός από αυτά που κόβουµε σε µισθούς και συν-
τάξεις, καλούσαµε τον κόσµο να τζογάρει. 

Σήµερα που οι µισθοί και οι συντάξεις έχουν πιάσει πάτο, εσείς
τι κάνετε; Χάρες στην «ΟΠΑΠ Α.Ε.»; Θυµάστε πώς αντιµετωπί-
ζατε τους πράκτορες; Ως µιάσµατα. Σήµερα λέτε ότι θέλετε να
προστατεύσετε τα δίκαια αιτήµατά τους. Αποφασίστε: Τους εµ-
παίζατε τότε, ή τους εµπαίζετε τώρα, ή τους εµπαίζατε και τότε
και τώρα; 

Φωνάζατε τότε για τη µονοπωλιακή πολιτική της «ΟΠΑΠ Α.Ε.»
και λέγατε ότι δίνει ψίχουλα στους υποπαραχωρησιούχους, κρα-
τώντας τη µερίδα του λέοντος για την ίδια. Τότε ο ΣΥΡΙΖΑ µάς
κατηγορούσε για χαριστική συµπεριφορά απέναντι στην «ΟΠΑΠ
Α.Ε.». Φανταστείτε ότι εµείς είχαµε προβλέψει την υποχρέωση
να δώσει και σε δέκα ανθρώπους το δικαίωµα εκµετάλλευσης
παιχνιδοµηχανών. 

Τότε η σηµερινή Κυβέρνηση χτυπιόταν για έναν 100% δηµόσιο
ΟΠΑΠ, δηλαδή ήταν υπέρ του κρατικού τζόγου. Σήµερα που η
«ΟΠΑΠ Α.Ε.» δεν γίνεται µόνο κυρίαρχος, αλλά ο µόνος κυρίαρ-
χος των VLTs, δεν ακούω καµιά κουβέντα. Τσιµουδιά!

Ο ΣΥΡΙΖΑ έβαλε ναφθαλίνη και φύλαξε για ώρα ανάγκης το
επαναστατικό του αµπέχονο και φόρεσε πια σινιέ κοστούµι. 

Εµείς τότε, αν θυµάστε, ήµασταν οι κακοί που θεωρούσαµε
και θεωρούµε ότι δουλειά της πολιτείας είναι η ρύθµιση µε κα-
νόνες σαφείς και ο απαρέγκλιτος έλεγχος τήρησής τους. Εσείς,
διαπνεόµενοι και εµποτιζόµενοι από το µεγάλο ιδεολόγηµα του
υπαρκτού σοσιαλισµού, θέλατε την πολιτεία µανούλα νηπίων,
ανεύθυνων και ακαταλόγιστων πολιτών. Κάνατε στροφή εκατόν
ογδόντα µοιρών. Τότε µας κατηγορούσατε ότι αυτά τα πράγµατα
δεν γίνονται πουθενά στον κόσµο. 

Εσείς, λοιπόν, που ζητούσατε τότε την άµεση απόσυρση του
νοµοσχεδίου, τι έρχεστε να κάνετε σήµερα.

Φέρνετε ένα σχέδιο νόµου που πατά στον ν.4002/2011 που
εσείς καταγγέλλατε και επιπλέον φέρνετε και τρεις υψηλής αξίας
αλλαγές, οι οποίες αποτελούσαν πάγιες διεκδικήσεις της ΟΠΑΠ
εδώ και καιρό και ήταν αντικείµενο συζητήσεων µε την Επιτροπή
Παιγνίων, προκειµένου να αυξηθεί η αποδοτικότητα και η κερδο-
φορία των VLTs.

Κυριότερη όλων είναι η οκταετής δωρεάν ανανέωση της σύµ-
βασης για τα είκοσι πέντε χιλιάδες «φρουτάκια», η αξία της
οποίας µε βάση τη σύµβαση του 2012 ανέρχεται στα 320 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Λογικά η αξία της πρέπει να είναι µεγαλύτερη,
αφού πλέον η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» δεν θα έχει ανταγωνισµό για τα επό-
µενα δεκαοκτώ χρόνια, γιατί θα είναι το απόλυτο µονοπώλιο στην
αγορά των VLTs. 

Επιπλέον, µε την ίδια ρύθµιση την απαλλάσσετε από την υπο-
χρέωση να έχει και ανταγωνιστές. Μειώνετε τον αριθµό των VLTs
που έχει αναλάβει να αναπτύξει από τα τριάντα πέντε χιλιάδες
στα είκοσι πέντε χιλιάδες και ως αντιστάθµισµα της δίνετε οκτα-
ετή επέκταση της άδειας για τα «φρουτάκια».

Με τις νέες ρυθµίσεις, λοιπόν, επιταχύνεται η υλοποίηση του
σχεδίου των VLTs, απαλλάσσεται η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» από την υπο-
χρέωση να τοποθετήσει το σύνολο των τριάντα πέντε χιλιάδων
µηχανών, µε διαγωνισµούς  αµφίβολης -επιτρέψτε µου να σας
πω- επιτυχίας, µε άµεση συνέπεια την εγγραφή ζηµιών στον ισο-
λογισµό της και, τέλος, χωρίς ανταγωνιστές έχουµε την «ΟΠΑΠ

Α.Ε.» ως ισχυρό µονοπώλιο στην αγορά των VLTs. Αποκτά, λοι-
πόν, έτσι ένα σηµαντικό προνόµιο εντελώς δωρεάν. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέτε: Θα περιο-
ρίσω τον συνολικό αριθµό των παιχνιδοµηχανών από τριάντα
πέντε χιλιάδες σε είκοσι πέντε χιλιάδες. Όσοι ασχολούνται, ξέ-
ρουν ότι αυτά τα δέκα χιλιάδες µηχανήµατα δεν θα έµπαιναν
ποτέ σε λειτουργία, αφού η επένδυσή τους κρίθηκε στην πορεία
ως µη κερδοφόρα και επίσης η άδεια εγκατάστασής τους έληγε
τον Νοέµβρη του 2018. 

Βρήκατε, λοιπόν, έναν εύσχηµο τρόπο για να καλύψει το ελ-
ληνικό δηµόσιο τη χασούρα της «ΟΠΑΠ Α.Ε.» από µία ασύµφορη
επένδυση και «όλα είναι µέλι-γάλα». Επειδή είναι γεγονός ότι
ακούγεται πολύ χοντρό κάτι τέτοιο, ειδικά στους καιρούς που οι
συντάξεις και οι µισθοί έχουν γίνει τριψήφια νούµερα, βρήκατε
και το ωραίο περιτύλιγµα: Περιορίζουµε, λέτε, τον αριθµό των εν
δυνάµει λειτουργούντων VLTs. Και µας το σερβίρατε.

Έτσι η µεγαλύτερη εταιρεία τυχερών παιχνιδιών κατάφερε να
πετύχει διεκδικήσεις ζωτικές για την αύξηση της κερδοφορίας
της, αφού σε αντίθετη περίπτωση θα έπρεπε είτε να εγγράψει
ζηµιές από τη ζηµιογόνο ανάπτυξη των VLTs είτε να τα επιστρέ-
ψει πίσω στο δηµόσιο αζηµίως. Τώρα, λοιπόν, η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» πέ-
τυχε να τα επιστρέψει, µε αντιστάθµισµα την επέκταση της
σύµβασής της για οκτώ χρόνια, κάτι που θα της στοίχιζε τουλά-
χιστον 300 εκατοµµύρια ευρώ. 

Πήρε κάτι το δηµόσιο πίσω για όλα αυτά; Τίποτα µετ’ επαίνων!
Είναι απορίας άξιο ότι κανείς από την Κυβέρνηση δεν δείχνει να
παραπονείται, δεν δείχνει να δυσανασχετεί. Αυτό δεν είναι χαρι-
στική συµπεριφορά απέναντι στην «ΟΠΑΠ Α.Ε.» από ένα µπατι-
ρισµένο µεν γαλαντόµο δε -µε ξένα λεφτά- δηµόσιο; 

Το θέµα των VLTs βρίσκεται ήδη στα ραντάρ της Κοµισιόν -το
ξέρετε καλύτερα από τον καθέναν- µετά από τις καταγγελίες των
καζίνων. Υπενθυµίζω µόνο ότι τον περασµένο Νοέµβριο η Κοµι-
σιόν είχε προειδοποιήσει την ελληνική πλευρά να µην προχωρή-
σει στην υλοποίηση του Κανονισµού της Επιτροπής Παιγνίων.
Αντ’ αυτού, το ελληνικό Υπουργείο προχωρά και όπως µας είπε
και ο αρµόδιος Υπουργός «αναλαµβάνουµε το ρίσκο».

Κατά τη σύνταξη του παρόντος σχεδίου νόµου δεν βρέθηκε
ούτε ένας να σκεφτεί και να ζητήσει την εκπόνηση της πιο ση-
µαντικής για το κοινωνικό σύνολο και το δηµόσιο συµφέρον µε-
λέτης που θα έπρεπε να έχει γίνει, της µελέτης που απεικονίζει
τα µεγέθη του εθισµού και συνεπώς τη ζηµιά για το κοινωνικό
σύνολο από τον τζόγο, χωρίς όριο ποσού απώλειας, χωρίς ΑΦΜ
στην κάρτα του παίκτη, χωρίς ωράριο λειτουργίας, ουσιαστικά
χωρίς όριο χρόνου ενασχόλησης του καθενός µε το σπορ του
τζόγου. Για µία δραστηριότητα όπως ο τζόγος, µε τέτοιες κοινω-
νικές προεκτάσεις, δεν θα έπρεπε να είναι προαπαιτούµενη σε
ένα κράτος πρόνοιας; Αυτό στην επιτροπή το ανέδειξε ο Πρό-
εδρος του ΚΕΘΕΑ, ο κ. Πάριος, περιγράφοντας µε τα πιο µελανά
χρώµατα το πόσο έχει εθιστεί κυρίως ο νέος κόσµος στον τζόγο
και όχι µόνο.

Τέλος πάντων, δεν µας πείσατε για την αναγκαιότητα το ελλη-
νικό κράτος να συνδράµει την ΟΠΑΠ, επειδή το δικό της busi-
ness plan έπεσε έξω. Αυτό θεωρούµε ότι είναι σοβαρό ζήτηµα
για να απασχολεί µόνο την ίδια την εταιρεία, που ορθώς θέλει να
προασπίσει τα συµφέροντά της. Όµως, το Ελληνικό Κοινοβούλιο
οφείλει να προασπίζει το δηµόσιο συµφέρον.

Αυτά προβλέπει στην πραγµατικότητα το εισαγόµενο σήµερα
σχέδιο νόµου και θα σας πω ότι το µεγάλο ερώτηµα δεν είναι αν
εµείς είµαστε θετικοί στην ψήφισή του. Το µεγάλο ερώτηµα που
πλανάται εδώ και µέρες είναι πώς εσείς είστε θετικοί σε ένα τέ-
τοιο σχέδιο νόµου.

Φυσικά -προς Θεού!- κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν περι-
µένω απάντηση. Ρητορικό είναι το ερώτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, λοιπόν, που δεν πι-

στεύουµε ότι το επίσηµο κράτος έχει καµµιά δουλειά να κάνει
τον τζογαδόρο ή τον βοηθό τζογαδόρου, εµείς που πιστεύουµε
ότι η αποστολή της πολιτείας είναι η ρύθµιση µε κανόνες αυστη-
ρούς και σαφείς, που προασπίζονται το δηµόσιο συµφέρον, δη-
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λαδή το συµφέρον των πολιτών και που θεωρούµε ότι είναι απα-
ρέγκλιτος ο έλεγχος της τήρησης αυτών των κανόνων, εµείς που
πιστεύουµε στην ιδιωτική πρωτοβουλία, εµείς που από το 2010
µιλάµε και πιστεύουµε στην ανάγκη των µεγάλων ιδιωτικών επεν-
δύσεων που έχει η χώρα µας, εµείς που δεν περπατούσαµε στα
σύννεφα και αναγνωρίζαµε και τις προτεραιότητες που όφειλε
να έχει η χώρα και τους αναγκαίους συµβιβασµούς και τις µε-
ταρρυθµίσεις που όφειλαν να έχουν γίνει εδώ και χρόνια -και θα
είχαν γίνει, αν δεν υπήρχε η ανεύθυνη στάση του ΣΥΡΙΖΑ τόσο
ως Αντιπολίτευση όσο και ως Κυβέρνηση- εµείς που πιστεύουµε
τελικά στην ενηλικίωση των πολιτών και στην υπεύθυνη στάση
που οφείλουν να έχουν, εµείς που θεωρούµε ότι η µεγαλύτερη
προστασία της πολιτείας προς τον πολίτη είναι η παιδεία, ώστε
να µπορεί να αυτοπροστατεύεται και να αυτοπειθαρχεί -αυτή
είναι η µεγαλύτερη ασπίδα σε ένα παγκοσµιοποιηµένο περιβάλ-
λον που οι δυνατότητες του διαδικτύου πάνε χέρι χέρι µε τους
κινδύνους- εµείς που από την αρχή της συζήτησης επισηµάναµε
τις αδυναµίες του νοµοσχεδίου και τις αναδείξαµε σε ένα περι-
βάλλον γενικευµένης σιγής ασυρµάτου, εµείς, λοιπόν, θεωρούµε
πως πρέπει οπωσδήποτε να ρυθµιστεί το θέµα του παράνοµου
τζόγου, αλλά δεν µας έχετε πείσει για την αναγκαιότητα του
δώρου -γιατί περί δώρου πρόκειται- του κράτους προς µια ιδιω-
τική επιχείρηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου λίγο χρόνο. Ευχαριστώ.
Συνεπείς, λοιπόν, προς τον εαυτό µας και τις θέσεις µας, θα

ψηφίσουµε επί της αρχής, αλλά χωρίς να κλείνουµε το µάτι στα
ιδιωτικά συµφέροντα που βάζουν βόµβα στα θεµέλια του κοινω-
νικού συνόλου.

Για εσάς δεν θα τολµούσε κανείς να ισχυριστεί το ίδιο. Η συ-
νέπεια λόγων και έργων δεν ήταν και δεν έγινε ποτέ το συγκρι-
τικό σας πλεονέκτηµα. Θα µου πείτε βέβαια -και µε το δίκιο σας-
ότι τότε λέγατε αυτά τα επαναστατικά που λέγατε «µε νταούλια
και ζουρνάδες», γιατί δεν είχατε δεξί σας χέρι τους ΑΝΕΛ, γιατί
φορούσατε ακόµη την επαναστατική φορεσιά και γιατί δεν είχατε
γλυκαθεί από την εξουσία. Τώρα όλα είναι διαφορετικά!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή της Χρυσής Αυγής, τον κ.

Καρακώστα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή συζήτηση και η επερχόµενη ψηφοφορία του νοµο-

σχεδίου για τη ρύθµιση στην αγορά παιγνίων συνίσταται στην
τροποποίηση συµβατικών όρων της σύµβασης του 2011 µεταξύ
του ελληνικού δηµοσίου και της «ΟΠΑΠ Α.Ε.», η οποία επικυρώ-
θηκε µε τον ν.4002/2011.

Οι κύριες αλλαγές οι οποίες επέρχονται είναι οι εξής:
Πρώτον, η µείωση των παιγνιοµηχανηµάτων που θα λειτουρ-

γήσουν από τριάντα πέντε χιλιάδες σε είκοσι πέντε χιλιάδες.
Δεύτερον, η αύξηση του αριθµού των παιγνιοµηχανηµάτων τα

οποία θα εγκατασταθούν σε καταστήµατα τύπου Β’, από εικοσι-
πέντε σε πενήντα.

Τρίτον, η αύξηση του αριθµού των παιγνιοµηχανηµάτων τα
οποία θα λειτουργήσουν σε καταστήµατα τύπου ΣΤ’, από τρία σε
δεκαπέντε.

Τέταρτον, η παράταση της χρονικής άδειας εκµετάλλευσης
των µηχανηµάτων από την «ΟΠΑΠ Α.Ε.» κατά οκτώ έτη. Έτσι πη-
γαίνουµε από τα δέκα έτη που ίσχυαν µέχρι τώρα µε την προ-
ηγούµενη σύµβαση, στα δεκαοκτώ έτη.

Πέµπτον, κατάργηση της διαδικασίας παραχώρησης παιγνιο-
µηχανηµάτων από την «ΟΠΑΠ Α.Ε.» σε τρίτους παραχωρησιού-
χους.

Αυτές είναι οι βασικές τροποποιήσεις οι οποίες επέρχονται στη
σχετική σύµβαση του ΟΠΑΠ µε το ελληνικό δηµόσιο. Διαπιστώ-
θηκε σχεδόν από την πρώτη ανάγνωση του νοµοσχεδίου ότι σκο-
πιµότητα της Κυβέρνησης είναι να εξυπηρετήσει επενδυτικά
σχέδια των µετόχων της «ΟΠΑΠ Α.Ε.» Προκύπτει, µάλιστα, ότι η

παράταση της άδειας εκµετάλλευσης των VLTs κατά οκτώ έτη
δεν θα κοστίσει απολύτως τίποτα στην «ΟΠΑΠ Α.Ε.», αφού θα
είναι το αντισταθµιστικό µέτρο σε σχέση µε τη µείωση των µη-
χανηµάτων από τις τριάντα πέντε χιλιάδες στις είκοσι πέντε χι-
λιάδες.

Όµως, καµµία λογιστική µελέτη δεν µας προσκοµίσατε, ώστε
να γνωρίζουµε µε ακριβή οικονοµικά στοιχεία ποιες συνέπειες
επιφέρει αυτή η µείωση για τον ΟΠΑΠ και εν συνεχεία για το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Με προχειρότητα και µεροληπτική πολιτική βού-
ληση, στο πλαίσιο µίας συνεννόησης και συνεργασίας µεταξύ
της Κυβέρνησης µε τους αντισυµβαλλόµενους, προχωράτε στην
ψήφιση.

Σε όλη αυτή τη διαδικασία είναι ιδιαιτέρως σηµαντικός ο ρόλος
τον οποίο παίζουν, πρώτον η Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου
για τα παίγνια, δεύτερον µία εταιρεία µε αντικείµενο την παροχή
συµβουλευτικής υποστήριξης για τη διοίκηση των επιχειρήσεων
–και ο λόγος είναι για τη «DELOITTE»- και τρίτον η διοίκηση της
«ΟΠΑΠ Α.Ε.».

Από τις ενέργειες αυτών των τριών φορέων και από τα στοι-
χεία τα οποία έχουµε ελέγξει, εξάγουµε το ασφαλές συµπέρα-
σµα ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο έχει υπαγορευτεί προς
εξυπηρέτηση των επενδυτικών αναγκών της «ΟΠΑΠ Α.Ε.». Αυτή
η διαπίστωση δεν αποτελεί ούτε υπερβολή ούτε δηµαγωγική
πρόθεση εκ µέρους µας, καθώς κατά την ακρόαση των εξωκοι-
νοβουλευτικών φορέων στην επιτροπή καταγγέλθηκε από πρώην
πρόεδρο της Επιτροπής Ελέγχου το εξής σηµαντικό: Κατά τη
διάρκεια συζήτησης στην αρµόδια επιτροπή της κυπριακής βου-
λής σχεδίου νόµου αντίστοιχου, ίδιου αντικειµένου µε το σηµε-
ρινό, αποκαλύφθηκε ότι το κείµενο του νοµοσχεδίου είχε
συνταχθεί και αποσταλεί στην κυπριακή κυβέρνηση από την
«ΟΠΑΠ Α.Ε.», µε συνέπεια την απόσυρσή του.

Εάν ισχύει η ίδια αυτή συνθήκη και στην ελληνική υπόθεση,
όλοι µπορούν να εξάγουν τα προφανή συµπεράσµατα περί της
αναξιοπιστίας της Κυβέρνησης στη νοµοπαραγωγική διαδικασία.

Στην αιτιολογική έκθεση, εξέχουσα θέση στην παράθεση των
επιχειρηµάτων υποστήριξης του νοµοσχεδίου είχε το κοινωνικό
πρόβληµα το οποίο προκύπτει από τη διεξαγωγή δραστηριοτή-
των τζόγου, νόµιµου ή παράνοµου. Δηλαδή, ούτε λίγο ούτε πολύ,
η Κυβέρνηση προσπάθησε να µας πείσει ότι µε τη διασπορά εί-
κοσι πέντε χιλιάδων µηχανηµάτων τζόγου στη χώρα προσπαθεί
να προστατεύσει τους πολίτες από την εύκολη πρόσβαση σε τέ-
τοιου είδους δραστηριότητες. 

Σ’ αυτό ακριβώς το σηµείο διαπιστώνεται η βαθιά υποκρισία
της Κυβέρνησης. Από τη µία ισχυρίζεστε πως θέλετε να καταπο-
λεµηθεί το αρνητικό φαινόµενο που προκαλεί ο τζόγος και από
την άλλη δίνετε τη δυνατότητα στους πολίτες να έχουν ευκολό-
τερη πρόσβαση σ’ αυτόν. Πρόκειται για νοµοθετική πρωτοβουλία
η οποία δεν έχει καµµία λογική αλληλουχία, αναφορικά µε την
κοινωνική προστασία η οποία θα µπορούσε να συσχετιστεί και
µε επερχόµενα νοµοσχέδια, όπως έχει δηµοσιευτεί σε µερίδα
των µέσων ενηµέρωσης, σχετικά µε τη νοµιµοποίηση της κάννα-
βης. 

Συνεπώς επιβεβαιώνεται το γεγονός ότι σε περιόδους βαθιάς
οικονοµικής ύφεσης ανθίζουν φαινόµενα αρνητικά και κοινωνικά
επιζήµια, όπως είναι ο τζόγος, ο αλκοολισµός, η πορνεία. Η λογική
της απελευθέρωσης από τα κοινωνικά ταµπού µε το να νοµιµοποι-
ούνται συνεχώς οιονεί επικίνδυνες συνήθειες και δραστηριότητες
αποδεικνύει την ελαφρότητα µε την οποία αντιµετωπίζετε ως Κυ-
βέρνηση τις βασικές κοινωνικές αξίες και τη µέριµνα υπέρ των Ελ-
λήνων πολιτών.

Αναµφίβολα αυτά τα φαινόµενα δεν αντιµετωπίζονται από τη
µια µέρα στην άλλη, δεδοµένου ότι έχουν πολυσήµαντο χαρα-
κτήρα και απαιτείται συνδροµή πολλών παραγόντων της κρατι-
κής λειτουργίας για την καταπολέµησή τους. Ουσιαστικός, όµως,
είναι ο ρόλος της νοµοθετικής και της εκτελεστικής εξουσίας και
το δίκιο το οποίο προκύπτει από τη λειτουργία τους.

Σ’ ό,τι αφορά το επιχείρηµα για τη µείωση του παράνοµου τζό-
γου που θα επέλθει από τη διοχέτευση στην αγορά των εικοσι-
πέντε χιλιάδων µηχανηµάτων µε έσοδα για το κράτος περί τα 300
εκατοµµύρια ευρώ –και προσέξτε εδώ πρόκειται για µια πιθανο-
λόγηση την οποία ανέφερε ο Υπουργός και για την οποία δεν
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υπάρχει σχετική έκθεση- εµείς έχουµε να δηλώσουµε το εξής:
Αν το Υπουργείο και οι αρµόδιες υπηρεσίες είχαν την πρόθεση
και τον ζήλο να καταπολεµηθεί δραστικά ο παράνοµος τζόγος
και να µειωθεί η οικονοµική ζηµία, θα έπρεπε να νοµοθετούν κα-
ταλλήλως. Θα έπρεπε δηλαδή να νοµοθετούν για τη συλλογή
πληροφοριών σχετικά µε τον αριθµό των παράνοµων µηχανηµά-
των, για την αυστηροποίηση των ελέγχων, για τον εντοπισµό των
παράνοµων καζίνων, για την άµεση παύση της λειτουργίας τους.
Έτσι ένα κράτος προστατεύει τους πολίτες του από τα κακώς
κείµενα και όχι µε το να νοµιµοποιεί τον τζόγο. 

Εδώ αξίζει να αναφέρουµε και τα ισχύοντα για τους κανόνες
των VLTs. Σύµφωνα µε τον κανονισµό της Επιτροπής Εποπτείας
και Ελέγχου, 225/2 απόφαση του 2016, ο παίχτης καθίσταται εµ-
φανώς απροστάτευτος, αφού δεν τίθεται κανένα όριο χρηµατι-
κής απώλειας και απώλειας ανά παρτίδα, καθώς και ηµερήσιας
συµµετοχής. Ασυδοσία δηλαδή στο έπακρο. Ας βρεθεί άλλος
τρόπος κερδοφορίας των εταιρειών και άλλος τρόπος για να κα-
λυφθούν οι ανάγκες του προϋπολογισµού. 

Το κρίσιµο, λοιπόν, ερώτηµα είναι το εξής: Ποιο θα είναι το οι-
κονοµικό όφελος για την «ΟΠΑΠ Α.Ε.» από τη δωρεάν οκταετή
παράταση της άδειας για τα «φρουτάκια» και ποιο θα είναι το
όφελος του ελληνικού δηµοσίου;

Ο Υπουργός σε µια τοποθέτησή του ανέφερε ότι από αυτή τη
συµφωνία ίσως η Κυβέρνηση καταφέρει να γλιτώσει κάποιες πε-
ρικοπές στο ΕΚΑΣ. Αντ’ αυτού πολύ σύντοµα έρχονται νέα
σκληρά οικονοµικά µέτρα τα οποία θα πλήξουν ακόµα περισσό-
τερου τους Έλληνες φορολογούµενους. Ο Υπουργός θα διαψευ-
στεί για µια ακόµη φορά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Όσο για το όφελος της «ΟΠΑΠ Α.Ε.», αυτό είναι σαφές. Καθί-
σταται µονοπωλιακός παράγοντας στα παίγνια και συνεπώς δια-
χειριστής ιδιαιτέρως σηµαντικών κεφαλαίων για πολύ µεγάλο
χρονικό διάστηµα. Το ποιος ευνοείται, λοιπόν, από αυτή τη συµ-
βατική σχέση, είναι ευκόλως κατανοητό.

Τα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ τα οποία διακινούνται σε
αυτό τον τοµέα οικονοµικής δραστηριότητας, είναι η απόδειξη
της ύπαρξης των κοινωνικών και οικονοµικών παθογενειών, τα
οποία µαστίζουν πολλές κοινωνίες, αλλά πλήττουν ιδιαιτέρως την
ελληνική κοινωνία.

Η αποδοχή και η συνεχής νοµιµοποίηση του τζόγου εκ µέρους
των εκάστοτε κυβερνώντων, καθώς και η θέσπιση κανονιστικών
ρυθµιστικών πλαισίων µε αµφίβολη λειτουργικότητα, δεν µπορεί
να αποτελούν πράξεις µια κυβέρνησης η οποία σέβεται και προ-
στατεύει τον πολίτη, αλλά πράξεις µιας κυβέρνησης η οποία επι-
διώκει απεγνωσµένα έσοδα και βεβαίως νοµοθετεί υπέρ
ιδιωτικών συµφερόντων. Αντιθέτως όταν από τη νοµοθετική
δράση προκύπτει µείωση και περιστολή φαινοµένων που προκα-
λούνται από την έντονη δραστηριότητα στο πεδίο του τζόγου,
τότε και µόνο τότε µπορούµε να πούµε ότι υπάρχει θετική εξέ-
λιξη για την κοινωνία και το ελληνικό δηµόσιο. 

Η νοµιµοποίηση του τζόγου και η εξυπηρέτηση συµφερόντων
της «ΟΠΑΠ Α.Ε.» είναι προφανώς ζητήµατα στα οποία θα βρείτε
απέναντί σας τον Λαϊκό Σύνδεσµό - Χρυσή Αυγή. Από την πρώτη
συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής ο Λαϊκός Σύν-
δεσµός - Χρυσή Αυγή πήρε σαφή θέση για την καταψήφιση του
νοµοσχεδίου στο σύνολό του, ενώ σ’ ό,τι αφορά τις τροπολογίες
οι οποίες θα ενσωµατωθούν ως άρθρα στο υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο, θα τοποθετηθεί ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Βαρδαλής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση διατηρεί όλη τη

νοµοθεσία των προηγούµενων κυβερνήσεων που απελευθερώνει
και νοµιµοποιεί τον τζόγο, κάνοντας βεβαίως τις αναγκαίες προ-
σαρµογές, ώστε αυτό να είναι πιο αποδοτικό, τόσο στον επιχει-
ρηµατικό όµιλο, δηλαδή την «ΟΠΑΠ Α.Ε.», όσο και στο κράτος.

Και µπορεί το νοµοσχέδιο να είναι µικρό, να έχει µόνο τέσσερα
άρθρα που αφορούν αυτό το ζήτηµα όµως, η σηµασία του για
τον επιχειρηµατικό όµιλο και το αστικό κράτος είναι τεράστια. Ο
ισχυρισµός τώρα της Κυβέρνησης πως στόχος είναι ο περιορι-
σµός του τζόγου µέσω της µείωσης του αριθµού των µηχανηµά-
των από τριάντα πέντε χιλιάδες σε είκοσι πέντε χιλιάδες είναι
πέρα για πέρα παραπλανητικός. 

Βασικός στόχος αποτελεί η προσέλκυση παιχτών από τα πα-
ράνοµα δίκτυα στη νόµιµη αγορά µε σκοπό να διασφαλιστούν τα
κέρδη τόσο του επιχειρηµατικού οµίλου, όσο παράλληλα να απο-
κοµίσει φόρους του κράτους µέσω της φορολογίας. Άλλωστε,
όπως φάνηκε και κατά τη συζήτηση στην επιτροπή οι όποιες αλ-
λαγές γίνονται στη σύµβαση, υπάρχει η πλήρης συναίνεση της
«ΟΠΑΠ Α.Ε.». Πράγµατι υπάρχει περιορισµός των ηλεκτρονικών
µηχανηµάτων κατά δέκα χιλιάδες στην ελληνική επικράτεια συ-
νολικά και ταυτόχρονα όµως, αυξάνονται τα µηχανήµατα που
µπορεί να φιλοξενήσει ένα κατάστηµα από είκοσι πέντε σε πε-
νήντα, και από τρία σε δεκαπέντε, όσον αφορά τα πρακτορεία
της «ΟΠΑΠ Α.Ε.». Με αυτές τις αλλαγές όµως, το µόνο που πε-
τυχαίνετε είναι να εξασφαλίσετε µεγαλύτερο ποσοστό κέρδους
στην «ΟΠΑΠ Α.Ε.», µια που στην ουσία, µε τη συγκεντροποίηση
που γίνεται, µειώνεται το κόστος, αφού µειώνονται και τα κατα-
στήµατα, τα οποία τώρα µπορούν να εξυπηρετήσουν όµως πε-
ρισσότερους «πελάτες». Αυτά τα καταστήµατα θα φυτρώσουν
κατά κύριο λόγο στις αστικές περιοχές, εκεί δηλαδή που θα βρί-
σκουν ευκολότερα πελάτες. Ταυτόχρονα λόγω της µείωσης των
µηχανηµάτων παρατείνετε τη σύµβαση για άλλα οχτώ χρόνια και
έτσι από δέκα που ήταν, τώρα θα ισχύουν για δεκαοχτώ χρόνια.
Για να διασφαλιστούν όµως τα προσδοκώµενα έσοδα από το
«ναό του τζόγου» θα πρέπει να πείσετε τον κόσµο να παίζει. Η
µετατροπή όµως της χώρας σε απέραντο ναό τζόγου θα έχει
ανυπολόγιστες και καταστροφικές συνέπειες για τον λαό. 

Δεν µπορεί στο όνοµα της ενίσχυσης των κρατικών εσόδων να
ανάβετε το πράσινο φως για την ευρύτατη διάδοση του τζόγου.
Δεν µπορείτε να πουλάτε ελπίδα µέσα από τον τζόγο, γιατί αυτό
κάνετε. Βασίζεστε στον άγραφο νόµο του τζόγου πώς η µάνα δεν
χάνει ποτέ. Και αυτός ο νόµος είναι αµείλικτος. Αυτός ο νόµος
είναι που φουσκώνει τα κέρδη των επιχειρηµατιών του τζόγου
και από εκεί και εσείς προσδοκάτε φορολογικά έσοδα. Γνωρίζετε
ότι πολλά δισεκατοµµύρια ευρώ ποντάρονται κάθε χρόνο. Γνω-
ρίζετε όµως, ότι για κάποιους είναι η συναρπαστική ιδέα του γρή-
γορου, του εύκολου κέρδους, το ρίσκο, η ελπίδα. Για ορισµένους
όµως ανθρώπους, κάτω από ορισµένες συνθήκες εξελίσσεται σε
ένα πάθος, µια εξάρτηση που τους καταστρέφει τη ζωή. Ένας
όµως βγαίνει πάντα κερδισµένος: οι επιχειρήσεις που εµπο-
ρεύονται τα τυχερά παιχνίδια, που διαχειρίζονται στο βωµό του
τζόγου, δηλαδή το ντόπιο και το πολυεθνικό κεφάλαιο. 

Η νοµιµοποίηση του τζόγου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα
επιφέρει πολυεπίπεδα κέρδη. Από τη µια, το σύστηµα θα ελέγχει
τις συνειδήσεις, ιδιαίτερα της νέας γενιάς, τη στιγµή που αγκο-
µαχά κάτω από την καταστρατήγηση βασικών λαϊκών δικαιωµά-
των, την ανεργία, την ανασφάλεια. Από την άλλη, το εµπόριο
ελπίδας µέσω του τζόγου, νόµιµου ή παράνοµου, αποτελεί µια
µεγάλη καπιταλιστική επιχείρηση µε κέρδη πολλών δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ το χρόνο. Αλλά αυτό είναι το σύστηµα που ζούµε,
αυτός είναι ο καπιταλισµός. Αυτό είναι το σύστηµα που προσπα-
θείτε να σώσετε. Αλίµονο όµως σε αυτούς που θα σας πιστέ-
ψουν. Αλίµονο σε αυτούς που θα αγνοήσουν τη λειτουργία αυτού
του άγραφου νόµου. Αλίµονο σε αυτούς που πιστεύουν στις ψεύ-
τικες ελπίδες και «ευκαιρίες» που δίνει αυτό το σύστηµα. Σε αυτή
την περίπτωση θα την πληρώσουν πολύ ακριβά.

Υποστηρίζετε επίσης -ακούστηκε και σήµερα από τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως άλλωστε υποστηρίζει και η ίδια η «ΟΠΑΠ
Α.Ε».- ότι θα δηµιουργηθούν πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας και
πολλές άλλες έµµεσα. Και τα λέτε αυτά χωρίς ντροπή, όταν την
προηγούµενη περίοδο η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» προχώρησε σε πρό-
γραµµα εθελούσιας αποχώρησης µε το οποίο έφυγαν τετρακό-
σιοι εργαζόµενοι και όσοι έµειναν υπέγραψαν ατοµικές
συµβάσεις. Απέλυσε οχτώ εργαζόµενους σε διάστηµα οχτώ
εβδοµάδων για εκδικητικούς λόγους, γιατί διαµαρτυρήθηκαν για
διάφορες αυθαίρετες συµπεριφορές και διεκδίκησαν τα δικαιώ-
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µατά τους. 
Μέσω ηλεκτρονικού µηνύµατος προς τους εργαζόµενους προ-

αναγγέλλει όχι µόνο νέες απολύσεις η εταιρεία, η «ΟΠΑΠ Α.Ε.»,
αλλά και µεταθέσεις από τη Θεσσαλονίκη στην Αθήνα. Γιατί;
Γιατί, όπως υποστηρίζει, µειώθηκε ο όγκος εργασιών, µε αποτέ-
λεσµα να καταργηθούν πολλές από τις υφιστάµενες θέσεις σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Κατήργησε την καταγραφή και τον
έλεγχο των υπερωριών, για να µην τις πληρώνει. Αρνείται να υπο-
γράψει συλλογική σύµβαση εργασίας. Παρεµποδίζει τη συνδικα-
λιστική δράση, σύµφωνα µε τις καταγγελίες του σωµατείου των
εργαζοµένων και τόσα άλλα.

Φαίνεται, λοιπόν, ξεκάθαρα ότι η κερδοφορία και του συγκε-
κριµένου επιχειρηµατικού οµίλου πατά πάνω στην εκµετάλλευση
των εργαζοµένων. Η εργασιακή ζούγκλα αποτελεί απαραίτητη
προϋπόθεση για να αυγατίζουν τα κέρδη της «ΟΠΑΠ Α.Ε.».

Και αφού, λοιπόν, νοµιµοποιείτε τον τζόγο, σας φαίνεται από
πάνω και παράξενο να µην τον φορολογείτε. Υποστηρίξατε, µά-
λιστα στην επιτροπή, πως: «Ναι µεν έχουµε να κάνουµε µε µια
φορολογία που αφαιρείται από το εισόδηµα των φτωχών, αλλά
υπάρχουν και τα καζίνα που χάνουν οι πλούσιοι. Κι επειδή στα
καζίνα χάνουν οι πλούσιοι, είναι πιο προοδευτική η φορολογία
αυτή, κατά κάποιον τρόπο». Αυτά µας είπατε στην επιτροπή,
κύριε Υπουργέ.

Υποστηρίξατε, όµως, και κάτι άλλο, που καµµιά σχέση δεν έχει
µε την πραγµατικότητα, ότι αξίζει τον κόπο. «Αν είναι να κόψουµε
συντάξεις ή να αυξήσουµε τους φόρους, είναι πολύ καλύτερο να
µαζέψουµε κάποια χρήµατα απ’ αυτά». Μα, αν είναι δυνατόν.
Λέτε εµµέσως ξεκάθαρα στους εργαζόµενους, στους συνταξι-
ούχους και τα λαϊκά στρώµατα: «Παίξτε όσο περισσότερο µπο-
ρείτε, γιατί µ’ αυτό τον τρόπο θα έχουµε περισσότερα έσοδα ως
κράτος και θα σας τα επιστρέψουµε πίσω µέσω της αύξησης των
µισθών, των συντάξεων και άλλων κοινωνικών παροχών».

Μιλάµε, δηλαδή, για µεγάλη κοροϊδία. Και είναι κοροϊδία, γιατί
ακόµα κι αν παραβλέψουµε το γεγονός ότι πατάτε πάνω στη
φτώχια του λαού και του δηµιουργείτε ψεύτικες ελπίδες για γρή-
γορο κέρδος, ως µια ακόµη ευκαιρία που του δίνει το σύστηµα,
σε καµµία, µα σε καµµία περίπτωση τα 300 εκατοµµύρια ευρώ
που φιλοδοξείτε να πάρετε, όταν µάλιστα αναπτυχθεί πλήρως ο
σχεδιασµός σας µε τα φρουτάκια και τους κουλοχέρηδες, δεν
πρόκειται να τα επιστρέψετε στον λαό.

Αυτό δεν φαίνεται µόνο από την εµπειρία των τριών χρόνων
διακυβέρνησης από τους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά φαίνεται ξεκά-
θαρα κι από το προσχέδιο του προϋπολογισµού που έχετε κατα-
θέσει, όπου τα βασικά στοιχεία αυτού του προσχεδίου είναι,
πρώτον, ότι καλούνται να πληρώσουν για µια ακόµα φορά οι ερ-
γαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα και, δεύτερον, ότι ο πλούτος
που παράγεται πάει στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Αυτή είναι
η αλήθεια.

Όµως από τη µέχρι τώρα συζήτηση φάνηκε ξεκάθαρα ότι η
Κυβέρνηση και όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης συµφωνείτε
στο βασικό. Ποιο είναι αυτό; Στο ότι ο τζόγος θα πρέπει να είναι
νόµιµος, θα πρέπει να βάλετε κανόνες και σε αυτή την περί-
πτωση να τα φορολογείτε, για να έχει όφελος, όπως λέτε όλοι
σας, η κοινωνία. Σε αυτό όλοι σας είστε απ’ την ίδια όχθη του πο-
ταµού, παρά τις όποιες διαφορές έχετε στα ζητήµατα των κανό-
νων που πρέπει να µπουν, των προϋποθέσεων, του αριθµού των
µικρών καζίνων που θα δηµιουργηθούν σε κάθε γειτονιά, του
αριθµού των κουλοχέρηδων που θα µπουν σε κάθε κατάστηµα.
Είναι έτσι ή δεν είναι;

Εµείς σας προκαλούµε για µια ακόµη φορά: Πρέπει να είναι
νοµιµοποιηµένος ο τζόγος ή όχι; Αυτό είναι το βασικό ζήτηµα.
Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας, είµαστε ξεκάθαροι
και κατηγορηµατικοί. Δεν πρέπει να είναι νοµιµοποιηµένος ο τζό-
γος. Εσείς τι λέτε;

Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την αντι-
λαϊκή σας πολιτική ρηµάζετε τις ζωές των λαϊκών στρωµάτων και
χτίζετε κουλοχέρηδες. Αν υπάρχει ένας κωδικός στα έσοδα του
κρατικού προϋπολογισµού που αποτυπώνει ως ακτινογραφία τη
σαπίλα, την παρακµή του συστήµατος και της πολιτικής σας,
είναι ο κωδικός µε τα έσοδα από τυχερά παιχνίδια. Αυτό σηµαίνει
πως στην Ελλάδα των κοµµένων µισθών, των πετσοκοµµένων

συντάξεων, των καταργηµένων δώρων, των απελευθερωµένων
απολύσεων εσείς βάζετε στη θέση τους κουλοχέρηδες. 

Αυτή είναι η αναπτυξιακή σας πολιτική. Αυτό είναι το όραµά
σας, µόνο που από µια τέτοια ανάπτυξη τίποτα µα τίποτα δεν έχει
να κερδίσει ο λαός. Απεναντίας, έχει να χάσει πάρα πολλά. 

Το µεγάλο ζήτηµα είναι η εργατική τάξη, οι αυτοαπασχολού-
µενοι της πόλης και του χωριού να µην µείνουν µε τα χέρια σταυ-
ρωµένα. Να δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις ώστε ο αγώνας
τους να πάρει µαζικά χαρακτηριστικά σε σύγκρουση µε την ερ-
γοδοσία και τις πολιτικές που στηρίζουν τα συµφέροντά της, που
στηρίζουν την κερδοφορία της. 

Η λύση δεν βρίσκεται στις ευκαιρίες που δίνει αυτό το σάπιο
σύστηµα. Δεν βρίσκεται στον τζόγο και στο εύκολο κέρδος. Η
ελπίδα βρίσκεται στην οργάνωση, την πάλη, τη ρήξη µε το σύ-
στηµα και τα πολιτικά του στηρίγµατα. 

Στον χρόνο που µου µένει θα ήθελα να αναφερθώ µε λίγα
λόγια σε µια τροπολογία που αφορά τη µείωση του ειδικού
φόρου -µια που είναι και ο αντίστοιχος Υπουργός εδώ- επί της
αξίας των διαφηµίσεων που προβάλλονται από την τηλεόραση.
Όταν διάβασα την τροπολογία, αυτό που ήταν εύκολο να θυµη-
θεί κανείς -και µου ήρθε στον νου- ήταν οι κραυγές ορισµένων
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ από αυτό εδώ το Βήµα, κουνώντας µάλι-
στα τα χέρια ότι το «τζάµπα» τελείωσε. «Όποιος θέλει να έχει κα-
νάλι θα πρέπει να πληρώσει».

Έλα, όµως, που το τζάµπα δεν τελειώνει ποτέ όταν πρόκειται
για τους επιχειρηµατικούς οµίλους. Σε αυτή την περίπτωση σόι
πάει το βασίλειο, από τη Νέα Δηµοκρατία στο ΠΑΣΟΚ και από
εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ. Το τζάµπα για τους επιχειρηµατικούς οµίλους
δεν τελειώνει ούτε µε τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ, αλλά ούτε µε κυβερνήσεις ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Το µόνο
που µας τέλειωσε είναι οι τζάµπα µάγκες που ανεβαίνουν σε
αυτό το Βήµα και το παίζουν κυνηγοί του κεφαλαίου και προστά-
τες των φτωχών. Με αυτούς πρέπει να τελειώνει ο λαός. 

Τι κάνετε, κύριε Υπουργέ, µε αυτή την τροπολογία; Λέτε στους
καναλάρχες: «Εντάξει, θα πληρώσετε κάτι για να πάρετε την
άδεια, να κάνουµε και εµείς το κοµµάτι µας, αλλά µην στεναχω-
ριέστε, εδώ είµαστε εµείς. Θα τα πάρετε πίσω µέσω της απαλ-
λαγής σας ουσιαστικά από τον ειδικό φόρο επί της αξίας των
διαφηµίσεων που προβάλλονται από την τηλεόραση». 

Και προσέξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να πάρουν την
άδεια οι καναλάρχες, θα πληρώσουν πάνω κάτω 230 εκατοµµύ-
ρια ευρώ. Αυτά που θα πληρώσουν, µε τροπολογία που πέρασε
η Κυβέρνηση ανάµεσα σε τόσες άλλες τροπολογίες, τώρα θα τα
πληρώσουν σε δέκα χρόνια µε δόσεις. Σύµφωνα µε το Λογιστή-
ριο του Κράτους, µέσα από τη µείωση της φορολογίας οι κανα-
λάρχες τον χρόνο θα κερδίσουν 20 εκατοµµύρια ευρώ.
Πολλαπλασιάστε το επί δέκα χρόνια. Θα πάρουν πίσω 200 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Σας θυµίζω ότι θα πληρώσουν για την άδεια 230
εκατοµµύρια ευρώ. Από την απαλλαγή ουσιαστικά του φόρου θα
πάρουν πίσω 200 εκατοµµύρια ευρώ. Ε, λοιπόν, είναι ή δεν είναι
«µε το ένα χέρι τα παίρνουµε από τους καναλάρχες και µε το
άλλο τα δίνουµε πίσω»; 

Αποδεικνύεται για µια ακόµη φορά ότι στα παζάρια µε το µε-
γάλο κεφάλαιο τα πάτε µια χαρά. Δικαίως σας συγχαίρουν, κύριε
Υπουργέ, και την Κυβέρνηση συνολικά. 

Τελειώνοντας, άκουσα µε προσοχή όλους τους εισηγητές και
τους ειδικούς αγορητές όλων των άλλων κοµµάτων, Νέας Δηµο-
κρατίας, Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ.λπ.. Δεν είπαν κουβέντα
για αυτή την τροπολογία, απόλυτη σιωπή. Αναρωτιέµαι γιατί. Δεν
είχατε χρόνο; Δεν έχει για εσάς µεγάλη σηµασία αυτή η τροπο-
λογία; Μήπως συµφωνείτε; Εάν ναι, να το πείτε. Θα έχει ενδια-
φέρον να γνωρίζει ο λαός τη θέση σας για το δωράκι που κάνει
η Κυβέρνηση. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα καταψηφίσουµε τόσο
το νοµοσχέδιο όσο και όλες µα όλες τις υπουργικές τροπολο-
γίες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελ-

λήνων και Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Δηµήτριος Καµµένος, για
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δεκαπέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως εξηγήσαµε και στις επιτροπές είναι ένα πολύ σηµαντικό

νοµοσχέδιο, διότι κάποια στιγµή στην ελληνική κοινωνία και δη
σε αυτή που στενάζει οικονοµικά, θα πρέπει να βάλουµε µια τάξη
όσον αφορά το µαύρο χρήµα που κυκλοφορεί και τα αναρίθµητα
καταστήµατα κυρίως ηλεκτρονικού τζόγου που είναι κρυµµένα ή
και κεκαλυµµένα πίσω από ίντερνετ γραφεία ή οπουδήποτε
αλλού σε «τρύπες» στην επαρχία αλλά και στην Αθήνα και δια-
σπαθίζουν το χρήµα, ό,τι περιµένει ή ό,τι υπάρχει, ότι αποµένει
του Έλληνα πολίτη και έχουν χαθεί περιουσίες.

Αυτό το νοµοσχέδιο θα φέρει και φέρνει µε αυτή τη νοµοθε-
τική πρωτοβουλία µια τάξη, έναν απόλυτο έλεγχο σε όλα τα µήκη
και πλάτη της επικράτειας αλλά και ηλεκτρονικά, µε το σύστηµα
το οποίο θα ελέγχει τις αποδώσεις αλλά και το πού και ποιος παί-
ζει. Κάποια στιγµή θα δούµε και την προσωπική ταυτοποίηση για
τα κέρδη και οτιδήποτε άλλο έχει οικονοµική συναλλαγή µε αυτά
τα καταστήµατα.

Πετύχαµε τη µείωση του συνολικού αριθµού των παιχνιδοµη-
χανών, ταυτόχρονα µειώνονται τα καταστήµατα. Αυτό αυξάνει
τον έλεγχο. Είναι τόσο απλό, είναι κοινή λογική. Από το να είναι
διάσπαρτα χιλιάδες καταστήµατα σε όλη την επικράτεια, καλύ-
τερα να είναι λιγότερα σε συγκεκριµένο χώρο µε συγκεκριµένες
προδιαγραφές, έτσι ώστε να µπορεί το κράτος και οποιαδήποτε
αρχή να τα ελέγχει. 

Η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» απαγορεύεται να µεταβιβάζει και να παραχω-
ρεί σε τρίτους υποπαραχωρησιούχους µε ή χωρίς αντάλλαγµα
το δικαίωµα εγκατάστασης και εκµετάλλευσης όλων των παιχνι-
δοµηχανών.

Η θέσπιση και η εφαρµογή µέτρων που θα συµβάλλουν στην
καταπολέµηση της παράνοµης διεξαγωγής τυχερών παιχνιδιών
και η µεταφορά των παικτών από την παράνοµη στη νόµιµη δια-
δικασία. Η παράνοµη διαδικασία έχει µεγάλο εύρος και αυτό θα
πρέπει να καταπολεµήσουµε. Αυτό κάνουµε µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Πρέπει να γίνεται µε έναν αξιόπιστο αλλά και ελεγχόµενο
τρόπο η όλη διεξαγωγή. Αυτό το πετυχαίνει αυτό το νοµοσχέδιο.

Βεβαίως υπάρχει, όπως είπα, µια αποτελεσµατικότητα στην
εποπτεία και τον έλεγχο όλων των αρµόδιων αρχών, είτε είναι η
αστυνοµία είτε είναι οι φορολογικές αρχές. Πρέπει να υπάρχει
υπεύθυνο παιχνίδι, να προστατεύουµε τους ανήλικους, να προ-
στατεύουµε τις οµάδες του πληθυσµού οι οποίες δεν πρέπει να
παίζουν τυχερά παιχνίδια και αυτό το κάνουµε διότι υπάρχει
πλέον έλεγχος, όπως εξήγησα παραπάνω. Φυσικά να ευθυγραµ-
µιστούµε µε το κοινοτικό πλαίσιο.

Από εκεί και πέρα, άκουσα πολλά αντεπιχειρήµατα από την Αν-
τιπολίτευση. Εδώ πρέπει να πούµε ότι όταν δόθηκαν οι άδειες
της «ΟΠΑΠ Α.Ε.»–θυµόµαστε όλοι ως πολίτης εγώ, οι πιο πολλοί
από εσάς ήταν και στη Βουλή ίσως- πώς δόθηκαν, ποιοι ήταν οι
ενδιαφερόµενοι και πιο ήταν το σκεπτικό. Νοµίζω ότι όταν πας
να ξεκαθαρίσεις ένα τοπίο, να το οργανώσεις σωστά, αυτή τη
στιγµή δεν υπάρχει ανταγωνισµός, άρα, εφόσον υπάρχει αυτό
το ολιγοπώλιο πρέπει να κάνεις το καλύτερο που µπορείς έτσι
ώστε να αντλήσεις έσοδα για το δηµόσιο, να φέρεις τάξη, να φέ-
ρεις έλεγχο, να φέρεις εποπτεία, να προστατεύσεις τις οµάδες
του πληθυσµού που πρέπει να προστατεύσεις και συγχρόνως τα
έσοδα και τα έξοδα που θα έχεις, αυτά που προβλέπεις για τα
επόµενα δέκα χρόνια ή δεκαοκτώ ή όπως επεκτείνεται η σύµ-
βαση µε την «ΟΠΑΠ Α.Ε.», να τα βάλουµε στον προϋπολογισµό
και ο Υπουργός Οικονοµικών, έτσι ώστε να έχουµε ένα µόνιµο
αναµενόµενο έσοδο το οποίο πιθανόν µε την αύξηση του εισο-
δήµατος του κάθε παίκτη, την ανάπτυξη της οικονοµίας πιθανόν
και να αυξάνεται, αυτό το µόνιµο έσοδο να φέρει έναν ισοσκελι-
σµό σε ένα προϋπολογισµό το οποίο µπορεί να έχει από την άλλη
µεριά ένα κοινωνικό ή ένα άλλο έξοδο ή µια άλλη δαπάνη την
οποία θα πρέπει να κάνουµε σαν κράτος.

Εάν δεν οργανώσουµε όλα αυτά τα έξοδα, τα έξοδα θα τα
έχουµε, αλλά δεν θα έχουµε τα έσοδα. Ποιο είναι το σηµαντικό;
Ότι πρέπει να έρθει και νοµίζω ότι είµαστε πολύ κοντά στο να
φέρουµε και το νοµοσχέδιο για τον ηλεκτρονικό τζόγο, το οποίο
είναι πάρα πολύ σηµαντικό για να ελεγχθεί σε όλο το εύρος του

στην επικράτεια και συγχρόνως να προστατέψουµε τους νόµι-
µους κατόχους αδειών είτε πράκτορες της «ΟΠΑΠ Α.Ε.»ή οποι-
ονδήποτε άλλον από όλους τους παρανόµους.

Πολύ σύντοµα θα αναφερθώ, επειδή έχω πει ότι ψηφίζουµε επί
της αρχής αλλά και επί των άρθρων και επί των τροπολογιών, το
νοµοσχέδιο το σηµαντικό κοµµάτι που έχουµε στις τροπολογίες
για εµάς ήταν πολύ σηµαντική επέκταση του χρόνου της οικειο-
θελούς αποκάλυψης των εισοδηµάτων η οποία έχει φέρει πολλά
έσοδα στα ελληνικό δηµόσιο. Έχουµε περίπου 5 δισεκατοµµύ-
ρια, αν δεν κάνω λάθος, στο συνολικό εισόδηµα από το καλυ-
φθέν και βεβαιωµένα έσοδα περίπου 600 εκατοµµύρια, τα οποία
δεν τα είχαµε. Τα έχουµε. Άρα αυτά βοηθούν στο πλεόνασµα και
σε οποιοδήποτε άλλον υπολογισµό εσόδων και δαπανών θέλει
να κάνει το Υπουργείο Εξωτερικών.

Όσον αφορά τις ρυθµίσεις στο ασφαλιστικό κοµµάτι είµαστε
σαφώς υπέρ, διότι ρυθµίζονται καταστάσεις και προβλήµατα τα
οποία έχουν χρονίσει και υπήρχαν πολλές αδικίες και όσον
αφορά τα ζητήµατα χηρείας αλλά και την έκδοση των συντάξεων
και όπως πρέπει να υπολογίζονται αυτοί µέσα από τους µηχανι-
σµούς. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει κάτι το οποίο θα µπορούσε κά-
ποιος να διαφωνήσει σε αυτό. 

Έστω και αν κάποιοι δεν καταλαβαίνουν από πολιτικά, λένε
«όχι» σε όλα. Πιθανόν κάποιες τροπολογίες θα µπορούσαν να τις
ψηφίσουν, διότι έχουν έναν πολύ βασικό κοινωνικό αντίκτυπο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Μάριος Γεωργιάδης από την Ένωση Κεν-

τρώων έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, ο τοµέας των τυχερών παι-

γνίων θα µπορούσε από µόνος του να αποτελέσει µια τεράστια
πηγή εσόδων για το ελληνικό κράτος. Και δεν εννοούµε να γί-
νουµε ένα απέραντο καζίνο, αλλά να προσελκύσουµε στη χώρα
µας τουρισµό που να στοχεύει στα τυχερά παίγνια.

Ωστόσο και ο τοµέας αυτός έχει αποτελέσει στη χώρα µας
προϊόν διαπλοκής και αδιαφάνειας και αντί να κερδίζει το ελλη-
νικό δηµόσιο έχει χάσει στο παρελθόν τεράστια ποσά. 

Να σας υπενθυµίσω ότι εσείς ως κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έχετε
κρατικοποιήσει χρέος του ΟΔΙΕ, των ιπποδροµιών δηλαδή,
ύψους 208,3 εκατοµµυρίων ευρώ µε βάση την προσαρµογή της
ελληνικής νοµοθεσίας στην οδηγία 2013/50 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Καταθέτω στα Πρακτικά
σχετικό άρθρο.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο τζόγος αποτελεί σχετικό µονοπώλιο, αφού η «ΟΠΑΠ
Α.Ε.»ακόµη και µετά την πώλησή του, ακόµη και µετά την είσοδο
ελάχιστων άλλων εταιρειών στην αγορά, κατέχει το συντριπτικό
µερίδιο της αγοράς. Χαρακτηριστική και η τρέχουσα πρόβλεψη
στο νοµοσχέδιο στην παράγραφο 6 του άρθρου 39 που απαγο-
ρεύει στην «ΟΠΑΠ Α.Ε.» τη µεταβίβαση ή παραχώρηση σε τρί-
τους του δικαιώµατος εγκατάστασης και εκµετάλλευσης των
παιγνιοµηχανηµάτων. Το παιχνίδι, δηλαδή, στη χώρα µας γίνεται
µεταξύ του κράτους και της «ΟΠΑΠ Α.Ε.», µια ασφυκτικά κλειστή
αγορά, η οποία αφήνει περιθώρια αδιαφάνειας και αθέµιτων πρα-
κτικών. 

Ακόµη και µε την «ΟΠΑΠ Α.Ε.», όµως, βρεθήκατε στα µαχαίρια,
γιατί η Κυβέρνησή σας αρχικώς είχε παγώσει επένδυση που αφο-
ρούσε τα µηχανάκια παιγνίων VLTs και η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» µάλιστα
ζητούσε το κολοσσιαίο ποσό του ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ
από το δηµόσιο στα ευρωπαϊκά δικαστήρια. Και ευτυχώς βέβαια
υπό την πίεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και της κοινής λο-
γικής ξεπεράσαµε το αρχικό αυτό εµπόδιο και γλιτώσαµε τα χει-
ρότερα. Καταθέτω στα Πρακτικά σχετική ανακοίνωση της
«ΟΠΑΠ Α.Ε.».

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
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γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σήµερα, εκτός των άλλων, η φορολογία είναι εξαιρετικά επω-
φελής για το ελληνικό δηµόσιο. Η συµµετοχή του ελληνικού δη-
µοσίου κατά 35% στα µικτά κέρδη είναι πλέον η υψηλότερη στην
Ευρώπη εάν όχι σε παγκόσµια κλίµακα.

Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι στη Λιθουανία ανέρχεται στο 20%,
στη Ρουµανία στο 16% στη Βουλγαρία στο 20%, ενώ στη Μεγάλη
Βρετανία το ποσοστό έχει καθοριστεί στο 15%. Μάλιστα, µικρές
χώρες, όπως είναι η Μάλτα, ζουν από αυτή τη δραστηριότητα
σχεδόν αποκλειστικά και έχουν προσελκύσει διεθνείς κολοσσούς
µε πολιτικές κινήτρων και ανταποδοτικών οφελών σε επίπεδο φο-
ρολογίας.

Αυτές οι µικρές χώρες, όµως, έχουν πενταπλάσιους ρυθµούς
ανάπτυξης από τους δικούς µας και ακόµη και σήµερα εµείς εδώ
προσπαθούµε µε µπαλώµατα και ερασιτεχνισµούς να φτιάξουµε
µια λογική και λειτουργική νοµοθεσία που θα επιτρέψει σε επεν-
δυτές τόσο θέσεις εργασίας όσο και έσοδα από φόρους και ει-
σφορές.

Στο νοµοσχέδιο σε γενικές γραµµές προβλέπεται αύξηση του
αριθµού των µηχανηµάτων τύπου VLT που δύναται να εγκατα-
σταθούν σε αµιγείς χώρους κατά µέγιστο σε πενήντα ανά κατά-
στηµα. Επίσης προβλέπεται αύξηση του αριθµού των εν λόγω
µηχανηµάτων ανά πρακτορείο «ΟΠΑΠ Α.Ε.» κατά µέγιστο σε δε-
καπέντε ανά κατάστηµα. 

Ισχυρίζεστε ότι µε τις ρυθµίσεις αυτές θα λειτουργήσουν λι-
γότερα µηχανάκια σε πολύ λιγότερα σηµεία. Έτσι µας λέτε ότι
θα υπάρξει µικρότερη έκθεση στον τζόγο για τους χρήστες και
πιο εύκολος έλεγχος, χωρίς να δηµιουργείται οικονοµική ζηµιά
στο δηµόσιο. Καταθέτω και σχετικό άρθρο από τα εν λόγω.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ειλικρινά δεν είναι κατανοητή η λογική που επικαλείστε. Ο
έλεγχος του δηµοσίου µε ένα απλό λογισµικό και το διαδίκτυο
µπορεί να γίνει εύκολα ανεξαρτήτως αριθµού µηχανηµάτων
VLTs. Δηλαδή, εσείς θέλω να µας εξηγήσετε πώς σκοπεύετε να
κάνετε τον έλεγχο.

Θα πάτε σε ένα τοπικό κατάστηµα ΟΠΑΠ, θα πάει ένας τοπι-
κός έφορος και θα κόβει µε το µάτι, θα βλέπει αν λειτουργούν
σωστά τα µηχανάκια; Με αυτόν τον τρόπο, αν το κάνατε αυτό,
θα είχε λογική αυτό που λέτε ότι «λιγότερα µηχανάκια,  λιγότερη
δουλειά» από τη µείωση του αριθµού των µηχανηµάτων. 

Επίσης, ο ανθρωπιστικός λόγος που επικαλείστε για µείωση
του τζόγου, αν µη τι άλλο είναι υποκριτικός. Αν δεν θέλετε τζόγο,
κυρίες και κύριοι, απλά τον απαγορεύετε. Ολίγον έγκυος δεν γί-
νεται να είσαι. Τον εθισµένο άνθρωπο στον τζόγο δεν τον ενδια-
φέρει ούτε πόσα µηχανάκια υπάρχουν ούτε πού θα πάει να βρει
κατάστηµα. Όσα εµπόδια κι αν του βάλετε, αν θέλει να παίξει,
θα βρει τον τρόπο. Εποµένως, αργά σας έπιασαν οι ευαισθησίες
περί αυτού. 

Επίσης, ισχυρίζεστε µέσω των δηλώσεων σας, κύριε Υπουργέ,
ότι µε το τρέχον νοµοσχέδιο βάζετε αυστηρό πλαίσιο εποπτείας
κι έτσι πετυχαίνετε ένα καίριο πλήγµα στον παράνοµο τζόγο. Κα-
ταθέτω και σχετικό άρθρο µε τις δηλώσεις σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πώς ακριβώς το πετυχαίνετε αυτό; Θα θέλαµε να µας πείτε.
Το αυθαίρετο αυτό συµπέρασµα από πού προκύπτει; Δηλαδή,
επειδή προσαρµόσατε κάποιους αριθµούς µηχανηµάτων VLTs,
θα σταµατήσει ο παράνοµος τζόγος; Πραγµατικά θα ήταν ένα
λογικό άλµα, αλλά µόνο για µικροπολιτική µάς φαίνεται αυτό
σκόπιµο και χρήσιµο. Η ισχύουσα νοµοθεσία στα τυχερά παιχνί-
δια απλώς, όπως είπα και προηγουµένως, είναι αναποτελεσµα-
τική και ελλιπής. 

Ενδεικτικά θα ήθελα να σας αναφέρω το τραγελαφικό της
ισχύουσας νοµοθεσίας σχετικά µε τα παιχνίδια στο διαδίκτυο. Τα
παιχνίδια µέσω διαδικτυακών υπηρεσιών είναι ένας ραγδαία ανα-

πτυσσόµενος κλάδος παγκοσµίως, ο οποίος ανθεί σε όλες τις
χώρες του δυτικού κόσµου, εκτός φυσικά από εδώ, την Ελλάδα. 

Εµείς εδώ σήµερα που µιλάµε απαγορεύουµε τη διαδικτυακή
διενέργεια µέχρι και παιχνιδιών καθαρής ικανότητας -δεν µιλάω
για τύχη-, ακόµα και µε κίνητρο κάποιο προϊόν ή µε δώρο κάποια
υπηρεσία. Σύµφωνα µε τον ισχύοντα νόµο, τον ν.4002/2011 το
παιχνίδι ικανοτήτων, τεχνικό ή ψυχαγωγικό παίγνιο δηλαδή, που
αποδίδει στον παίκτη οικονοµικό όφελος οποιασδήποτε µορφής,
για παράδειγµα ένα χρηµατικό αντάλλαγµα ή ένα δώρο, θεωρεί-
ται τυχερό. Αν δηλαδή κάποιος διοργανώσει σήµερα ένα διαδι-
κτυακό τουρνουά σκάκι, µε έπαθλο ένα µίξερ χειρός, λόγου
χάριν, αυτό θεωρείται παράνοµο, διότι το έπαθλο συνεπάγεται
κάποιας µορφής οικονοµικό όφελος, άρα θεωρείται παράνοµο
και απαγορεύεται ρητά. 

Δηλαδή αυτή τη στιγµή το ελληνικό κράτος θεωρεί το να παί-
ζεις σκάκι ίδιο πράγµα µε το να παίζεις ρουλέτα ή µπλάκτζακ. Κι
ενώ όλα αυτά τα έχουν κάνει χάλια οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, έρχεστε κι εσείς τώρα και εξαιρείτε την τηλεόραση απ’ αυ-
τούς τους κανόνες. 

Ακόµα και σήµερα διενεργούνται τηλεοπτικά παιχνίδια και δια-
γωνισµοί µέσω γραµµής υψηλής χρέωσης κι εσείς συνεχίζετε και
τα επιτρέπετε. Νοµοθεσία δύο µέτρων και δύο σταθµών, δηλαδή.
Με την τηλεόραση το καταλαβαίνουµε, λόγω διαπλοκής θέλετε
να τα έχετε καλά, να επιτρέπουµε στους καναλάρχες τη διεξα-
γωγή τηλεοπτικών παιχνιδιών. Στο διαδίκτυο, που θα µπορού-
σαµε να φέρουµε ουσιαστική ανάπτυξη, φορολογικά έσοδα και
θέσεις εργασίας, το απαγορεύουµε διά ροπάλου. Στην τηλεό-
ραση µέχρι σήµερα γίνεται νοµικώς δεκτό ότι οι εν λόγω συµβά-
σεις διεξαγωγής τηλεοπτικών παιχνιδιών αποτελούν ιδιόρρυθµες
συµβάσεις, µε σκοπό τη διαφήµιση προϊόντων, χωρίς να εντάσ-
σονται στην κατηγορία των τυχερών παιγνίων. Αρµόδια επιτροπή
για τη ρύθµισή τους είναι το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο
και όχι η Επιτροπή Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων. Δεν νοµίζω
να υπάρχει πιο κραυγαλέα απόδειξη από ένδειξη διαπλοκής από
αυτή. Κρατάτε το παραθυράκι της τηλεόρασης για τους αγαπη-
µένους σας καναλάρχες ανοικτό, για να συνεχίσουν την αισχρο-
κέρδεια µέσω των τηλεοπτικών αυτών παιχνιδιών. Δυστυχώς το
έχουν ξεκινήσει αυτό οι προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά εσείς
το συνεχίζετε και δεν κάνετε κάτι επ’ αυτού. 

Το µεγαλύτερο θέµα είναι ότι η Ελλάδα διακατέχεται από µια
ρουσφετολογική και διαπλεκόµενη νοµοθεσία, που εξυπηρετεί
το συµφέρον κάθε κυβέρνησης, συµπεριλαµβανοµένης και της
δικής σας. 

Εµείς τι προτείνουµε γι’ αυτά; Απλά, κατανοητά και αυτονόητα
πράγµατα. Πρώτον, ενιαία νοµοθεσία τυχερών παιγνίων ικανότη-
τας για όλα τα ΜΜΕ, το διαδίκτυο και τον φυσικό κόσµο. 

Δεύτερον, διαχωρισµός των παιχνιδιών σε παιχνίδια ικανότη-
τας, σε παιχνίδια τύχης και σε µεικτά παιχνίδια. Τέτοια µοντέλα
διαχωρισµού υπάρχουν σε όλες τις χώρες και στη νοµοθεσία του
δυτικού κόσµου, όπως, για παράδειγµα, των Ηνωµένων Πολι-
τειών, από όπου θα µπορούσαµε να αντλήσουµε συγκεκριµένες
πληροφορίες και να δούµε πώς λειτουργούν εκεί. Έτσι, δεν θα
θεωρείται πλέον το σκάκι όµοιο µε τη ρουλέτα και δεν θα ποινι-
κοποιείται η δηµόσια διεξαγωγή παιχνιδιών καθαρής ικανότητας. 

Τρίτον, την απελευθέρωση της αγοράς, ώστε να µην καταντή-
σει άλλο ένα κλειστό επάγγελµα, µε αδιαφανείς, διαπλεκόµενους
κανόνες. Το κράτος οφείλει να ρυθµίζει και όχι να αποτελεί δυ-
νάστη της ελεύθερης αγοράς. 

Τέταρτον, χαµηλότερους και ενιαίους φορολογικούς συντελε-
στές, για να έρθουν ξένα επενδυτικά κεφάλαια. 

Αν κάνετε τα παραπάνω απλά πράγµατα, ένα µεγάλο κοµµάτι
των φορολογικών εσόδων του προϋπολογισµού θα είναι από τα
τυχερά παίγνια αλλά και από τα παιχνίδια ικανότητας και τον του-
ρισµό. 

Αν ακολουθήσετε αυτό που κάνετε τον τελευταίο καιρό, δη-
λαδή την φοροµπηχτική και απολυταρχική πολιτική, µόνο ύφεση
και απαγόρευση στην αγορά θα φέρετε και εννοείται ότι δεν πρό-
κειται να κάνετε τίποτα για τον παράνοµο τζόγο. Απλά θα τον δι-
αιωνίζετε, γιατί η φορολογία είναι πάρα πολύ υψηλή. 

Είναι καθήκον σας να αντιµετωπίζετε τεχνοκρατικά τα πράγ-
µατα και, αν δεν µπορείτε εσείς, ζητήστε τη βοήθεια από τους

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΗ’ - 13 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 1965



ειδικούς, για να σας δείξουν πώς µπορείτε να το κάνετε. Μην
αφήνετε τις ιδεοληψίες σας να µας παρασέρνουν στον οικονο-
µικό και αναπτυξιακό αφανισµό, όπως κάνετε τα τελευταία, του-
λάχιστον, δύο χρόνια. 

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας, δεν θα κάνω αναφορά αυτή τη
στιγµή σε όλες τις τροπολογίες. Θα τοποθετηθεί και ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος. Πιθανότατα να αναφερθώ σε αυτές
στη δευτερολογία µου, αφού δω πόσες θα καταθέσετε και στη
συνέχεια.

Θα ήθελα µόνο να κάνω µία αναφορά στην τροπολογία που
έχουµε καταθέσει σχετικά µε την εξίσωση των τριτέκνων µε τους
πολύτεκνους. Θα θέλαµε να µάθουµε αν σκοπεύετε να την κά-
νετε δεκτή και µε αυτό τον τρόπο να βοηθήσετε εµπράκτως την
εν λόγω κοινωνική οµάδα. 

Αναφορικά µε το σχέδιο νόµου, έχουµε επιφυλαχθεί και θα το-
ποθετηθούµε στην ψηφοφορία, όταν αυτή διεξαχθεί. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ο συνάδελφος κ. Γιώργος Αµυράς από το Ποτάµι έχει τον

λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα αδιαµφισβήτητο γεγο-

νός ότι ο παράνοµος τζόγος υπήρχε, υπάρχει και πολύ πιθανόν
να υπάρχει και στο µέλλον. Ας είµεθα ρεαλιστές επ’ αυτού. 

Είναι γεγονός ότι το ελληνικό δηµόσιο χάνει έσοδα από αυτή
την ανάπτυξη του παράνοµου τζόγου. Υπάρχουν πολλές παρε-
νέργειες στην ελληνική κοινωνία από την απουσία σε αυτή τη
«µαύρη» περιοχή του παράνοµου τζόγου. Υπάρχει, λοιπόν, µία
συµµετοχή ανηλίκων και πρέπει αυτό να το δούµε. 

Πρέπει να δούµε, επίσης, την άµεση και επιτακτική ανάγκη να
ρυθµιστεί το πεδίο διεξαγωγής τυχερών παιγνίων συνολικά, όχι
µόνο για να εξασφαλιστούν τα διαφυγόντα έσοδα του δηµοσίου,
που προανέφερα, αλλά, κυρίως, για να προστατευτούν οι χρή-
στες, οι οποίοι στον παράνοµο τζόγο παίζουν χωρίς όριο: χωρίς
όριο χρηµατικό, χωρίς όριο ζηµίας, χωρίς όριο ηλικίας, µε ανε-
πανόρθωτες ζηµιές και κινδύνους για το µέλλον της ψυχολογικής
υγείας τους και, βεβαίως, της οικονοµικής τους κατάστασης. 

Ένας οργανισµός που έχει εµπειρία στα θέµατα του τζόγου
για τη βοήθεια των χρηστών, ο ανεξάρτητος οργανισµός
«Choose Help» -«Επίλεξε βοήθεια» ή «Ζήτα βοήθεια», για να το
πούµε απλά-, µε έδρα το Λονδίνο, έβγαλε µία έκθεση και λέει ότι
ο πρώτος από τους τρεις λόγους του άµεσου εθισµού των παι-
χτών είναι η ευκολία πρόσβασης στα φρουτάκια, τους κουλοχέ-
ρηδες, σε όλα αυτά, δηλαδή. Οι άλλοι δύο –εστιασµένοι µόνο
στον τζόγο- είναι η απλότητα και η ταχύτητα της δράσης. 

Άρα πρέπει να δούµε πολύ σοβαρά και σφαιρικά το θέµα, αλλά
πρέπει να δούµε και την άλλη πλευρά, του οικονοµικού κόστους.
Έχουµε, δηλαδή, την έκθεση πεπραγµένων της Επιτροπής Ελέγ-
χου και Εποπτείας Παιγνίων για το 2015, της οποίας τα στοιχεία
είναι πραγµατικά συγκλονιστικά. Κάθε ηµέρα το 2014 η Ελληνική
Αστυνοµία έκλεινε και από µία παράνοµη λέσχη. 

Το 2014  καταγράφηκαν τετρακόσιες ογδόντα παραβάσεις.
Συνελήφθησαν χίλια πεντακόσια δεκατρία άτοµα και κατασχέθη-
καν 160.000 ευρώ. Κατά την περίοδο 2005-2014 συνολικά εντο-
πίστηκαν δεκαοκτώ χιλιάδες εκατόν σαράντα εννέα παραβάσεις,
συνελήφθησαν είκοσι οκτώ χιλιάδες εννιακόσια ογδόντα επτά
άτοµα και κατασχέθηκαν περίπου 5.500.0000 ευρώ.  Μόνο σε µία
ηµέρα, στις 17 Δεκεµβρίου 2016 –για να έρθουµε στα ακόµα πιο
πρόσφατα στοιχεία- οι αρχές έκαναν συνολικά είκοσι τρεις πα-
ρεµβάσεις και επεµβάσεις σε µίνι καζίνα και ίντερνετ καφέ από
την Κω έως την Πτολεµαΐδα. Μόνο εκείνη την ηµέρα –να φαντα-
στείτε- είχαν συλλάβει εβδοµήντα πέντε άτοµα και είχαν προχω-
ρήσει στην κατάσχεση σχεδόν διακοσίων ηλεκτρονικών
υπολογιστών.

Άρα βλέπουµε ότι ο παράνοµος τζόγος ανθεί. Βλέπουµε ότι
µία κοινωνία οργανωµένη, η οργανωµένη πολιτεία δαπανά έναν
σωρό λεφτά για τον ελεγκτικό µηχανισµό, για την αστυνοµική πα-
ρέµβαση, για το δικαστικό σύστηµα και βρισκόµαστε στα ίδια. Η
δε µείωση των προστίµων που είδατε και των χρηµατικών ποσών
που κατασχέθηκαν κατά την περίοδο 2015-2016 -που ήταν µει-

ωµένα- η ίδια η αρχή τα αποδίδει και στα capital controls.
Πάµε, λοιπόν, τώρα να δούµε ότι φρουτάκια παίζονται σήµερα

σε ίντερνετ καφέ. Είναι κοινό µυστικό. Με το πάτηµα ενός πλή-
κτρου ο ηλεκτρονικός υπολογιστής γυρνάει από συσκευή διεξα-
γωγής τεχνικού παιχνιδιού σε τυχερό και αντίστροφα. Στα µίνι
καζίνα, στα γνωστά «φρουτάδικα», σε λέσχες αρκετά προστα-
τευµένες, σε πολυτελείς χώρους µε συστήµατα ασφαλείας
έχουµε µέσα φρουτάκια. Αυτό είναι το πραγµατικό σκούρο πα-
ρακράτος, µε τη µη παραδοσιακή του έννοια. Η παράνοµη αγορά
αυτού του στοιχηµατισµού αποτιµάται περίπου στο ένα δισεκα-
τοµµύριο ευρώ. Τα έσοδα του ελληνικού δηµοσίου που διαφεύ-
γουν θα µπορούσαν να φτάσουν και τα 300 εκατοµµύρια ευρώ.

Άρα πώς τοποθετούµαστε εµείς στο σχέδιο νόµου; Αν και τα
έχουµε πει πολλές φορές στις προηγούµενες επιτροπές, θέλω
να πω ότι εµείς θεωρούµε πως είναι µια θετική πρώτη κίνηση να
συµµαζευτεί σε κάποια κανάλια ελέγχου η διάθεση και το ακό-
ρεστο παίξιµο, χωρίς όρους τέτοιων τυχερών παιχνιδιών. 

Θα ψηφίσουµε θετικά επί της αρχής. Για τα άρθρα θα σας
πούµε στη συνέχεια και στη δευτερολογία µου για το πώς θα το-
ποθετηθούµε.

Ήθελα, όµως, να πω και δύο πράγµατα για τις τροπολογίες.
Είµαστε θετικοί στην παράταση της προθεσµίας οικειοθελούς
αποκάλυψης φορολογητέας ύλης. 

Σε σχέση µε την τροπολογία που έφερε ο κ. Παππάς για τη
µείωση από 20% σε 5% του συντελεστή ειδικού φόρου επί της
αξίας διαφήµισης, εγώ θα σας πρότεινα τέτοιες µειώσεις να γί-
νουν παντού, όχι µόνο για το τηλεοπτικό προϊόν. Και οι εφηµερί-
δες αντιµετωπίζουν τεράστιο πρόβληµα επιβίωσης. Εάν µειώσετε
αντιστοίχως τους φόρους και στα υπόλοιπα µέσα, εµείς θα ψη-
φίσουµε θετικά. Πρέπει, όµως, να υπάρχει µια ισότητα για όλα
τα µέσα.

Επίσης στην τροπολογία για την προσωρινή σύνταξη που υπο-
βάλλεται ηλεκτρονικά είµαστε θετικοί. 

Τα υπόλοιπα θα σας τα πω στη δευτερολογία µου. Περιµένω
να ακούσω τον Υπουργό, τον κ. Παππά,  κυρίως για το θέµα της
τροπολογίας που έθεσα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό, θα κάνω µια
ανακοίνωση για την εξέλιξη της κουβέντας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώσαµε τις παρεµβά-
σεις των εισηγητών και των ειδικών αγορητών. Με βάση τους εγ-
γεγραµµένους συναδέλφους και το δεδοµένο ότι θα µιλήσουν οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι Υπουργοί κ.λπ., έχουµε
κάνει έναν υπολογισµό ότι θέλουµε ακόµα εξίµισι µε επτά ώρες.
Επειδή θα πάµε και αύριο, να συνεννοηθούµε ότι µπορούµε να
λήξουµε τη σηµερινή συνεδρίαση γύρω στις 22.00’ και ό,τι
έχουµε σε υπόλοιπο της συνεδρίασης να πάει την αυριανή
ηµέρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Πότε να πάµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αύριο στις 10.00’. Εάν

πάµε συνέχεια, θα φτάσουµε στις 3.00’.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μήπως µπορούµε να το συµπτύξουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πώς; Είναι εγγεγραµ-

µένοι δεκαέξι συνάδελφοι. Δεν νοµίζω ότι δεν θέλουν να µιλή-
σουν. Είναι και οι Υπουργοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.
Αποκλείεται να πάµε νωρίτερα από τις 2.30’ µε 3.00’.

Για αυτό –πιστεύω- πρέπει να συµφωνήσουµε ότι κάποια
στιγµή κατά τις 21.30’µε 22.00’ θα σταµατήσουµε και θα πάµε
αύριο για το υπόλοιπο.

Συµφωνείτε, κύριες και κύριοι συνάδελφοι;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Νικόλαος Παππάς, για να παρου-

σιάσει την τροπολογία του.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τις προηγούµενες ηµέρες εξε-

λίχθηκε µια συζήτηση πάρα πολύ κρίσιµη για τη διάσωση του τα-
µείου των εργαζοµένων του Τύπου. Όπως γνωρίζετε, η

1966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυβέρνηση έλαβε µία πολύ σηµαντική πρωτοβουλία καταβάλλον-
τας έντονη προσπάθεια για την οριστική σωτηρία του ΕΔΟΕΑΠ,
από τον οποίο εξαρτώνται χιλιάδες συµπολίτες µας. Η Κυβέρ-
νηση µπήκε σε µια διαδικασία διαβούλευσης µε τους θεσµούς,
σε µια διαπραγµάτευση κατά την οποία εξηγήθηκε το τι διακυ-
βεύεται, καταφέρνοντας τελικά να πείσει. Ήταν µια πολύ σηµαν-
τική επιτυχία, τη στιγµή που κάποιοι θεωρούσαν ότι η υπόθεση
αυτή ήταν χαµένη, µια πρόταση που στηρίχθηκε από όλες τις
πτέρυγες της Βουλής. Φέραµε µία τροπολογία η οποία υπερψη-
φίστηκε από τα περισσότερα κόµµατα της Βουλής και αυτό το
χαιρετίζουµε. 

Το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενη-
µέρωσης συµµετείχε στη διαβούλευση για τη σωτηρία του τα-
µείου, συνοµιλώντας αρκετές φορές µε εκπροσώπους των
εργαζοµένων στον Τύπο όσο και µε τις ιδιοκτησίες των µέσων
ενηµέρωσης, και ανέλαβε να συµβάλει στη διαδικασία αυτή, στο
πλαίσιο πάντα των αρµοδιοτήτων του. Για τον λόγο αυτόν φέρ-
νουµε την τροπολογία για τη µείωση του φόρου διαφήµισης από
το 20% στο 5%. Θα έλεγα ότι δεν προσφέρεται το θέµα για εύ-
κολη κριτική και θα εξηγηθούµε. 

Η τροπολογία έρχεται αφού τελεσφόρησε η διαδικασία της
ψηφοφορίας για τον ΕΔΟΕΑΠ, που η προοπτική της λύσης αγ-
καλιάστηκε από το σύνολο του δηµοσιογραφικού κόσµου. Έρ-
χεται αφού η νοµοθετική ρύθµιση επικυρώθηκε από τη Βουλή και
µε ευρύτατη πλειοψηφία. Κυρίως δε -και εδώ δεν υπάρχει χώρος
για αµφισβητήσεις και δεύτερες σκέψεις, δεν υπάρχουν περιθώ-
ρια παρερµηνείας- θα ισχύει για τους σταθµούς που θα έχουν
πλέον άδεια από τον διαγωνισµό του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιο-
τηλεόρασης και για αυτόν τον λόγο µπαίνει ως ηµεροµηνία εφαρ-
µογής η 1η Απριλίου του επόµενου έτους. 

Με τις τελευταίες, λοιπόν, ρυθµίσεις οι οποίες πέρασαν, µετά
την εκτεταµένη διαβούλευση που είχαµε µε το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης, αντιλαµβάνεστε και ξέρετε και γνωρίζετε ότι
η Βουλή έχει ψηφίσει πως τρεις µήνες µετά την επικείµενη αδει-
οδότηση δεν θα λειτουργούν τηλεοπτικοί σταθµοί πανελλαδικής
εµβέλειας χωρίς άδεια. 

Ποια είναι, λοιπόν, η µεγάλη εικόνα από την οποία δεν πρέπει
να αποστούµε όταν κάνουµε έναν ειλικρινή διάλογο; Ότι το δη-
µόσιο θα έχει πρόσθετα έσοδα, τα οποία θα προκύψουν, πρώτον,
από το τίµηµα για τις άδειες, την εισφορά επί του τζίρου, η οποία
καθιερώνεται στο πλαίσιο της διάσωσης του ΕΔΟΕΑΠ, και τις αυ-
ξηµένες εργοδοτικές εισφορές, οι οποίες θα προκύψουν από την
αύξηση της απασχόλησης στους πανελλαδικούς τηλεοπτικούς
σταθµούς, στους οποίους τώρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
εργάζονται περίπου χίλιοι οκτακόσιοι συµπολίτες µας. Με την
ολοκλήρωση της αδειοδότησης θα εργάζονται δύο χιλιάδες
οκτακόσιοι, δηλαδή, τετρακόσια άτοµα ανά κανάλι, υπενθυµίζω,
επί επτά κανάλια. 

Ποια είναι η κεντρική, µεγάλη εξίσωση, η οποία δεν λαµβάνει
υπ’ όψιν τα πρόσθετα βάρη που προκύπτουν για τη σωτηρία του
ΕΔΟΕΑΠ; Ότι οι πανελλαδικοί σταθµοί, τα κανάλια πανελλαδικής
εµβέλειας θα καταβάλλουν 24,5 εκατοµµύρια κατ’ έτος για το τί-
µηµα των αδειών και η ελάφρυνση από τον φόρο διαφήµισης,
κατά την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, είναι 15
εκατοµµύρια.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Είναι 20 εκατοµµύρια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Είναι 20 εκατοµµύρια. Για το
2018, το οποίο είναι το κρίσιµο για την ολοκλήρωση του προ-
γράµµατος, ακριβώς επειδή ισχύει από την 1η Απρίλη, είναι 15
εκατοµµύρια. Είναι 20 εκατοµµύρια µετά. 

Βεβαίως -θα έλεγα ότι οι πτέρυγες οι φιλεργατικές εδώ µέσα
αυτό το πράγµα δεν µπορεί να το παρακάµπτουν- θα υπάρχουν
αυξηµένα έσοδα και από τις εργοδοτικές εισφορές, θα υπάρχει
αύξηση της απασχόλησης σε έναν κλάδο ο οποίος χειµάζεται.
Νοµίζω ότι το ισοζύγιο είναι πάρα πολύ θετικό και για την πολι-
τεία και για τους εργαζόµενους. Διότι θα πάµε σε καθαρές κου-
βέντες και µε τις ιδιοκτησίες των καναλιών, µε τις οποίες εµείς
ποτέ δεν µασήσαµε τα λόγια µας. Δεν διστάσαµε να υπογρά-
ψουµε το χαρτί το οποίο µίλαγε για τον καταλογισµό του φόρου
διαφήµισης το 2015 και έλεγε ότι ο φόρος αυτός θα µειωθεί µόνο

όταν ολοκληρωθεί η διαδικασία αδειοδότησης, απλά, καθαρά και
ξάστερα.

Θέλω να κάνω τρεις επισηµάνσεις. 
Αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ άλλα δύο λεπτά,

από τα πέντε που µου δώσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Σας ευχαριστώ.
Για πρώτη φορά περνούν στη φωτεινή πλευρά του δηµοσιο-

γραφικού φεγγαριού οι εργαζόµενοι στα διαδικτυακά µέσα ενη-
µέρωσης. Αυτό συµβαίνει χάρη στη συγκρότηση του Μητρώου
Online Media, το οποίο αριθµεί πλέον πάνω από χίλιες ιστοσελί-
δες, αλλά και την απόφαση της Ένωσης των Δηµοσιογράφων να
συµπεριλάβει στις διαδικασίες της και τους εργαζόµενους στα
διαδικτυακά µέσα ενηµέρωσης. Είναι µία απόφαση η οποία άρ-
γησε και είναι µία απόφαση –και θα ήθελα να το πω εµφατικά- η
οποία δεν ελήφθη από προηγούµενες διοικήσεις των ενώσεων
συντακτών, παρ’ όλο που αυτές οι διοικήσεις ήταν έτοιµες την
Κυβέρνηση αυτή να την πετροβολήσουν, όταν επιχείρησε να
βάλει τάξη στο τηλεοπτικό τοπίο. 

Δεύτερον, κατά τη διάρκεια της συζήτησης και µε τις ιδιοκτη-
σίες των καναλιών κατατέθηκαν εκ µέρους τους πάρα πολλά αι-
τήµατα, µεταξύ άλλων να αποσυρθεί η ΕΡΤ από τις διαφηµίσεις,
να χρεώνονται οι δορυφορικές πλατφόρµες 3 ευρώ ανά συνδρο-
µητή, γύρω στα 36, δηλαδή, εκατοµµύρια τον χρόνο, τα οποία
να αποδίδονται στους ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθµούς, να κα-
ταργηθεί η εισφορά 1,5% για τον κινηµατογράφο, να µειωθεί ο
κατώτατος αριθµός των εργαζοµένων από τετρακόσιους σε τρια-
κόσιους, να αρθεί κάθε περιορισµός σε σχέση µε την προέλευση
κεφαλαίων, να µηδενιστεί ο φόρος διαφήµισης. Αυτά, όπως αν-
τιλαµβάνεστε, δεν µπορούσαν, δεν έπρεπε και δεν θα γίνουν
αποδεκτά. 

Τρίτον, ο ειδικός φόρος διαφήµισης για τον οποίο συζητάµε
τώρα µπορεί να χαρακτηρισθεί από πολλούς ως φόρος βαρύς
και υπέρµετρος. Είµαι ο πρώτος που το έχει πει από αυτό εδώ
το Βήµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι είναι µεγάλα τα φορο-
λογικά βάρη και δεν είναι καλό να έχουµε ρυθµίσεις οι οποίες βε-
βαιώνουν ότι κατ’ ανάγκη οι τηλεοπτικοί σταθµοί θα µπαίνουν
µέσα. Διότι, όταν µπαίνουν µέσα, αρχίζουν οι πιέσεις προς τις
τράπεζες να παρακάµπτονται οι τραπεζικοί κανόνες, οι πιέσεις
προς το πολιτικό προσωπικό για άλλες χάρες, η συµπίεση του
εργασιακού κόστους και βεβαίως η καταρράκωση, η κατακρή-
µνιση της ποιότητας των προγραµµάτων. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. 

Η επιθυµία, λοιπόν, της πολιτείας και µάλιστα αυτής της Κυ-
βέρνησης, η οποία έχει καταβάλει τεράστιες προσπάθειες απέ-
ναντι σε θεούς και δαίµονες να ρυθµίσει αυτό το τοπίο, είναι να
υπάρχουν βιώσιµοι τηλεοπτικοί σταθµοί και στο πλαίσιο αυτό κι-
νούµαστε. 

Δεν θα διαφωνήσω, λοιπόν, µε τον ισχυρισµό ότι είναι βαρύς ο
φόρος, αλλά µε την πάρα πολύ σοβαρή σηµείωση ότι ψηφίστηκε
το 2010, δεν καταλογίστηκε και δεν εισπράχθηκε ποτέ µέχρι το
2015, διότι και αυτός αναβαλλόταν κάθε 31η Δεκεµβρίου για την
επόµενη χρονιά και ξεκίνησε να εισπράττεται –ω του θαύµατος!-
από το 2015 και µετά, µε αποτέλεσµα το δηµόσιο να εισπράξει 90
εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία ποτέ δεν θα είχαν εισπραχθεί. Πολύ
απλά πράγµατα. Ποτέ δεν θα είχαν εισπραχθεί αυτά τα χρήµατα,
εάν δεν υπήρχε η πολιτική αποφασιστικότητα και η πολιτική βού-
ληση να προχωρήσουµε σε αυτή την πρωτοβουλία. Νοµίζω ότι µε-
τανιωµένοι κάποιοι θα κοιτούν τώρα τις εξελίξεις, διότι χρησιµο-
ποιήθηκε αυτός ο φόρος ως ένας ανεπιτυχής, εκ του αποτελέσµα-
τος κρίνοντας, µοχλός πίεσης προς τους τηλεοπτικούς σταθµούς,
για να αποσπαστεί πολιτική υποστήριξη. Για εµάς, αντίθετα, είναι
υποχρέωση. Πάµε, λοιπόν, σε κανάλια µε άδειες από το ΕΣΡ, µε
τετρακόσιες θέσεις εργασίας, µε εργοδοτικές εισφορές και µε
βιώσιµο ταµείο. 

Τέλος, και επειδή µπήκε και το θέµα από τον εκπρόσωπο του
Ποταµιού: Όπως µε τις ρυθµίσεις για τον ΕΔΟΕΑΠ, ανοίγει θέµα
εξισορρόπησης των βαρών για τους τηλεοπτικούς σταθµούς,
ανοίγει και για όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα οποία θα
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είναι υπόχρεα αυτής της νέας επιβάρυνσης η οποία έχει θεσπι-
στεί. Η Κυβέρνηση αντιλαµβάνεται πάρα πολύ καλά τα προβλή-
µατα του Τύπου, τα οποία –ας είµαστε ειλικρινείς- προϋπήρχαν
και της τεράστιας οικονοµικής κρίσης. Το επόµενο διάστηµα, λοι-
πόν, τις επόµενες εβδοµάδες, θα ανοίξουµε έναν συστηµατικό
και συµπαγή και διαυγή και ανοικτό στη δηµοσιότητα διάλογο µε
όλα τα ενδιαφερόµενα µέρη, πέραν των τηλεοπτικών σταθµών.
Θα τον ανοίξουµε τον διάλογο αυτό, διότι γνωρίζουµε ότι ο
χώρος του Τύπου περνάει δυσκολίες και θα τον ανοίξουµε σε µια
προσπάθεια να δούµε ποια άλλα µέτρα µπορούν να ληφθούν,
έτσι ώστε η στήριξη του ταµείου των δηµοσιογράφων να µη
σκοντάφτει στις υπαρκτές οικονοµικές δυσκολίες των µέσων ενη-
µέρωσης. 

Εδώ θέλω να είµαι σαφής. Όπως υπάρχει αυτό το µέτρο εξι-
σορρόπησης του κόστους για τους πανελλαδικούς σταθµούς,
πρέπει αντίστοιχα µέτρα να υπάρξουν για την εξισορρόπηση του
κόστους στη συνδροµητική τηλεόραση, στο ραδιόφωνο, στον έν-
τυπο Τύπο, δηλαδή εφηµερίδες και περιοδικά. 

Υπήρξαν οι αντίστοιχες προσπάθειες στη Γαλλία. Έχουν υπάρ-
ξει και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έχουµε κωδι-
κοποιήσει τα µέτρα τα οποία υπάρχουν. Αυτή τη στιγµή
επεξεργαζόµαστε και το τι θα µπορούσε να σηµαίνει η εφαρµογή
όλων αυτών των µέτρων, που καταγράφει η διεθνής εµπειρία, σε
σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα. Τις επόµενες ηµέρες θα
ξεκινήσει ένας συστηµατικός και σύντοµος, εγώ θα έλεγα, διά-
λογος µε τις ιδιοκτησίες των µέσων ενηµέρωσης, για να δούµε
πώς θα ολοκληρώσουµε αυτή τη µετάβαση σε ένα τοπίο το οποίο
θα στηρίζει και τη βιωσιµότητα. 

Η παρέµβασή µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι δη-
µοσιονοµικά ουδέτερη. Είναι µια παρέµβαση, η οποία θα ωφελή-
σει το δηµόσιο. Όπως εξήγησα, το τίµηµα για τις άδειες
υπερβαίνει, και κατά την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, την ελάφρυνση η οποία θα προκύψει από τη µείωση
του φόρου εισοδήµατος. 

Όµως, δεν είναι και πολιτικά ουδέτερη η παρέµβασή µας, διότι
ρυθµίζει το τοπίο µε την αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθµών,
συµβάλλει στην προσπάθεια να σωθεί ο ΕΔΟΕΑΠ, αλλά και δια-
σφαλίζει χίλιες θέσεις εργασίας, περισσότερες από όσες υπάρ-
χουν σήµερα στα κανάλια πανελλαδικής εµβέλειας. 

Άρα θα ήθελα να σας καλέσω να στηρίξετε το πέρασµα του
Τύπου σε µια καινούργια φάση, η οποία χαρακτηρίζεται από τη
ρύθµιση, την απασχόληση, την ασφάλιση και τη δίκαιη φορολό-
γηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θα θέλατε, κύριε

συνάδελφε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µην επικαλεστώ

τώρα τον Κανονισµό. Επειδή ο Υπουργός µίλησε, θέλω να πάρω
τον λόγο επ’ αυτών που είπε για δύο λεπτά, όπως έχω από τον
Κανονισµό το δικαίωµα. Δεν θα µακρηγορήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λοβέρδο, έχετε
τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχω χρόνο για να
απαντήσω στα εισαγωγικά. Άλλωστε, εσείς και ο κ. Κατρούγκα-
λος έχετε κάνει από έναν νόµο ο καθένας και κάθε δύο µήνες τον
αλλάζετε. Κάνατε µια εισαγωγή πολιτική επί του έργου σας. Θα
σας απαντήσουµε ενδεχοµένως, αν το κρίνουµε σκόπιµο, αύριο.

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο µέτρο. Όταν το Υπουργείο Ερ-
γασίας πριν από λίγες ηµέρες έφερε εδώ τη ρύθµιση για τον
ΕΔΟΕΑΠ, αλλάζοντας τον νόµο Κατρούγκαλου για εικοστή τρίτη
φορά –νοµίζω-, του είπαµε ότι το να βάζεις 2% φόρο επί του τζί-
ρου είναι ένα θέµα, αν µπορείς να το κάνεις. Το έκανε. Επίσης,
του είπαµε ότι έχεις µια µελέτη Μαριού - Ροµπόλη για τον ΕΔΟ-
ΕΑΠ, που σου λέει ότι µε το µέτρο, που κάνεις, δεν βγαίνει πέρα
και σε λίγο καιρό θα ξανάρθεις.

Ο Υφυπουργός δίπλα σας είπε ότι την έχουµε αυτή τη µελέτη,

αλλά δεν τη φέρνουµε, την έχουµε εµείς, και δικό µου θέµα είναι
αν βγαίνει ή δεν βγαίνει το ταµείο. Έτσι το χαρακτήρισε, έτσι το
είπε.

Ταυτοχρόνως, προτείναµε για όλα τα µέσα ενηµέρωσης, για
να αποφευχθούν οι απολύσεις ή οι οριζόντιες περικοπές, να
υπάρξουν κάποια µέτρα και το αρνήθηκε. Το αρνήθηκε διά της
σιωπής, δεν θυµάµαι ακριβώς, είπε «γιατί, όχι;», πάντως δεν προ-
χώρησε σε κάποιο ισοδύναµο βοηθητικό.

Το ίδιο βράδυ, για να αποφύγετε φυσικά το σφυροκόπηµα των
µέσων ενηµέρωσης, λέτε ότι για τα κανάλια είναι αυτή η µετα-
τροπή του 20% σε 5%. Και στην ανακοίνωσή µας, που κάναµε
χθες -ο κ. Αµυράς το ανέπτυξε σήµερα και αύριο θα το πω µε πιο
πολλά λόγια, γιατί δεν έχω πολύ χρόνο- σας είπαµε ότι αυτά τα
ισοδύναµα µέτρα για κατηγορίες ενηµέρωσης, δηλαδή µέσων
ενηµέρωσης, που κυρίως πλήττονται από την κρίση και αυτά
είναι κυρίως οι εφηµερίδες αλλά και τα ραδιόφωνα και τα sites,
θα πρέπει να βρείτε τα ισοδύναµα και σε µια ενιαία ρύθµιση να
τα φέρετε στη Βουλή, ειδάλλως λέει ο κ. Αµυράς –το ίδιο λέµε-
δεν θα υπερψηφίσουµε, θα δηλώσουµε «παρών».

Λέτε τώρα, και αυτό είναι κάπως δελεαστικό για την Αντιπολί-
τευση, ότι ανοίγετε έναν διάλογο και θα φέρετε και για τα υπό-
λοιπα. Τι σας εµπόδισε, αφού σπεύσατε να κάνετε τη µείωση
αυτή του φόρου στο 5%, να πάτε σε άλλα βάρη; Δεν έχουν τέ-
τοιου είδους φόρο και τα υπόλοιπα µέσα ενηµέρωσης για να κά-
νετε µια οριζόντια µείωση, θα πρέπει να πάτε στον ΦΠΑ, θα
πρέπει να πάτε κάπου αλλού, σε κάποιο άλλο δικό τους βάρος.
Τι σας εµποδίζει να κάνετε µια ενιαία ρύθµιση τώρα; Τι θέλετε;
Να σας πούµε «ναι» και να αφήσουµε όλα τα θέµατα στον µέλ-
λοντα διάλογο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε δεκαπέντε δευτε-
ρόλεπτα ολοκληρώνω.

Όσο για τον ισολογισµό που κάνετε, τα 20 εκατοµµύρια που
θα χάσει το δηµόσιο από το συγκεκριµένο µέτρο, µε αυτά που
θα εισπράξετε από την αδειοδότηση, µε το παρελθόν, που έχετε,
δεν µπορεί κανείς να σας εµπιστευτεί σε αυτό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο συνάδελφος κ. Χρήστος
Κατσώτης.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού των

µέσων µαζικής ενηµέρωσης, που δικαιολόγησε την τροπολογία
για τη µείωση από 20% σε 5% ως αποτέλεσµα της συµφωνίας
που έχει επέλθει για τον ΕΔΟΕΑΠ και µάλιστα αναφέρθηκε επί
µακρόν σε αυτό.

Το ΚΚΕ πήρε θέση σε αυτή την τροπολογία που φέρατε εδώ
και διαφώνησε βέβαια. Και µε το προηγούµενο καθεστώς διαφω-
νούσαµε, µε αυτό που υπήρχε για τους δηµοσιογράφους, για τον
ΕΔΟΕΑΠ, αλλά διαφωνήσαµε και µε αυτό που εσείς διαµορφώ-
νετε τώρα.

Αναφερθήκαµε για αυτή την τροπολογία στον προηγούµενο
νόµο που πέρασε. Δεν ψηφίσαµε, γιατί ο πυρήνας της ρύθµισης
είναι ακριβώς το κεφαλαιοποιητικό σύστηµα, είναι ακριβώς οι
προκαθορισµένες εισφορές και όχι οι παροχές. Είναι, γιατί δεν
υπάρχει καµµία εγγύηση του κράτους για τις ασφαλιστικές
προσδοκίες που έχουν οι δηµοσιογράφοι, όπως βέβαια αυτός
είναι ο πυρήνας γενικά του ασφαλιστικού συστήµατος που πέ-
ρασε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και θα αναφερθούµε παρα-
κάτω για τις τροπολογίες που έχει φέρει εδώ η Κυβέρνηση και
για την προσωρινή σύνταξη αλλά και για τις συντάξεις χηρείας.

Άρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί εδώ να δικαιολογείτε
µια τροπολογία ως αποτέλεσµα µιας τέτοιας συµφωνίας που
έχετε κάνει. Ουσιαστικά, δηλαδή, είναι εκ των ων ουκ άνευ η κα-
θιέρωση, όπως λέτε, εργοδοτικής εισφοράς. Την δίνετε πίσω µε
αυτή την τροπολογία που φέρνετε σήµερα.

Ας δούµε, λοιπόν, µε ποιο κριτήριο καθορίζει τη στάση του το
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ΚΚΕ για το νοµοσχέδιο. Με βάση το τι έρχεται να υπηρετήσει.
Με αυτό το κριτήριο θα τοποθετηθούµε στις τροπολογίες του
σχεδίου νόµου, στο οποίο µε επάρκεια ανέπτυξε τις θέσεις µας
ο εισηγητής µας, ο Σάκης Βαρδαλής. 

Η θέση του ΚΚΕ για τα τυχερά παιχνίδια είναι γνωστή. Εκφρά-
ζουµε την καθολική µας αντίθεση σε κάθε µορφή τζόγου.

Η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνει τον διαιτητή στα
αντιτιθέµενα συµφέροντα των επενδυτών στον τζόγο. Επιδιώκει
συµφωνίες και µοίρασµα της πίτας. Διευκολύνει την εύκολη πρό-
σβαση, την προσέλκυση νέων πελατών που επιθυµούν, τον εθι-
σµό στον τζόγο. Οι κυβερνήσεις, πρώην και νυν, στηρίζουν
τέτοιες δραστηριότητες και έχουν µεγάλη ευθύνη. Παρακολου-
θούµε τους ανταγωνισµούς των επιχειρηµατικών οµίλων του τζό-
γου, παρακολουθούµε τις επιλογές της Κυβέρνησης, η οποία
συνεχίζει να ικανοποιεί τις απαιτήσεις τους και επικαλείται δήθεν
µέτρα προστασίας του δηµοσίου συµφέροντος.

Απαιτούµε εδώ και σήµερα µε αυτή τη συζήτηση το κύριο, που
είναι η ικανοποίηση των αιτηµάτων των εργαζοµένων, η διατή-
ρηση των θέσεων εργασίας µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά
δικαιώµατα.

Η τροπολογία της Κυβέρνησης για τη µεταφορά του καζίνου
της Πάρνηθας ουσιαστικά δεν περιέχει καµµία διασφάλιση για
τους σχεδόν χίλιους εργαζόµενους. Δεν αναφέρεται στους συγ-
κεκριµένους εργαζοµένους που υπάρχουν σήµερα, αλλά γενικά
στις υφιστάµενες θέσεις εργασίας, στον αριθµό δηλαδή, εννια-
κόσιες ενενήντα, χίλιες, όσες θα είναι. Δεν γίνεται απολύτως καµ-
µία αναφορά στις εργασιακές σχέσεις, στα δικαιώµατα που
έχουν αυτοί οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι, όπως προβλέπονται
από την επιχειρησιακή συλλογική σύµβαση εργασίας, τα οποία
δεν διασφαλίζονται µε κανέναν τρόπο, όπως και µε ποιες εργα-
σιακές σχέσεις θα συνεχίσουν να δουλεύουν. Δεν λάβατε υπ’
όψιν σας την αγωνία που εκφράζουν οι εργαζόµενοι για τους
όρους αµοιβής και εργασίας. Θα καταθέσουµε στα Πρακτικά και
συµφωνία που έχουν κάνει οι ίδιοι οι εργαζόµενοι µε την επιχεί-
ρηση, η οποία όµως δεν ελήφθη καθόλου υπ’ όψιν από την Κυ-
βέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν πρακτικό συµφωνίας, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήδη, µέσα απ’ αυτή την τροπολογία µερίδα των εργαζοµένων,
όπως το τµήµα του τελεφερίκ, µένει επί της ουσίας στον αέρα,
αφού ναι µεν γίνεται αναφορά για πενταετή δέσµευση της εται-
ρείας για συντήρηση του τελεφερίκ, αλλά δεν αναφέρεται που-
θενά κάτι συγκεκριµένο για τους εργαζόµενους, µε τι όρους θα
δουλεύουν αυτή την πενταετία ή τι θα γίνει µε αυτούς µετά την
παρέλευση αυτού του χρονικού διαστήµατος.

Οι τριακόσιες νέες θέσεις εργασίας που προβλέπει η τροπο-
λογία θα γίνουν, όπως σηµειώνεται στο αντίστοιχο άρθρο, αφού
το επιτρέψει ο όγκος των εργασιών και τα οικονοµικά µεγέθη,
δηλαδή η κερδοφορία της επιχείρησης.

Δεν συζητάµε, βέβαια, για το εργασιακό καθεστώς µε το οποίο
θα εργάζονται. Έχετε δώσει τα πάντα στην εργοδοσία, τη δυνα-
τότητα να προσλαµβάνουν µε ελαστικές µορφές εργασίας και
τσακισµένα δικαιώµατα, να ανατρέπουν κεκτηµένα δικαιώµατα
των ήδη εργαζοµένων, που βιώνουν την εργασιακή ζούγκλα µε
ελαστικές εργασιακές σχέσεις, µε εργολαβίες, µε ενοικίαση ερ-
γαζοµένων, part time, συµβάσεις µιας µέρας.

Ο ΣΕΒ, ο ΣΕΤΕ και οι άλλοι εκπρόσωποι των επιχειρηµατικών
οµίλων, σύµφωνα µε τις τελευταίες συναντήσεις τους, απαιτούν
όχι µόνο τη µονιµοποίηση των ανατροπών αλλά και τη θέσπιση
και άλλων ελαστικών µορφών εργασίας, όπως των συµβάσεων
µηδενικού χρόνου και όσες άλλες υλοποιεί η εργοδοσία για να
αυξήσει την εκµετάλλευση των εργαζοµένων.

Προχθές, ακόµα, η Κυβέρνηση θέσπισε τη διευθέτηση του
χρόνου εργασίας των γιατρών στις δηµόσιες δοµές της υγείας,
δίνοντας τη δυνατότητα για εργασία έως και εξήντα ώρες την
εβδοµάδα, καλύπτοντας τα µεγάλα κενά µε την εντατικοποίηση
της εργασίας, µε αρνητικές συνέπειες για την υγεία των γιατρών
αλλά και της ποιότητας των υπηρεσιών υγείας.

Σε αυτή και σε χειρότερη κατεύθυνση θα κινηθεί και η κατά-

σταση µε τους εργαζόµενους, αν δεν αντιπαραθέσουν µε την
ενότητά τους τη µαχητική υπεράσπιση των κατακτήσεων τους
και τη διεκδίκηση των απωλειών τους.

Προς επίρρωση όσων ισχυριζόµαστε, υπενθυµίζουµε ότι µε
την ιδιωτικοποίηση το 2003 δηµιουργήθηκαν κάποιες θέσεις µε
βάση την τότε σύµβαση παραχώρησης στο καζίνο της Πάρνη-
θας. Αυτές, όµως, ήταν µε µειωµένα δικαιώµατα σε σχέση µε
τους παλιούς -λιγότερα ρεπό, χαµηλότερους βασικούς µισθούς
και φιλοδωρήµατα. Η επιχείρηση προχώρησε σε σύµβαση µε συ-
νεργείο καθαρισµού από το 2009 και µόνο µέσα από τους αγώ-
νες των εργαζοµένων δεν έχει επεκταθεί και µέσα στους χώρους
του καζίνου, ώστε να αντικατασταθούν οι εργαζόµενοι µε συνερ-
γεία.

Από το 2011, η επιχείρηση εφαρµόζει την εκ περιτροπής ερ-
γασία. Από το 2012, µε την προοπτική ότι θα αδειοδοτηθούν τα
µηχανάκια του ΟΠΑΠ, η επιχείρηση έχει εξαπολύσει επίθεση στα
δικαιώµατα των εργαζοµένων, αξιοποιώντας όλο το νοµοθετικό
πλαίσιο από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, που και εσείς βέ-
βαια έχετε διατηρήσει και συνεχώς εµπλουτίζετε. Το ίδιο βέβαια
έκανε και ο ΟΠΑΠ.

Ταυτόχρονα, µε την ανοχή όλων των κυβερνήσεων, δεν έχει
τηρηθεί καµµία συµβατική υποχρέωση από την ιδιωτικοποίηση
του 2003. Δεν µερίµνησαν για ένα ασφαλές κτήριο µετά τον σει-
σµό του 1999, κάτι που είναι γνωστό. 

Προβλέπεται στο νοµοσχέδιο επένδυση 100-150 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ στον νέο χώρο. Αυτά, αν δαπανηθούν, θα τα πάρουν
πίσω σύντοµα από τους εργαζόµενους, το ξεζούµισµά τους, και
από τη λεηλασία των πελατών.

Τονίζουµε ότι τα όποια δικαιώµατα έχουν αποµείνει είναι γιατί
οι ίδιοι οι εργαζόµενοι στο καζίνο έχουν παλέψει µε σκληρούς
αγώνες, κόντρα στις αντεργατικές επιλογές των κυβερνήσεων
και των ιδιοκτητών. Αυτός είναι ο δρόµος για τη συνέχεια.

Δεν θα ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία, και απαι-
τούµε την ουσιαστική διασφάλιση των εργαζοµένων µε πλήρη δι-
καιώµατα.

Όσον αφορά τις άλλες τροπολογίες, για τις προσωρινές συν-
τάξεις και τις συντάξεις χηρείας, ο ν.4387/2016, που έχει επικρα-
τήσει σαν νόµος Κατρούγκαλου, δεν παίρνει βελτιώσεις. Το
εργατικό, το συνταξιοδοτικό κίνηµα απαιτούν την ανατροπή του
και διεκδικούν αποκλειστικά κοινωνικό ασφαλιστικό σύστηµα µε
τα χαρακτηριστικά που του προσέδωσαν οι σκληροί αγώνες της
εργατικής τάξης, που ήταν πίσω από τις δυνατότητες, διεκδικούν
να αποκατασταθεί το ύψος των συντάξεων, όπως και η δέκατη
τρίτη και η δέκατη τέταρτη σύνταξη, που πλήρωσαν µε τον
ιδρώτα και το αίµα τους για πολλά χρόνια οι ασφαλισµένοι.

Η επίθεση στο ασφαλιστικό συνεχίζεται. Ο αγώνας πρέπει να
γίνει µαζικός, καθολικός, γιατί η µετατροπή της ασφάλισης από
κοινωνική ευθύνη σε ατοµική αποτελεί την κύρια κατεύθυνση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε αυτή τη κατεύθυνση νοµοθέτησαν
οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας και συνε-
χίζει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε αυτό τον νόµο «λαιµη-
τόµο», όπως τον χαρακτηρίσαµε.

Έτσι, η Κυβέρνηση προχωρά στον κύριο πυρήνα αυτών των
ανατροπών, που είναι η θέσπιση των προκαθορισµένων εισφο-
ρών και όχι παροχών -όπως είπα και για την τροπολογία του
ΕΔΟΕΑΠ- η κατάργηση της εγγύησης του κράτους για τις συν-
τάξεις, µε την εγγύηση να περιορίζεται µόνο για τη λεγόµενη
εθνική σύνταξη των 345 έως 384 ευρώ, και η απαλλαγή των ερ-
γοδοτών από την ασφάλιση µε το επιχείρηµα του διαχωρισµού
του λεγόµενου κόστους εργασίας σε µισθολογικό και µη µισθο-
λογικό.

Η καθυστέρηση στην απονοµή των οριστικών συντάξεων είναι
αποτέλεσµα αυτών των προσαρµογών στον νόµο που ψήφισε η
Κυβέρνηση µε τις γνωστές τραγικές συνέπειες στη σφαγή των
συντάξεων και γενικά των παροχών και την κατακρεούργηση των
συντάξεων θανάτου και αναπηρίας.

Η κατάσταση µε την απονοµή των επικουρικών και των εφάπαξ
είναι ακόµα πιο τραγική την στιγµή που προβλέπεται η απαγό-
ρευση συµµετοχής και εγγύησης του κράτους.

Η προσωρινή σύνταξη µέχρι τώρα ήταν το 50% του µισθού του
µέσου όρου του τελευταίου χρόνου. Τώρα την κάνετε 80% της
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οριστικής σύνταξης, που όπως προβλέπει ο ν.4387 θα προκύπτει
ο συντάξιµος µισθός από όλον τον ασφαλιστικό βίο του ασφαλι-
σµένου, δηλαδή πολύ µειωµένος από ό,τι ίσχυε πριν. Σε κάποιες
των περιπτώσεων το 80% που θεσπίζεται, θα είναι κατώτερο από
το σηµερινό 50%. Επικοινωνιακά, όµως, ακούγεται πολύ καλύ-
τερα το 80% από το 50%.

Όµως, προκύπτει το εξής ερώτηµα: Αφού µπορείτε εντός δύο
µηνών να υπολογίζετε την οριστική σύνταξη, γιατί δίνετε το 80%
αυτού του ποσού και δεν δίνετε ολόκληρο το ποσό της οριστικής
σύνταξης; Έτσι λέτε. Διατείνεστε ότι σε δύο µήνες θα µπορείτε
να υπολογίσετε την οριστική σύνταξη.

Οµολογείτε δε, µε λίγα λόγια ότι εκτός των µεγάλων ποσών,
παρακρατείτε από αυτά τα προβλεπόµενα πετσοκοµµένα ποσά
των συντάξεων ως έµµεσο δανεισµό. Δεν επικαλείστε έλλειψη
προσωπικού, γιατί ισχυρίζεστε ότι µπορείτε να υπολογίσετε το
80% της οριστικής σε δύο µήνες µε τους υπάρχοντες εργαζόµε-
νους, τους οποίους εθελοντικά δήθεν υποχρεώνετε να δου-
λεύουν και Σαββατοκύριακα µε την υπόσχεση κάποιας άδειας.

Αποκλείονται όσοι δεν υποβάλλουν ηλεκτρονική αίτηση. Αυτό
είναι απαράδεκτο. Ζητείται υπεύθυνη δήλωση του ν.1599 που
δεν µπορεί να είναι ηλεκτρονική. Γιατί να µην µπορούν να υπο-
βάλλουν αίτηση προσωρινής σύνταξης µη ηλεκτρονικά, στον
γκισέ αυτοί που δεν µπορούν, δεν έχουν τη δυνατότητα; Επίσης,
σε περίπτωση διαδοχικής ασφάλισης ζητούνται βεβαιώσεις από
τον άλλο φορέα, που όπως διαπιστώνεται ούτε αυτές θα είναι
ηλεκτρονικές.

Για τις κατώτερες συντάξεις θανάτου απαιτούµε την άµεση κα-
τάργηση του άρθρου 12 του ν.4387/2016 και την επαναφορά των
ρυθµίσεων που ίσχυαν για τις συντάξεις θανάτου. Μόνο η κατάρ-
γηση αυτού του νόµου µπορεί να αποκαταστήσει αυτή την άδικη
επιλογή που έχετε κάνει για τις συντάξεις θανάτου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι απαράδεκτη η διατήρηση των ορίων ηλικίας που έχουν
θεσπιστεί για τις συντάξεις χηρείας, όπως και τα κατώτερα όρια,
που είναι πολύ κάτω από αυτά που ίσχυαν πριν τον ν.4387/2016.
Γι’ αυτό, λοιπόν, απαιτούµε να επανέλθει στο 70% της σύνταξης
που ελάµβανε ή επρόκειτο να λάβει ο θανών χωρίς καµµιά δια-
κοπή στη συνέχεια για τον χήρο ή τη χήρα. Το ίδιο και η σύνταξη
αν δικαιούχος είναι ένα παιδί µόνο. Το ποσοστό 70% να αυξάνε-
ται αν υπάρχουν περισσότεροι του ενός δικαιούχοι.

Η οικογένεια θανούντος να δικαιούται τη σύνταξη που ελάµ-
βανε ή επρόκειτο να λάβει ο θανών ανεξάρτητα από τα έτη ασφά-
λισής του.

Σύνταξη να δικαιούται το ανίκανο πριν το εικοστό τέταρτο έτος
ηλικίας, οπότε κι αν επέλθει η ανικανότητά πριν ή µετά το θάνατο
του γονέα. Επίσης, να δικαιούται σύνταξη το παιδί που θα µείνει
ανίκανο µετά τα είκοσι τέσσερα εφόσον είναι άπορο.

Ζητούµε κατώτερο όριο σύνταξης να είναι τα 486 ευρώ όπως
για το σύνολο των συνταξιούχων. Ο επιζών σύζυγος να παίρνει
συνεχώς την σύνταξη του θανούντος ανεξαρτήτως ηλικίας.

Σε περίπτωση δικαιοδόχων ανήλικων τέκνων ως έτος ενηλικίω-
σης να θεωρείται η 31 Δεκεµβρίου του έτους που συµπληρώνει
το δέκατο όγδοο και όχι η προηγούµενη της ηµέρας γέννησης
για κάθε ασφαλιστικό δικαίωµα ή του ίδιου του παιδιού ή των γο-
νιών του, όπως εφαρµόζεται και στο δηµόσιο.

Η πρόβλεψη που κάνετε για τα ορφανά και από τους δύο γο-
νείς αναφέρεται προφανώς µόνο όταν δικαιούνται σύνταξη από
τον ένα γονέα, να παίρνει τα 384 ευρώ. Όταν δικαιούται σύνταξη
και από τους δύο γονείς, γιατί δεν τη δίνετε; Να δίνετε τη σύν-
ταξη, δηλαδή τα 384 ευρώ και για τους δύο γονείς.

Εµείς λέµε να επανέλθει η προϋπόθεση συνταξιοδότησης
λόγω θανάτου που ίσχυε µέχρι 12 Μαΐου 2016, µε χίλιες πεντα-
κόσιες ηµέρες εργασίας, εκ των οποίων οι τριακόσιες στην πεν-
ταετία πριν το θάνατο του ασφαλισµένου.

Με αυτά, εµείς δεν θα ψηφίσουµε τις δύο τροπολογίες, γιατί
δεν αντιµετωπίζουν το πρόβληµα. Δίνουν απλά το κατώτερο, τα
360 ευρώ και τα όρια ηλικίας παραµένουν. Κι όσον αφορά τις
προσωρινές συντάξεις, αφού µπορείτε µέσα σε δύο µήνες να ξέ-
ρετε ποια είναι η οριστική, να δοθεί η οριστική σύνταξη και όχι η
προσωρινή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πυλαίας Θεσ-
σαλονίκης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η συνάδελφος κ. Ελένη Αυλωνίτου από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο:

«Ρυθµίσεις για την αγορά παιγνίων και άλλες διατάξεις» τίθεται
επί τάπητος το ζήτηµα των τυχερών παιχνιδιών και του τρόπου,
µε τον οποίον προσεγγίζει το θέµα η πολιτεία.

Κατ’ αρχάς, οφείλουµε να διαπιστώσουµε ότι το θέµα υπάρχει
είτε ασχοληθεί µαζί του η πολιτεία είτε όχι. Τα τυχερά παιχνίδια
και ο στοιχηµατισµός περιέχουν από τη φύση τους πέντε κινδύ-
νους.

Πρώτον, τον εθισµό στον τζόγο, στον οποίον µερικοί άνθρωποι
είναι περισσότερο επιρρεπείς από τους άλλους. Ο εθισµός
αυτός στις ακραίες εκδηλώσεις του µπορεί να γίνει καταστροφι-
κός για τον εθισµένο.

Δεύτερον, την εξαπάτηση όσων στοιχηµατίζουν από απατεώ-
νες διοργανωτές τυχερών παιγνιδιών.

Τρίτον, τη δηµιουργία χώρου ανάπτυξης του οργανωµένου εγ-
κλήµατος, που µε αφετηρία τα τυχερά παιχνίδια µπορεί να επε-
κταθεί και αλλού.

Τέταρτον, τη δηµιουργία αφορολόγητων εσόδων, και, πέµ-
πτον, όταν το αντικείµενο στοιχηµατισµού είναι αθλητικές οργα-
νώσεις, την αλλοίωση του αποτελέσµατος των αθλητικών
αγώνων.

Διεθνώς, έχουν υπάρξει τρεις προσεγγίσεις στο θέµα των τυ-
χερών παιχνιδιών: η απόλυτη απαγόρευση, η απόλυτη απελευ-
θέρωση και η ρύθµιση υπό κρατικό έλεγχο.

Η απόλυτη απαγόρευση λειτουργεί ως επιδότηση στον παρά-
νοµο τζόγο, χωρίς, όµως, να τον καταργεί. Η απόλυτη απελευ-
θέρωση οξύνει το πρόβληµα του εθισµού. Οπότε, η ρύθµιση υπό
κρατικό έλεγχο έχει κριθεί ως η αποτελεσµατικότερη προσέγ-
γιση.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, «Ρυθµίσεις για την αγορά
παιγνίων και άλλες διατάξεις», κινούµενο στη λογική της ρύθµι-
σης υπό κρατικό έλεγχο των τυχερών παιχνιδιών, τροποποιεί δια-
τάξεις του ν.4002/2011, που αφορούν την αδειοδότηση
λειτουργίας παιγνιοµηχανών από τον ΟΠΑΠ.

Οι τροποποιήσεις αυτές στοχεύουν στην αύξηση του βαθµού
ελέγχου, που ασκεί το κράτος, στη λειτουργία των παιγνιοµηχα-
νών µε τον περιορισµό και του αριθµού των παιγνιοµηχανών από
τριάντα πέντε χιλιάδες σε είκοσι πέντε χιλιάδες και του αριθµού
των καταστηµάτων που αυτές θα λειτουργούν. 

Πετυχαίνουµε το τελευταίο αυξάνοντας τον αριθµό των παι-
γνιοµηχανών, που µπορούν να λειτουργούν σε κάθε κατάστηµα,
ώστε να είναι µικρότερος ο αριθµός των καταστηµάτων και συ-
νεπώς πιο εύκολος ο έλεγχός τους. Με το νοµοσχέδιο αυτό, δη-
λαδή, δηµιουργείται µικρότερη αγορά για να έχουµε καλύτερη
εποπτεία.

Εις αντιστάθµιση της µείωσης εσόδων του ΟΠΑΠ από τον πε-
ριορισµό του αριθµού των παιγνιοµηχανών, παρατείνεται η χρο-
νική διάρκεια της αδειοδότησης από δέκα χρόνια σε δεκαοκτώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή εκτιµάται ότι
υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες παράνοµες παιγνιοµηχανές στη
χώρα, που λειτουργούν αδήλωτες, που λειτουργούν αφορολό-
γητες, που λειτουργούν χωρίς κανέναν έλεγχο για το αν είναι
στηµένο το παιχνίδι ή τι ποσοστό των εισπράξεων αποδίδουν σε
κέρδη στους παίκτες και που, φυσικά, λειτουργούν και χωρίς
καµµία µέριµνα για την αποφυγή του εθισµού των παικτών.

Στα µηχανήµατα αυτά παίζονται εκατοντάδες εκατοµµύρια
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ευρώ, από τα οποία το κράτος δεν εισπράττει τίποτα. Τώρα στη
θέση αυτών των παράνοµων µηχανηµάτων θα µπουν µηχανή-
µατα ελεγχόµενα τεχνικά, φορολογικά και λειτουργικά, µε έµ-
φαση στη λειτουργική και φορολογική εντιµότητα και την
αποφυγή του εθισµού των παικτών.

Επιδιώκεται αυτά τα ελεγχόµενα και εγγυηµένα µηχανήµατα
να απορροφήσουν την υπάρχουσα ζήτηση, που σήµερα διοχε-
τεύεται στο παράνοµο στοίχηµα, ώστε και οι παίκτες να προστα-
τευθούν και τα έσοδα του κράτους να αυξηθούν.

Στην εποχή του ίντερνετ και του ηλεκτρονικού στοιχηµατισµού
δεν επιτρέπεται να αφήνουµε αυτόν τον τοµέα προνοµιακό χώρο
παρανοµίας και δεν θα τον αφήσουµε. Θέλουµε να διοχετευθεί
η υπάρχουσα ζήτηση για τυχερά παιχνίδια στις νόµιµες, ελεγχό-
µενες και φορολογούµενες δραστηριότητες του ΟΠΑΠ, χωρίς,
όµως, στην πορεία να προκαλέσουµε αύξηση της συνολικής εγ-
χώριας ζήτησης για τον στοιχηµατισµό σε τυχερά παιχνίδια.

Μου προκαλεί, όµως, εντύπωση το γεγονός ότι εγκαλούµαστε
από την Αντιπολίτευση, επειδή διευκολύνουµε την πραγµατοποί-
ηση µιας επένδυσης. Φοβάµαι πολύ ότι έχετε πιστέψει τα παρα-
µύθια σας ότι η Κυβέρνηση είναι αντίθετη προς τις επενδύσεις
και εκπλήσσεστε, όταν τα γεγονότα δεν σας επιβεβαιώνουν.

Τελειώνοντας, θέλω να αναφερθώ ακόµα και στις διατάξεις
του νοµοσχεδίου για τις συντάξεις χηρείας. Πρόκειται για ένα
θέµα πολύ ευαίσθητο, αφού µε τις πρόσφατες αλλαγές στη νο-
µοθεσία περί συνταξιοδοτικού συστήµατος βρέθηκαν να αδι-
κούνται οι χήρες και ιδιαίτερα οι χήρες µητέρες, που αφού
αφιέρωσαν µια ζωή να µεγαλώνουν παιδιά, κινδυνεύουν να βρε-
θούν χωρίς σύνταξη, αν πεθάνει ο σύζυγός τους έξω από ορι-
σµένα ηλικιακά όρια. Αυτό το θέµα έχει και δηµογραφικές
επιπτώσεις, αφού είναι σαν να λέει η πολιτεία στις µητέρες ότι η
δική τους κοινωνική προσφορά δεν έχει καµµία σηµασία.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει µεν αυτό το σοβαρό
θέµα, αλλά το αντιµετωπίζει µόνο εν µέρει, βάζοντας ένα κατώ-
τατο όριο στις συντάξεις λόγω θανάτου του συζύγου.

Το πρόβληµα, όµως, µε τα ηλικιακά όρια παραµένει, κύριε
Υπουργέ και θα πρέπει να αντιµετωπισθεί στο άµεσο µέλλον, έτσι
ώστε τουλάχιστον οι µητέρες να µην τιµωρούνται, αν δεν εργά-
στηκαν στη ζωή τους, αλλά έµειναν στο σπίτι µεγαλώνοντας παι-
διά.

Με αυτή την παρατήρηση θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο είναι γε-
νικά ικανοποιητικό και το υπερψηφίζω επί της αρχής και επί των
άρθρων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Ηλίας Παναγιώταρος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά
και µετά θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εν µέσω της συνεχιζόµενης µαζικής στοχοποίησης του ελλη-

νικού λαού, παρά την προσπάθεια περί του αντιθέτου από τη
συγκυβέρνηση -εξάλλου όλα τα νούµερα και οι αριθµοί δείχνουν
την τραγικότητα των καταστάσεων- φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, το
οποίο µάλλον εµπαίζει τη συντριπτική πλειονότητα του ελληνικού
λαού. Και το αντίθετο της φτωχοποίησης ποιο είναι; Τα φρουτά-
κια, τα οποία, βέβαια, πέντε πάνω, πέντε κάτω, δεν νοµίζουµε ότι
βελτιώνουν καθόλου την οικονοµική κατάσταση των Ελλήνων πο-
λιτών. Ίσως πριν από κάποια χρόνια, στα χρόνια της πλασµατικής
ευµάρειας, κατά την οποία πολλοί έπαιζαν τζόγο -παράνοµο, νό-
µιµο, φρουτάκια και οτιδήποτε άλλο- να είχε και κάποια αξία το
να βάλουµε µια τάξη. Τη στιγµή αυτή που ολόκληρη η ελληνική
κοινωνία διαλύεται και οι περισσότεροι δεν έχουν να φάνε, µάλ-
λον είναι κάπως ειρωνικό από µέρους σας.

Και αλήθεια, εσείς που αποτύχατε ακόµα και στη λοταρία των
αποδείξεων, όπως λέγατε, που δεν καταφέρατε να κάνετε ούτε
µια λοταρία για τους συνεπείς, όπως λέτε, φορολογούµενους,
για να πάρουν κάποιοι φορολογούµενοι τα 1000 ευρώ -αποτύ-
χατε και σε αυτό-, πιστεύετε ότι θα µπορέσετε να βάλετε τάξη
σε ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα το οποίο έχει να κάνει µε τον τζόγο,

θα µπορέσετε να προσπαθήσετε να εξαλείψετε τον παράνοµο
τζόγο και να τακτοποιήσετε τον νόµιµο τζόγο;

Χώρια που πάνε και ο θέσεις που είχατε παλαιότερα για το ξε-
πούληµα, όπως λέγατε, του ΟΠΑΠ -τώρα είναι όλα καλά-, χώρια
που πάει η θέση την οποία είχατε για τα καζίνα. Και ξαφνικά,
αφού είχατε ψηφίσει να γίνει και δεύτερο καζίνο εντός Αττικής,
δικαίως τώρα το φέρνετε, αλλά το φέρνετε µισό και αυτό, φέρ-
νετε µια τροπολογία σχετικά µε τη µετεγκατάσταση του καζίνου
της Πάρνηθας.

Τους δίνετε αυτό το δικαίωµα. Ναι, πρέπει να το έχουν, διότι,
εάν πρέπει να υπάρχει ένα καζίνο, είναι αυτό της Πάρνηθας και
αν ήσασταν συνεπείς στους λόγους σας δεν θα ψηφίζατε και
εσείς την αξιοποίηση, όπως λέτε, του Ελληνικού, που είναι οτι-
δήποτε άλλο παρά αξιοποίηση, αλλά θα αναβαθµίζατε όχι µόνον
την Πάρνηθα αλλά και το υπέροχο αυτό ξενοδοχείο το οποίο έχει
πληγεί από τον σεισµό και παραµένει αυτή τη στιγµή επί της ου-
σίας ένα γιαπί, ένα ερείπιο.

Σίγουρα θα είχατε υψηλοτάτου επιπέδου τουρίστες από το
εξωτερικό, οι οποίοι θα ξόδευαν τα χρήµατά τους και στο ξενο-
δοχείο «Μον Παρνές», αν λειτουργούσε αλλά και στο καζίνο,
γιατί ζητούµενο δεν είναι να πάρουµε όσα λεφτά έχουν αποµείνει
στους Έλληνες πολίτες, οι περισσότεροι από τους οποίους αυτή
την στιγµή ζουν ή κάτω από το όριο ή στο όριο της φτώχειας και
απλώς παλεύουν να τα φέρουν βόλτα.

Θα ήθελα να κάνω µία µνεία, παρ’ ότι δεν συµπεριλαµβάνεται
καθόλου στον εν λόγω νοµοσχέδιο, για τα όσα συµβαίνουν σε
ένα άλλο καζίνο, στο καζίνο Λουτρακίου. Βλέπουµε τις µεθοδεύ-
σεις της ιδιοκτήτριας εταιρείας προκειµένου να ξεφορτωθεί το
καζίνο αυτή τη στιγµή, διότι είναι ζηµιογόνο, και να κρατήσει το
ξενοδοχείο το οποίο πάει πάρα πολύ καλά.

Εξ όσων γνωρίζουµε –έχουµε κάνει και ερώτηση και αναµέ-
νουµε την απάντηση- όταν έγινε αυτή η σύµβαση, έλεγε ότι θα
πρέπει να γίνει ένα ξενοδοχείο πεντάστερο και συγχρόνως µέσα
σε αυτό να λειτουργεί και ένα καζίνο. Οι επιτήδειοι ιδιοκτήτες
έφτιαξαν πρώτα ένα καζίνο, αφαίµαξαν τους πολίτες όχι µόνον
του Νοµού Κορινθίας, αλλά και των όµορων νοµών και όταν είχαν
έναν πακτωλό χρηµάτων ως έσοδα, αποφάσισαν να φτιάξουν και
το ξενοδοχείο. Ό,τι είχε κάνει και ο Κοσκωτάς, που του έδωσαν
την Τράπεζα Κρήτης και την πλήρωσε µε τα λεφτά της τράπε-
ζας.

Και τώρα που οι καιροί είναι δύσκολοι και δεν πάει καλά το κα-
ζίνο –και αυτό θα έπρεπε να σας προβληµατίσει γενικότερα, γιατί
δείχνετε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και για δεύτερο καζίνο εντός
της Αττικής- θέλουν να ξεφορτωθούν το ζηµιογόνο καζίνο και να
κρατήσουν το ξενοδοχείο.

Το καζίνο της Πάρνηθας το συµπεριλαµβάνετε σε µία τροπο-
λογία, αλλά δεν λύνετε όλα τα προβλήµατα. Όπως προείπαµε,
συµφωνούµε να εξασφαλιστούν τα εργασιακά δικαιώµατα όλων
όσοι εργάζονται εκεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια και όχι να θυ-
σιαστούν αυτοί στις νέες –εντός πολλών εισαγωγικών- «επενδύ-
σεις» που πάτε να φέρετε στο Ελληνικό, όταν και εάν γίνουν
αυτές.

Θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στις τροπολογίες.
Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1341 και ειδικό 213 σχετικά

µε τη µείωση του συντελεστή ειδικού φόρου για τις διαφηµίσεις,
τασσόµαστε κατά. Με την παρούσα επέρχεται τροποποίηση της
παραγράφου 12 του άρθρου 5 του ν.3845/2010. Ενώ ο νόµος του
2010 επέβαλε στους διαφηµιστές ή στις διαφηµιζόµενες εται-
ρείες συντελεστή φόρου 20%, η τροπολογία µειώνει τον συντε-
λεστή στο 5%.

Η ρύθµιση αφορά τις διαφηµίσεις που προβάλλονται σε µέσα,
στα οποία έχει χορηγηθεί προσφάτως άδεια από το Εθνικό Ρα-
διοτηλεοπτικό Συµβούλιο. Αφορά δηλαδή τα νέα κανάλια και
κατά συνέπεια την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων συµφερόντων.

Σηµαντική είναι και η εκτίµηση που προκύπτει από την έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Η µείωση των εσόδων του
κρατικού προϋπολογισµού από την εφαρµογή της συγκεκριµέ-
νης διατάξεως θα ανέλθει στα 20 εκατοµµύρια ευρώ. Γι’ αυτό και
καταψηφίζουµε την εν λόγω τροπολογία.

Και πολύ ωραία η µείωση του συντελεστή φόρου στο 5%! Αλή-
θεια, γιατί δεν το κάνετε και σε άλλες κατηγορίες επαγγελµάτων,
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έτσι ώστε να ανακουφίσετε πολλούς ελεύθερους επαγγελµατίες
σε διάφορους τοµείς, οι οποίοι βλέπουν συνεχώς τους συντελε-
στές να αυξάνονται;

Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1330 και ειδικό 212 δη-
λώνουµε «παρών». Η συγκυβέρνηση προσπαθεί να εξισορροπή-
σει τις τραγικές ανισότητες και ταυτόχρονα να άρει τις αδικίες
που προκλήθηκαν από την εφαρµογή του νόµου Κατρούγκαλου,
ο οποίος αναµφίβολα συνέβαλε αποφασιστικά στην περαιτέρω
φτωχοποίηση της µεσαίας τάξης. Το παραδεχτήκατε εξάλλου και
οι ίδιοι ότι αυτό είναι το πλάνο σας, να φτωχοποιήσετε όλους
τους Έλληνες, ώστε µετά µε τα επιδόµατα, τα συσσίτια και τις
ουρές να τους κάνετε να αισθάνονται και υποχρεωµένοι που
τους δίνετε ένα σάντουιτς, ένα πιάτο φαΐ, αφού τους έχετε πάρει
τα πάντα.

Η εν λόγω τροπολογία έρχεται µε διάθεση να διορθώσει τα
κακώς κείµενα. Επί της ουσίας νοµοθετεί τη θέσπιση του ποσού
των 384 ευρώ στις συντάξεις µε εικοσαετή ασφάλιση ως κατώ-
τατο όριο. Η τροπολογία αυτή αφορά αποκλειστικά τις αιτήσεις
που υποβάλλονται ηλεκτρονικά και έχουν ως κύριο αίτηµα τη χο-
ρήγηση προσωρινής σύνταξης.

Αυτό που υποστηρίζουµε εµείς, είναι ότι µε τα ψίχουλα των
384 ευρώ που δίνετε στους δικαιούχους, απλώς χρυσώνετε το
χάπι περί ασκήσεως µιας δήθεν κοινωνικής πολιτικής. Δεν λέτε,
όµως, ότι ακόµα και αυτές οι πενιχρές αυξήσεις, είναι συνοµο-
λογούµενες µε τους τροϊκανούς συναδέλφους σας και επί της
ουσίας θεσπίζονται µε την άδειά τους.

Συν τοις άλλοις διατηρείτε το γραφειοκρατικό καθεστώς που
ταλαιπωρεί τους πολίτες, καθώς και ορισµένες προϋποθέσεις για
την τήρηση προθεσµιών όπως αυτές αναφέρονται στην παρά-
γραφο 3 της προτεινόµενης διάταξης, για να µην πούµε εδώ,
αυτά τα οποία λέγατε προ του 2015, για κατώτατη σύνταξη-µισθό
στα 751 ευρώ κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ..

Ως προς την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1329 και ειδικό 211,
µας έρχεται στο νου η λαϊκή έκφραση «να σε κάψω, Γιάννη, να
σ’ αλείψω λάδι». Είναι γεγονός ότι µε τον ν.4387/2016, πολλές
κοινωνικές οµάδες και δη οι πλέον αδύναµες ήλθαν αντιµέτωπες
µε δραστική µείωση των αποδοχών τους. Αναφορικά δε µε τις
συντάξεις λόγω χηρείας η νοµοθετική πρόβλεψη του ανωτέρω
νόµου υπήρξε εξοντωτική. Η παρούσα διαµορφώνει το κατώτερο
όριο σύνταξης λόγω θανάτου στα 360 ευρώ για δεκαπενταετή
ασφάλιση και βαθµιαία το κατώτατο όριο ορίζεται στα 384 ευρώ
για εικοσαετή έτη ασφάλισης και άνω. 

Διαφαίνεται η πρόθεση για την ευνοϊκότερη ρύθµιση των σχε-
τικών διατάξεων, αλλά είναι πανθοµολογούµενο ότι αυτά τα
ποσά που αυξάνονται, δεν αρκούν για να βελτιώσουν ούτε κατ’
ελάχιστο το βιοτικό επίπεδο των δικαιούχων. Για την τροπολογία
αυτή ισχύει το ρητό «µεταξύ των δύο κακών το µη χείρον βέλτι-
στον».

Εµείς διαφωνούµε µε τέτοιου είδους τροπολογίες, πολιτικές –
µάλλον- πρακτικές και θα δηλώσουµε «παρών» στη συγκεκρι-
µένη, όπως προείπα, τροπολογία.

Η τροπολογία 1327/209 πρόκειται για φοροτεχνικού περιεχο-
µένου τροπολογία, σχετικά µε τη διαδικασία και τη θέσπιση πα-
ράτασης προθεσµίας για την οικειοθελή αποκάλυψη της
φορολογητέας ύλης για συνεχιζόµενο ακόµα χρονικό διάστηµα.

Συµφωνούµε µε αυτό. Οτιδήποτε είναι επ’ ωφελεία των φορολο-
γούµενων πολιτών είναι θετικό, αν και άλλα πράγµατα θα έπρεπε
να γίνουν. Παρόλα αυτά, θα πούµε «ναι».

Η τροπολογία 1328/210, αναφέρεται στις διατάξεις για το «Ελ-
ληνικό Καζίνο Πάρνηθας Α.Ε». Με την παρούσα νοµοθετείται η
µετεγκατάσταση του καζίνου από την Πάρνηθα σε άλλη περιοχή
στον Νοµό Αττικής, όπως είπαµε, που ακόµα δεν έχει οριστικο-
ποιηθεί. Διαπιστώνουµε, όµως, από τις προηγούµενες διατάξεις
ότι η Κυβέρνηση επιχειρεί να χρησιµοποιήσει τα επενδυτικά σχέ-
δια των µετόχων της «ΕΚΠΑ Α.Ε.», καθώς και να εκµεταλλευτεί
την ακίνητη περιουσία που διαθέτει εξαιτίας της µετεγκατάστα-
σης για άγνωστους λόγους.

Θετική η πρόβλεψη για τη διασφάλιση των εργασιακών δικαιω-
µάτων των υπαλλήλων στην «ΕΚΠΑ Α.Ε.». Βεβαίως δεν παύει να
υπάρχει ανασφάλεια και προβληµατισµός, δεδοµένου ότι σε
κάθε µεταβατικό στάδιο οιωνδήποτε επενδυτικών σχεδίων αυτοί
που πλήττονται άµεσα, είναι οι εργαζόµενοι. Εντύπωση προκαλεί
η µεταβίβαση ακινήτων της «ΕΚΠΑ Α.Ε.» στην «ΕΤΑΔ Α.Ε.», που
αποτελεί αίρεση για την έκδοση της σχετικής άδειας. Παρακα-
λούµε να µας εξηγήσετε, ποια είναι η λογιστική σκοπιµότητα της
εν λόγω ρύθµισης. 

Πέραν τούτου θεωρούµε ως προαπαιτούµενο την υπόδειξη
των πιθανών χώρων µετεγκατάστασης του καζίνου, δεδοµένου
ότι µέχρι στιγµής υπάρχει ένας ορισµένος σχεδιασµός και συγ-
κεκριµένες προθέσεις, βλέπε περίπτωση Ελληνικού. Θα ψηφί-
σουµε «ναι». Θα το τεκµηριώσουµε αύριο, που θα πάρουµε και
την τελική µας απόφαση στη συγκεκριµένη τροπολογία, υπό την
αίρεση ότι εξασφαλίζονται τα εργασιακά δικαιώµατα.

Όπως και να έχει, τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβά-
νουµε ότι σε αυτούς τους πολύ δύσκολους καιρούς τους οποί-
ους συνεχίζουµε και βιώνουµε ως ελληνικός λαός, το να µιλάµε
για φρουτάκια και για καζίνο σε κάθε γειτονιά, σίγουρα δεν ήταν
ούτε στη σκέψη µας ούτε -είµαστε σίγουροι- στη σκέψη όλων
των Ελλήνων ότι έχει να κάνει µε ανάπτυξη καθ’ οιονδήποτε
τρόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Πα-

ναγιώταρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας

ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις να καταθέσω. Οι πιο

πολλές είναι εντελώς διαδικαστικές. Έχουν να κάνουν µε το γε-
γονός ότι µπήκαν και θέµατα συντάξεων, άρα πρέπει να πάνε
µπροστά και µετά να αλλάξει η αρίθµηση.

Τα δύο βασικά είναι η περαιτέρω επέκταση για την εθελούσια
αποκάλυψη, το λεγόµενο «VDI» και µία άλλη που έχει να κάνει µε
το καζίνο της Πάρνηθας, που αυξάνουµε το ποσό που η εταιρεία
πρέπει να δώσει για πέντε χρόνια, από 1 εκατοµµύριο ευρώ τον
χρόνο σε 1,5 εκατοµµύριο ευρώ, για λόγους που θα εξηγήσω και
στη βασική µου οµιλία.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

1972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, απόψε θα είναι η βα-
σική σας οµιλία;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τώρα,
τώρα. Βέβαια αν πάρω τον λόγο αύριο, για να απαντήσω σε κά-
ποια ερωτήµατα που δεν έχουν απαντηθεί, το βλέπουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για τα τυχερά παί-
γνια, έχουµε θέµατα φορολογικής φύσεως –τι φορολογούµε
γιατί και πώς- θέµατα που έχουν να κάνουν µε τον εθισµό και θέ-
µατα που έχουν να κάνουν µε τη ρύθµιση των αγορών. Αυτά είναι
τα τρία βασικά.

Επιτρέψτε µου να πω κάτι και για τα τρία, αρχίζοντας από τη
φορολογία, δηλαδή πώς πρέπει να το φορολογήσουµε και πώς
θα τα πάρουµε αυτά τα έσοδα. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να κάνω µία µικρή παρένθεση για τα
«Paradise Papers». Έχει γίνει πολλή συζήτηση τις τελευταίες
ηµέρες για φοροδιαφυγή και ξέπλυµα χρήµατος. 

Κατά την άποψή µου όλα αυτά είναι σηµαντικά και πρέπει να
δούµε τις παρανοµίες και να λογοδοτήσουν αυτοί που έχουν
κάνει παρανοµίες. Όµως δεν είναι αυτό το βασικό. Το βασικό που
βγαίνει από τα «Paradise Papers», είναι ότι για τριάντα, σαράντα
χρόνια µετά που µπήκαµε στην περίοδο του νεοφιλελευθερι-
σµού, οι πλούσιοι, οι ελίτ έφτιαξαν ένα νόµιµο σύστηµα, µέσα
στο οποίο µπορούσαν οι πλούσιοι να εξαιρεθούν και να µην απο-
τελούν µέρος του φορολογητέου εισοδήµατος. 

Όταν ο κ. Μητσοτάκης κατηγορεί εµένα και τον κ. Χουλιαράκη
ότι οµολογήσαµε κυνικά ότι τσακίσαµε τα µεσαία στρώµατα –
ποτέ δεν είπαµε ότι τσακίσαµε αλλά ότι ζορίσαµε και δεν είπαµε
ότι το κάναµε σκόπιµα, το κάναµε γιατί είχαµε άλλες προτεραι-
ότητες- εδώ υπάρχει ένα ζήτηµα κυνισµού Και πάλι δεν είναι το
παράνοµο. Δεν είναι γιατί για τριάντα, σαράντα χρόνια µετά τη
Μεταπολίτευση δεν κάνατε τίποτα για τη φοροδιαφυγή και
έπρεπε εµείς να το αντιµετωπίσουµε, αλλά είναι το θέµα των
«Paradise Papers». 

Άρα θέλετε να κάνουµε µία συζήτηση στη Βουλή για τη φορο-
λογία; Όµως να έρθετε έτοιµοι να απαντήσετε, γιατί για τριάντα
χρόνια δεν κάνατε τίποτα γι’ αυτούς τους «παραδείσους». Γιατί
για τριάντα χρόνια σε κανέναν διεθνή φορέα δεν βάλατε αυτό το
θέµα; Ποια ήταν η θέση σας, αφού καίγεστε για τις µεσαίες τά-
ξεις, όταν έπρεπε να αντιµετωπίσετε αυτό το σκάνδαλο, όχι το
ποινικό αλλά το ηθικό, ότι δηλαδή µπορούµε να εξαιρέσουµε
τους πλούσιους µε νόµιµο τρόπο; 

Μάλιστα δεν εξαιρώ και την κεντροαριστερά, γιατί επί Κλίντον,
Σρέντερ και Μπλερ καθιερώθηκε αυτή η τάση και νοµίµως έγινε
αυτό το πλαίσιο, για να µπορεί το φορολογητέο εισόδηµα να
κλειστεί. Ένα από τα προβλήµατα που έχει η σοσιαλδηµοκρατία
είναι και αυτό, που πρέπει να το αντιµετωπίσετε, αν είναι να πά-
ρετε µέρος σε µία σοσιαλδηµοκρατία, που αντιµετωπίζει την ανι-
σότητα των µεσαίων τάξεων, η οποία δεν είναι συµβατή µ’ αυτό
το πλαίσιο που χτίστηκε τα τελευταία τριάντα χρόνια.

Οπότε µετά απ’ αυτή την παρένθεση θα αναφερθώ στη φορο-
λογία στα «VLTs». Κοιτάξτε, στην οικονοµική θεωρία, όταν συζη-
τάµε για φόρους, η αρχή σχεδόν όλων των οικονοµολόγων –ένας
οικονοµολόγος το έλεγε και ονοµαζόταν Πιγκού και ήταν ο πιο
διάσηµος οικονοµολόγος στο Κέµπριτζ στον Μεσοπόλεµο, πριν
έρθει η εποχή του Κέυνς- είναι στην ουσία ότι πρέπει το κράτος
να φορολογεί τα κακά -θα εξηγήσω τι εννοώ µε τη λέξη «κακά»-
και να επιδοτεί τα καλά. Τι εννοούσε µε τη φράση «τα κακά»; Εν-
νοούσε όλες αυτές τις δραστηριότητες, που έχουν αρνητικές
εξωτερικότητες.

Τι σηµαίνει να έχεις αρνητική εξωτερικότητα; Σηµαίνει ότι δη-
µιουργείς πράγµατα κακά για την κοινωνία, που δεν τα πληρώ-
νεις. Το πιο κλασικό παράδειγµα είναι η µόλυνση. Μια επιχείρηση
που µολύνει το περιβάλλον, πρέπει να έχει, όπως λέει ο Πιγκού,
περισσότερο φόρο. 

Η επιδότηση είναι σε αυτές τις δραστηριότητες που δηµιουρ-
γούν θετικές εξωτερικότητες. Άρα δηµιουργεί θετική εξωτερικό-
τητα η κατάρτιση των εργαζοµένων. Γιατί; Γιατί δεν αφορά µόνο
τον ίδιο τον εργαζόµενο ή την εργαζόµενη αλλά αφορά και φτιά-
χνει την παραγωγικότητα όλης της οικονοµίας. Άρα αυτό πρέπει
να το επιδοτήσεις.

Ως προς την επιδότηση των κακών, λοιπόν, όλοι συµφωνούµε

ότι ο τζόγος έχει πολλές κακές συνέπειες για την οικονοµία. Είναι
εντελώς µέσα στη λογική του Πιγκού. Ερχόµαστε και φορολο-
γούµε κάτι που είναι εθιστικό, που δηµιουργεί κοινωνικά προβλή-
µατα για να το περιορίσουµε -επειδή το φορολογούµε- και να
έχουµε και έσοδα από τα κακά. Μετά µπορείς να επιδοτήσεις τα
καλά, όπως σας εξήγησα, µε τη θέση που έχει ο Πιγκού.

Για τον εθισµό πρέπει να γίνει στην ελληνική κοινωνία, όπως
νοµίζω και σε όλες τις δυτικές κοινωνίες, µια πολύ σοβαρή συ-
ζήτηση. Δεν µπορεί να γίνει µε τον τρόπο που το έχουµε κάνει,
όχι εδώ στη Βουλή, γενικά στην κοινωνία µας σε όλη τη Ευρώπη.
Ξέρουµε ότι είναι πολλές ουσίες που δηµιουργούν εθισµό. Είναι
τα ναρκωτικά, τα τσιγάρα, το αλκοόλ, τα παίγνια, ο τζόγος. Άρα
πρέπει σαν κοινωνία, να δούµε ποια πρέπει να τα απαγορεύ-
σουµε, ποια πρέπει να τα περιορίσουµε και σε ποια πρέπει να εί-
µαστε πιο ελαστικοί. 

Η ιδέα, όµως, που έχει το ΚΚΕ ότι απλώς µπορεί να απαγορεύ-
σεις τον τζόγο, δεν έχει καµµία ιστορική υποστήριξη πουθενά
ούτε στη Σοβιετική Ένωση, όπως δεν υπήρχε και η απαγόρευση
του αλκοόλ στην Αµερική στον Μεσοπόλεµο. Όπως καταλαβαί-
νετε είχε αυξηθεί ο αλκοολισµός. Πρέπει να αντιµετωπίσουµε το
θέµα. 

Όµως δεν µπορεί επειδή κάτι δεν σου αρέσει, απλώς να το κα-
ταργήσεις. Δεν δηµιουργείς έτσι µια σοβαρή συζήτηση στην κοι-
νωνία για τους διάφορους εθισµούς και για το πώς τους
αντιµετωπίζεις. Το κάνεις παράνοµο και δηµιουργείς περισσό-
τερα προβλήµατα. 

Η λογική συνέπεια αυτού που λέτε είναι να απαγορεύσουµε το
αλκοόλ. Από πού προκύπτει ότι οι κοινωνικές συνέπειες του τζό-
γου, είναι χειρότερες από το αλκοόλ; Δεν τα λένε αυτά οι µελέ-
τες. Το αλκοόλ έχει περισσότερες αρνητικές συνέπειες από τον
τζόγο. Δεν ξέρω ποιο θα είναι το πρόγραµµά σας στις επόµενες
εκλογές, αλλά αν βάλετε και την απαγόρευση στο αλκοόλ, σί-
γουρα θα πάρουµε πολλές ψήφους από εσάς. Δεν σας το συνι-
στώ. Άρα ας κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση για τον εθισµό και
να δούµε πώς θα τα αντιµετωπίσουµε σαν πακέτο. 

Πάµε τώρα στα θέµατα της ρύθµισης. Ένα ζήτηµα που τέθηκε
και από την εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ και από άλλους, είναι το µο-
νοπώλιο. Πρέπει να σας πω ότι στα τυχερά παίγνια όπως και σε
άλλα παιχνίδια, ο ανταγωνισµός δεν είναι πάντα εντός παιχνιδιού.
Είναι ανάµεσα στα παιχνίδια ή ανάµεσα στα παίγνια. 

Από τα πράγµατα που µου έκαναν πάντα εντύπωση ως αρι-
στερό, είναι γιατί το NBA, το µπάσκετ στην Αµερική, ή το NFL,
το αµερικάνικο ποδόσφαιρο, είναι τόσο σοσιαλιστικά. Μου φαί-
νεται σχεδόν σοσιαλιστική αρχή ότι η οµάδα που είναι τελευταία,
επιλέγει από τα κολέγια τους πρώτους για να ενδυναµωθεί. Φαί-
νεται αρκετά σοσιαλιστικό ότι υπάρχει µια οροφή σε τι µπορεί
να πληρώσει σε µισθούς. 

Αυτό σε αναγκάζει ή να πάρεις έναν σούπερ σταρ και να δώ-
σεις πολλά λεφτά και να έχεις µέτριους άλλους, γιατί δεν µπορεί
να ξεπεράσεις τον περιορισµό ή να έχεις πολλούς καλούς. Γιατί
γίνεται αυτό στο NBA; Γιατί στο NBA ο ανταγωνισµός είναι ανά-
µεσα στα παιχνίδια. Το NBA στην ουσία ανταγωνίζεται το χόκεϊ,
το ποδόσφαιρο, το µπέιζµπολ. Δεν είναι ο ανταγωνισµός εντός.

Κάτι τέτοιο ισχύει όχι µόνο στα παιχνίδια του αθλητισµού αλλά
και στα τυχερά παιχνίδια. Αυτό που λέτε ότι εδώ δηµιουργούµε
µονοπώλιο, ισχύει εντός του παιχνιδιού, αλλά δεν ισχύει ανάµεσα
στα παιχνίδια. 

Γι’ αυτό, όπως έχω πει, έχουµε υποσχεθεί και ευελπιστώ ότι
αύριο θα έχουµε στη διαβούλευση το νοµοσχέδιο για τα καζίνα.
Επίσης έχω υποσχεθεί ότι όταν θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο για
τα καζίνα γενικότερα, θα υπάρχει στη διαβούλευση το νοµοσχέ-
διο για τα online παιχνίδια, για το ιντερνετικό στοίχηµα και τα ιν-
τερνετικά παιχνίδια.

Πάµε σε άλλα θέµατα της ρύθµισης. Εµείς λέµε ότι υπάρχουν
λιγότερα µηχανάκια και θα υπάρχουν σε λιγότερα µαγαζιά και
µπαίνει πάλι το ερώτηµα από την κ. Κεφαλίδου αλλά και από άλ-
λους, «και γιατί αυτό ισχύει ότι πρέπει να είναι η επέκταση του
συµβολαίου για οκτώ χρόνια;». Πρέπει να σας πω ότι είναι πολύ
πιο πολύπλοκο από τα µαθηµατικά που µας παρουσιάσατε. Δεν
είναι µόνο τρεις µεταβλητές, όταν θα κάνεις αυτή την επέκταση.
Είναι πολλές άλλες µεταβλητές όπως το εθνικό εισόδηµα. Άρα
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είναι πολύπλοκο.
Τέλος πάντων, εµείς είχαµε ένα πόρισµα που έλεγε µεταξύ

οκτώ και δεκατέσσερα, διαλέξαµε το οκτώ, ενώ εσείς φαίνεται
να υποστηρίζετε την προηγούµενη κατάσταση. Αυτό το πόρισµα,
όµως, δεν το έχετε δει καν όχι µόνο εσείς. Το σωστό, βέβαια,
είναι ότι δεν το έχουµε δει καν. Το προηγούµενο πόρισµα, δη-
λαδή, που έλεγε για πόσο είναι η χρονική διάρκεια του συµβο-
λαίου, δεν το έχετε δει ούτε εσείς ούτε εγώ. Άρα να µη λέµε ότι
δεν είπε ότι είναι αυθαίρετο. Βασίστηκε σε µια µελέτη, που µπο-
ρεί να κρίνετε και να µας πείτε την άποψή σας.

Όσο για τον κ. Γεωργαντά που µας λέει ότι πρέπει να υπάρχει
το προεδρικό διάταγµα, πρέπει να σας πω πρώτα ότι σας εξή-
γησα στην επιτροπή πως θα γίνει το οργανόγραµµα και µετά θα
υπάρχει ο κανονισµός για να πάει στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. Όµως και όταν θα πάει στο Συµβούλιο της Επικρατείας,
δεν θα ασχοληθούν οι δικαστές µε τον κανονισµό. 

Δεν επηρεάζει, δηλαδή, την απόφαση της Επιτροπής Παιγνίων
τι είναι ο περιορισµός, αν µπορείς να παίξεις αυτό το παιχνίδι για
παράδειγµα ή αν ο περιορισµός είναι για είκοσι τέσσερις ώρες,
για δέκα ηµέρες ή κάτι άλλο. Επηρεάζει τον τρόπο που βγάζει η
Επιτροπή Παιγνίων τους κανονισµούς. Εξάλλου και τα καζίνα λει-
τουργούν από το 1950, χωρίς να υπάρχει αυτό. 

Όπως καταλαβαίνετε, µε βάζετε σε δύσκολη θέση για να το
συζητάω, γιατί ουσιαστικά πρέπει να κάνω κριτική, στο πώς
έκανε τη δουλειά της η Επιτροπή Παιγνίων. Ξαναλέω, εδώ
έχουµε να αποφασίσουµε για µια ισορροπία. Αν κάνουµε πολύ
αυστηρό το ρυθµιστικό πλαίσιο, τότε όπως καταλαβαίνετε, θα
είναι, ουσιαστικά, η θέση του ΚΚΕ ότι, δηλαδή, θα απαγορευτεί
και θα υπάρχει µόνο το παράνοµο και το ΚΚΕ θα λέει ότι δεν
υπάρχει τζόγος και θα είµαστε όλοι ευχαριστηµένοι…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Το ΚΚΕ δεν λέει αυτά. Άλλα λέει και
σας τα είπαµε και στην επιτροπή.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ωραία
θα κάνουµε την αστυνοµία σε κάθε γειτονιά και δεν θα υπάρχει
παράνοµος τζόγος.

Από την άλλη αν το κάνουµε πολύ λάιτ, δηλαδή αν είναι πολύ
ευνοϊκό, τότε όπως καταλαβαίνετε είτε είναι παράνοµο είτε νό-
µιµο, δεν αντιµετωπίζουµε τις κοινωνικές συνέπειες που θέλουµε
να αντιµετωπίσουµε ούτε µπορούµε να βάλουµε και άλλα µέτρα,
που θα έρθουν µετά από εδώ, µετά από τη συζήτηση που έγινε
στην επιτροπή µε κοινωνικούς φορείς, που είπαν ότι πρέπει να
κάνουµε περισσότερη εκπαιδευτική δουλειά για να το αντιµετω-
πίσουµε.

Άρα σας λέω ότι κατά τη δική µας άποψη, αυτή η ρύθµιση της
επιτροπής είναι η χρυσή τοµή, δηλαδή ούτε πάρα πολύ αυστηρό
ούτε πολύ λάιτ. Δεν ισχύει, όµως, ότι δεν υπάρχει κανένας πε-
ριορισµός. Υπάρχουν περιορισµοί, που είναι πιο µεγάλοι από την
επιτροπή του κ. Γιαννακόπουλου και υπάρχουν περιορισµοί που
είναι το ίδιο.

Για παράδειγµα σε αυτή τη ρύθµιση υπάρχει υποχρεωτικό ηµε-
ρήσιο όριο απωλειών. Δηλαδή αποφασίζεις να πεις ότι εδώ σή-
µερα θέλω να χάσω µέχρι 100 ευρώ. Δεν ήταν υποχρεωτικό στου
κ. Γιαννακόπουλου. Υπήρχε η δυνατότητα να το κάνεις. Τώρα
υπάρχει και το «day stop» που είναι µέσα στον νόµο. Πατάς ένα
κουµπί και λες «τέρµα για σήµερα». Ούτε αυτό υπήρχε. 

Κύριε Γεωργαντά, λέτε ότι δεν βλέπετε κανέναν κανονισµό,
καµµία ρύθµιση ότι οι ώρες λειτουργίας στα καταστήµατα είναι,
ουσιαστικά, οι ίδιες µε αυτές του κανονισµού του κ. Γιαννακό-
πουλου. Προβλέπονται, όµως, δεκαπέντε ηµέρες εικοσιτετράω-
ρης λειτουργίας. Άρα είναι συγκρίσιµα µεγέθη. Δεν ξέρω εάν
έχετε κάποια µελέτη, που λέει ότι οι περιορισµοί που υπάρχουν
σε αυτόν τον κανονισµό είναι πιο λάιτ από ό,τι υπάρχει στη Βρε-
τανία, στη Σουηδία, στην Ιταλία. Δεν είµαι καθόλου πεπεισµένος
για αυτό. 

Άρα χρειάζεται να είµαστε λίγο προσεκτικοί. Δεν είναι δική µας
η ρύθµιση, είναι µιας ανεξάρτητης αρχής και προφανώς εάν θέ-
λουµε να φορολογήσουµε τον τζόγο, επειδή µε την έννοια του
Πιγκού είναι κάτι που δηµιουργεί κακές εξωτερικότητες κι εάν
δεν θεωρούµε ότι είναι δυνατόν να τον απαγορεύσουµε, τότε
µου φαίνεται ότι έχουµε µια καλή µέση λύση, για το πώς το αντι-
µετωπίζουµε. 

Όσον αφορά την τροπολογία για την Πάρνηθα, αυτή ρυθµίζει
και οικονοµικά και χωροταξικά θέµατα. Τα χωροταξικά τα εξή-
γησε ο εισηγητής µας, για πού το σπρώχνει να υπάρχει αυτή η
νέα επένδυση. Τα οικονοµικά είναι αυτά που θα πρέπει να πλη-
ρώσει η εταιρεία για πέντε χρόνια στην Πάρνηθα. 

Για να απαντήσω σε διάφορους Βουλευτές, που µου είπαν ότι
αυτό είναι άδικο για τον Δήµο Αχαρνών, θα πω ότι γι’ αυτό το αυ-
ξήσαµε, µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που σας είπα, από 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ κάθε χρόνο για πέντε χρόνια σε 1,5 εκατοµµύριο
ευρώ κάθε χρόνο για πέντε χρόνια. Νοµίζω ότι αυτό αντιµετωπί-
ζει το θέµα. 

Για τους εργαζόµενους και τις συµβάσεις σηκώνω τα χέρια για
ό,τι είπατε. Υπάρχει µια σύµβαση που καλύπτει τους εργαζόµε-
νους και λέει ακόµη και για αυτούς που δεν θα δουλεύουν στο
τελεφερίκ, πού θα δουλεύουν. Τι ακριβώς ζητάτε; Να παρέµ-
βουµε σε αυτή τη σύµβαση; Μα η σύµβαση υπάρχει ανάµεσα
στην εταιρεία και στους εργαζόµενους. Δεν ερχόµαστε εδώ να
νοµοθετήσουµε τη σύµβαση. Δεν λέω ότι παίρνω εγώ τους επαί-
νους ή ότι εγώ έκανα κάτι καλό για να µου πείτε µπράβο. Δεν το
περιµένω αυτό έτσι και αλλιώς. Όµως, όπως λέτε, µε τη µάχη
που έδωσαν οι εργαζόµενοι, δηµιουργήθηκε αυτή η σύµβαση. Η
σύµβαση αυτή υπάρχει. Δεν καταλαβαίνω γιατί υπάρχει κάποιο
πρόβληµα, που πρέπει να αντιµετωπίσουµε σε αυτόν τον νόµο.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι ένα νοµοσχέδιο ισορροπηµένο, ένα
νοµοσχέδιο που προσπαθεί να ρυθµίσει τα θέµατα των VLTs.
Είναι ένα νοµοσχέδιο, που θα φέρει µεγάλα έσοδα για το κράτος
το 2018 και ακόµα περισσότερα το 2019 και το 2020. Βοηθάει σε
αυτό. Νοµίζω ότι θα δηµιουργήσει τις συνθήκες να µειωθεί ο πα-
ράνοµος τζόγος. Δεν είναι προφανές ότι έχουµε την τέλεια λύση. 

Η Επιτροπή Παιγνίων έχει κάθε δικαίωµα να παρακολουθήσει
τις ρυθµίσεις της και να κάνει βελτιωµένες προτάσεις. Δεν είναι
γραµµένες στην πέτρα οι προτάσεις της. Έρχονται και τα άλλα
νοµοσχέδια που θα δηµιουργήσουν το πλαίσιο για όλα τα καζίνα.
Έρχεται και το νοµοσχέδιο που θα ρυθµίσει το ιντερνετικό στοί-
χηµα. Νοµίζω ότι θα υπάρχει ανταγωνισµός -όπως είπα- ανάµεσα
στα παίγνια και όχι εντός κάθε παιγνίου. 

Άρα, είναι ένα νοµοσχέδιο που µπορείτε να το υποστηρίξετε
όλες οι πλευρές του Κοινοβουλίου χωρίς να έχετε ιδιαίτερο
άγχος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Εσπερινό Γυµνάσιο Αχαρνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικόλαος Δένδιας έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Ζήτησα τον λόγο προηγουµένως θεωρώντας, όπως είθισται, ότι

είναι ορθό να τοποθετηθώ επί της οµιλίας του αρµόδιου εισηγού-
µενου το νοµοθέτηµα Υπουργού Οικονοµικών. Στο διάστηµα,
όµως, που µιλούσε ο κύριος Υπουργός πληροφορηθήκαµε ότι ο
Πρωθυπουργός της χώρας απευθύνει διάγγελµα διά της τηλεό-
ρασης προς τον ελληνικό λαό και µάλιστα επί θέµατος που άπτε-
ται οικονοµικών παροχών, δηλαδή θέµατος για το οποίο ο
παριστάµενος Υπουργός, ο κ. Τσακαλώτος, είναι καθ’ ύλην αρµό-
διος.

Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς πρέπει να σας πω ότι αυτό στα
δικά µου αφτιά είναι πρωτοφανές. Είναι πρωτοφανές και παρα-
πέµπει σε άλλου είδους πολιτεύµατα. Το πολίτευµα της χώρας
είναι η Προεδρευοµένη Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία. Συνεδριά-
ζοντος, λοιπόν, του Κοινοβουλίου και µάλιστα επί θέµατος αρ-
µοδιότητας αυτού του Υπουργείου, το να κάνει διάγγελµα επί
θεµάτων οικονοµικών ο Πρωθυπουργός, να το αγνοεί το Κοινο-
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βούλιο -προφανώς δεν το αγνοεί ο αρµόδιος Υπουργός των Οι-
κονοµικών, αλλά δεν είναι εξουσιοδοτηµένος να µας πει τι λέει ο
Πρωθυπουργός έξω από την Αίθουσα- κι εµείς να µην ξέρουµε
περί τίνος πρόκειται, αλλά να τοποθετούµεθα για τα καζίνα ή για
την Πάρνηθα ή για οτιδήποτε άλλο, αποτελεί σαφέστατο εµ-
παιγµό.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα πάρω τον λόγο. Θα περιµένω να πλη-
ροφορηθώ τι είπε ο Πρωθυπουργός της χώρας και να τοποθε-
τηθώ αύριο. Θέλω, όµως, να πω στον κύριο Υπουργό των
Οικονοµικών -για την ακρίβεια, στην Κυβέρνηση δι’ αυτού- ο
οποίος παρίσταται εδώ και είµαι σίγουρος ότι ούτε αυτός είναι
ευχαριστηµένος ούτε εγώ ζηλεύω τη θέση του αυτήν τη στιγµή,
ότι το να αδειάζει ο Πρωθυπουργός συνολικά το εθνικό Κοινο-
βούλιο και να ενηµερώνει τον ελληνικό λαό απευθείας, χωρίς το
Κοινοβούλιο να ξέρει οτιδήποτε, αγνοώντας ακόµα και τη συνε-
δρίαση, µάς οδηγεί σε άλλη λογική, άλλων εποχών, της κατευ-
θείαν σχέσεως του «ηγεµόνα» µε τον λαό.

Αυτά δεν είναι πράγµατα που ανήκουν στο πλαίσιο του ευρω-
παϊκού κεκτηµένου και της ευρωπαϊκής αντίληψης για τη δηµο-
κρατία. Είναι λάθος. Είναι βαρύτατο λάθος και αναµένω από τον
Υπουργό των Οικονοµικών αύριο να εξηγήσει στο εθνικό Κοινο-
βούλιο τι ανάγκασε τον Πρωθυπουργό της χώρας να τοποθετη-
θεί στις 21.00’, την ώρα που συνεδρίαζε το Κοινοβούλιο, χωρίς
καν ο ίδιος να έχει ενηµερώσει το Κοινοβούλιο περί τίνος πρό-
κειται, επί θέµατος -ξαναλέω- του Υπουργείου που εδώ ήταν ο
Υπουργός του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Δέν-
δια.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε να κάνετε δι-
ευκρίνιση, κύριε Υπουργέ; Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νο-
µίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο κ. Δένδιας έχει µια µικρή τάση υπερ-
βολής. Δεν θα το πω αλλιώς. 

Το µέρισµα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός δεν είναι µόνον
θέµα του Υπουργείου Οικονοµικών. Θα δείτε, όταν θα το µελε-
τήσετε, ότι έχει θέµατα και για συντάξεις, έχει θέµατα που άπτον-
ται στην αρµοδιότητά του Υπουργείου Ενέργειας. Θα δείτε ότι
υπάρχουν και άλλα θέµατα.

Άρα, είναι ένα υπερυπουργικό πράγµα, για το οποίο θα υπάρ-
χει τροπολογία και θα έχουµε τον καιρό να το συζητήσουµε. Δεν
θέλουµε να σας ξαφνιάσουµε. Ξέρουµε ότι είστε πάρα πολύ µε-
λετηροί και θα θέλετε να διαβάσετε όλες τις λεπτοµέρειες. Όµως
από εκεί µέχρι τού να πούµε ότι αλλάζουµε το πολίτευµα γιατί ο
Πρωθυπουργός έκανε µια ανακοίνωση καθώς συζητάµε το νο-
µοσχέδιο για τα παίγνια, ίσως εγώ ήµουν πολύ ταπεινός και ίσως
είναι λίγο παραπάνω από µικρή η υπερβολή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θέλετε να κάνετε

τώρα παρατήρηση επί του θέµατος;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μία παρατήρηση θέλω να κάνω. 
Έχουν έρθει τα πιο σκληρά µέτρα στη Βουλή αυτή και τα έχει

εισηγηθεί ένας Υπουργός Οικονοµικών, µε πρόλογο περί νεοφι-
λελευθερισµού, σοσιαλισµού, Αριστεράς, Δεξιάς και λοιπών
άλλων άσχετων θεµάτων µε την ουσία των µέτρων που επιβάλλει.
Και καταδίκης της λιτότητας, λες και η λιτότητα είναι µέτρο. Η
λιτότητα είναι κατάσταση που προκύπτει από τα µέτρα. 

Έχουµε και ένα αλαλούµ, που δεν ξέρω αν είναι πρόβληµα πο-
λιτεύµατος. Ξέρω ότι είναι παίγνιο πολιτικό σε βάρος και της οι-
κονοµίας και του ελληνικού λαού. Είναι σε βάρος του ελληνικού
λαού, γιατί µε κοροϊδίες έχετε διακυβερνήσει τον τόπο επί τρία
χρόνια. «Να σου γκρεµίσω το σπίτι, να σου δώσω µία σκηνή να
κάθεσαι». Αυτό είστε. 

Οπωσδήποτε, κύριε Πρόεδρε, αύριο επί αυτών που ακούστη-
καν, επί της εισηγήσεως του Υπουργού, επί όλων συνολικώς των
πολιτικών θεµάτων και όχι των τροπολογιών ή των νοµοτεχνικών
βελτιώσεων, όπως πήγατε να παρουσιάσετε την εναντίον σας
κριτική, θα κάνουµε συνολική τοποθέτηση. 

Ένα είναι, όµως, το δεδοµένο, κύριε Υπουργέ. Μην έχετε καµ-

µία αµφιβολία. Αυτά είναι λόγια που ανταλλάσσονται. Μία είναι
η αλήθεια. Στην κάλπη θα τη βρείτε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο συνά-
δελφος κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε µία ερώτηση επί αµιγώς
δικού σας θέµατος ως προς το διάγγελµα του κυρίου Πρωθυ-
πουργού, από το οποίο άκουσα ένα κοµµάτι ερχόµενος εδώ. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός ισχυρίστηκε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι γίνεται αυτή η διανοµή του µερίσµατος λόγω της
υπεραποδόσεως της ελληνικής οικονοµίας. Αυτή ήταν, κύριε
Υπουργέ, η ακριβής φράση: «Λόγω της υπεραποδόσεως της ελ-
ληνικής οικονοµίας»!

Όταν εσείς ως Υπουργός Οικονοµικών εισηγηθήκατε πέρυσι
τον προϋπολογισµό για το 2017 προβλέπατε ανάπτυξη 2,7%. Στη
συνέχεια, µεσούντος του χρόνου αναθεωρήσατε στο 1,8%.
Τώρα, οι νέες σας προβλέψεις το πάνε στο 1,7%; Άλλοι λένε για
1,6%; Μερικοί µιλάνε για 1,5%; Πάντως, εις πάσαν περίπτωση,
θα είναι λιγότερο του αρχικώς προβλεφθέντος. Αυτό πρέπει να
το συµφωνήσουµε. 

Ο κ. Τσίπρας είναι πραγµατικός µάγος. Μόνο ένας µάγος µπο-
ρεί να βγαίνει και να λέει στον ελληνικό λαό «πετύχαµε υπεραπό-
δοση», όταν έχει πέσει έξω τουλάχιστον 1% από τον προϋπο-
λογισµό που έχει ψηφίσει στη Βουλή. Πως γίνεται, δηλαδή, ταυ-
τοχρόνως να είσαι 1% προς τα κάτω και αυτό ταυτόχρονα να είναι
υπεραπόδοση; Τέτοιος ψεύτης δεν έχει ξαναγεννηθεί στον πλα-
νήτη! Δεν υπάρχει ο άνθρωπος. Είναι εκτός πάσης λογικής. 

Εγώ, όµως, θα ήθελα πάρα πολύ εσείς, που δεν είστε τέτοιος
-και το πιστεύω- να µας εξηγήσετε µετά πώς γίνεται ταυτόχρονα
να έχετε πέσει έξω στην πρόβλεψή σας και ταυτόχρονα να είναι
υπεραπόδοση; Πώς γίνονται και τα δύο; Για να δω αυτά τα τρο-
µερά οικονοµικά που µάθατε στην Αγγλία. 

Κύριε Δρίτσα, έρχοµαι σε εσάς τώρα. Αναρωτήθηκε ο κ. Δέν-
διας: «Μα, γιατί ο κ. Τσίπρας έρχεται ξαφνικά και κάνει αυτή τη
δήλωση του µερίσµατος σήµερα στις 21.00’ η ώρα;». Είναι προ-
φανές ποιος είναι ο υπεύθυνος. Ο κ. Λοβέρδος, λέει. Αυτό το
χαρτάκι που καταθέσατε φταίει, κύριε Λοβέρδο. 

Θα αναφερθώ σε εσάς, κύριε Δρίτσα, για τους εξής δύο λό-
γους. Πρώτον, γιατί -χωρίς κανένα ίχνος ειρωνείας- σας θεωρώ
εξαιρετικά έντιµο. Δεν θεωρώ όλους τους ανθρώπους έντιµους,
ούτε όσους είναι εδώ πέρα µέσα. Εσείς είστε από τους έντιµους.
Δεύτερον, γιατί κάποτε ασχολούσασταν πολύ µε την άµυνα. Κά-
ποιοι λέγανε ότι θα γινόσασταν και Υπουργός Άµυνας. Μάλλον,
σας «έφαγε» την καρέκλα ο Καµµένος. Αυτά συµβαίνουν στην
πολιτική. 

Το είδατε αυτό το χαρτί που κατέθεσε ο κ. Λοβέρδος; Είχατε
βγει προχθές σε µία εκποµπή και υπερασπιζόσασταν τον Καµ-
µένο και λέγατε ότι όλα έγιναν καλώς και αυτός ήταν εκπρόσω-
πος της Σαουδικής Αραβίας και τέτοια. Σας διαβάζω, λοιπόν,
γιατί µπορεί να µην το είδατε. 

Αν αυτό δεν είναι για ειδικό δικαστήριο, δεν ξέρω τι είναι στη
Βουλή αυτή. Αλλά θα το ψηφίσετε και εσείς το ειδικό δικαστήριο
για τον Καµµένο. Δεν µπορείτε να µην το ψηφίσετε. 

Στην παράγραφο 7 λέει: «Με το Δ5» -ενηµερώνουν τον
Υπουργό πριν υπογράψει- «η ελληνική πρεσβεία στο Ριάντ µάς
ανέφερε ότι Σαουδάραβες στρατιωτικοί δήλωσαν πλήρη άγνοια
για τη δραστηριότητα του κ. Παπαδόπουλου και εξέφρασαν την
επιθυµία για συνοµιλίες government to government». 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Οι Σαουδάραβες
στρατιωτικοί είναι η Κυβέρνηση; Τι λέτε; Ψέµατα διαβάζετε; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όταν σας το λέει η ελ-
ληνική πρεσβεία του Ριάντ τι είναι, κυρία µου; Ξέρετε τι θα πει
«ελληνική πρεσβεία του Ριάντ»; Θα πει ότι πήγαν οι αξιωµατικοί
του σαουδαραβικού στρατού στην πρεσβεία, σε αυτόν, δηλαδή,
που εκπροσωπεί την Ελληνική Δηµοκρατία, του είπαν ότι «εµείς
δεν ξέρουµε κανέναν Παπαδόπουλο» και στη συνέχεια, οι αξιω-
µατικοί που υπογράφουν –κύριε Μαντά, µην χαµογελάτε καθό-
λου- αναφέρουν λεπτοµερώς µε ποιον τρόπο τους διέταξε ο κ.
Καµµένος να προχωρήσουν στην υπογραφή της συµφωνίας. Καί-
τοι υπάρχει αυτή η ενηµέρωση, έβαλε τον κ. Κυριακίδη να πάει
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µε στρατιωτικό αεροσκάφος στη Θεσσαλονίκη για να υπογράψει
τη συµφωνία στο αεροδρόµιο.

Με συγχωρείτε, αυτά εάν τα δούµε σε ταινία να γίνονται λέµε:
«Αυτά δεν γίνονται». Σε ταινία και δεν τα πιστεύουµε, όχι να
έχουν συµβεί στην πατρίδα µας στα αλήθεια και για χάρη της κα-
ρέκλας, κύριε Δρίτσα και οι υπόλοιποι να χαµογελάτε! Γιατί εάν
αυτό το είχε κάνει Υπουργός προηγούµενης κυβερνήσεως, δι-
καίως θα ήσασταν εδώ πρώτοι και θα φωνάζατε. Αλλά η καρέκλα
είναι γλυκιά.

Για εµένα µπράβο σας! Εξευτελίζετε την Αριστερά µια ώρα αρ-
χύτερα. Καλό είναι αυτό. Θα το βρει µπροστά της η Ελλάδα ως
θετικό. Δεν θα τολµήσει ένας αριστερός, εξαιτίας σας, να σηκω-
θεί να ξαναµιλήσει ποτέ για ήθος, για εντιµότητα και για ακεραι-
ότητα στο µέλλον. Είναι το µόνο καλό το οποίο δίνετε στην
πατρίδα.

Βέβαια επειδή βλέπω τον κ. Νικολόπουλο, ο οποίος συχνά φω-
νάζει -και εκεί στην Επιτροπή της Υγείας όταν µε καλέσετε, θα
έρθω και θα σας εξηγήσω για το ΚΕΕΛΠΝΟ, γιατί ούτε και αυτά
τα έχετε καταλάβει- τι λέτε, κύριε Νικολόπουλε, για όλα αυτά
εδώ; Εσείς που κυνηγάτε τα σκάνδαλα ως ο Ηρακλής Πουαρό,
εδώ δεν σας έχω ακούσει να λέτε τίποτα. Εδώ υπογράφουν οι
στρατιωτικοί από κάτω και ενηµερώνουν την ιεραρχία, τον
Υπουργό, ότι αυτός δεν εκπροσωπεί τη Σαουδική Αραβία και
αυτός διατάζει να υπογραφεί η συµφωνία στο αεροδρόµιο της
Θεσσαλονίκης, µην χάσουµε το κελεπούρι και µέχρι σήµερα δεν
έχουµε πάρει ούτε ένα ευρώ! Τι κάνει ο Νικολόπουλος, ο διαπρύ-
σιος κήρυκας της καθάρσεως; Για να γνωριζόµαστε σιγά-σιγά
εδώ πέρα µέσα.

Πάµε τώρα λίγο στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα
µε το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ απλά. Δύο λόγια θα πω, κύριε
Πρόεδρε. Τα πράγµατα µε το νοµοσχέδιο είναι πάρα πολύ απλά.
Εξηγήσατε εδώ για ποιο λόγο πρέπει να γίνει αυτή η συµφωνία
για τα τυχερά παιχνίδια και την αλλαγή του αριθµού τους και την
αύξηση των ετών και σας είπε ο κ. Γεωργαντάς τις ενστάσεις της
Νέας Δηµοκρατίας και όλα αυτά.

Εδώ το πολιτικό ερώτηµα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ένα. Όταν
η κυβέρνηση Σαµαρά έφερε την πώληση του ΟΠΑΠ στο σχήµα
που σήµερα το έχει...

Κύριε Τσακαλώτε, παρακαλώ την προσοχή σας.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πάντα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και εσείς πρώτος, ο ίδιος

ο Τσακαλώτος, σας θυµάµαι, -δεν λέω για την αλήστου µνήµης
Ζωή Κωνσταντοπούλου, αυτή είχε έρθει εδώ, κύριε Πρόεδρε και
έλεγε ότι θα µας πάει όλους σε ειδικό δικαστήριο- αλλά και όλοι
οι υπόλοιποι που ήσασταν από πίσω φωνάζατε: «Ξεπούληµα!». 

Λέτε τώρα: «Και τι φταίµε εµείς που εσείς το πουλήσατε;» Μά-
λιστα. Ας υποθέσουµε ότι αυτό το λέτε στα αλήθεια. Αν εσείς δεν
θέλατε αυτήν την πώληση και σας την φόρτωσαν οι προηγούµε-
νοι, τι καλύτερη ευκαιρία τώρα αν η εταιρεία χάνει λεφτά, όπως
ισχυρίζεται, από τα τυχερά παιχνίδια εσείς να µην κάνετε τη ση-
µερινή ρύθµιση, η εταιρεία να συνεχίζει να χάνει τα λεφτά της
και να εξαναγκαστεί µια ώρα αρχύτερα να φύγει; Ποιος ο λόγος,
αφού εσείς δεν θέλετε αυτήν την εταιρεία στην Ελλάδα, να φρον-
τίσετε η εταιρεία να κερδίζει λεφτά;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Υπάρ-
χουν συµβόλαια, διαδικασία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τα συµβόλαια δεν λένε
να τους αλλάξετε τον αριθµό. Όχι, κύριε Υπουργέ, τα συµβόλαια
δεν λένε ούτε να τους αλλάξετε τον αριθµό ούτε να τους αυξή-
σετε τα χρόνια. Αυτά είναι αυτά που ψηφίζετε σήµερα εσείς.
Αφήστε τα αυτά σε εµένα. 

Άρα, τι αποδεικνύεται; Αποδεικνύεται ότι δεν σας φόρτωσαν
οι προηγούµενοι την πώληση του ΟΠΑΠ. Εσείς τη θέλετε την πώ-
ληση του ΟΠΑΠ. Και τώρα πρέπει να µας πείτε, αφού τη θέλετε
την πώληση, γιατί φωνάζατε όταν η κυβέρνηση Σαµαρά προχώ-
ρησε; Τι είναι αυτό που άλλαξε; 

Πάω στο τελευταίο που αφορά την τροπολογία του κ. Παππά
για τη µείωση του ειδικού φόρου τηλεόρασης κατά 15%, από το
20% στο 5%. Ουαί υµίν Φαρισαίοι υποκριταί! Δεν υπάρχει αυτό
που ζούµε στην Ελλάδα. Τον φόρο τον ειδικό στην τηλεόραση
τον συµφώνησε µε την τρόικα η κυβέρνηση του Γιώργου Παπαν-

δρέου. Δεν τον εφήρµοσε. Ήρθε η κυβέρνηση Σαµαρά, δεν τον
εφήρµοσε. Καλώς δεν τον εφήρµοσε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Γιατί; Δεν εφήρµοσε νόµο και λέτε
καλώς;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη βιάζεστε. Θα ολοκλη-
ρώσω. Όπως ξέρετε, µε δικές σας ψήφους πάρα πολλές φορές
σε αυτό το Κοινοβούλιο έχετε αναστείλει την εφαρµογή νόµων
εσείς προσωπικά που φωνάζετε. Εσείς που φωνάζετε, γιατί νο-
µίζετε ότι ο κόσµος δεν ξέρει τι κάνετε εδώ πέρα µέσα. Μη σας
φέρω δεκαπέντε νόµους που έχετε ψηφίσει την αναστολή τους. 

Πάµε, όµως, στο σηµερινό τώρα. Αφού µας υβρίζατε ότι είµα-
στε όργανα των καναλαρχών, διαπλεκόµενοι, και δεν βάζουµε
τον φόρο και λέγαµε εµείς «Παιδιά, αυτόν τον φόρο κακώς τον
συµφώνησε ο Παπανδρέου, λάθος έγινε, γιατί αυτός ο φόρος
επιβαρύνει τα κανάλια και πάνε στον καταναλωτή και βλάπτει την
οικονοµία, γι’ αυτό δεν το εφαρµόζαµε», διαπλεκόµενους µας
ανεβάζατε, διαπλεκόµενους µας κατεβάζατε. 

Δεν µου λέτε, σήµερα που τον φόρο τον οποίο βάλατε και τον
διαφηµίσατε ως µεγάλη σας επιτυχία τον κόβετε, γιατί από το
20% αφήνετε ένα 5% για το ξεκάρφωµα, τώρα εσείς δεν είστε
διαπλεκόµενοι; Δηλαδή, τώρα για ποιον νοµοθετείτε ακριβώς;
Εσύ, ο Βέττας που µε κοιτάς τώρα και χαµογελάς, για ποιον νο-
µοθετείς;

Δεν νοµοθετείς για τα κανάλια; Τώρα εσείς δεν είστε διαπλε-
κόµενοι! Εσείς είστε καλοί άνθρωποι τώρα! Τώρα εσείς το κάνετε
για την ψυχή της µάνας σας, είστε καλά παιδιά εσείς, εµείς ήµα-
σταν διαπλεκόµενοι! Το λέω για έναν µόνο λόγο. Εγώ λέω ότι ο
φόρος αυτός δεν έπρεπε να µπει ποτέ. Και είναι σωστό…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε) 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί, άλλαξε κάτι; Θα

κάνετε διαγωνισµό. Τον φόρο τον καταργείτε τώρα και αναδρο-
µικά. Άρα, τι κάνετε σήµερα; Δικαιώνετε την κυβέρνηση Σαµαρά
που δεν έβαζε αυτόν τον φόρο -διότι αυτός ο φόρος δεν έπρεπε
να µπει-, µε τη διαφορά ότι δεν έρχεστε να πείτε τώρα στη
Βουλή, «παιδιά, συγγνώµη γι’ αυτά που σας σούρναµε, συγ-
γνώµη για όλη αυτήν τη «λάσπη» που πετάγαµε». Διότι αν ίσχυε
η «λάσπη» που πετάγατε σε εµάς τότε, τώρα σε εσάς που βάλατε
τον φόρο και βγάζετε τον φόρο, ισχύει εις διπλούν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Κάναµε τον διαγωνισµό
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο διαγωνισµός σας ακυ-

ρώθηκε. Το Συµβούλιο της Επικρατείας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν γίνεται πάντως

διάλογος, κύριε Γεωργιάδη. Δεν γίνεται διάλογος. Ήδη είµαστε
στα δέκα λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακυρώθηκε ο διαγωνι-
σµός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Θα γίνει. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τον φόρο τον καταρ-

γείτε αναδροµικά, κύριε. Για να ξέρετε τι ψηφίζετε. Δεν καταρ-
γείτε τον φόρο όταν θα γίνει ο διαγωνισµός. Τον καταργείτε
αναδροµικά τον φόρο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΑΥΛΙΔΗΣ: Τώρα θα γίνει ο διαγωνισµός…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφήστε τα αυτά σε

εµένα. Αν το έκανε αυτό η Νέα Δηµοκρατία, πρώτος εσύ που φω-
νάζεις θα έλεγες για διαπλοκή. Εγώ το µόνο που σας λέω είναι:
καλώς βγάζετε τον φόρο, ο οποίος δεν έπρεπε να µπει, αλλά να
ξέρει ο ελληνικός λαός πόσο ψεύτες και υποκριτές είστε και σε
αυτό το θέµα! 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Γεωργιάδη. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο

επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ. Δρί-

τσας για ένα λεπτό. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν συνηθίζω να ζητώ

επί προσωπικού τον λόγο. Συνήθως γίνεται κατάχρηση στα αιτή-
µατα για να λάβει ένας Βουλευτής τον λόγο επί προσωπικού.
Εγώ το αποφεύγω, αλλά εδώ είναι ad hoc, διότι αναφέρθηκε
τρεις-τέσσερις φορές ο κ. Γεωργιάδης σε εµένα. 

Ειλικρινά ευχαριστώ για τη δήλωσή του ενώπιον του Κοινοβου-
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λίου ότι τιµά την εντιµότητά µου. Εγώ το εισπράττω ως την εντι-
µότητα όλων των µελών του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά εν πάση περιπτώσει
εκείνος σε εµένα απευθύνθηκε. Δεν µπορώ να κατανοήσω βέβαια
πώς µπορεί να συνδέεται µια τέτοια δήλωση µε τη συµπλήρωση
ότι και αυτό δεν έχει καµµία θέση ειρωνείας. Αν είχα µια επαρκή
απάντηση -δεν τη ζητώ- θα συγχωρούσα τα επόµενα. 

Όντως υποµειδίασα όταν άκουσα τη ρητορική του κ. Γεωρ-
γιάδη για το πόσο δεν λέει αλήθεια ο Πρωθυπουργός και ο
Υπουργός Οικονοµικών για την υπεραπόδοση. Διότι εκείνη την
ώρα ακούγοντας τέτοια επιχειρήµατα ήταν πολύ φυσιολογικό να
µου έρθει η σκέψη «δηλαδή ο Αλέξης Τσίπρας, ο Πρωθυπουργός
της Ελλάδας, ο Ευκλείδης ο Τσακαλώτος, από την τσέπη τους
θα τα δώσουν αυτά τα χρήµατα ή πού αλλού µπορούσαν να τα
βρουν αν δεν υπήρχε η υπεραπόδοση;». Και όντως γι’ αυτό υπο-
µειδίασα. Από εκεί και πέρα, όλα τα άλλα έχουν απαντηθεί και
από τον Υπουργό κ. Παππά και από τους υπόλοιπους. 

Πιστεύω -και τελειώνω µε αυτό- ότι στοιχείο και της πολιτικής
εντιµότητας, την οποία εγώ και τα άλλα µέλη του ΣΥΡΙΖΑ µε
αυτόν τον τρόπο υπηρετούµε, είναι ότι δεν χρησιµοποιούµε το
Κοινοβούλιο για να παράγουµε τρίλεπτα και πεντάλεπτα και δε-
κάλεπτα στα τηλεοπτικά παράθυρα. Διότι νοµίζω ότι αυτό δεν
ενισχύει το Κοινοβούλιο, αντίθετα ενισχύει έναν δηµόσιο διάλογο
που οδηγεί σε πλήρες αδιέξοδο για κάθε θέµα, σε βάρος της ελ-
ληνικής κοινωνίας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Δρί-

τσα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για µια παρατήρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Μαντά,

έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μια µικρή τοποθέτηση θέλω να κάνω για

να εξηγήσω, γιατί θα µιλήσω κι εγώ αύριο. 
Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι

είναι τέτοιος ο πανικός από την πλευρά συγκεκριµένων κοµµά-
των της Αντιπολίτευσης που τοποθετήθηκαν απέναντι στο διάγ-
γελµα του Πρωθυπουργού της χώρας, ώστε οι ερµηνείες που
δώσανε δεν είναι απλώς υπερβολικές. 

Θα τις µελετήσω και µια δεύτερη φορά από τα Πρακτικά πριν
από την αυριανή µου οµιλία. Αλλά στο πρώτο άκουσµα πραγµα-
τικά µένει κάποιος άφωνος. Μία εξήγηση, δηλαδή, είναι ότι σχε-
δόν καταλύεται το πολίτευµα και η άλλη εξήγηση είναι ότι η
απάντηση θα δοθεί στην κάλπη. Στις ερµηνείες του κ. Γεωργιάδη
δεν θέλω να αναφερθώ καθόλου. Διότι αυτές είναι όχι µόνο υπερ-
βολές, αλλά κάτι παραπάνω, το οποίο δεν θέλω αυτή την στιγµή
να το αποτυπώσω µε κανέναν τρόπο.

Θέλω, όµως, -και τελειώνω µε αυτό- να πω ότι είναι πολύ κακός
σύµβουλος και η αµηχανία και η αγωνία και το άγχος. Όσο δε γι’
αυτούς οι οποίοι αποζητάνε και έχουν κώλυµα µε τις καρέκλες,
ας ψάξουν αλλού και όχι στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Μαντά. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Καβαδέλλας για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την οµιλία µου µε µία σύντοµη ανα-
φορά στα βασικά χαρακτηριστικά του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου,
προκειµένου στη συνέχεια να αναφερθώ στους λόγους για τους
οποίους αντιµετωπίζουµε κατ’ αρχάς θετικά -και έχουµε επιση-
µάνει κάποιες δικές µας θέσεις- το νοµοσχέδιο.

Γιατί το αντιµετωπίζουµε θετικά; Γιατί, θα βάλει ίσως τα πράγ-
µατα σε τάξη εις όφελος του ελληνικού δηµοσίου το οποίο χάνει
χρήµατα αυτή την στιγµή λόγω του ότι δεν έχει θεσµοθετηθεί,
δεν έχει υπάρξει µία σύγχρονη νοµοθετική ρύθµιση πάνω στα τυ-
χερά παίγνια.

Θα ήθελα, λοιπόν, να εκφράσω τη δυσφορία µου για τη συνέ-
χιση της πάγιας πρακτικής της Κυβέρνησης. Μιλάω για έναν µε-
γάλο αριθµό τροπολογιών που ως εκ θαύµατος έρχονται την
τελευταία στιγµή για να µην µπορούµε να µελετήσουµε, µε εξαί-
ρεση βέβαια την τροπολογία για το καζίνο της Πάρνηθας. Και

παρεµπιπτόντως, ίσως θα έπρεπε να µελετηθεί η µεταφορά του
καζίνου στα όρια του Δήµου Αχαρνών. Θα ήταν πολύ πιο –ας
πούµε- δίκαιο.

Οι νοµοθετικές ρυθµίσεις που συζητάµε σήµερα προβλέπουν
κατ’ αρχάς τη µείωση από τις τριάντα πέντε χιλιάδες στις είκοσι
πέντε χιλιάδες του αριθµού των παιγνιοµηχανηµάτων που µπο-
ρούν να λειτουργούν στην ελληνική επικράτεια. Επιπλέον, δεν
προβλέπεται δυνατότητα παραχώρησης από τον ΟΠΑΠ του δι-
καιώµατος εγκατάστασης και εκµετάλλευσης παιγνιοµηχανηµά-
των σε παραχωρησιούχους. 

Επεκτείνουν κατά οκτώ χρόνια τον χρόνο ισχύος της άδειας
εκµετάλλευσης παιγνιοµηχανηµάτων από τον ΟΠΑΠ. Εισάγουν
δε ρητή νοµοθετική εξουσιοδότηση για την υπογραφή νέας σύµ-
βασης µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της εταιρείας «ΟΠΑΠ
Α.Ε.» για την εξειδίκευση των όρων και των προϋποθέσεων άσκη-
σης του δικαιώµατος της «ΟΠΑΠ Α.Ε.» στην εγκατάσταση και εκ-
µετάλλευση των παιγνιοµηχανηµάτων.

Επιπλέον, προβλέπουν την αύξηση από είκοσι πέντε σε πε-
νήντα τον αριθµό των παιγνιοµηχανηµάτων στο κατάστηµα, που
µπορούν να τοποθετηθούν σε αµιγείς χώρους και από τρία σε
δεκαπέντε του αριθµού των παιγνιοµηχανηµάτων που µπορεί να
εγκαταστήσει ο ΟΠΑΠ στα πρακτορεία του.

Όπως τονίσαµε και στη συζήτηση στην επιτροπή, το νοµοσχέ-
διο κινείται προς την ορθή κατεύθυνση σε µια προσπάθεια να συ-
νεισφέρει στην εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος και να
µην υπάρχει µαύρο χρήµα και παράνοµος τζόγος. 

Στοχεύει, λοιπόν, στην ενίσχυση της προστασίας των παιχτών
αναλόγων µηχανηµάτων. Θα το συζητήσουµε αυτό βεβαίως. 

Επιχειρεί µια απλοποίηση της ελεγκτικής αρµοδιότητας της
ΕΕΕΠ. Αυτό ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι θα προέλθει από τη συ-
νολική µείωση των παιγνιοµηχανηµάτων από τις τριάντα πέντε
χιλιάδες στις είκοσι πέντε χιλιάδες που θα τεθούν σε λειτουργία
από την εταιρεία «ΟΠΑΠ Α.Ε.» σε ολόκληρη την ελληνική επικρά-
τεια, αλλά και από την αύξηση του αριθµού των παιγνιοµηχανη-
µάτων που επιτρέπεται να εγκατασταθούν σε αµιγείς χώρους
καταστήµατα τύπου β’ κατά µέγιστο σε πενήντα από το υφιστά-
µενο πλαφόν των είκοσι πέντε και σε καταστήµατα της εταιρείας
«ΟΠΑΠ Α.Ε.», δηλαδή, καταστήµατα τύπου στ’, σε δεκαπέντε ανά
κατάστηµα από το όριο των τριών που ισχύει µέχρι σήµερα. 

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο έχει ως στόχο -και πρέπει να
έχει αυτόν τον στόχο- να συνδράµει στην προσπάθεια µείωσης
του εθισµού στα παίγνια και στην ανεξέλεγκτη κατασπατάληση
χρήµατος έως και τη διάπραξη εγκληµατικών συµπεριφορών,
που προκύπτουν και συνδέονται µε τον τζόγο. 

Μπορεί, επίσης, να συνεισφέρει στη διοχέτευση των παικτών
στους νόµιµα οριζόµενους και ελεγχόµενους χώρους, που δια-
θέτουν βεβαίως την απαραίτητη πιστοποίηση, και συµβάλλει
στην αποτροπή καταφυγής σε παράνοµους παρόχους και δια-
φυγή χρήµατος από την Ελλάδα προς το εξωτερικό. 

Τείνει προς την καλύτερη οργάνωση της αγοράς παιγνιοµηχα-
νηµάτων και συµβάλλει στην καταπολέµηση του ξεπλύµατος
βρώµικου χρήµατος και της φοροδιαφυγής πάλι προς οικονοµικό
όφελος του δηµοσίου. Υπάρχουν πολλά θετικά. 

Ευελπιστούµε στο σηµείο αυτό ότι θα µπορέσει η προσπάθεια
αυτή της Κυβέρνησης να περιορίσει και το φαινόµενο των παρά-
νοµων µηχανηµάτων που, όπως ειπώθηκε, τα διαφυγόντα κέρδη
από αυτά φτάνουν και ξεπερνούν το ποσό του 1,3 δισεκατοµµυ-
ρίου ευρώ. 

Θεωρούµε δίκαιο, επίσης, δεδοµένου ότι ο ΟΠΑΠ έχει ήδη κα-
ταβάλει το συνολικό ποσό των 560 εκατοµµυρίων ευρώ προκει-
µένου να αποκτήσει το δικαίωµα λειτουργίας τριάντα πέντε
χιλιάδων µηχανηµάτων σύµφωνα µε την υπογραφείσα µε το ελ-
ληνικό δηµόσιο σύµβαση, να του δοθεί κάποιο ικανό αντάλλαγµα,
προκειµένου να αντισταθµιστεί αυτή η απώλεια εσόδων της εται-
ρείας. Μετά από τη µείωση των µηχανηµάτων βεβαίως και προς
αυτήν την κατεύθυνση υπάρχει µία πρόταση από τα δέκα στα δε-
καοκτώ χρόνια να αυξηθεί η περίοδος ισχύος της αδείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Θα πρέπει, όµως, να καταθέσω και κάποιες επιφυλάξεις ως
προς το γενικότερο πλαίσιο της λειτουργίας της αγοράς παι-
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γνίων που τέθηκε από τον κανονισµό της ΕΕΕΠ τον Νοέµβριο
του 2016. 

Έχουµε θέσει κάποια ζητήµατα όπως να υπάρξει µία ταυτό-
τητα παίκτη. Μάλλον έγινε αποδεκτό από την Κυβέρνηση απ’ ό,τι
κατάλαβα. Να διαθέτει ηλεκτρονική ταυτότητα ο παίκτης, για να
ξέρουµε πώς παίζει. 

Επίσης, να εξεταστεί η θέση ανώτατου ορίου απώλειας σύµ-
φωνα µε τη φορολογική δήλωση. Θα µπορούσε να τεθεί µία από-
σταση του ενός από τον άλλον, ας πούµε στα διακόσια µέτρα,
για να µην δηµιουργείται πιάτσα. Γιατί όταν δηµιουργείται πιάτσα
µαζεύονται όλοι οι άρρωστοι εκεί.

Τα αλκοολούχα ποτά δεν πρέπει να σερβίρονται στους χώ-
ρους που γίνεται το παιχνίδι. Να υπάρχει και µια επιγραφή να
βοηθάει στην επικοινωνία του εξαρτηµένου, µε κάποιους ειδι-
κούς. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι είµαστε θετικοί. Το
χρέος µας, της Ένωσης Κεντρώων, είναι να διαφυλάξουµε και
να προστατέψουµε την ελληνική οικογένεια. Προς τούτο, το
κόµµα µας έχει καταθέσει µια τροπολογία για την ένταξη των τρι-
τέκνων και πολυτέκνων οικογενειών στον ν.1910/1944. Η πρό-
τασή µας αφορά και άλλες κατηγορίες, όπως περιπτώσεις
ανάπηρων πολέµου, θυµάτων πολέµου, χήρων µε ιδιότητα τρί-
τεκνης οικογένειας, αφορά περιπτώσεις θανάτου ενός ή περισ-
σοτέρων από τα τρία τέκνα και στοχεύει στην επέκταση της
ιδιότητας της πολυτεκνικής οικογένειας και των συναφών ευερ-
γετηµάτων και στις τρίτεκνες οικογένειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καβαδέλλα.
Τον λόγο έχει ο ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Νικολόπουλος για

επτά λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι ο

κατελθών Πρόεδρος δεν πρόσεξε ότι ζήτησα και εγώ επί προσω-
πικού, όπως έδωσε στους άλλους, να µου δώσει τα δύο λεπτά.
Γι’ αυτό, παρακαλώ για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αν µου σηκώνατε το
χέρι, θα σας τον έδινα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το σήκωσα επανειληµµένως,
αλλά δεν ήθελα να δηµιουργήσω θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα έχετε την ανοχή,
µην ανησυχείτε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Παρ’ ότι ο γνωστός Άδωνις
είπε ό,τι είπε, νιώθω την ανάγκη από το Βήµα αυτό να δώσω µια
εξήγηση και µια απάντηση. 

Ξέρετε, είναι µουσαφίρης και έτσι δεν ξέρει τι επικρατεί στην
παράταξη αυτή. 

Εµένα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο Κώστας
Καραµανλής µε έκανε γραµµατέα σκανδάλων, γραµµατέα ενη-
µέρωσης –τεκµηρίωσης, µάλλον θα λέγαµε τότε, έµεινα για όλα
τα χρόνια που ήταν Αρχηγός της  Νέας Δηµοκρατίας-µου είπε:
«Σε παρακαλώ πολύ, κανένα σκάνδαλο-µαϊµού». Θα είναι αληθινά
τα σκάνδαλα, που θα αναδεικνύουµε. Θα είναι πραγµατικά. Δεν
θα κάνεις θελήµατα για κάποιους µόνο και µόνο για να δηµιουρ-
γείς εντυπώσεις!». 

Να είναι καλά! Να είσαι καλά, ρε Κώστα, όπου και να είσαι,
γιατί σήµερα ακολουθώντας την εντολή του, κατέπεσε η αγωγή
του κ. Αλαφούζου, που είχε κάνει εις βάρος µου. Γιατί το είχε πει
στην εξεταστική επιτροπή, τότε που εξετάζαµε για τα δάνεια των
ΜΜΕ, «θα σου κάνω αγωγή!». Και την έκανε. Και σήµερα µε ενη-
µέρωσε ο κ. Ματζουράνης ότι βγήκε η απόφαση και κατέπεσε η
αγωγή. 

Το ίδιο έγινε µε τον κ. Μπόµπολα, γιατί όσα σκάνδαλα ανέ-
δειξα ήταν αληθινά και πραγµατικά. Δεκαοκτώ µήνες φυλακή
πρωτόδικα και δώδεκα! Πατήρ και υιός Μπόµπολας! Το ίδιο έγινε
µε τον κ. Κοντοµηνά! Τον θυµάστε στην εξεταστική επιτροπή; Η
Δ’ ΔΟΥ του έβγαλε 75 εκατοµµύρια!

Ήταν, λοιπόν, πραγµατικά τα σκάνδαλα. Αυτή είναι η διαφορά,
κύριε Γεωργιάδη. Αλλά που να τα ξέρετε εσείς αυτά; Δεν πειρά-
ζει. 

Όµως, δεν είναι το µόνο, που µου κάνει εντύπωση και µε θλί-
βει. Ήταν αυτό, που σήµερα παρακολουθήσαµε. Ποιος να το πε-

ρίµενε τώρα από το λαϊκό κόµµα αυτό της Κεντροδεξιάς; Να
ακούγεται από τον Νίκο Δένδια –θα µου πείτε, παιδί του Κολεγίου
είναι και ο Νίκος, αλλά δεν πειράζει, είναι εκλεγµένος- ότι στενα-
χωριέται, γιατί ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε κάποιες κοινωνικές
παροχές. Αντί να πουν ότι είναι λίγα αυτά, είναι ψίχουλα, εµείς
θέλουµε περισσότερα, εµείς θα δώσουµε περισσότερα, αυτοί
λένε: Εµείς θα σας πάρουµε και ό,τι έχει αποµείνει, και τη σκηνή
που είπε ο άλλος. 

Θεέ µου, αν είναι δυνατόν! Έχουν χάσει το µέτρο; Δεν τους
µιλάει κανένας; Δεν καταλαβαίνουν σε τι κατήφορο είναι; Τόση
πίκρα σήµερα; Γιατί, λέει, ο Πρωθυπουργός είπε υπέρ των αδυ-
νάτων και των πτωχών; Καταλύεται το Πολίτευµα. 

Και ακούστηκε κάτι ακόµα πιο φοβερό. Άκου, κύριε Γεωρ-
γαντά, εσύ που είσαι από το δεξιό Κιλκίς. Έχει, λέει, ο Πρωθυ-
πουργός αδιαµεσολάβητη σχέση µε τον λαό; Πω, πω! Οι ηγέτες
δεν πρέπει, λέει. Και είναι έτσι. Γιατί στην Πάτρα, που ήρθαν
προχθές, είχε ένα µπουκάλι οινόπνευµα στην τσέπη, για να κα-
θαρίζει τα χέρια του από τα µικρόβια. Δεν υπάρχει µια φωτογρα-
φία µε πολίτες. Τους είχε πει: «Εγώ µε το πόπολο; Ο ηγέτης;
Εσείς είστε υποχρεωµένοι να µε υπηρετείτε και σας κάνω χάρη.
Εγώ δεν έχω τώρα πολλά-πολλά µε τον λαό.» Και βγαίνει κάθε
µέρα και βγήκε και σήµερα εδώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω και για την αµηχα-
νία και την ένοχη στάση της Αντιπολίτευσης στο συζητούµενο…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Για την Κυβέρνηση θα πούµε τί-
ποτα; Είπατε τίποτα;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για την Κυβέρνηση λέµε, κύριε
Γεωργαντά, εκείνα που κάνει λάθος. 

Ξέρετε, τι έχετε πάθει; Εσείς και για τα σωστά, λέτε ότι είναι
λάθος και γι’ αυτό δεν σας παίρνει κανένας σοβαρά. Καταλά-
βατε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Εµείς ψηφίζουµε κιόλας!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι, λοιπόν, πριν λίγες µέρες

στην επιτροπή, άκουσε και ο κ. Γεωργαντάς, γιατί ήταν ο ειση-
γητής, τι συµβαίνει στην Ελλάδα µε τα παράνοµα «φρουτάκια»,
που λειτουργούν σε όλη τη χώρα. Ακούσαµε όλοι, και αυτοί που
σήµερα λένε «ναι», λένε «όχι», λένε «ναι» επί της αρχής, άλλα δεν
θα ψηφίσουµε επί των άρθρων», ότι λειτουργούν εκατό χιλιάδες
παράνοµα «φρουτάκια», που τζιράρουν 1,5 δισεκατοµµύριο τον
χρόνο, και που το κράτος χάνει 400 εκατοµµύρια ευρώ! Ποιοι
έχουν τα παράνοµα; Οι φρουτέµποροι στη λαχαναγορά; Όχι!
Γνωστοί των ΜΜΕ! 

Είναι πραγµατικά απίστευτο! Και τι θέλουν; Να συνεχισθεί
αυτή η παρανοµία ελεύθερα. 

Έχετε δει τα στοιχεία της Επιτροπής Εποπτείας Ελέγχου Παι-
γνίων; Λέει ότι από το 2005 έως το 2015 είχαµε περισσότερες
από δεκαοκτώ χιλιάδες βεβαιωµένες παραβιάσεις του νόµου για
τα τυχερά παιχνίδια, ότι κατασχέθηκαν περισσότερα από 5 εκα-
τοµµύρια ευρώ και έγιναν είκοσι εννέα χιλιάδες συλλήψεις. Να
το ξαναπώ; Συνελήφθησαν είκοσι εννέα χιλιάδες άτοµα.

Ξέρετε ότι τόσος είναι ο πληθυσµός της Τρίπολης; Αυτό είναι,
λοιπόν, το θηρίο της ανοµίας των στεκιών του παράνοµου τζό-
γου.

Ξέρετε τι είπε η κ. Μπακογιάννη, η αδερφή του κ. Μητσοτάκη;
Είπε: «Α, εάν ψηφιστεί αυτό, θα γίνει όλη η Ελλάδα ένα απέραντο
καζίνο.». Μα ακόµη πού ζείτε;

Και εάν αυτά δεν σας φτάνουν, σας παρακαλώ να θυµηθείτε
τον σάλο που είχαν προκαλέσει οι εκποµπές του Μάκη Τριαντα-
φυλλόπουλου, εκείνες οι τηλεοπτικές εκποµπές για τα περιβόητα
και διαβόητα «φρουτάκια». 

Εµείς, λοιπόν, σήµερα, ξεκάθαρα, µε την ψήφο µας, θα πούµε
«ναι» στους παράνοµους ή στους νόµιµους, στα παράνοµα ή στα
ανεξέλεγκτα παιγνιοµηχανήµατα; Α, αυτό είναι το δίληµµα, όλα
τα άλλα είναι έτσι, γιατί νοµίζουν ότι δεν καταλαβαίνει ο κόσµος. 

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να ακούσουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες,
αυτοί που πήγαν χθες στην κάλπη, για να αναδείξουν Αρχηγό στο
ΠΑΣΟΚ και στις λοιπές µικρές οµάδες που το ακολουθούν, ότι
είναι τριάντα πέντε χιλιάδες τα ηλεκτρονικά µηχανήµατα και αυτά
τα έδωσε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Βαγγέλης Βενιζέλος. Σή-
µερα –τι υποκρισία, Θεέ µου!- ψηφίζει ναι, λέει, επί της αρχής,
αλλά όχι επί των άρθρων. Πώς εξηγείται αυτό, τι να σας πω;
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Ο κ. Γιαννακόπουλος –βλέπω ότι µόνο η Κατερίνα είναι εδώ,
παλιά ΟΝΝΕΔίτισσα του 1974- ήταν στο εκτελεστικό γραφείο της
ΟΝΝΕΔ. Είναι ο µετέπειτα γενικός γραµµατέας του Βαγγέλη Βε-
νιζέλου, που τον έπαιρνε στα Υπουργεία, γενικός γραµµατέας
του ΠΑΣΟΚ δηλαδή, όχι τυχαία θέση, δεξί χέρι. Τον διόρισε το
ΠΑΣΟΚ Πρόεδρο της Επιτροπής Ελέγχου Παιγνίων. Προχθές,
στην επιτροπή ήρθε ο άνθρωπος και είπε ότι είναι όλα καλώς κα-
µωµένα αυτά που κάνουν σήµερα αυτοί εδώ. Το είπε ο κ. Γιαν-
νακόπουλος του ΠΑΣΟΚ. Δεν τον άκουσαν; Τον άκουσαν. Τώρα,
τι υπερισχύει; Ο κυβερνητικός ή ο αντιπολιτευτικός εαυτός; Δεν
ξέρω, είναι δικό σας θέµα. Λύστε το.

Ειπώθηκαν πολλά, λοιπόν, στη συνεδρίαση, που βγήκαν και τα
µαχαίρια για να κληθεί στην επιτροπή και ο Αντώνης Στεργιώτης,
αυτός ο άντρας ο λεβέντης, ο Πρόεδρος της ΕΕΕΠ, που διόρισε
ο Βαρουφάκης. 

Ξέρετε γιατί τον διόρισε; Ακούστε, λοιπόν, εσείς, οι εχθροί του
Βαρουφάκη γιατί διόρισε αυτόν τον άντρα και ποια βρωµοδου-
λειά είχαν συµφωνήσει να κάνουν. Τα λέει εδώ ο κ. Βαρουφάκης
στο βιβλίο του. Στο βιβλίο του οµολογεί ότι σκεφτόταν να καταρ-
γήσει την άδεια που δόθηκε στον ΟΠΑΠ. Όµως, επειδή δεν µπο-
ρούσε γιατί ο ΟΠΑΠ θα προσέφευγε στα δικαστήρια, τα οποία
θα κέρδιζε και αυτό θα κόστιζε στο κράτος πολλά λεφτά που δεν
υπήρχαν, γι’ αυτό σχεδίασε την αλλαγή του κανονισµού. Είχε
βρει τον κατάλληλο άνθρωπο, για την κατάλληλη θέση, τον Αν-
τώνη Στεργιώτη, τον άνθρωπο των καζίνων, για όσους δεν το ξέ-
ρετε. Και τι έκανε ο κ. Στεργιώτης; Ακριβώς αυτό, µόλις λίγο µετά
τον διορισµό του, πέρασε τον καινούργιο κανονισµό. Και µετά τι
έγινε; Ο ΟΠΑΠ έσυρε την Κυβέρνηση στα δικαστήρια διεκδικών-
τας αποζηµιώσεις εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ και άφησε
τους παράνοµους να αλωνίζουν και φόρτωσε τη χώρα µε µια δι-
καστική περιπέτεια και απώλειες εσόδων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θέλω να επαναλάβω ό,τι είπα στην επιτροπή µπροστά

στον κ. Στεργιώτη, ότι τις επόµενες ηµέρες καταθέτω µηνυτήρια
αναφορά, για να δούµε τις προσωπικές, τις πραγµατικές του ευ-
θύνες και βεβαίως, µαζί και το βιβλίο του κ. Βαρουφάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί έπρεπε να αναλάβει ο αµέ-
σως επόµενος πρόεδρος, ο κ. Καραγρηγορίου; Για να κλείσει
εταιρείες, που είχαν εισηγηθεί οι αρµόδιες αρχές στον κ. Στερ-
γιώτη ότι παρανόµως παίζουν και έπρεπε να τις κλείσει. Γιατί δεν
τις έκλεινε; Πόσα λεφτά παίχτηκαν σ’ αυτές τις εταιρείες µέχρι
να κλείσουν; Πόσα λεφτά έχασε το κράτος απ’ αυτές; Πόσα εκα-
τοµµύρια παράνοµα κέρδισαν οι εθνικοί στοιχηµατατζήδες; Ποιοι
πήραν βιδάνιο; Τις απαντήσεις θα τις δώσουν τα πορίσµατα των
Οικονοµικών Εισαγγελέων και τα σχετικά εισαγγελικά βουλεύ-
µατα που θα εκδοθούν γύρω απ’ αυτό το µεγάλο σκάνδαλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θέλω να σταθώ και
σ’ αυτά που είπαν οι εκπρόσωποι των πρακτόρων των ΟΠΑΠ, που
ήρθαν στην Βουλή και µας µίλησαν. Οι καψεροί, τώρα στην και-
νούργια ιµιτασιόν Νέα Δηµοκρατία, δεν ξέρουν ότι τα πρακτο-
ρεία των ΠΡΟ-ΠΟ είναι τα εκλογικά κέντρα, εκεί που χτυπά η
καρδιά πολλών απλών ανθρώπων, ότι είναι ένα κέντρο ψυχαγω-
γίας.

Αυτοί, λοιπόν, οι τεσσερισήµισι χιλιάδες µικροµεσαίοι τίµιοι οι-
κογενειάρχες επιχειρηµατίες ήρθαν και µας παρακάλεσαν προχ-
θές στην επιτροπή να ψηφίσουµε «ναι». Είπαν: «Έχουµε µατώσει
οικονοµικά, γιατί έχουµε εγκαταστήσει ένα, δύο, τρία, τέσσερα
µηχανήµατα». Και αναρωτιέµαι, γυρίζετε και σε αυτούς την
πλάτη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Νικολόπουλε,
έχουµε φτάσει ήδη στα έντεκα λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για ποιον; Γυρίζετε την πλάτη
σε αυτούς υπέρ ποιου να πάρει η ευχή; Για ποιον δουλεύετε; Για
ποιου τα συµφέροντα, δηλαδή; Αν δεν είστε µε τον προποτζή της
γειτονιάς σας, µε ποιον είστε; Με τον εθνικό στοιχηµατατζή, που
είναι και εθνικός εργολάβος, που είναι και εθνικός σκουπιδιάρης,
που είναι όλα εκείνα, αλλά που ο καψερός τον τελευταίο καιρό

έχει και αυτός την τύχη του Σταύρου Ψυχάρη; Διάβασα σήµερα
ότι βγαίνει το σπίτι του στον Άγιο Διονύσιο σε πλειστηριασµό και
οι ενδιαφερόµενοι µπορούν να πάνε να το δουν για να το «χτυ-
πήσουν», µιας και δεν γίνεται τίποτα, κύριε Γεωργαντά, µε αυτή
την Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Νικολόπουλε,
ολοκληρώστε. Έχετε εξαντλήσει την ανοχή µου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό λοιπόν κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι το στοίχηµα όλων µας από τη Δεξιά µέχρι την
Αριστερά. Αυτό είναι το στοίχηµα όλων µας. Και εµείς σε αυτό,
βεβαίως, δεν θα αρνηθούµε τη θετική µας ψήφο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-

κολόπουλο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μάρδας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

του ΣΥΡΙΖΑ. Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά
λεπτά. 

Μέχρι να ανέβετε στο Βήµα, να σας ενηµερώσω ότι  αποµέ-
νουν τέσσερις Βουλευτές και θα κλείσουµε την αποψινή συνε-
δρίαση. Οπότε, λογικά, µέσα στο επόµενο µισάωρο θέλω να
πιστεύω ότι  θα έχουµε ολοκληρώσει. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, όπως είχα πει και στην επιτροπή, µακάρι να ζούσαµε
σε έναν κόσµο που δεν θα είχε ούτε τσιγάρα ούτε ποτά ούτε κα-
ζίνο ούτε ΠΡΟΠΟ ούτε ΛΟΤΤΟ ή οτιδήποτε. Με τίποτα από αυτά
δεν ασχολούµαι και δεν θα µου έλειπε τίποτα. 

Αλλά ξέρετε τι θα γινόταν στη χώρα µας αν τα απαγορεύαµε
όλα; Πρώτον, αν έκανα τέτοια εισήγηση, θα µε εξοστρακίζατε
ίσως όλοι από εδώ µέσα. Από την άλλη πλευρά, θα χαρίζαµε έναν
πλούσιο τουρισµό σε όλες τις χώρες εκτός Ελλάδας, όπως γίνε-
ται σε κάθε τι απαγορευµένο. 

Δυστυχώς, σε αυτή την ανοιχτή αγορά που ζούµε, κάποια
πράγµατα, κάποια πάθη, είµαστε υποχρεωµένοι να τα ακολου-
θήσουµε. Το ζητούµενο στην όλη υπόθεση είναι αυτά τα πάθη
να µη δηµιουργούν πολλές στρεβλώσεις. Μια στρέβλωση είναι
η φορολογία. Όταν, λοιπόν, απαγορεύουµε κάτι, τότε αυτό οδη-
γεί στην παρανοµία. Το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η
ποταπαγόρευση στις ΗΠΑ, η οποία οδήγησε στην άνθιση βιοµη-
χανιών, έξω από το πλαίσιο του νόµου. Ως εκ τούτου, αυτό που
αποµένει είναι η καλύτερη δυνατή ρύθµιση τέτοιων δραστηριο-
τήτων. 

Δεν έχω ασχοληθεί µε το συγκεκριµένο θέµα -είτε το καζίνο
είτε το ΠΡΟΠΟ είτε τον ΟΠΑΠ- αλλά άρχισα να ασχολούµαι τη
στιγµή κατά την οποία πριν από λίγο χρονικό διάστηµα εκπρό-
σωπος του ΠΑΣΟΚ είχε βγει και είχε βροντοφωνάξει ότι  καζινο-
ποιούµε τη χώρα -εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ, καζινοποιούµε τη χώρα!-
έχοντας τριάντα πέντε χιλιάδες παιχνιδοµηχανές ή VLTs ή
«φρουτάκια», όπως τα λέµε. 

Και βέβαια, είχε ενδιαφέρον η συγκεκριµένη εισήγηση. Οπότε
έψαξα και διαπίστωσα ότι ο νόµος του 2011 καζινοποιούσε τη
χώρα µε τριάντα πέντε χιλιάδες VLTs. Οποιαδήποτε αλλαγή οδη-
γούσε στη µείωση αυτού του αριθµού ήταν κάτι θετικό. 

Από εκεί και πέρα, λόγω της ενδιαφέρουσας συζήτησης στις
Επιτροπές, ακούστηκαν εδώ κάποιες τεχνικές αναλύσεις και
αυτό δείχνει µια βελτίωση του διαλόγου στο πλαίσιο του συγκε-
κριµένου θέµατος. Βέβαια, αυτές οι τεχνικές αναλύσεις µπορώ
να πω ότι  είναι ελλιπείς και ότι  δεν έχουν λάβει κατά νου πολλές
µεταβλητές. Και όταν κάνουµε µια τεχνική ανάλυση, καλό είναι
να λαµβάνουµε, όσο το δυνατόν περισσότερες µεταβλητές, για
να έχουµε πιο ακριβή αποτελέσµατα. 

Την ίδια περίοδο, ακούστηκε πάλι από εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ
ότι  ο νέος κανονισµός είχε οσµή διαφθοράς. Και αυτή ήταν µια
ενδιαφέρουσα θέση. Τις επόµενες µέρες ο κ. Καραγρηγορίου
πήρε όλο το ντοσιέ και το κατέθεσε στον εισαγγελέα. Και βέβαια,
αναρωτήθηκα, οσµή διαφθοράς είχε ένας κανονισµός, ο οποίος
µπορεί να αλλάξει ή οσµή διαφθοράς έχει ένας κανονισµός, ο
οποίος ένα γωνιακό κατάστηµα το πουλάει σε µια τιµή σχετικά
χαµηλή, όπου παρουσιάζεται µόνο ένας ενδιαφερόµενος; Κάτω
από ορισµένες προϋποθέσεις και σύµφωνα µε την ελληνική νο-
µοθεσία θα έπρεπε να ακυρωθεί αυτός ο διαγωνισµός εκείνη την
εποχή. 
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Άρα, ποιο από τα δύο είχε οσµή διαφθοράς; Οσµή διαφθοράς,
επαναλαµβάνω, είχε ένας κανονισµός που µπορεί να αλλάξει ή
ένα τίµηµα το οποίο έδωσε πολλά πλεονεκτήµατα σε ό,τι αφορά
την εξόφλησή του στον ενδιαφερόµενο ο οποίος το αγόρασε; 

Να θυµίσω ότι εκείνη την εποχή ήταν 30 εκατοµµύρια το σύ-
νολο του τιµήµατος και θα αποπληρωνόταν από τα κέρδη του
ΟΠΑΠ την επόµενη δεκαετία, 3 εκατοµµύρια τη χρονιά. Οπότε,
αν αυτή η σύµβαση θεωρείται µια σύµβαση η οποία είναι επικερ-
δής για το ελληνικό δηµόσιο, θα θέλαµε να ακούσουµε τι δεν
ήταν επικερδές για το ελληνικό δηµόσιο.

Σε ό,τι αφορά τον κανονισµό, όπως όλοι ξέρετε, υπάρχει ένας
επιστηµονικός διάλογος για το πώς πρέπει να συµπεριφέρεται η
πολιτεία απέναντι στα τυχερά παίγνια. Δεν είναι έτσι απλά τα
πράγµατα, όπως ακριβώς παρουσιάζονται στη Βουλή, και είναι
πολύ πιο σύνθετα και πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας αυτό που
σας είπα προηγουµένως, την ποτοαπαγόρευση. Δηλαδή, αν κάτι
εισάγεται που φαίνεται πράγµατι και είναι πολύ καλός κανονι-
σµός, ως όρος κανονισµού, ως άρθρο κανονισµού, το ερώτηµα
είναι αν αυτό που εισάγεται προκαλεί ένα κίνηµα ποτοαπαγόρευ-
σης ή όχι. Αν το προκαλεί, δεν είναι καλό. Διαφορετικά, µπορεί
να εφαρµοστεί.

Έρχοµαι σε ένα τελευταίο θέµα, που έχει σχέση µε τον κανο-
νισµό του κ. Στεργιώτη. Κάποια ζητήµατα τα άγγιξε ο προηγού-
µενος οµιλητής, δεν θα τα αγγίξω. Απλά και µόνο, θα αναφερθώ
σε ένα ζήτηµα το οποίο το έθεσα στην επιτροπή, αλλά δεν είχα
την απάντηση την οποία περίµενα και έµεινε ανοιχτό.

Ο κ. Στεργιώτης, όπως σωστά τονίστηκε, ήταν άνθρωπος ο
οποίος προήλθε από τα καζίνα. Ξέρει πάρα πολύ καλά τη δουλειά
αυτή και από εκεί και πέρα, δηµιούργησε έναν κανονισµό, ο
οποίος µας οδήγησε στα δικαστήρια του Λονδίνου και η αποζη-
µίωση ήταν 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, γιατί ο συγκεκριµένος κα-
νονισµός επί της ουσίας παραβίαζε όρους της σύµβασης που
υπέγραψε το ΠΑΣΟΚ µε τον ανάδοχο. 

Το ερώτηµα που είχa θέσει ήταν το εξής απλό. Εκείνος ο κα-
νονισµός επέφερε µια ισορροπία ανάµεσα στα καζίνα και τον
ΟΠΑΠ ή δηµιουργούσε ένα τέτοιο κλίµα υπέρ των καζίνων και
εις βάρος του ΟΠΑΠ; Αυτή είναι µια σηµαντική ερώτηση. Γιατί
αν δηµιουργούµε έναν κανονισµό ο οποίος λειτουργεί υπέρ µιας
οµάδας και εις βάρος µιας άλλης, τότε αυτός ο κανονισµός
µπορώ να σας πω ότι δεν είναι άµοιρος πολλών αποριών και ερω-
τηµάτων. Και αυτή η ερώτηση δεν απαντήθηκε.

Από εκεί και πέρα, κλείνοντας, θέλω να πω ότι ένα µονοπώλιο
ελέγχεται πολύ καλύτερα από µια ολιγοπωλιακή αγορά. Ο ΟΠΑΠ
µπορεί να ελεγχθεί, γιατί είναι µονοπώλιο και το µονοπώλιο το
βλέπουµε. Τα παίγνια που αναπτύσσονται σε ένα ολιγοπώλιο δεν
µπορούµε να τα δούµε και αυτά τα παίγνια είναι, που παιδεύουν
πάρα πολλές κυβερνήσεις είτε στο χώρο των προµηθειών του
δηµοσίου είτε στο πλαίσιο διαφόρων άλλων συναλλαγών, που γί-
νονται σε µια οικονοµία και αυτά τα παίγνια είναι που παιδεύουν
τις κυβερνήσεις. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Μάρδα, για την ακρίβεια στο χρόνο. 

Τον λόγο έχει η ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλο-
οικονόµου για επτά λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-
τάµε επί ενός νοµοσχεδίου, το οποίο τιτλοφορείται µεν: «Ρυθµί-
σεις για την αγορά παιγνίων», ωστόσο συνιστά µια εντελώς
αποσπασµατική προσπάθεια για τη ρύθµιση ελαχίστων ζητηµά-
των, τα οποία έχουν προκύψει σε σχέση µε την ΟΠΑΠ Α.Ε.. Δη-
λαδή το όλο ζήτηµα επικεντρώνεται µόνο γύρω από το ζήτηµα
των παιχνιδοµηχανών, ενώ ο κύριος Υπουργός έχει δεσµευτεί
πως έπονται άµεσα και άλλα νοµοσχέδια που θα αφορούν τα παί-
γνια.

Εάν, λοιπόν, υπήρχε σοβαρή διάθεση να συζητήσουµε και να
επιλύσουµε όλα τα θέµατα, θα έπρεπε σήµερα, κύριε Υπουργέ,
να έχουµε ένα συνολικό νοµοσχέδιο, που να µιλά για τις παιχνι-
δοµηχανές, για τον ηλεκτρονικό τζόγο, για το µέγα ζήτηµα του

παράνοµου τζόγου και για τα καζίνα. 
Κατ’ αρχάς, θα αναφερθώ στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Ο

ν.4002/2011 ρύθµιζε τον αριθµό των παιχνιδοµηχανών, που θα
υπήρχαν στην ελληνική επικράτεια και τον τρόπο διαχείρισής
τους από την «ΟΠΑΠ Α.Ε.». Με το σηµερινό νοµοσχέδιο µειώνε-
ται κατά δέκα χιλιάδες ο συνολικός αριθµός των µηχανήµατων
και έτσι από τριάντα πέντε χιλιάδες πλέον θα λειτουργούν είκοσι
πέντε χιλιάδες µηχανές σε όλη την Ελλάδα.

Να θυµίσω ότι η «ΟΠΑΠ Α.Ε.» είχε αγοράσει το δικαίωµα χρή-
σης και υπενοικίασης αυτών των παιχνιδοµηχανών για 16.000
ευρώ εκάστη. Δηλαδή, συνολικά, κατέθεσε 566.000.000 ευρώ.
Τώρα, λόγω του ότι µειώνεται ο αριθµός των διαθεσίµων µηχα-
νηµάτων, αναγκαστικά για την κάλυψη αυτού του ποσού έρχεται
η Κυβέρνηση να αυξήσει τον χρόνο, που θα ισχύει η άδεια. Δη-
λαδή, από δέκα έτη δίνετε στην «ΟΠΑΠ ΑΕ» δεκαοκτώ έτη. Ένα
ουσιαστικό συµπέρασµα βγαίνει από αυτήν τη ρύθµιση. Είναι
πως τίποτα και ποτέ δεν µπορεί να έχει µια σταθερότητα στην
Ελλάδα. Καµµιά επένδυση δεν γίνεται χωρίς να υπάρχει πάντα
ένας αόρατος κίνδυνος να αλλάξει ένα νοµικό πλαίσιο, ακριβώς
την επόµενη ηµέρα, διότι έτσι καταστρατηγείται ο νόµος του
2011. 

Και τώρα σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Καταστρατηγείται ο
νόµος αυτός του 2011 υπέρ ποίου; Υπέρ του ελληνικού δηµοσίου
ή υπέρ της «ΟΠΑΠ Α.Ε.»; Ασφαλώς υπέρ της «ΟΠΑΠ Α.Ε.».

Έχουµε, βέβαια, θα µου πείτε και τη σχετική έκθεση της «DE-
LOITTE». Όµως, εµείς είµαστε εδώ για να ελέγξουµε όλες τις εκ-
δοχές και συζητάµε σε κοινωνικό, πολιτικό επίπεδο και όχι µόνο
στο οικονοµικό.

Η Κυβέρνηση διατείνεται πώς µέσα από τη µείωση του αριθ-
µού των παιχνιδοµηχανών και, επίσης, του αριθµού των καταστη-
µάτων που διαθέτουν τέτοια µηχανήµατα θα υπάρξει τελικώς
καλύτερος έλεγχος της πολιτείας σ’ αυτούς τους χώρους. Πράγ-
µατι, αυτή είναι µια πλευρά, αν κοιτάξουµε το ζήτηµα, διότι αναµ-
φισβήτητα, ο παράνοµος τζόγος είναι µια τεράστια πληγή στη
χώρας µας. 

Το ζήτηµα των παράνοµων τυχερών παιγνίων έχει πάρει µεγά-
λες διαστάσεις τα τελευταία χρόνια. Στην εποχή της τροµακτικής
οικονοµικής κρίσης, της υπερφορολόγησης και της φοβερής µεί-
ωσης των συντάξεων και µισθών, είναι ασύλληπτο το νούµερο,
που αφορά τα ποσά που διακινούνται στον παράνοµο τζόγο.
Ίσως βρίσκουν µια διέξοδο οι άνθρωποι, περιµένοντας την ελ-
πίδα ότι θα κερδίσουν, γιατί συνήθως η ελπίδα πεθαίνει τελευ-
ταία. Όµως, πεθαίνει. Μιλάµε για 6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ένα
αστρονοµικό ποσό. Είναι άµεση η ανάγκη να το ελέγξουµε και
να το περιορίσουµε, όσο το δυνατόν περισσότερο. 

Γνωρίζω, µάλιστα, ότι οι προσπάθειες της Ελληνικής Αστυνο-
µίας είναι πάρα πολύ µεγάλες. Πριν από µερικές ηµέρες υπήρξαν
νέες συλλήψεις σε ένα µίνι καζίνο, που είχε στηθεί εδώ στην Ατ-
τική. 

Όµως, δεν αρκούν αυτά τα µέτρα, γιατί κάθε παράνοµη λέσχη
που εντοπίζεται αµέσως κλείνει και φυτρώνουν άλλες δύο. Μοι-
άζει σαν τη Λερναία Ύδρα. Κόβουµε ένα κεφάλι και φυτρώνουν
δύο καινούρια.

Δυστυχώς, στην εποχή της ένδειας και της οικονοµικής παρακ-
µής, πάντοτε υπάρχει αύξηση του τζόγου. Εποµένως, η Κυβέρ-
νηση σήµερα, περισσότερο από ποτέ, θα πρέπει να πατάξει
αποφασιστικά αυτά τα παράνοµα καταστήµατα και, κυρίως, να
είναι αµείλικτη σε όποιον «επιχειρηµατία» επανειληµµένως δια-
πράττει το ίδιο αδίκηµα. Ακόµα µεγαλύτερο είναι το ζήτηµα του
ηλεκτρονικού τζόγου, ο οποίος είναι σχεδόν ανεξέλεγκτος. 

Όµως, το µεγάλο πρόβληµα για όλα αυτά τα φαινόµενα, δεν
είναι τα έσοδα που χάνει το κράτος, ο κρατικός προϋπολογισµός,
αλλά ο φοβερός εθισµός που έχουν κάποιοι συµπολίτες µας. Ως
επακόλουθο αυτού, είναι να δηµιουργούνται οικογενειακά, κοι-
νωνικά προβλήµατα και µεγάλη παραβατικότητα, διότι γίνεται εν-
δοοικογενειακή βία και µετά ο άλλος, που είναι σαν τον
ναρκοµανή, για να βρει τα χρήµατα να παίξει στον τζόγο, µπορεί
να κάνει και κακουργηµατικές πράξεις, να κλέψει, να σκοτώσει
και δεν ξέρω τι άλλο µπορεί να κάνει.

Ένα άλλο που είναι πολύ σηµαντικό είναι ότι συχνά, οι παίκτες
είναι ανήλικοι και έφηβοι, οι οποίοι είναι ιδιαιτέρως επιρρεπείς
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σε τέτοιου είδους παίγνια και τους οποίους πρέπει πάση θυσία
να προστατεύσουµε.

Επίσης, ας µην ξεχνάµε ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο, κατέθεσε
ο κύριος Υπουργός και την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1328
και ειδικό 210 για τη µεταφορά του καζίνου της Πάρνηθας. Η µε-
ταφορά του καζίνου από την Πάρνηθα σε άλλη τοποθεσία εντός
της Αττικής είναι κάτι που συζητείται εδώ και πολύ καιρό. Όµως
και πάλι η τροπολογία έρχεται αποµονωµένη από το γενικότερο
πλαίσιο της λειτουργίας των καζίνων και της αδειοδότησής τους. 

Παράλληλα, υπάρχουν πολλά κύρια ζητήµατα, όπως οι όροι
συµµετοχής των µετόχων της ΕΚΠΑ ΑΕ. Λέτε ότι θα οριστούν
µελλοντικά µε υπουργική απόφαση. Αυτό αφήνει κενά. 

Τέλος, θα ήθελα να τοποθετηθώ σχετικά µε την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1330 και ειδικό 212. Επιτέλους, είναι το αυτο-
νόητο, δηλαδή όσοι αναµένουν την επίσηµη έκδοση της σύντα-
ξής τους να κάνουν ηλεκτρονική αίτηση και να λαµβάνουν
προσωρινή σύνταξη, σε ποσοστό 80% επί της οριστικής. 

Όµως, δεν λαµβάνουν το αντίστοιχο της επικουρικής, κύριε
Υπουργέ. Και επικουρική πληρώνουν τόσα χρόνια οι άνθρωποι.
Πρέπει να πάρουν και εκεί το αντίστοιχο ποσό, όχι µόνο από την
κανονική τους σύνταξη. 

Δεν γνωρίζω αν η αλλαγή έρχεται από επιταγή των θεσµών ή
ήταν εντελώς απαραίτητη. Μήπως την επέβαλαν οι θεσµοί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την ανοχή σας. 
Μέχρι σήµερα, η ένδεια στην οποία ζούσαν όσοι ανέµεναν επί

χρόνια να τους απονεµηθεί η σύνταξή τους, είναι πρωτίστως έν-
δεια πολιτισµού σε αυτή τη χώρα, γιατί το επίπεδο του πολιτι-
σµού µας δεν φαίνεται µόνο από τα µουσεία µας ή από τις
πολιτιστικές µας εκδηλώσεις, αλλά από τον τρόπο που φερόµα-
στε στους µεγαλύτερους σε ηλικία συµπολίτες µας, οι οποίοι
έχουν ανάγκη τη στήριξη της πολιτείας και δεν έχουν διεξόδους. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στην τροπολογία που κατέ-
θεσε η συνάδελφος κ. Παπακώστα, σχετικά µε τη σύνταξη χη-
ρείας, την οποία υποστηρίζω και θεωρώ ότι βελτιώνει την
τραγική κατάσταση, που υπάρχει σήµερα για τις χήρες εξαιτίας
του άρθρου 12 –σύνταξη λόγω θανάτου- του ν.4387/2007. 

Στο σύνολό του το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν εµπεριέχει σο-
βαρά προβληµατικές διατάξεις. Ωστόσο, για άλλη µια φορά, δεν
λύνει το πρόβληµα του τζόγου και των παιγνίων συνολικά και
επαφίεται µόνο σε µπαλώµατα, τα οποία ελάχιστη βοήθεια θα
µπορέσουν να προσφέρουν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Μεγαλοοικονόµου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μιχελογιαννάκης από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. 
Να σας ενηµερώσω, µέχρι να έρθει ο συνάδελφος στο Βήµα,

ότι αποµένουν η κ. Παπακώστα και ο κ. Καρράς για να κλείσουµε
την αποψινή συνεδρίαση. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, το παρόν νοµοσχέδιο αφορά µια οικονοµία κοντά

στα 6 δισεκατοµµύρια, δηλαδή ανεξέλεγκτο εισόδηµα 1,5 δισε-
κατοµµύριο σε µια αγορά εξήντα έως ογδόντα χιλιάδων παρά-
νοµων µηχανηµάτων. 

Τι κάνουµε για όλα αυτά; 
Πρώτον, µειώνουµε τα µηχανήµατα VLTs που θα τεθούν σε

λειτουργία από τριάντα πέντε χιλιάδες σε είκοσι πέντε χιλιάδες. 
Δεύτερον, αυξάνουµε τον αριθµό των µηχανηµάτων που θα

εγκατασταθούν σε αµιγείς χώρους από είκοσι πέντε σε πενήντα
µηχανήµατα. Και αν υπολογίσει κανείς ότι χρειάζονται τρία τε-
τραγωνικά µέτρα ανά µηχάνηµα, µπορεί όλα τα πρακτορεία του
ΟΠΑΠ να µην απορροφήσουν όλα τα µηχανήµατα. 

Τρίτον, αυξάνουµε τα µηχανήµατα σε κάθε πρακτορείο ΟΑΕΕ
από τρία σε δεκαπέντε. 

Τέταρτον, υπάρχει µια κατάργηση της παραχώρησης από τον
ΟΠΑΠ σε παραχωρησιούχους. 

Πέµπτον, αυξάνεται από δέκα σε δεκαοκτώ χρόνια η άδεια εκ-
µετάλλευσης από τον ΟΠΑΠ ως αντισταθµιστικό µέτρο και η πα-

ραµονή στο ποσό των 560 εκατοµµυρίων, που ήταν η σύµβαση
του 2011. 

Έκτον, υπάρχει ρύθµιση εξουσιοδότησης για την υπογραφή
σύµβασης µεταξύ ελληνικού δηµοσίου και ΟΠΑΠ για τους όρους
εκµετάλλευσης των µηχανηµάτων. Καταληκτική ηµεροµηνία για
τα αδιάθετα µηχανήµατα η 31η Δεκέµβρη του 2019.

Έβδοµον, υπάρχει ηλεκτρονική κάρτα που χρειάζεται πλέον
την αστυνοµική ταυτότητα.

Όγδοον, το δηλωµένο όριο συµµετοχής και σε χρηµατικό µέ-
γεθος και σε χρονικό όριο πλέον. 

Τα κέντρα εκτός ΟΠΑΠ ήταν χίλια πεντακόσια και τα πρακτο-
ρεία ΟΠΑΠ τέσσερις χιλιάδες. Υπολογίζουµε τα νέα καταστή-
µατα να είναι περίπου πεντακόσια. Θα δουλέψει η Ανεξάρτητη
Αρχή Ελέγχου Παιγνίων και η ρυθµιστική αρχή. Θα υπάρξει κα-
λύτερη εποπτεία από τη φορολογική αρχή. Η προηγούµενη σύµ-
βαση ήταν για δεκαεξίµισι χιλιάδες µηχανήµατα ΟΠΑΠ και
οκτώµισι χιλιάδες µηχανήµατα εκτός ΟΠΑΠ. Τώρα γίνονται όλα
είκοσι πέντε χιλιάδες. 

Κλείνω –επειδή είναι και αργά πλέον δεν θα µακρηγορήσω- λέ-
γοντας ότι το παρόν νοµοσχέδιο θα φέρει µικρότερη έκθεση
στον τζόγο, σίγουρα αποτελεσµατικότερο έλεγχο, µικρότερη
ζηµιά στο δηµόσιο και σαφώς προστασία στον πολίτη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μιχελογιαννάκη και για τη συντοµία και την οικονοµία του χρό-
νου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο
86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη Υπουρ-
γών», όπως ισχύει στις 10-11-2012, ποινική δικογραφία που
αφορά στον πρώην Υπουργό Οικονοµικών κ. Ιωάννη Βαρουφάκη.

Τον λόγο έχει η κ. Παπακώστα για επτά λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ – ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο -στο οποίο

έχω καταθέσει και µία τροπολογία την οποία θέλω να υποστη-
ρίξω, όπως την υποστήριξαν και προλαλήσαντες συνάδελφοί
µου- µέσα σε µια ασφυκτική πολιτική ατµόσφαιρα, όπου δεν
υπάρχει καθόλου οξυγόνο, παρά το γεγονός ότι θα έπρεπε ο ελ-
ληνικός λαός, η ελληνική κοινωνία, προσβλέποντας στη Βουλή
των Ελλήνων, να διακρίνει αυτήν την ποιοτική διαφορά στον πο-
λιτικό λόγο και από την πλευρά της Κυβέρνησης και από την
πλευρά όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. 

Αντί αυτού, αυτό το οποίο βιώνουµε αυτό το διάστηµα είναι
µια τροµερή πόλωση, οξύτητα, ανεβαίνουν οι τόνοι. Αυτή η κα-
τάσταση πρέπει να εκτονωθεί για να µπορέσει να δουλέψει η
χώρα οµαλά. Βλέπουµε µια ατµόσφαιρα η οποία νοµίζω ότι δεν
περιποιεί τιµή στον πολιτικό κόσµο, ο οποίος πρέπει να καταλά-
βει στο σύνολό του, αλλά ιδίως στην Κυβέρνηση. 

Θα πρέπει όλοι να αντιληφθούµε ότι οι αντιπερισπασµοί, η πο-
λιτική επικοινωνία, όλα είναι στοιχεία εκ των ων ουκ άνευ του πο-
λιτικού παιχνιδιού. Αυτό που δεν πρέπει όµως να συµβαίνει σε
καµµία περίπτωση –και το σηµειώνω ως παρατήρηση γενική και
είναι και µια πολιτική παραδοχή την οποία έχω εν πάση περιπτώ-
σει υιοθετήσει κατά την περίοδο της κρίσης που βιώνουµε στη
χώρα µας- γιατί είναι και στοιχείο παρακµής, είναι να µην µπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε σε ζητήµατα για τα οποία ο ελληνικός
λαός και η ελληνική κοινωνία θέλει τη συνέργειά µας και αντί
αυτών να έρχονται οι επόµενοι –οι σηµερινοί δηλαδή- να επιδί-
δονται σε αντεγκλήσεις σε σχέση µε το παρελθόν, να επιχειρείται
ένας συµψηφισµός σφαλµάτων, πράξεων και παραλείψεων της
σηµερινής κυβέρνησης σε σχέση µε τα σφάλµατα, τις πράξεις
και τις παραλείψεις των παρελθουσών κυβερνήσεων και να πο-
ρευόµαστε θεωρώντας ότι σε επίπεδο επικοινωνίας είπαµε τη
σπουδαιότερη ατάκα ή επιτύχαµε καίριο πλήγµα στο µαλακό
υπογάστριο του πολιτικού µας αντιπάλου και τα προβλήµατα βε-
βαίως να κρύβονται κάτω από το χαλί. 

Θέλω να πω δηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτό γίνεται
µπούµερανγκ. Αυτή η ιστορία «σου είπα», «µου είπες», «τι έκανες
τότε εσύ», «τι κάνω εγώ σήµερα», «εγώ σήµερα το κάνω λίγο κα-
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λύτερα από εσένα», «γιατί δεν το έκανες τόσα χρόνια πριν;»,
«αφού εσείς κυβερνάτε, γιατί δεν κάνετε το σωστό;» δεν βγαίνει
πουθενά. Είναι ένας φαύλος κύκλος, ο οποίος παράγει φαύλες
συνέπειες που δεν βοηθούν σε καµµία κατεύθυνση, πολύ περισ-
σότερο δε στην επίλυση των προβληµάτων του ελληνικού λαού.

Ρυθµίσεις για την αγορά παιγνίων. Ασφαλώς οτιδήποτε έρχε-
ται από την παράνοµη πλευρά στην πλευρά του νόµου, από το
σκοτάδι στο φως κινείται ασφαλώς στην κατεύθυνση της ρύθµι-
σης σε ένα κράτος δικαίου, το οποίο πρέπει να ρυθµίζει τα ζητή-
µατά του επ’ ωφελεία της κοινωνίας -εν προκειµένω πρέπει να
ρυθµίζει την αγορά παιγνίων, µιας και αυτό είναι το αντικείµενο
του νοµοσχεδίου- και πρέπει να το ρυθµίζει σε διάλογο, σε δια-
βούλευση µε τους ενδιαφερόµενους.

Είδαµε τους ενδιαφερόµενους να ισχυρίζονται ότι οι διατάξεις
είναι θετικές. Ισχυρίζοµαι και εγώ ότι το να είναι απλώς θετικές
κάποιες διατάξεις ή θετικότερες από αυτές οι οποίες ίσχυαν προ-
ηγουµένως, αυτό δεν απαντά στην ουσία του προβλήµατος. Ποια
είναι η ουσία του προβλήµατος;

Μην προσπαθούµε, µην επιχειρούµε, αγαπητοί συνάδελφοι,
γιατί ο ελληνικός λαός γνωρίζει. Μπορεί να είναι ταλαιπωρηµένος,
µπορεί να είναι φτωχοποιηµένος, µπορεί να είναι υποχρέωσή µας
να του αποδώσουµε κοινωνικό µέρισµα, διότι έχει υποδεχθεί βα-
ρύτατες περικοπές. Η µεσαία τάξη όχι απλώς ζορίζεται, αλλά οι
συνεπείς φορολογούµενοι -και κατέθεσα συγκεκριµένη ερώτηση
επ’ αυτού- υπερφορολογούνται. Αυτό αντίκειται σε κάθε έννοια
συνταγµατικής επιταγής για την αναλογικότητα, για τη φοροδο-
τική ικανότητα, για την ανταποδοτικότητα και βεβαίως, εκεί που
είχαµε τους φτωχούς, έχουµε και φτωχούς οι οποίοι προέρχονται
από τη µεσαία τάξη.

Άρα είναι υποχρέωση του κράτους και δεν θα πρέπει να είναι
τρόπαιο το κοινωνικό µέρισµα στα χέρια κανενός απολύτως.
Είναι υποχρέωση της πολιτείας να αποδώσει, διότι αυτά προέρ-
χονται από την υστέρηση και από το υστέρηµα του ελληνικού
λαού ο οποίος αιµορράγησε. Όταν προηγούµενες κυβερνήσεις
έδιναν αυτό το κοινωνικό πλεόνασµα, τότε ήσασταν απέναντι. Σή-
µερα που το δίνετε εσείς είστε υπέρ. Αυτή η στάση δεν βοηθάει,
πιστέψτε µε, στο να δηµιουργείται και σχέση εµπιστοσύνης ανά-
µεσα στην κοινωνία και στο πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι οι ρυθµίσεις για την αγορά παι-
γνίων, πέρα από το γεγονός ότι µπορεί να υπάρχουν κάποιες
βελτιωτικές διατάξεις, θα πρέπει να παίρνουν υπ’ όψιν τους το
εξής. Δεν µπορεί να µη συζητούµε για επένδυση, όταν µιλούµε
για τζόγο, γιατί η διαφορά ανάµεσα στην επένδυση και στον
τζόγο είναι ότι η επένδυση είναι το λογικά αναµενόµενο κέρδος,
ενώ τζόγος είναι «αν αυτό δεν βγαίνει, αυτό συνιστά τζόγο».
Τζόγο είχαµε πάντοτε -για να χρησιµοποιήσω αυτή την έκφραση,
µιας και πολυχρησιµοποιήθηκε- από τους πεσσούς µέχρι σήµερα
που φτάσαµε στα καζίνα.

Το ζητούµενο είναι να δούµε και το κόστος, µια θεωρία κό-
στους-ωφέλειας, µια µελέτη η οποία να λέει ότι από τη µια
πλευρά, βεβαίως, ρυθµίζω µια παράνοµη αγορά -και πρέπει να
συµβεί αυτό και έχει συµβεί ήδη αυτό και από προηγούµενες κυ-
βερνήσεις επί τα βελτίω- αλλά θα πρέπει να πάρουµε και την
ηθική διάσταση της δηµοκρατίας, η οποία λέει ότι αυτό φέρνει
και εθισµό.

Ο εθισµός, ξέρετε, κατά τη διάρκεια σχεδόν ενός έτους που
είχα την ευθύνη µαζί µε άλλους συναδέλφους στο Υπουργείο
Υγείας, εκτός από το γεγονός ότι δηµιουργεί µια ψυχοπαθολογία
και δηµιουργεί συνέπειες στην προσωπικότητα των ανθρώπων
οι οποίοι εθίζονται στον τζόγο, κοστίζει και στην ελληνική πολι-
τεία. Άρα θα πρέπει να υπάρχει και µια θεωρία κόστους-ωφέ-
λειας σε σχέση µε τα ζητήµατα αυτά, πέρα από την ηθική
διάσταση της δηµοκρατίας, η οποία πρέπει να νοµοθετεί επ’
ωφελεία και της ηθικής της πολιτικής σε ένα κράτος δικαίου και
όχι µόνο µε σκοπό το κέρδος.

Δέχοµαι, βεβαίως, ότι σε µια κοινωνία η οποία είναι µια ανοιχτή
αγορά, δεν θα πρέπει η χώρα να υστερεί σε σχέση µε άλλες
χώρες. Θα πρέπει οπωσδήποτε να έχει και εκείνη το πλεονέ-
κτηµα που έχουν άλλες χώρες οι οποίες µετέρχονται τέτοιου εί-
δους αγορές και τις αξιοποιούν επ’ ωφελεία και του κοινωνικού
συνόλου.

Πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι ένα θέµα το οποίο
πολυσυζητήθηκε, αλλά δεν επιλύθηκε, είναι το θέµα των συντά-
ξεων χηρείας.

Έχει έρθει, λοιπόν, µια τροπολογία η οποία έχει δηµιουργήσει
ακόµη µεγαλύτερο πρόβληµα από εκείνο το οποίο κλήθηκε να
λύσει εξαιτίας του πολυσχιδούς, του πολυπλόκου των ορίων ηλι-
κίας. Μάλιστα, αυτού του είδους η ρύθµιση επιφέρει και διπλή
ανισότητα σε βάρος των συνταξιούχων από χηρεία ανδρών και
γυναικών, διότι αφ’ ενός µεν µε τη νέα διάταξη του νόµου Κα-
τρούγκαλου, όπως συνηθίζουµε να το λέµε, έχουν υποστεί περι-
κοπές, όπως όλοι οι συνταξιούχοι άλλωστε. Αφ’ ετέρου, όµως,
µε την άρση των σταθερών, όπως παραδείγµατος χάριν, ήταν το
όριο ηλικίας και άλλες προϋποθέσεις, υφίστανται και µια δεύτερη
ανισότητα η οποία περικόπτει δύο φορές τις ήδη κατακρεουρ-
γηµένες συντάξεις χηρείας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα παρακαλέσω πάρα πολύ. Κατέθεσα την
τροπολογία 1342/214, όπου προτείνω να διορθωθούν ακριβώς
αυτά τα άκρως προβληµατικά σηµεία του άρθρου 12 του νόµου
Κατρούγκαλου, δηλαδή του ν.4387/2016.

Συγκεκριµένα, προτείνω πρώτον να µην ισχύει αυτό το περί-
πλοκο ηλικιακό όριο, το οποίο εισήχθη µε τον νόµο Κατρούγκα-
λου και παρά τη σύνταξη να δικαιούται ο επιζών σύζυγος
ανεξαρτήτως ηλικίας.

Προτείνω, επίσης, ο επιζών σύζυγος –είναι µελετηµένη η τρο-
πολογία- να λαµβάνει το 70% της σύνταξης και στα παιδιά του
να διανέµεται το υπόλοιπο 30%. 

Προτείνω, επίσης, να επανέλθει η παλαιά ρύθµιση η οποία
ήταν πιο στέρεη και η νοµοθέτηση πιο ορθή, όπου ο γάµος
έπρεπε να είχε πραγµατοποιηθεί τρία χρόνια προτού επέλθει ο
θάνατος του συζύγου ή της συζύγου και όχι πέντε χρόνια, όπως
είναι τώρα.

Τέλος, κλείνοντας –γιατί κάποιοι ενδεχοµένως να πουν και πως
θα λύσουµε τυχόν προσπάθειες αποκατάστασης συζύγων, οι
οποίοι ή οι οποίες παντρεύτηκαν αποκλειστικά και µόνο προκει-
µένου να κληρονοµήσουν τη σύνταξη του αποθανόντος- σας λέω
ότι αυτά αποφεύγονται µε τη ρύθµιση η οποία προβλέπει κλιµα-
κωτή µείωση της σύνταξης σε περίπτωση που η διαφορά είναι
πάνω από δέκα χρόνια.

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας θέλω να πω ότι δεν νοµοθετούµε
µε ατµόσφαιρα οµαλή, ούτε νοµοθετούµε σε εύκολους καιρούς.
Γι’ αυτό, λοιπόν, το Κοινοβούλιο θα πρέπει να δώσει το παρά-
δειγµα στην ελληνική κοινωνία ότι µπορεί να αρθεί στο ύψος των
περιστάσεων όχι πλειοδοτώντας ούτε υποτιµώντας, όχι σπιλώ-
νοντας ούτε απαξιώνοντας, αλλά εργαζόµενο συνειδητά, µαζί µε
την εκλεγµένη κυβέρνηση –όποια είναι κάθε φορά- ώστε να επι-
λύει τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. 

Τότε, κύριοι, θα έχουµε πετύχει πολύ σηµαντικό έργο, όταν οι
πολίτες θα αισθάνονται ότι µπορούν να εµπιστευθούν ξανά τον
πολιτικό κόσµο. Τότε, πραγµατικά, θα έχουµε επιτελέσει την απο-
στολή µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Παπακώστα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο, επειδή θα ήθελα να
απαντήσω τώρα στην κ. Παπακώστα και όχι αύριο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµος.

Προφανώς, υπάρχει µία παρανόηση στη δική µας τροπολογία.
Γι’ αυτόν τον λόγο δεν θα δεχθώ και αυτήν που πρόβαλε και πρό-
τεινε η κ. Παπακώστα. Η παρανόηση έγκειται στο ότι δεν έχει
γίνει αντιληπτό, αν και το ανέφερα στην επιτροπή όπου ανέπτυξα
την τροπολογία µας, ότι στην πραγµατικότητα διπλασιάζουµε
σχεδόν τη σύνταξη χηρείας, ως κατώτατο όριο φυσικά. 

Να σας πω ότι ζήτησα από τους συνεργάτες µου και µου έκα-
ναν έναν κατάλογο πού κυµαινόταν παλαιά το κατώτατο όριο
συντάξεων χηρείας στα επιµέρους ασφαλιστικά ταµεία, πριν εν-
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ταχθούν στον ΕΦΚΑ. Ενώ τώρα έχουµε 384 ευρώ για τον χήρο ή
την χήρα –είτε είναι άνδρας, είτε είναι γυναίκα είναι το ίδιο- και
384 ευρώ για τα τέκνα, δηλαδή 768 ευρώ το κατώτατο, µε είκοσι
χρόνια βεβαίως, ήταν στο πρώην ΙΚΑ 438 ευρώ, στον ΟΑΕΕ 378
ευρώ, στο ΤΕΒΕ 341 ευρώ, στον ΟΓΑ 73 ευρώ. 

Νοµίζω, δηλαδή, ότι η σύγκριση είναι συντριπτική. Αυτή η πρό-
ταση που κάνουµε, η τροπολογία που εισάγουµε πραγµατικά
βελτιώνει –αγγίζει σχεδόν τον διπλασιασµό- την κατώτατη σύν-
ταξη. Στα δεκαπέντε χρόνια είναι 460 ευρώ, γιατί µειώνονται για
κάθε έτος από τα είκοσι και καταλήγει να είναι το κατώτατο 360
ευρώ, πάλι δύο φορές ή και παραπάνω, ανάλογα µε την περί-
πτωση, όπως συµβαίνει στην περίπτωση των συντάξεων θανά-
του. 

Βελτιώνουµε και όλα τα άλλα. Δηλαδή, η σύνταξη καταβάλλε-
ται στα παιδιά που σπουδάζουν ή παρατείνεται η καταβολή
αυτής της σύνταξης όταν δεν έχουν καταφέρει να εισαχθούν µε
την πρώτη δοκιµασία τους στη σχολή, στα παιδιά δηλαδή που
προσπαθούν να ενταχθούν στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
ή σε ΤΕΙ. Συνεχίζεται αυτή η καταβολή.

Είναι πάρα πολλά τα θετικά και δεν θα ήθελα να τα αναπτύξω
άλλο. Τα ανέπτυξα στη συζήτηση. Υπάρχουν καταγεγραµµένες
και στα Πρακτικά οι σχετικές αναπτύξεις. 

Γι’ αυτόν το λόγο, κυρία Παπακώστα, δεν θα δεχθούµε την
πρότασή σας. 

Επίσης, δεν θα τη δεχθούµε γιατί όπως έχω πει, στο επόµενο
διάστηµα και πριν έρθει το 2019, οφείλουµε –και θα το κάνουµε-
να βρούµε µέτρα για να καλύψουµε εκείνο το χρονικό κενό που
δεν συµπληρώνεται το 55ο έτος της ηλικίας. Θα πάρουµε τέτοια
µέτρα υποστήριξης αυτών των περιπτώσεων, γιατί κανείς δεν
πρέπει να µείνει απροστάτευτος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρό-

εδρε, µου επιτρέπετε να λάβω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Παπακώστα,

δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό. Όµως θα σας δώσω τον
λόγο για µία πολύ σύντοµη παρέµβαση.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ.
Θέλω να πω, κύριε Υπουργέ, ότι απλώς συµπληρώνετε, δεν

διορθώνετε. Προσέξτε. Δεν γίνεται διόρθωση, διότι µε την εν
λόγω συµπλήρωση που κάνετε δεν αλλάζει τίποτα για τους συν-
ταξιούχους µε περισσότερα χρόνια ασφάλισης. Αυτό είναι το
πρώτο κενό. Δεν ξέρω αν θα το ρυθµίσετε αργότερα.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω, το µείζον που δεν αγγίχτηκε
από την τροπολογία µε την οποία συµπληρώνετε και δεν διορ-
θώνετε, είναι το ζήτηµα του ηλικιακού ορίου. Αυτό είναι το µείζον
πρόβληµα. Επίσης, δεν αγγίχτηκε το ποσοστό της σύνταξης το
οποίο θα λαµβάνει ο επιζών σύζυγος. Δεν έγινε και καµµία αλ-
λαγή στο χρονικό διάστηµα κατά το οποίο πρέπει να ήταν παν-
τρεµένο ένα ζευγάρι, προκειµένου να ισχύσει το δικαίωµα της
καταβολής σύνταξης χηρείας. 

Ξαναδείτε το και εδώ είµαστε να το νοµοθετήσετε. Μη σπεύ-
δετε, όµως, να πείτε ότι διορθώνετε, διότι συµπληρώνετε και µέ-
νουν κενά τα ζητήµατα τα οποία σας έθεσα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Παπακώστα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θέλω να κάνω µόνο ένα σχόλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
αρχίσει τον διάλογο τώρα και δεν προβλέπεται από τη διαδικα-
σία. Ούτε σε εσάς έπρεπε να δώσω κανονικά τον λόγο στην
αρχή. Να είστε σύντοµος, για να λήξουµε και τη συνεδρίαση.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τονίζω τη
σηµασία της διάταξης για ένα πάρα πολύ ευαίσθητο θέµα, το

οποίο πράγµατι µας απασχολεί να το αντιµετωπίσουµε µε την
ευαισθησία που και η κ. Παπακώστα το θέτει. Δεν αντιδικούµε
εδώ. 

Εξήγησα, όµως, γιατί δεν την κάνω δεκτή. Αυτό είναι το ελάχι-
στο. Δεν σηµαίνει ότι αν είναι µεγαλύτερη η σύνταξη δεν υπάρχει
µεγαλύτερη σύνταξη που καταβάλλεται στη χηρεία. Μπορεί και
µεγαλύτερη να είναι. Αυτή είναι η ελάχιστη, σε περίπτωση που
είναι µικρότερη η σύνταξη που παίρνει ο θανών. Μόνο για αυτόν
τον λόγο πρόκειται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ωραία, κύριε Υπουργέ.

Είναι ξεκάθαρο.
Ελάτε, κύριε Καρρά, να κλείσουµε µαζί τη συνεδρίαση. Έχετε

τον λόγο για επτά λεπτά. Έχετε την ανοχή βέβαια, µια που είστε
και τελευταίος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όταν µου
ανακοινώθηκε ότι θα είµαι ο τελευταίος οµιλητής, εν όψει και της
εικόνας της Αίθουσας και της κόπωσης των συναδέλφων που
αναγκάστηκαν να αποχωρήσουν, σκέφτηκα ότι θα έπρεπε η οµι-
λία µου, εφόσον µιλάµε και για παίγνια, να είναι παιγνιώδης. Δη-
λαδή να αναφερθώ σε ζητήµατα τα οποία δεν άπτονται αυτά
καθεαυτά του νοµοσχεδίου, αλλά θα έδιναν µια άλλη διάσταση
στη συζήτηση περί παιγνίων. Δυστυχώς, όµως, αυτό µε εµποδίζει
πλέον. Υπάρχει η αντιστροφή του σχεδίου του νόµου όπου προ-
ηγούνται τα συνταξιοδοτικά θέµατα. 

Κάνω µια µικρή παρένθεση. Αν επιτρέπει η κ. Παπακώστα θα
συµπληρώσω το εξής. Εκτός των πεσσών, να θυµίσω και το αρ-
χαίο παιχνίδι των αστραγάλων. Κλείνω την παρένθεση.

Επανέρχοµαι, λοιπόν. Εφόσον τίθενται θέµατα συνταξιοδο-
τικά, εγώ θέλω να πω το εξής. Παρακολούθησα µε πάρα πολλή
προσοχή και έχω από την πρώτη στιγµή παρακολουθήσει τη συ-
ζήτηση που γίνεται για τις λεγόµενες συντάξεις χηρείας. Δεν έχω
πειστεί σε όλη τη διαδροµή από τον Μάιο του 2016 µέχρι σή-
µερα, ποιος ο λόγος των ηλικιακών αυτών περιορισµών. Εάν
υπήρχαν άλλα κριτήρια, όπως οικονοµικά, κοινωνικά, θα µπορού-
σαν να το συζητήσω. Όµως µε έναν κάθετο ηλικιακό περιορισµό,
δεν έχω πειστεί ποιος είναι και αν είναι ο λόγος αυτός σε τέτοια
έκταση που να επιβαρύνει δηµοσιονοµικά και να είναι αδύνατη
πλέον η ικανοποίηση ενός αιτήµατος. 

Εγώ δεν το συνδέω µόνο µε την οικονοµική πλευρά, που κάνει
προσπάθεια η Κυβέρνηση σήµερα να βελτιώσει κατά το δυνατόν
την απολαβή. Η απολαβή, ούτως ή άλλως, έχει χρονικό σηµείο
τέλους. Δεν έχουµε µεταβολή. Για να αποφύγει βέβαια ο Υπουρ-
γός την ευθεία απάντηση, λέει: «το µελετάµε, θα το δούµε αρ-
γότερα». 

Δεν θα ήταν σκόπιµο να έχει µελετηθεί και να φανεί τώρα ένα
αποτέλεσµα, όταν είχαµε προ ηµερών µια τεράστια διαµαρτυρία
σε όλη την Ελλάδα αυτών των γυναικών; Δεν θέλω να κάνω χα-
ρακτηρισµό, διότι έχουν επιδείξει την πλήρη αξιοπρέπεια µε την
οποία κινούνται στα αιτήµατά τους. Δεν θα έπρεπε, λοιπόν, να
το ενισχύσουµε και στο πλαίσιο του δηµογραφικού προβλήµατος
της χώρας;

Εγώ το συνδέω και µε το δηµογραφικό, µε την έλλειψη γεννή-
σεων. Όταν οι θάνατοι είναι περισσότεροι από τις γεννήσεις στην
Ελλάδα της κρίσης, το µυαλό µου πάει και σε ένα άλλο σηµείο,
ότι και οι συντάξεις χηρείας θα είναι ένα κίνητρο, γιατί εκείνοι οι
οποίοι, δυστυχώς, στη διάρκεια, συνήθως, του εργασιακού τους
βίου χάνουν τη ζωή τους, θα σκέφτονται πάρα πολύ τι θα αφή-
σουν πίσω, ιδιαίτερα αν λειτουργούν σε επικίνδυνα επαγγέλµατα,
όπως είναι τα επαγγέλµατα στις εξορύξεις -οι Σκουριές είναι επί-
καιρες αυτή την εποχή- και τα επαγγέλµατα όπως οι οδηγοί, οι
εργαζόµενοι στα λιµάνια. Δείτε το προς αυτή την κατεύθυνση.

Από πλευράς, τώρα, νοµικής ακόµα είδα την τροπολογία της
κ. Παπακώστα και πρέπει να πω πως θεωρώ ότι δηµιουργεί το
βήµα επίλυσης του ζητήµατος. Δεν νοµίζω ότι είναι το δηµοσιο-
νοµικό κόστος τέτοιο που να µην µπορούν να καταργηθούν τα
ηλικιακά κριτήρια, αλλά δυστυχώς ακόµα δεν το έχουµε ακούσει
αυτό. Εγώ τουλάχιστον -µπορεί να είναι δική µου αδυναµία- δεν
άκουσα ποτέ ποιο είναι το κόστος και γιατί θα πρέπει να γίνουν
αυτές οι περικοπές.

Βεβαίως, από την άλλη πλευρά, έχουµε διατάξεις στο ίδιο νο-
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µοσχέδιο περί παιγνίων. Και εκεί γεννιέται κι ένα δεύτερο ζήτηµα,
το οποίο θα πρέπει να µας προβληµατίσει. Ναι, ξέρουµε όλοι ότι
υπήρξε µνηµονιακή υποχρέωση από το 2010 να αυξηθούν τα
έσοδα του ελληνικού κράτους από τα παίγνια, διότι αυτό θα αν-
τίκρυζε και τις υποχρεώσεις επί των δανείων. Ξέρουµε όλοι τον
ανταγωνισµό που γίνεται µεταξύ του ηλεκτρονικού τζόγου, µε-
ταξύ των παιγνιοµηχανών. Μιλάµε όλοι για φοροδιαφυγή, για φο-
ροαποφυγή που γίνεται από στοιχηµατικές εταιρείες. 

Όµως δεν σταθµίζεται, τουλάχιστον σε αυτό το νοµοσχέδιο -
έστω και εάν στην αιτιολογική του έκθεση προσπαθεί να δώσει
ένα προανάκρουσµα της ηθικής πλευράς του ζητήµατος-, η
ηθική δυνατότητα που θα απαλύνει ή θα απαµβλύνει την εξάρ-
τηση, τον εθισµό από τα παιχνίδια. Όταν κοντά στο σπίτι µου
υπάρχουν παιγνιοµηχανές και δεν έχω τι άλλο να κάνω θα πάω
και θα ξαναπάω και στο τέλος έξις δευτέρα φύσις. 

Θα µου επιτρέψετε ένα παράδειγµα και θέλω να το πω, αν και
δεν ήθελα να το εντάξω στην οµιλία µου. Βρισκόµουν σε ένα
χωριό όπου ξεκουραζόµουν. Κυριακή πρωί, στις 9.00’, κατέβηκα
προς την εκκλησία στην πλατεία του χωριού. Η εκκλησία είχε δύο
κυρίες ηλικιωµένες και έξω πέντε άλλους που παραπονούντο
κατά του πράκτορα του ΟΠΑΠ, ο οποίος είχε καθυστερήσει να
ανοίξει το κατάστηµά του και ήθελαν Κυριακή πρωί οπωσδήποτε
να πάνε να παίξουν ΚΙΝΟ, ΤΖΟΚΕΡ και δεν ξέρω πώς αλλιώς λέ-
γονται τα παιχνίδια αυτά. Αν αυτή είναι η εικόνα της Ελλάδος,
λυπάµαι.

Και πρέπει να πω και κάτι άλλο. Στις περιόδους κρίσεως εκεί
οδηγούµεθα. Οδηγούµεθα στον τζόγο κατ’ ανάγκη. Θα αυξηθεί
ο αριθµός εκείνων που θα επιδιώξουν το κέρδος από ένα λαχείο,
το κέρδος από ένα τυχερό παιχνίδι. 

Και πρέπει να θυµίσω και το εξής: Δεν έχω ακούσει ακόµα
µέτρα για τις λέσχες που υπάρχουν στην Αθήνα. Και οφείλω να
το πω αυτό, ότι υπάρχουν λέσχες στην Αθήνα, τις οποίες δεν
ξέρω τι πέπλο τις καλύπτει και εκεί γίνεται –θα χρησιµοποιήσω
την έκφραση που έχω ακούσει από ίδιον παίκτη λέσχης- σφαγή
των παικτών κάθε βράδυ.

Αυτά όλα µαζί αν τα συνοψίσουµε, κύριε Πρόεδρε…
Ακούω και µια µουσική υπόκρουση, σαν πιάνο ελαφρό, που

µου προαναγγέλλει τη λήξη της οµιλίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Όχι, είναι από τον υπο-

λογιστή κάποιο λάθος. 
Συνεχίστε, κύριε Καρρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Αφήστε λίγο, για παίγνια

µιλάµε, κύριε Πρόεδρε. Περί παιγνίων γίνεται η συζήτηση σή-
µερα, το είπα από την αρχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μετά µουσικής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Νοµίζω, λοιπόν, ότι όλα

αυτά πρέπει να αποτελέσουν ένα πλήρες αντικείµενο ρύθµισης,
για τον λόγο, όπως έλεγα, ότι η κρίση, η οποία είναι οικονοµική,
οδηγεί και σε εξαρτήσεις, σε εθισµούς.

Τελειώνοντας θέλω να πω και κάτι άλλο σχετικά µε τα καζίνα.
Βεβαίως, έχει πει η Κυβέρνηση ότι θα φέρει ένα ενιαίο νοµοσχέ-
διο. Δεν το βλέπω ακόµα. Βλέπω µια µεταβολή του ισχύοντος νο-
µοθετικού καθεστώτος για το καζίνο Πάρνηθας, όπου
αναφέρεται ότι θα αποζηµιώσει η εταιρεία -και γιατί να µην απο-

ζηµιώσει, αφού απ’ τα ψηλά βουνά την κατεβάζουµε στην πε-
διάδα;- µε µια σειρά πάρα πολλών νοµικών παιγνίων. Εγώ δεν θα
επαναλάβω εκείνα τα οποία έχει εντοπίσει η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής σε σχέση µε τη χωροθέτηση, σε σχέση µε τα
προβλήµατα αναφορικά µε το ρυθµιστικό σχέδιο της Αθήνας και
της ευρύτερης περιοχής, γιατί αυτά θα βρεθούν µπροστά στη
διαδροµή.

Εκείνο που θέλω να πω είναι το εξής: Εγώ ήµουν εξ εκείνων
που είχα στηλιτεύσει, αν και είχα ψηφίσει µε την έννοια της επέν-
δυσης, τη σύµβαση του Ελληνικού. Είχα πει κάτι, ότι έχει πάρα
πολλές ατέλειες, ότι δεν εξασφαλίζει το κράτος, εξασφαλίζει πε-
ρισσότερο τον επενδυτή. Και βλέπουµε σήµερα κάτι άλλο. Για
να ξεπεράσουµε κάποια κωλύµατα τα οποία προέκυψαν –δεν
είναι του παρόντος να τα πούµε- αφήνουµε, κοινολογούµε, ετοι-
µάζουµε τον κόσµο για το ότι θα υπάρχει και ένα ακόµα καζίνο
στο Ελληνικό. Αυτό το καζίνο στο Ελληνικό είναι µέσα στον ιστό
της πόλης και δεν ξέρουµε πώς θα συµπεριφερθούν εκείνοι οι
οποίοι έχουν την έξη δευτέρα φύση ή εάν θα προσπαθήσουµε
να προσελκύσουµε υψηλού εισοδήµατος παίχτες ή χαρτοπαί-
χτες –όπως θέλετε πείτε τους- οι οποίοι όταν έρχονται για να παί-
ξουν τα χρήµατά τους ή να κερδίσουν συµπαρασύρουν και
φέρνουν µαζί τους µια άλλη σειρά περιφερειακών, οι οποίοι από
πολλές πλευρές πλησιάζουν και στο έγκληµα ακόµα. Αλλά µη
µπω σε αυτήν τη συζήτηση. Είναι συζήτηση ποινικού δικαίου και
εγκληµατολογίας. 

Και να πω µόνο τούτο: Δύο, τρία καζίνα υπάρχουν πλέον µέσα
στην Αττική. Υπάρχει αυτή η ανάγκη; Θα µπουν περιορισµοί στα
καζίνα τα οποία θα λειτουργήσουν, ώστε να µην είναι ελεύθερη
η είσοδος στον καθένα; Θα ληφθούν υπ’ όψιν οι διατάξεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες αφήνουν µεν στη χώρα-µέλος
την ελευθερία να νοµοθετεί σε σχέση µε την ρύθµιση των παι-
γνίων, αλλά προστατεύουν πρώτα εκείνον που δε θέλει να έχει
σχέση µε τα παίγνια.

Και δεν θα πρέπει να οδηγήσουµε µε την επίφαση ότι δεν µπο-
ρεί να παίξει αυτός που είναι δεκαοκτώ ή είκοσι ενός ετών ή πρέ-
πει εκείνος που είναι εθισµένος να δηλώνει. Μην ανοίξουµε δίπλα
από την πόρτα µας µικρά καζίνα, γιατί τότε θα έχουµε άλλες συ-
νέπειες. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ και για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε και
εµείς κύριε Καρρά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.27’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 14 Νοεµβρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών
«Συνταξιοδοτικές ρυθµίσεις του ν.4387/2016, ρυθµίσεις για την
αγορά παιγνίων, για την Ελληνικό Καζίνο Πάρνηθας Α.Ε και
άλλες διατάξεις».
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